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Dames en Heren,

Tijdens haar vergaderingen van 1 en 3 decem-
ber 2021 heeft uw commissie Sectie 07 – Autonome 
Instellingen/BOSA (partim: Gendergelijkheid, Gelijke 
Kansen en Diversiteit) Sectie 12 – FOD Justitie (partim: 
Gendergelijkheid, Gelijke Kansen en Diversiteit) van 
het ontwerp van Algemene uitgavenbegroting voor het 
begrotingsjaar 2022 (DOC 55 2292/001) besproken, met 
inbegrip van de verantwoording (DOC 55 2293/005), 
(DOC 55 2293/006) en de beleidsnota (DOC 55 2294/015).

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING

De staatssecretaris voor Gendergelijkheid, Gelijke 
Kansen en Diversiteit geeft een inleidende uiteenzet-
ting waarin de krachtlijnen van haar beleidsnota worden 
toegelicht. Zij maakt daarbij een balans op van het 
voorbije jaar en kijkt vooruit naar haar beleid voor het 
komende jaar.

Strijd tegen gendergerelateerd geweld

Een van de eerste dossiers die de staatssecretaris 
heeft opgestart, was de uitwerking van het Nationaal 
Actieplan gendergerelateerd geweld. Daarbij baseerde 
zij zich op resoluties die recent in het Parlement werden 
goedgekeurd.

Op vrijdag 26 november 2021 heeft de federale re-
gering het nieuwe actieplan goedgekeurd. Daarnaast 
hebben ook de andere regeringen in België het plan 
aangenomen.

Het regeerakkoord bepaalt ook de doelstelling om 
zo goed mogelijk in lijn met de Conventie van Istanbul 
te werken.

Bij de opmaak van het plan werd er bijzondere aandacht 
besteed aan de samenwerking met het middenveld. De 
middenveldorganisaties namen in mei 2021 deel aan 
een uitgebreide consultatie.

Het plan werd ook samen met de deelstaten geschre-
ven. In totaal bevat het plan 201 concrete maatregelen 
waartoe de regeringen zich engageren.

Eén van de innovaties is dat het plan meetbare doel-
stellingen bevat. Hierdoor zal men een goede evaluatie 
kunnen maken. Per doelstelling is bepaald wie betrokken 

mesDames, messieurs,

Votre commission a examiné la Section 07 – 
Organismes autonomes/BOSA (partim: Égalité des 
genres, Égalité des chances et Diversité) et la section 12 
– SPF Justice (partim: Égalité des genres, Égalité des 
chances et Diversité) du projet de loi contenant le Budget 
général des dépenses pour l’année budgétaire 2022 
(DOC 55 2292/1), ainsi que la justification (DOC 55 
2293/5) (DOC 55 2293/6) et la note de politique générale 
(DOC 55 2294/15) y afférentes, au cours de ses réunions 
du 1er et du 3 décembre 2021.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF

La secrétaire d’État à l’Égalité des genres, à l’Égalité 
des chances et à la Diversité donne un exposé introductif 
dans lequel elle commente les lignes directrices de sa 
note de politique générale. Dans le cadre de cet exposé, 
elle fera le bilan de l’année écoulée et présentera la 
politique qu’elle mènera durant l’année à venir.

Lutte contre les violences basées sur le genre

L’un des premiers chantiers que la secrétaire d’État 
a lancés était l’élaboration du plan fédéral d’action de 
lutte contre les violences de genre. Elle s’était basée 
à cette fin sur des résolutions qui avaient été adoptées 
récemment au Parlement.

Le vendredi 26 novembre 2021, le gouvernement 
fédéral a approuvé le nouveau plan d’action. En outre, 
les autres gouvernements belges ont également adopté 
ce plan.

L’accord de gouvernement fixe aussi l’objectif de 
mener une action s’inscrivant autant que possible dans 
le prolongement de la Convention d’Istanbul.

Dans le cadre de l’élaboration de ce plan, une atten-
tion toute particulière a été accordée à la coopération 
avec la société civile. Les organisations de la société 
civile ont pris part à une large consultation organisée 
en mai 2021.

Ce plan a également été rédigé conjointement avec 
les entités fédérées. Il comporte au total 201 mesures 
concrètes que le gouvernement s’est engagé à mettre 
en œuvre.

L’une des innovations que ce plan comporte des 
objectifs mesurables, ce qui permettra de réaliser une 
évaluation de qualité. Ce plan précise, pour chaque 
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is. Ook het middenveld zal betrokken worden bij de 
uitvoer en evaluatie.

Tijdens de laatste begrotingsronde heeft de staatsse-
cretaris verkregen dat er jaarlijks 2,5 miljoen euro budget 
beschikbaar is voor de strijd tegen geweld. Daarnaast 
zijn er de budgetten van Justitie, Binnenlandse Zaken, 
de andere betrokkenen en de deelstaten. In absolute 
cijfers lijkt dat misschien niet veel, maar vergeleken met 
vroeger gaat het om een vertienvoudiging.

De verschillende maatregelen van het actieplan zullen 
binnenkort voorgesteld worden in het Parlement.

In 2022 zullen twee nationale campagnes op het 
getouw worden gezet:

— één om de ZSG’s beter bekend te maken bij het 
brede publiek;

— en één om de professionals meer vertrouwd te 
maken met het Verdrag van Istanbul.

Voorts zal de staatssecretaris werk maken van de 
grondslagen voor de oprichting van het kenniscentrum 
voor alle vormen van geweld.

De staatssecretaris heeft niet gewacht op de voltooi-
ing van het actieplan om vooruitgang te boeken in de 
strijd tegen gendergeweld. Vanaf haar aantreden werkte 
de staatssecretaris aan een federaal noodactieplan ter 
bestrijding van gender- en intrafamiliaal geweld na de 
tweede golf van COVID-19. Zoals is geweten, nam het 
geweld toe tijdens de eerste lockdown. Het was dus van 
essentieel belang om snel te handelen.

Het nationale actieplan dat recent is goedgekeurd, 
bestendigt en verdiept veel maatregelen van dit tijdelijke 
COVID-plan.

In het kader van de taskforce Kwetsbare groepen 
heeft de staatssecretaris ook middelen vrijgemaakt ter 
ondersteuning van 27 opvangcentra voor slachtoffers 
van intrafamiliaal geweld.

De staatssecretaris lanceerde ook een nationale 
sensibiliseringscampagne om de bekendheid van de 
hulplijnen te vergroten.

In 2021 startte de nationale uitrol van de Zorgcentra na 
Seksueel Geweld. De centra in Antwerpen en Charleroi 

objectif, les parties concernées. La société civile sera 
également associée à la mise en œuvre et à l’évaluation 
du plan.

Lors des dernières négociations budgétaires, la secré-
taire d’État est parvenue à obtenir un budget annuel de 
2,5 millions d’euros pour la lutte contre les violences. 
S’ajoutent à cela les budgets de la Justice, de l’Intérieur, 
des autres parties prenantes et des entités fédérées. 
Si cela ne semble peut-être pas beaucoup en chiffres 
absolus, il s’agit néanmoins d’un décuplement des 
moyens disponibles par rapport au passé.

Les différentes mesures de ce plan d’action seront 
prochainement présentées au Parlement.

Deux campagnes nationales seront lancées en 2022:

— l’une pour mieux faire connaître les CPVS auprès 
du grand public;

— l’autre, auprès des professionnels, pour faire 
connaître la Convention d’Istanbul.

La secrétaire d’État travaillera aussi à la définition des 
bases pour la création du centre d’expertise sur toutes 
les formes de violences.

La secrétaire d’État n’a pas attendu la finalisation de 
ce plan d’action pour engranger des avancées dans la 
lutte contre les violences basées sur le genre. Dès sa 
prise de fonction, la secrétaire d’État a travaillé à l’éla-
boration d’un plan fédéral d’action d’urgence pour lutter 
contre les violences de genre et domestiques à la suite 
de la deuxième vague de COVID-19. Comme chacun le 
sait, les actes de violence ont augmenté lors du premier 
confinement. Il était donc crucial d’agir rapidement.

Le plan national d’action qui a été approuvé récem-
ment pérennise et durcit de nombreuses mesures de 
ce plan COVID temporaire.

Dans le cadre de la task force Groupes vulnérables, 
la secrétaire d’État a également libéré des moyens en 
vue de soutenir les 27 structures d’accueil des victimes 
de violences domestiques.

La secrétaire d’État a également lancé une campagne 
nationale de sensibilisation pour mieux faire connaître 
les lignes d’écoute.

L’année 2021 a été marquée par le début du déploie-
ment national des centres de prise en charge des victimes 
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werden geopend. In Brussel werd het zorgcentrum uit-
gebreid. In 2022 wordt deze uitrol voortgezet.

Sommige leden hebben gevraagd waarom er voor 
bepaalde locaties is gekozen en niet voor andere. De 
selectie van de zorgcentra is zeer zorgvuldig, transparant 
en objectief gebeurd, onder coördinatie van het Instituut 
voor Gelijkheid van Vrouwen en Mannen (IGVM).

Een van de criteria was dat elk slachtoffer een zorg-
centrum op maximum een uur afstand moest hebben. 
Voor de gerechtelijke arrondissementen waar er nog geen 
zorgcentrum komt, worden er samenwerkingsafspraken 
gemaakt. Elk slachtoffer in België, in elk zorgcentrum, zal 
op een gespecialiseerde, waardige manier ontvangen 
worden, en dat de klok rond.

Bij de opening van deze twee nieuwe centra zijn in de 
lokale pers en in het middenveld campagnes gelanceerd 
om de slachtoffers te informeren over het bestaan van 
deze centra en over het feit dat zij onder alle omstan-
digheden open blijven, ook tijdens de lockdown.

Daarnaast maakte de staatssecretaris het afgelopen 
jaar bijkomende middelen vrij voor de ondersteuning 
van de chatlijn seksueelgeweld.be.

Ondertussen werd ook een samenwerking uitgebouwd 
met de deelstaten, die de coördinatie overnemen.

Tot slot werden er drie handleidingen over de codes 
voor de aangifte van partnergeweld, seksueel geweld 
en genitale verminking bij vrouwen en meisjes gepubli-
ceerd en verspreid ten behoeve van artsen en medisch 
personeel.

De volgende zorgcentra die uitgerold zullen worden zijn:

— Roeselare, in de lente van 2022;

— Leuven, in de zomer van 2022;

— Genk, Namen en Aarlen tussen eind 2022 en 
begin 2023.

Elke opening zal met een communicatieactie gepaard 
gaan.

De personeelsleden van de ZSG’s zullen specifieke 
opleidingen krijgen. In oktober 2021 hebben de nieuwe 

de violences sexuelles. Des centres ont été ouverts à 
Anvers et Charleroi, alors que le centre de Bruxelles a 
été agrandi. Ce déploiement se poursuivra en 2022.

Certains membres ont demandé pourquoi le choix s’est 
porté sur certains lieux et pas d’autres. La sélection des 
lieux d’établissement des centres de prise en charge s’est 
déroulée de manière très méticuleuse, transparente et 
objective, sous la coordination de l’Institut pour l’égalité 
des femmes et des hommes (IEFH).

L’un des critères retenus était que chaque victime 
devait avoir un centre de prise en charge à moins d’une 
heure de son domicile. Des accords de coopération 
seront conclus avec les arrondissements judiciaires 
dépourvus de centres de prise en charge. En Belgique, 
chaque victime sera accueillie, de manière digne par 
des spécialistes dans chaque centre de prise en charge, 
vingt-quatre heures sur vingt-quatre et sept jours sur sept.

Dans le cadre de l’ouverture de ces deux nouveaux 
centres, des campagnes ont été lancées dans la presse 
locale et dans la société civile pour informer les victimes 
de l’existence de ces centres et du fait que ceux-ci 
resteront ouverts en toutes circonstances, y compris 
durant un confinement.

Par ailleurs, la secrétaire d’État a libéré, au cours de 
l’année écoulée, des moyens additionnels pour soutenir 
la ligne de chat www.violencessexuelles .be.

Dans l’intervalle, une collaboration a également été 
conclue avec les entités fédérées, qui prendront à leur 
charge la coordination.

Trois manuels destinés aux médecins et au personnel 
médical relatifs aux codes pour signaler des actes de 
violence entre partenaires, de violence sexuelle et des 
mutilations génitales féminines, ont été publiés et diffusés.

Les centres de prise en charge qui ouvriront bientôt 
sont:

— le centre de Roulers au printemps 2022;

— Le centre de Louvain à l’été 2022,

— les centres de Genk, Namur et Arlon, entre la fin 
de l’année 2022 et le début de l’année 2023.

À chaque ouverture, une communication est prévue.

Des formations spécialisées sont données au person-
nel des CPVS. Pendant le mois d’octobre, les nouveaux 
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personeelsleden (verpleegkundigen en psychologen) van 
de ZSG’s van Antwerpen en Charleroi een algemene 
en specifieke opleiding gevolgd over de bejegening van 
slachtoffers van seksueel geweld.

Deelnemers en docenten hebben de opleiding als 
uitermate positief beoordeeld.

Om het opleidingsaanbod inhoudelijk te versterken, 
hebben de diensten van de staatssecretaris op basis 
van de ontvangen commentaren enkele wijzigingen aan 
het programma aangebracht. De diensten hebben vooral 
getracht de aandacht nog meer bij de praktijkoefeningen 
te leggen dan bij louter de theorie.

Het beheer van de gespecialiseerde opleiding is in 
handen van het IGVM. Ook de personeelsleden van 
de andere ZSG’s zullen die praktische en bijgewerkte 
opleiding krijgen.

Strijd tegen seksueel geweld online

Met het toenemende gebruik van het internet en 
van de sociale media tijdens de lockdown nam ook het 
gendergerelateerd cybergeweld toe, in het bijzonder het 
aantal gevallen van revenge porn.

Het Instituut diende dringend extra personeel bij te 
krijgen om zijn werk in de strijd tegen revenge porn naar 
behoren te kunnen doen. Op basis van een nota die de 
staatssecretaris aan de regering had voorgelegd, kon 
het IGVM gedurende zes maanden drie bijkomende 
VTE’s in dienst nemen.

Naar aanleiding van de moord op David Polfliet in 
Beveren heeft de staatssecretaris ook contact gelegd 
met de socialemediaplatformen; hier zal zij in 2022 
voort werk van maken. Zij beraadt zich over bijkomende 
concrete acties voor de bestrijding van seksueel geweld 
online. De socialemediaplatformen zouden als partner 
moeten optreden en illegale content als revenge porn 
snel moeten verwijderen.

Ook kunnen zij een rol spelen inzake preventie: elk 
beeld dat offline wordt gehaald, kunnen zij vervangen 
door een preventieboodschap.

De volgende stap is de aanneming van een specifiek 
actieplan, in overeenstemming met het nationaal actieplan 
voor de strijd tegen gendergeweld. Onder de coördinatie 
van het IGVM zijn al voorbereidende gesprekken aan 
de gang met onder meer Google, Facebook, Twitter, het 
middenveld en de overige kabinetten.

In dit verband is de staatssecretaris opgezet met het 
werk dat in de Kamer wordt geleverd, meer bepaald met 

membres du personnel (infirmières et psychologues) des 
CPVS d’Anvers et de Charleroi ont suivi une formation 
générale et spécifique sur la prise en charge des victimes 
de violences sexuelles.

Les participants et les enseignants ont évalué la 
formation de manière très positive.

Afin d’améliorer encore le contenu de la formation, 
les services de la secrétaire d’État ont apporté quelques 
modifications au programme sur la base des commen-
taires reçus. Les services ont surtout essayé de se 
concentrer encore plus sur les exercices pratiques plutôt 
que sur la seule théorie.

La formation spécialisée est gérée par l’IEFH. Les 
membres de personnel des autres CPVS recevront 
également cette formation pratique et actualisée.

Lutte contre la violence sexuelle en ligne

L’augmentation de l’utilisation d’internet et des médias 
sociaux en période de confinement a entraîné une 
aggravation de la cyber-violence basée sur le genre, et 
plus particulièrement du revenge porn.

Il était urgent de renforcer l’Institut afin qu’il puisse 
exercer sa mission en matière de revenge porn. C’est 
pourquoi la secrétaire d’État a présenté une note en 
gouvernement qui a permis à l’IEFH d’engager pendant 
six mois trois ETP supplémentaires.

Suite au meurtre de David Polfliet à Beveren, la secré-
taire d’État a aussi initié un travail avec les plateformes 
de réseaux sociaux qui va se poursuivre en 2022. Elle 
a commencé à réfléchir à des actions supplémentaires 
et concrètes pour lutter contre la violence sexuelle en 
ligne. Les plateformes de médias sociaux devraient être 
nos partenaires pour retirer rapidement les contenus 
illégaux tels que le revenge porn.

Elles peuvent également contribuer à la prévention: 
par exemple, lorsqu’une image est mise hors ligne, elles 
peuvent la remplacer par un message préventif.

La prochaine étape est l’adoption d’un plan d’action 
spécifique, comme prévu dans le plan d’action national 
de lutte contre les violences de genre. Des entretiens 
préparatoires avec, entre autres, Google, Facebook, 
Twitter, la société civile et les autres cabinets ont déjà 
commencé, sous la coordination de l’IEFH.

Dans ce cadre, la secrétaire d’État salue le travail de la 
Chambre, notamment la résolution déposée par Madame 
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het voorstel van resolutie dat mevrouw de Laveleye en 
de heer Lacroix hebben ingediend over de nood aan 
meer transparantie en verantwoordelijkheidszin van de 
sociale media en platformen met betrekking tot online-
inhoud en -informatie (DOC 55 1947/001).

Strijd tegen seksisme in de openbare ruimte

De IMC Vrouwenrechten speelt een belangrijke rol in 
de strijd tegen seksisme in de openbare ruimte. Deze 
strijd is ook onderdeel van het Nationaal actieplan.

Om te beginnen zal de wet van 22 mei 2014 ter bestrij-
ding van seksisme in de openbare ruimte geëvalueerd 
en waar nodig bijgestuurd worden.

De staatssecretaris wenst ook de drempels om klacht 
in te dienen te verlagen. De minister van Binnenlandse 
Zaken kondigde reeds de mogelijkheid aan om online 
klacht in te dienen.

Daarnaast wil de staatssecretaris de initiatieven van 
de politie in burger, zoals in Luik en Brussel, evalueren.

Politieagenten zullen in de toekomst opgeleid worden 
over seksisme in de publieke ruimte, zodat ze het feno-
meen herkennen, op passende wijze ingrijpen wanneer 
zich een situatie voordoet, slachtoffers naar behoren 
opvangen en klachten doeltreffend behandelen.

In de nieuwe beheersovereenkomst met de NMBS 
zal ook aandacht worden besteed aan seksisme in de 
openbare ruimte. De bedoeling is om preventiemaatre-
gelen in de nieuwe overeenkomst op te nemen.

Bevordering van de sociaaleconomische gelijkheid 
van vrouwen en mannen

In 2021 heeft de staatssecretaris het vraagstuk van 
gender mainstreaming een nieuwe dynamiek gegeven 
via een plan dat maatregelen op alle domeinen omvat, 
inzonderheid in sociaaleconomische aangelegenheden.

In maart 2021 vond een raadpleging met ruim 65 
verenigingen plaats.

In juni 2021 werd het plan aangenomen. Het 
strekt tot integratie van de genderdimensie in 186 
beleidsmaatregelen.

Het kabinet van de staatssecretaris stuurt een nieuwe 
interdepartementale coördinatiegroep (ICG) inzake gen-
der mainstreaming aan; de leden ervan hebben allemaal 
een opleiding in gender mainstreaming gekregen.

de Laveleye et Monsieur Lacroix visant à renforcer la 
transparence et la responsabilité des plateformes et 
médias sociaux quant aux contenus et aux informations 
en ligne (DOC 55/1947/1).

Lutter contre le sexisme dans l’espace public

La CIM Droits des femmes joue un rôle important 
dans la lutte contre le sexisme dans l’espace public. 
Cette lutte fait également partie du Plan d’action national.

Pour commencer, la loi du 22 mai 2014 tendant à lutter 
contre le sexisme dans l’espace public sera évaluée et 
ajustée si nécessaire.

La secrétaire d’État veut également réduire les obs-
tacles qui existent actuellement pour déposer plainte. 
La ministre de l’Intérieur a déjà annoncé la possibilité 
de déposer plainte en ligne.

En outre, la secrétaire d’État souhaite évaluer les initia-
tives de la police en civil, comme à Liège et à Bruxelles.

À l’avenir, les policiers recevront une formation concer-
nant le sexisme dans l’espace publique afin qu’ils puissent 
reconnaître le phénomène, intervenir de manière appro-
priée lorsqu’une situation se présente, accueillir correc-
tement les victimes et traiter efficacement les plaintes.

Dans le nouveau contrat de gestion avec la SNCB, on 
accordera aussi de l’attention au sexisme dans l’espace 
public. L’objectif est d’inclure des mesures de prévention 
dans le nouveau contrat.

Promouvoir l’égalité socio-économique des femmes 
et des hommes

En 2021, la secrétaire d’État a donné un nouveau 
souffle au Gender mainstreaming, en adoptant un plan 
qui comporte des mesures dans tous les domaines, et 
en particulier dans les matières socio-économiques.

En mars, une consultation avec plus de 65 associa-
tions a eu lieu.

En juin, le plan a été adopté. Il vise l’ intégration de 
la dimension de genre dans 186 mesures politiques.

Le cabinet de la secrétaire d’État coordonne un nou-
veau groupe interdépartemental de coordination gender 
mainstreaming dont les membres ont reçu une formation 
au gender mainstreaming.
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In een tweede fase hebben ook alle kabinetten en 
federale overheidsdiensten die opleiding kunnen volgen.

In 2022 zal de staatssecretaris de ICG en de uitrol 
van het plan blijven aansturen.

Tevens wil de staatssecretaris ervoor zorgen dat het 
aspect “gendergelijkheid” beter tot uiting komt in de 
regelgevingsimpactanalyse.

Een ander groot dossier voor de federale regering is 
de goedkeuring van het Plan voor herstel en veerkracht. 
Er wordt een budget van 3 miljoen euro uitgetrokken 
voor het versterken van de arbeidskansen voor de meest 
kwetsbare vrouwen.

Voor 2022 wordt een studie in uitzicht gesteld die meer 
inzicht moet bieden in de uitdagingen en hefbomen; in 
september 2022 volgt een projectoproep.

In samenwerking met de voor Ambtenarenzaken be-
voegde minister heeft de staatssecretaris quota ingevoerd 
in de selectiecommissies voor de federale topfuncties: 
voortaan mag nog hooguit 2/3 van de leden van die 
commissies van hetzelfde geslacht zijn.

Tot slot heeft de federale regering ook werk gemaakt 
van de uitbreiding van het co-ouderschapsverlof, dat 
onontbeerlijk is om huishoudelijke taken evenwichtiger 
te kunnen verdelen.

Loonkloof

Volgens de recentste cijfers van het IGVM verdient een 
vrouw gemiddeld, na correctie inzake de arbeidsduur, 
9,2 % minder dan een man, en 23,1 % minder zonder 
correctie inzake de arbeidsduur. Men kan enkel vaststel-
len dat die kloof te traag wordt gedicht.

Het regeerakkoord voorziet in bijkomende maatrege-
len om de wet ter bestrijding van de loonkloof tussen 
mannen en vrouwen doeltreffender te maken. In 2021 
heeft het IGVM een verslag over de evaluatie van de 
wetgeving ter zake gepubliceerd. De regering kan zich 
bij de werkzaamheden die in dit kader in 2022 van start 
zullen gaan, door dit verslag laten leiden.

Tegelijkertijd zal het Instituut dankzij de toegekende 
nieuwe middelen nieuwe maatregelen kunnen uitwerken, 
meer bepaald met betrekking tot de sensibilisering van 
de werkgevers.

Dans un second temps, tous les cabinets et les admi-
nistrations fédérales ont commencé à recevoir une 
formation au gender mainstreaming.

En 2022, la secrétaire d’État poursuivra la coordination 
du GIC et la mise en œuvre du plan.

La secrétaire d’État envisage également l’améliora-
tion de l’utilisation du volet “égalité des femmes et des 
hommes” de l’Analyse d’impact des réglementations.

Un autre gros chantier du gouvernement fédéral est 
l’adoption du plan de relance et de résilience. Un budget 
de 3 millions d’euros sera dédié à renforcer l’emploi des 
femmes les plus vulnérables.

En 2022, il est prévu de développer une étude per-
mettant d’avoir une meilleure connaissance des enjeux 
et leviers et de lancer un appel à projets en septembre.

Par ailleurs, en collaboration avec la ministre de la 
Fonction publique, la secrétaire d’État a introduit des 
quotas dans les commissions de sélection pour la haute 
fonction publique fédérale: désormais, 2/3 au plus des 
membres de la commission de sélection peuvent appar-
tenir au même sexe.

Enfin, le gouvernement fédéral a travaillé à l’extension 
du congé de co-parent, indispensable pour une répartition 
plus équilibrée des tâches domestiques.

Écart salarial

Selon les derniers chiffres de l’IEFH, une femme 
gagne en moyenne 9,2 % de moins qu’un homme, 
après la correction pour la durée du travail, et de 23,1 % 
sans correction pour la durée de travail. On ne peut que 
constater que cet écart se réduit trop lentement.

L’accord de gouvernement prévoit que des mesures 
complémentaires seront prises pour rendre plus effi-
cace la loi visant à lutter contre l’écart salarial entre les 
hommes et femmes. En 2021, l’IEFH a publié un rapport 
d’évaluation de la législation. Il permettra de guider le 
travail du gouvernement qui sera entamé en 2022.

En parallèle, vu les nouveaux moyens qui lui sont 
alloués, l’Institut pourra développer de nouvelles mesures, 
notamment de sensibilisation des employeurs.
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Op Europees niveau wordt momenteel onderhandeld 
over een richtlijn inzake loontransparantie; de aanneming 
ervan zou een ware doorbraak betekenen.

Monitoring van de quotawet van 28 juli 2011

Quota zijn een noodzakelijk kwaad, maar weliswaar 
een efficiënt – zij het tijdelijk te gebruiken – instrument 
om gelijkheid te bewerkstelligen.

Het IGVM, dat met de monitoring van de quotawet 
is belast, wil dat raden van bestuur voor minstens een 
derde uit vrouwen bestaan.

In zijn laatste verslag, dat van 2019 dateert, geeft het 
IGVM aan dat de situatie dankzij de aanneming van de 
wet zeer gunstig is geëvolueerd.

Tussen 2016 en 2017 is het aantal ondernemingen 
dat het wettelijk bepaalde quotum haalt, gestegen van 
39 % naar 66 %.

Het volgende verslag van het IGVM zal in 2022 wor-
den gepubliceerd.

Bedrijven die hun wettelijke verplichtingen niet na-
komen, zullen de wettelijk bepaalde sancties worden 
opgelegd.

De staatssecretaris zal de aanbevelingen van het 
IGVM voorts als grondslag gebruiken om na te gaan hoe 
de deelname van vrouwen aan de directiecomités kan 
worden verhoogd. In dat verband wordt erop gewezen 
dat het IGVM in 2019 heeft vastgesteld dat twee derde 
van de directiecomités ofwel uitsluitend uit mannen 
bestond ofwel slechts één vrouw onder hun leden telde.

De federale regering legt, in samenwerking met de 
gewest- en gemeenschapsregeringen, de laatste hand 
aan de voorbereiding van de bekrachtiging van het 
IAO-Verdrag nr. 190.

Wat tot slot de omzetting van de Work Life Balance-
richtlijn betreft, werd in 2021 een voorontwerp van wet 
geredigeerd dat in 2022 zou moeten worden aangenomen.

Bescherming en bevordering van de rechten van 
lgbtqi+-personen

In 2021 zorgde de staatssecretaris voor de financiering 
van 30 extra opvangplaatsen voor lgbtqi+-jongeren die 
thuis niet langer welkom zijn. Zeker in tijden van corona 
was dat absoluut noodzakelijk.

Sur le plan Européen, une directive sur la transparence 
des salaires est en cours de négociation. Son adoption 
constituera une réelle avancée.

Monitoring de la loi Quotas du 28 juillet 2011

Les quotas sont un mal nécessaire, un outil efficace 
– temporaire – pour atteindre l’égalité.

C’est l’IEFH, qui est chargé du monitoring de la loi 
Quotas, qui vise à avoir 1/3 minimum de femmes dans 
les CA.

Dans son dernier rapport daté de 2019, l’IEFH indique 
que la situation a évolué très favorablement grâce à 
l’adoption de la loi:

Entre 2016 et 2017, le nombre d’entreprises qui ont 
atteint le quota légal est passé de 39 % à 66 %.

Le prochain rapport IEFH sera publié en 2022.

Pour les entreprises qui ne respectent pas leurs 
obligations légales, il s’agira d’appliquer les sanctions 
prévues par la loi.

Par ailleurs, la secrétaire d’État analysera sur la base 
de recommandations de l’IEFH comment augmenter la 
présence des femmes dans les comités de direction, 
sachant qu’en 2019, l’Institut constatait que deux tiers 
d’entre eux étaient soit exclusivement masculin, soit ne 
comprenaient qu’une seule femme.

Le gouvernement fédéral, en collaboration avec les 
gouvernements régionaux et communautaires, achève 
la préparation de la ratification de la Convention 190 
de l’OIT.

Et enfin, en ce qui concerne la transposition de la 
directive Work Life Balance, l’avant-projet de loi a été 
rédigé en 2021, son adoption est prévue en 2022.

Protéger et promouvoir les droits des personnes 
LGBTQI+

En 2021, la secrétaire d’État a veillé au financement 
de 30 places de “refuge” supplémentaires pour les 
jeunes LGBTQI+ qui ne sont plus les bienvenus chez 
eux. Surtout en période de crise du coronavirus, c’était 
absolument nécessaire.
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Ook interessant was de creatie van de lgbtqi+ postze-
gels, het resultaat van een samenwerking met minister 
De Sutter, om aandacht te creëren voor de Pride en 
bijkomende zichtbaarheid voor de lgbtqi+ gemeenschap 
te vragen.

Er was ook de studie van het IGVM over geweld in 
de publieke ruimte ten aanzien van transpersonen. 
Jammer genoeg bevat die studie confronterende en 
verontrustende cijfers.

In 2022 wil de staatssecretaris het SOGIESC-actieplan 
(Sexual Orientation, Gender Identity and Expression 
and Sex Characteristics) ten uitvoer leggen. De federale 
voorbereidingsfase is reeds gestart. Dat plan zal zijn 
gericht op de strijd tegen discriminatie, op veiligheid – 
inzonderheid in de openbare ruimte - en op toegang tot 
gezondheidszorg.

Tot slot zal bijzondere aandacht naar onderzoek gaan. 
De staatssecretaris wil in dat verband de verzameling van 
gestandaardiseerde gegevens optimaliseren teneinde 
beter zicht te krijgen op de behoeften en de situatie van 
de betrokkenen. In België wordt nog te vaak een beroep 
gedaan op buitenlandse studies om beter te begrijpen 
wat zich in België afspeelt.

Bescherming van transgender en intersekse personen

In 2022 zal het IGVM bijkomende middelen krijgen om 
te werken rond de specifieke leefwereld van transgender 
en intersekse personen.

Toen het IGVM ook bevoegd werd voor de behandeling 
van dossiers inzake discriminatie van transgender en 
intersekse personen, heeft het daar geen bijkomende 
middelen voor gekregen. Dat zal in 2022 wel het geval zijn.

Er wordt voorzien in de aanwerving van drie personen 
en in een bedrag van 100 000 euro per jaar om sensibi-
liseringsacties dienaangaande uit te werken.

Wat het verbod op niet-noodzakelijke medische in-
grepen op intersekse minderjarigen betreft, voert de 
staatssecretaris in samenwerking met de kabinetten 
van de minister van Justitie en van de minister van 
Volksgezondheid een grondig onderzoek naar de beste 
oplossing. In dezen gaat de voorkeur uit naar de opname 
van dat verbod in het hervormde Strafwetboek.

La création des timbres LGBTQI+, fruit d’une colla-
boration avec la ministre De Sutter, a également été 
intéressante. Elle vise à attirer l’attention sur la Pride 
et à demander une visibilité supplémentaire pour la 
communauté LGBTQI+.

Il y a également eu l’étude de l’IEFH sur la violence 
dans l’espace public à l’égard des personnes trans. 
Malheureusement, cette étude contient des chiffres 
interpellants qui doivent nous inquiéter.

Pour l’année 2022, l’adoption du plan Sogiesc est 
prévue. La phase fédérale de préparation a déjà débuté. 
Ce plan se concentrera sur la lutte contre les discrimi-
nations, la sécurité, notamment dans l’espace public et 
l’accès aux soins de santé.

Enfin, une attention particulière sera portée au domaine 
de la recherche. La volonté de la secrétaire d’État est 
d’optimiser la collecte de données standardisées afin 
de mieux appréhender les besoins et les réalités des 
personnes concernées. Nous avons encore beaucoup 
trop recours à des études étrangères pour appréhender 
nos réalités belges.

Protection des personnes transgenre et intersexes

Des moyens supplémentaires vont être octroyés à 
l’IEFH en 2022 pour travailler sur les réalités spécifiques 
des publics transgenre et intersexes.

Quand l’IEFH est devenu compétent pour traiter des 
cas de discrimination de personnes transgenres et de 
personnes intersexes, il n’a pas reçu de moyens com-
plémentaires. Ce sera chose faite en 2022.

Il est prévu d’engager trois personnes et d’affecter 
100 000 euros annuellement pour développer des actions 
de sensibilisation sur ces thématiques.

En ce qui concerne l’interdiction des interventions 
médicales non nécessaires sur les mineurs intersexes, 
en coopération avec les cabinets Justice et Santé, la 
secrétaire d’État étudie en profondeur la solution la 
plus adéquate. La piste privilégiée est d’inscrire cette 
interdiction dans le cadre de la réforme du code pénal.
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Naar aanleiding van de beslissing van het 
Grondwettelijk Hof inzake de wet van 2017 tot her-
vorming van regelingen inzake transgenders wat de 
vermelding van een aanpassing van de registratie van 
het geslacht in de akten van de burgerlijke stand en de 
gevolgen hiervan betreft, maakt de regering momenteel 
werk van de aanpassing van die wet.

In zijn arrest van 2019 is het Hof immers overgegaan 
tot de vernietiging van de ongrondwettelijk bevonden 
bepalingen met betrekking tot de onomkeerbaarheid 
van de geslachtsverandering.

Het Hof heeft voorts in hetzelfde arrest aangegeven dat 
België geen rekening houdt met non-binaire personen en 
de wetgever dienaangaande twee denksporen aangereikt: 
ofwel voegt men één of meerdere gendercategorieën toe, 
ofwel wordt elke geslachts-/gendervermelding geschrapt 
in de documenten van de burgerlijke stand.

Samen met de minister van Justitie en met de minis-
ter van Binnenlandse Zaken werkt de staatssecretaris 
derhalve aan een wetsontwerp dat ertoe strekt de on-
omkeerbaarheid op te heffen en komt ze aldus in een 
eerste fase tegemoet aan de vraag van het Hof, met 
name door de genderaanduiding op de identiteitskaart 
weg te laten (zoals dat ook voor het adres of de geboor-
teplaats het geval is).

Die informatie zal wel nog altijd in het Rijksregister 
worden geregistreerd. Op die manier zal men nog steeds 
beschikken over gegevens om gendergerelateerde 
statistieken bij te houden, die nodig zijn voor de mo-
nitoring van de gelijkheid tussen vrouwen en mannen. 
De diverse regeringen van ons land hebben zich er in 
het kader van het Nationaal actieplan ter bestrijding 
van gendergerelateerd geweld overigens toe verbon-
den meer gendergerelateerde statistische gegevens te 
verzamelen en bekend te maken, overeenkomstig het 
Verdrag van Istanbul.

Dat wetsontwerp zal in 2022 aan de Ministerraad 
worden voorgelegd.

In 2022 wil de staatssecretaris de sensibilisering en 
de opleiding van de gezondheidswerkers met betrekking 
tot die thema’s aanscherpen, via de ondersteuning van 
verenigingen die in het veld actief zijn.

Strijd tegen racisme

De werkzaamheden voor het Nationaal Actieplan 
Antiracisme zijn volop aan de gang. Het voorbije jaar 
werd eerst op technisch niveau gewerkt om tot voorstel-
len van tekst te komen.

Le gouvernement travaille en ce moment à l’adaptation 
de la loi de 2017 relative à l’enregistrement du genre 
suite à la décision de la Cour constitutionnelle.

Dans son arrêt de 2019, la cour a annulé l’irrévocabilité 
du changement de genre, qu’elle a jugé inconstitutionnelle.

Par ailleurs, dans le même arrêt, la Cour souligne que la 
Belgique ne tient pas compte des personnes non-binaires 
et propose deux pistes au législateur: soit l’ajout d’une 
ou de plusieurs catégories, soit la suppression de toute 
mention de sexe/genre dans les documents d’état civil.

Un projet de loi, en cours de préparation avec les 
ministres de la Justice et de l’Intérieur, prévoit donc de 
supprimer l’irrévocabilité et fait un premier pas dans 
le sens de la demande de la Cour, en invisibilisant le 
marqueur de genre sur la carte d’identité, au même titre 
que l’adresse ou le lieu de naissance.

Ces informations seront toujours enregistrées dans 
le registre national. Ainsi, il y aura toujours des données 
disponibles permettant de tenir des statistiques genrées, 
nécessaires au monitoring de l’égalité entre les femmes 
et les hommes. D’ailleurs, dans le cadre du Plan d’Action 
national contre les violences basées sur le genre, les 
différents gouvernements du pays se sont engagés à 
collecter et diffuser davantage de statistiques genrées, 
comme le demande la Convention d’Istanbul.

Ce projet de loi sera soumis au Conseil des ministres 
en 2022.

En 2022, la secrétaire d’État prévoit de renforcer la 
sensibilisation et la formation des professionnels de la 
santé, à travers le soutien à des associations de terrain.

Lutter contre le racisme

Les travaux relatifs au Plan d’action national de lutte 
contre le racisme sont en cours. Au cours de l’année 
écoulée, les travaux ont d’abord été menés au niveau 
technique afin d’aboutir à des propositions de textes.
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Hiermee gingen de deelnemers van de IMC aan de 
slag tijdens de werkgroep van de IMC. Dit is een zeer 
intensief, tijdrovend proces: elke vrijdag wordt er drie 
uur vergaderd. Het is vaak zoeken naar de juiste metho-
dologie om iedereen bij het proces te betrekken. Het is 
ook zoeken naar een inhoud die concreet en impactvol 
is, en die de strijd tegen racisme vooruithelpt.

De diensten van de staatssecretaris leiden deze 
werkzaamheden.

Op dit moment is er een voorontwerp van compilatie 
klaar. Hierover wordt politiek onderhandeld door alle 
regeringen in dit land.

Stilaan komt de laatste rechte lijn in zicht. De staats-
secretaris hoopt in 2022 het NAPAR formeel te kunnen 
goedkeuren.

Waakzaamheidscel tegen antisemitisme

Begin november publiceerden Le Soir en Het 
Nieuwsblad zorgwekkende cijfers van een peiling door 
Ipsos in opdracht van de European Jewish Association. 
Een op vier Belgen heeft de neiging om te discrimineren 
en/of op een antisemitische manier te reageren. Een op 
tien zou iemand discrimineren alleen maar omdat die 
van joodse oorsprong is. Deze cijfers variëren bovendien 
sterk regionaal en per opleidingsniveau.

De beleidscel van de staatssecretaris leidt de waak-
zaamheidscel tegen antisemitisme. Ook de beleidscellen 
Justitie en Binnenlandse Zaken zijn vertegenwoordigd. 
Daarnaast nemen vertegenwoordigers van de belang-
rijkste joodse gemeenschappen deel aan deze bijeen-
komsten. Tot slot is ook Unia deelnemer.

De voorbije jaren heeft deze waakzaamheidscel 
vaak stil gelegen. Het afgelopen jaar kende de waak-
zaamheidscel, op initiatief van de staatssecretaris, een 
herstart. De samenkomsten worden ook participatiever 
opgevat: ook leden van de joodse gemeenschappen 
kunnen punten agenderen.

In 2021 stonden onder meer de internationale defini-
ties tegen antisemitisme, de beveiliging van de joodse 
gebedsplaatsen en de cijfers en signalen van antisemi-
tisme op de agenda.

Tegelijkertijd wil de staatssecretaris de werking van 
de waakzaamheidscel uitbreiden. De strijd tegen anti-
semitisme beperkt zich niet alleen tot veiligheid.

C’est ce à quoi les participants de la CIM se sont 
attelés lors du groupe de travail de la CIM. Il s’agit d’un 
processus très intensif, qui prend beaucoup de temps: 
il y a des réunions de trois heures tous les vendredis. 
Il s’agit souvent de rechercher la bonne méthodologie 
pour impliquer tout le monde dans le processus. Il s’agit 
également de rechercher un contenu concret qui a un 
impact et qui contribue à faire avancer la lutte contre 
le racisme.

Les services de la secrétaire d’État dirigent ces travaux.

Pour l’instant, un avant-projet de compilation est 
prêt. Il fait l’objet de négociations politiques par tous 
les gouvernements de ce pays.

Peu à peu, la dernière ligne droite est en vue. La 
secrétaire d’État espère adopter officiellement le PANLR 
en 2022.

Cellule de veille contre l’antisémitisme

Début novembre, Le Soir et Het Nieuwsblad ont 
publié les chiffres alarmants d’un sondage réalisé par 
Ipsos à la demande de l’Association juive européenne. 
Un Belge sur quatre a tendance à discriminer et/ou à 
réagir de manière antisémite. Une personne sur dix serait 
prête à discriminer quelqu’un simplement parce qu’il est 
d’origine juive. En outre, ces chiffres varient fortement 
selon la région et le niveau d’éducation.

La cellule stratégique de la secrétaire d’État dirige 
la cellule de veille contre l’antisémitisme. Les cellules 
stratégiques Justice et Intérieur sont également repré-
sentées. En outre, des représentants des principales 
communautés juives participent à ces réunions. Enfin, 
Unia participe également.

Ces dernières années, cette cellule de veille a souvent 
été inactive. L’année dernière, à l’initiative de la secrétaire 
d’État, la cellule de veille a été relancée. Les réunions 
sont également conçues pour être plus participatives: les 
membres des communautés juives peuvent également 
inscrire des points à l’ordre du jour.

En 2021, l’ordre du jour comprenait notamment les 
définitions internationales contre l’antisémitisme, la 
sécurité des lieux de culte juifs et les chiffres et signaux 
de l’antisémitisme.

Dans le même temps, la secrétaire d’État souhaite 
étendre le fonctionnement de la cellule de veille. La lutte 
contre l’antisémitisme ne se limite pas à la sécurité.
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De staatssecretaris bestudeert momenteel hoe van 
de waakzaamheidscel een representatief, performant 
orgaan te maken. Hiermee wil ze meer maatschap-
pelijke verschijningsvormen van antisemitisme kunnen 
bestrijden. Er zal aandacht worden besteed aan de rol 
van het onderwijs, cultuur, preventie enzovoort. Deze 
verdere verdieping staat op de agenda voor 2022.

Een inclusieve samenleving zonder discriminatie

Ons land kent een uitgebreide antidiscriminatiewet-
geving. Bij het aantreden van de staatssecretaris lag de 
Evaluatiecommissie, die deze wetgeving moet evalueren, 
stil door geblokkeerde benoemingen.

De staatssecretaris heeft ervoor gezorgd dat de 
Evaluatiecommissie kon heropstarten, om de beleidsma-
kers te adviseren over de noodzakelijke hervormingen 
van de antidiscriminatiewetgeving.

Momenteel is deze commissie hard aan het werk. 
Begin januari 2022 wordt het eindrapport verwacht. Op 
basis hiervan zal de regering in 2022 werken aan de 
aanpassingen die nodig zijn om onze evaluatiewetgeving 
sterker te maken.

De staatssecretaris wachtte niet om de bescherming 
van getuigen van discriminatie tegen represailles te 
hervormen. Deze hervorming werd in 2021 al uitgewerkt.

Daarnaast werd er in 2021 gewerkt aan een verbe-
terde registratie van klachten over haatmisdrijven. De 
bedoeling is dat elk haatmisdrijf als dusdanig wordt 
aangeduid en opgevolgd door Justitie en politie. De 
diensten van de staatssecretaris hebben er ook voor 
gezorgd dat de systemen van beide diensten op mekaar 
afgestemd worden.

Een andere doelstelling bestaat erin discriminatie 
op de arbeidsmarkt op te sporen en te vervolgen. Het 
grootste aantal aangiften ter zake bij Unia betreft immers 
discriminatie op de werkvloer.

In 2022 zal de staatssecretaris samenwerken met 
de minister van Werk om de wettelijke regeling voor de 
uitvoering van praktijktests te versoepelen. Zij hoopt dat 
het wetsontwerp begin 2022 zal worden aangenomen.

Samen met  de  min is te rs  bevoegd voor 
Ambtenarenzaken en voor Personen met een han-
dicap heeft de staatssecretaris bovendien het door 
de stuurgroep Diversiteit uitgewerkte federaal stra-
tegisch diversiteitsplan 2021-2024 goedgekeurd. De 
federale overheidsdiensten hebben de ambitie om een 

La secrétaire d’État étudie actuellement la manière de 
transformer la cellule de veille en un organe représentatif 
et performant. Elle souhaite ainsi faire en sorte qu’il soit 
possible de lutter contre davantage de manifestations 
sociales de l’antisémitisme. Une attention particulière 
sera accordée au rôle de l’éducation, de la culture, de 
la prévention, etc. Cet approfondissement est à l’ordre 
du jour pour 2022.

Une société inclusive sans discriminations

Notre pays dispose d’une vaste législation anti-dis-
crimination. Lorsque la secrétaire d’État a pris ses fonc-
tions, la Commission d’évaluation, qui doit évaluer cette 
législation, était au point mort en raison d’un blocage 
des nominations.

La secrétaire d’État a veillé à ce que la Commission 
d’évaluation puisse redémarrer, afin de conseiller les 
responsables politiques sur les réformes nécessaires 
de la législation anti-discrimination.

Actuellement, cette commission travaille dur. Le rapport 
final est attendu au début du mois de janvier 2022. Sur 
cette base, le gouvernement travaillera en 2022 sur les 
ajustements nécessaires pour renforcer notre législation 
anti-discrimination.

La secrétaire d’État n’a pas attendu pour réformer 
la protection des témoins de discrimination contre les 
représailles. Cette réforme a déjà été élaborée en 2021.

En outre, on a travaillé en 2021 à un meilleur enregis-
trement des plaintes pour crimes de haine. L’objectif est 
que chaque crime de haine soit signalé comme tel et suivi 
par la Justice et la police. Les services de la secrétaire 
d’État ont également veillé à ce que les systèmes des 
deux services soient alignés l’un sur l’autre.

Un autre objectif est de détecter et de poursuivre 
les discriminations sur le marché du travail. En effet, le 
monde du travail est le secteur le plus concerné par les 
signalements de discriminations auprès d’Unia.

En 2022, la secrétaire d’État va collaborer avec le 
ministre du Travail pour assouplir le cadre juridique de 
l’exécution des test de situation. Elle espère que le projet 
de loi sera adopté au début de l’année 2022.

De plus, avec la ministre de la Fonction publique et 
la ministre en charge des personnes handicapées, la 
secrétaire d’État a validé le Plan stratégique fédéral sur 
la diversité 2021-2024 préparé par le Groupe de pilotage 
Diversité. En tant qu’employeur, l’administration fédérale 
a l’ambition d’être exemplaire en matière d’inclusion et 
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voorbeeldige werkgever te zijn op het vlak van inclusie 
en gelijke kansen, door een inclusief beleid te voeren. 
Zo zal minister De Sutter in 2022 een studie financieren 
naar de hinderpalen die vrouwen ondervinden om door 
te stoten naar topfuncties in het openbaar ambt.

Om dat beleid uit te werken, zijn nauwkeurige gegevens 
vereist. De staatssecretaris meent dat het van kapitaal 
belang is het beleid te stoelen op feiten, veeleer dan 
louter op intuïtie.

Daarom zal zij in 2022 de monitoring op het vlak van 
gelijke kansen verder uitbouwen.

Eind juni 2021 werd het project “Improving equality 
data collection in Belgium” (IEDCB) voorgesteld; het 
werd verwezenlijkt door Unia, in samenwerking met de 
diensten van de staatssecretaris. Het project behelst 
een resultatenanalyse van het in kaart brengen van de 
gegevens, een beschrijving van de manco’s, alsook 
aanbevelingen om het gebruik en het verzamelen van 
gegevens inzake gelijke kansen in België te verbeteren. 
Het omvat ook een gegevenshub.

In 2022 zal de staatssecretaris een tweede fase van 
het project “Improving equality data collection in Belgium” 
opstarten. Zij wil het uitbreiden met andere beschermde 
criteria, zoals handicap, gezondheidstoestand en leeftijd.

In 2020 heeft Unia 9 477 aangiften voor vermeende 
discriminatie, haatspraak en haatmisdrijven ontvangen. 
Dat is een stijging van 12 % ten opzichte van 2019.

In het licht daarvan moest dus bijkomende financiering 
worden gevraagd voor Unia.

De federale regering heeft 1 miljoen euro vrijgemaakt 
voor 2022, opdat Unia zijn opdrachten optimaal zou 
kunnen vervullen, met betrekking tot alle beschermde 
discriminatiecriteria waarvoor de instelling bevoegd is.

Dankzij die bijkomende middelen zal de dienst die de 
aangiften verwerkt, versterking kunnen krijgen, en zal 
bovendien de sociaaleconomische monitoring opnieuw 
kunnen worden opgestart.

In 2020 kon die monitoring immers niet doorgaan, 
hoewel de vorige edities ervan interessante resultaten 
hebben opgeleverd. In 2016 is bijvoorbeeld gebleken 
dat van alle EU-lidstaten ons land de laagste werk-
zaamheidsgraad heeft in de categorie van de mensen 
die buiten de Europese Unie zijn geboren, alsook de 

d’égalité des chances en menant une politique inclusive. 
A titre d’exemple, la ministre De Sutter va financer en 
2022 une étude sur les freins que rencontrent les femmes 
dans l’accession aux hautes-fonctions managériales de 
la fonction publique.

Pour construire ces politiques, des données précises 
sont nécessaires. La secrétaire d’État considère qu’il 
est essentiel d’élaborer des politiques fondées sur des 
faits et non sur de simples intuitions.

C’est pourquoi, en 2022, elle va poursuivre le ren-
forcement du monitoring dans le domaine de l’égalité 
des chances.

Le projet “Improving equality data collection in 
Belgium”, réalisé par Unia en collaboration avec l’admi-
nistration de la secrétaire d’État, a été présenté à la fin 
du mois de juin 2021. Le projet englobe une analyse 
des résultats du mapping, une identification des lacunes 
et l’élaboration de recommandations afin d’améliorer 
l’utilisation et la collecte de données relatives à l’égalité 
des chances en Belgique. Il comprend aussi un hub de 
données.

En 2022, la secrétaire d’État lancera une seconde 
édition du projet “Improving equality data collection in 
Belgium” (IEDCB). Elle souhaite l’élargir à d’autres critères 
protégés comme le handicap, l’état de santé et l’âge.

En 2020, Unia a reçu 9 477 signalements pour des 
faits supposés de discrimination, messages et actes de 
haine. Il s’agit d’une augmentation de 12 % par rapport 
à 2019.

Il était donc nécessaire de demander des finance-
ments supplémentaires pour Unia pour faire face à cette 
augmentation.

Le gouvernement fédéral a dégagé 1 million d’euros 
pour 2022, afin qu’UNIA puisse effectuer ses missions 
au mieux, et ce pour tous les critères protégés de dis-
crimination dont il a la responsabilité.

Ces moyens supplémentaires vont permettre de ren-
forcer le service qui traite les signalements, mais aussi 
de relancer le monitoring socio-économique.

En effet, en 2020, ce monitoring n’a pas pu avoir lieu, 
alors que dans ses éditions précédentes il avait mis en 
lumière des résultats intéressants. Par exemple, en 2016, 
de tous les États membres de l’UE, notre pays connaissait 
le taux d’emploi le plus faible pour les personnes nées 
en dehors de l’Union européenne, ainsi que l’écart de 
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grootste werkzaamheidskloof tussen die mensen en 
wie in België is geboren.

De staatssecretaris heeft er ook voor gezorgd dat 
haar diensten, dus de Cel Gelijke Kansen van de FOD 
Justitie, bijkomende middelen krijgen. Die cel telt mo-
menteel 5 VTE. Dat is bijzonder weinig om de in het 
regeerakkoord opgenomen engagementen inzake gelijke 
kansen waar te maken.

Met het desbetreffende bedrag van 4 miljoen euro 
zal het volgende kunnen gebeuren:

— follow-up van alle vormen van discriminatie, inzon-
derheid van de thans minder gevolgde vormen, zoals 
discriminatie op basis van leeftijd;

— het NAPAR ten uitvoer leggen, zodra het zal zijn 
aangenomen;

— het middenveld financieren via projectoproepen.

De staatssecretaris zet zich ook in voor de uitvoering 
van het Federaal plan voor personen met een handicap. 
In de beleidsnota zijn een aantal maatregelen opgesomd.

Voorts worden de volgende maatregelen genomen:

— de redactie van een planninggids voor vergade-
ringen met personen met een handicap;

— de ontwikkeling van eDiv, een instrument voor 
inclusie bij bedrijven;

— de organisatie van een opleiding antivalidisme voor 
de beleidscellen en de openbare diensten;

— de implementatie van de toegankelijke website 
equal.belgium.be;

— samen met de minister van Mobiliteit zal bijzondere 
aandacht worden besteed aan de toegankelijkheid van 
het openbaar vervoer;

— in samenwerking met de voor Ambtenaren bevoegde 
minister zal de staatssecretaris ernaar streven dat tegen 
2024 3 % van de banen bij de overheid ingevuld is door 
personen met een handicap.

Gelijkheid bevorderen op Europees en internationaal 
niveau

Tot slot bestaat een van de taken van de staatssecre-
taris erin gelijkheid op internationaal niveau te bevorderen 
en België ter zake een voortrekkersrol te doen spelen.

taux d’emploi le plus important entre ces personnes et 
celles qui étaient nées en Belgique.

La secrétaire d’État a également permis l’octroi de 
moyens supplémentaires pour son administration, la 
Cellule égalité des chances du SPF Justice. Cette cellule 
est actuellement constituée de 5 ETP. C’est extrême-
ment peu pour atteindre les engagements de l’accord 
de gouvernement en matière d’égalité des chances.

Ces 4 millions d’euros supplémentaires permettront:

— de suivre tous les types de discrimination, en 
particulier ceux peu suivis actuellement, par exemple 
celui de l’âge;

— de mettre en oeuvre le NAPAR lorsqu’il sera adopté;

— et de financer la société civile via des appels à projet.

La secrétaire d’État s’engage également à mettre en 
œuvre le Plan fédéral pour les personnes handicapées. 
La note de politique générale énumère un certain nombre 
de mesures.

Les mesures suivantes seront prises:

— la rédaction d’un guide de planification de réunions 
avec des personnes en situation de handicap;

— la création d’eDiv, un outil d’inclusion pour les 
entreprises;

— l’organisation d’une formation anti-validisme pour 
les cellules stratégiques et administrations;

— la mise en place du site accessible equal.belgium.
be;

— avec le ministre de la Mobilité, une attention par-
ticulière sera portée à l’accessibilité des transports;

— avec la ministre de la Fonction publique, la secré-
taire d’État vise 3 % d’emploi des personnes en situation 
de handicap dans les services publics à l’horizon 2024.

Promouvoir l’égalité sur la scène européenne et 
internationale

Enfin, un des rôles de la secrétaire d’État est aussi 
de promouvoir l’égalité sur la scène internationale et de 
positionner la Belgique comme leader sur ces questions.
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Ter gelegenheid van de tiende verjaardag van de 
ondertekening van het Verdrag van Istanbul, op een 
ogenblik dat Turkije zijn lidmaatschap van het Verdrag 
introk, heeft de staatssecretaris het initiatief genomen 
voor een opiniestuk dat mede werd ondertekend door 
31 ministers van Gelijke Kansen en van Buitenlandse 
Zaken uit 16 Europese landen, die allemaal hun volle 
steun aan het Verdrag opnieuw hebben toegezegd.

De staatssecretaris heeft steun verleend aan de 
organisatie Abortion Without Borders, die ervoor zorgt 
dat Poolse vrouwen hun zwangerschap veilig kunnen 
doen afbreken in het buitenland.

Bovendien heeft de staatssecretaris tijdens haar 
betogen in de Europese en de internationale fora een 
ambitieus en progressief standpunt inzake gendergelijk-
heid en gelijke kansen ingenomen.

Toekomstige maatregelen

Het vierde nationale actieplan “Vrouwen, Vrede en 
Veiligheid” wordt momenteel door het departement 
Buitenlandse Zaken uitgewerkt, in samenwerking met 
de diensten van de staatssecretaris. Dat plan neemt de 
aanbevelingen van het IGVM over. Nog in 2021 zal de 
staatssecretaris hierover virtueel overleggen met het 
middenveld. Na eventuele aanpassingen ingevolge de 
opmerkingen van het middenveld verwacht zij dat plan 
in het eerste kwartaal van 2022 te kunnen goedkeuren.

De eerstvolgende sessie van de VN-Commissie voor 
de status van de vrouw in maart 2022 zal in het teken 
staan van het verband tussen gendergelijkheid en de 
strijd tegen de klimaatverandering. Samen met de mi-
nister van Klimaat zal het team van de staatssecretaris 
een parallel evenement organiseren over leadership bij 
vrouwen en meisjes.

Onlangs heeft het Hof van Justitie van de Europese 
Unie een belangrijk arrest uitgesproken over de ratificatie 
van het Verdrag van Istanbul door de Europese Unie. 
Volgens het Hof zou die ratificatie moeten gebeuren met 
gekwalificeerde meerderheid van stemmen. De kans 
bestaat evenwel dat de Raad zal wachten tot het de 
instemming van de lidstaten heeft. De staatssecretaris 
zal blijven pleiten voor een onverwijlde ratificatie met 
gekwalificeerde meerderheid.

De Commissie heeft een voorstel voor een richtlijn 
ingediend met innoverende en ambitieuze maatregelen 
inzake loontransparantie, die ervoor moeten zorgen dat bij 
gelijk werk gelijk loon gewaarborgd is. Sinds maart 2021 
gaan de werkzaamheden in de Raad voort om tot een 
standpunt te komen. Samen met haar collega-ministers 
van Werk en van Justitie neemt de staatssecretaris actief 

Ainsi, lors du 10ème anniversaire de la signature de 
la Convention d’Istanbul, alors que la Turquie annon-
çait qu’elle la quittait, la secrétaire d’État a lancé une 
carte blanche signée par 31 ministres de l’égalité et des 
affaires étrangères de 16 pays européens, réaffirmant 
leur attachement plein et entier à la convention.

La secrétaire d’État a soutenu l’association Abortion 
Without Borders qui permet à des femmes polonaises 
d’avoir accès à un avortement sûr à l’étranger.

En outre, la secrétaire d’État a tenu une position ambi-
tieuse et progressiste en matière d’égalité des genres 
et d’égalité des chances, lors de ses interventions sur 
la scène européenne et internationale.

Futures mesures

Le quatrième plan d’action national “Femmes, Paix 
et Sécurité” est en train d’être élaboré par les Affaires 
Étrangères en collaboration avec l’administration de la 
secrétaire d’État. Ce plan reprend les recommandations 
de l’IEFH. La secrétaire d’État prévoit encore en 2021 
une consultation virtuelle avec la société civile à ce sujet. 
Après d’éventuelles adaptations suite aux remarques de 
la société civile, elle compte adopter ce plan au premier 
trimestre 2022.

La prochaine session de la Commission sur le Statut 
de la Femme organisée par l’ONU en mars 2022 portera 
sur les liens entre l’égalité des genres et la lutte contre 
le changement climatique. Avec la ministre du Climat, 
l’équipe de la secrétaire d’État organisera dans ce cadre 
un événement parallèle sur la question du leadership 
des femmes et filles.

Récemment, la Cour de Justice de l’Union Européenne 
a rendu un arrêt important sur la question de la ratification 
de la Convention d’Istanbul par l’Union Européenne. 
Selon la Cour, cette ratification devrait avoir lieu à la 
majorité qualifiée. Mais il est possible que le Conseil 
attende pour avoir l’accord des États membres. La 
secrétaire d’État va continuer de plaider en faveur de 
la ratification sans délais en majorité qualifié.

La Commission a proposé une directive avec des 
mesures innovantes et ambitieuses en matière de trans-
parence salariale pour garantir l’égalité des rémunérations 
pour un même travail. Depuis mars, les travaux au sein 
du Conseil se poursuivent pour adopter une position. 
La secrétaire d’État participe activement aux négocia-
tions sur le texte avec ses collègues, les ministres de 
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deel aan de onderhandelingen over de tekst. Het opzet 
is de Europese Unie een krachtige wet in handen te 
geven, die een van de grootste hinderpalen voor gelijke 
verloning van vrouwen en mannen moet wegnemen.

Tot slot heeft de staatssecretaris in de Raad de onder-
handelingen hervat over de richtlijn tegen discriminatie 
op grond van seksuele geaardheid, religie, leeftijd en 
handicap, op gebieden als sociale bescherming, gezond-
heid, onderwijs, huisvesting en toegang tot goederen 
en diensten.

Deze horizontale antidiscriminatierichtlijn werd door 
de Commissie ingediend in 2008, intussen meer dan 
twaalf jaar geleden.

Het Belgische juridische raamwerk behoort zonder 
discussie tot de meest vooruitstrevende in de Europese 
Unie, maar zelfgenoegzaamheid is uit den boze. Alle 
vrouwen en mannen die Europees burger zijn, moeten 
toegang krijgen tot dezelfde rechten, die op eenzelfde 
manier beschermd moeten zijn.

II. — BESPREKING

A. Tussenkomsten van de leden

Mevrouw Valérie Van Peel (N-VA) stelt vast dat, hoewel 
de beleidsnota een aantal interessante en zelfs inno-
verende elementen bevat, die niet voldoende concreet 
zijn uitgewerkt.

Ze beklemtoont evenwel dat vele bemerkingen en 
punten van kritiek die in het kader van het ontwerp van 
Algemene Uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 
2020 werden geuit, actueel blijven. De staatssecretaris 
voor Gendergelijkheid, Gelijke Kansen en Diversiteit 
heeft transversale bevoegdheden. De boodschap die zij 
uitdraagt, is dan ook bijzonder belangrijk en heeft een niet 
te verwaarlozen impact op de manier waarop het debat 
wordt gevoerd. In plaats van een omvattende inclusieve 
boodschap uit te dragen, deelt de staatssecretaris nogal 
graag in hokjes op en beschouwt ze personen haast 
systematisch als hetzij slachtoffer hetzij schuldige.

In werkelijkheid pleit de staatssecretaris niet altijd om 
een ware gelijkheid van kansen, waarmee wordt bedoeld 
de mogelijkheid voor elkeen om zich naargelang van zijn 
eigen bijzondere kenmerken te ontwikkelen, maar beoogt 
ze veeleer een gelijkheid in uitkomst, wat onhaalbaar is 
en trouwens ook maatschappelijk onwenselijk. Ze laat 
bovendien bepaalde problematieken achterwege waarin 
gelijke kansen duidelijk onder druk staan maar die haar 
project blijkbaar niet dienen.

l’Emploi et de la Justice. L’objectif est de doter l’Union 
européenne d’une loi performante, qui s’attaque à un 
des principaux obstacles à l’égalité de rémunération 
entre femmes et hommes.

Enfin, au Conseil, la secrétaire d’État a repris des 
négociations sur la directive contre les discriminations 
fondées sur l’orientation sexuelle, la religion, l’âge et le 
handicap dans les domaines de la protection sociale, 
de la santé, de l’éducation, du logement et de l’accès 
aux biens et services.

Cette directive horizontale anti-discrimination a été 
proposée par la Commission en 2008, il y a plus de 
12 ans.

Il est clair que le cadre juridique belge est un des plus 
avancés dans l’Union européenne, mais on ne peut pas 
s’en contenter. Tous les citoyens et toutes les citoyennes 
européennes doivent avoir accès aux mêmes droits et 
au même niveau de protection.

II. — DISCUSSION

A. Intervention des membres

Mme Valérie Van Peel (N-VA) constate que la note de 
politique générale contient un certain nombre d’éléments 
intéressants, voire innovants mais ceux-ci ne sont sou-
vent pas développés de manière suffisamment concrète.

Elle souligne par contre que de nombreuses remarques 
et critiques évoquées dans le cadre de la discussion du 
projet de budget général des dépenses pour l’année 
budgétaire 2020, restent d’actualité. Les compétences 
de la secrétaire d’État à l’Egalité des genres, à l’Egalité 
des chances et à la Diversité sont transversales. Le mes-
sage qu’elle porte est donc particulièrement important 
et a un impact non négligeable sur la manière dont est 
mené le débat. Or, plutôt que de porter un récit inclusif 
global, elle a trop tendance à compartimenter les choses 
et à systématiquement considérer les personnes soit en 
victimes, soit en coupables.

En fait, la secrétaire d’État ne plaide pas toujours 
pour une réelle égalité des chances, c’est-à-dire la pos-
sibilité pour chacun de se développer en tenant compte 
de ses spécificités, mais elle vise plutôt une égalité de 
résultats, qui ne peut être atteinte et n’est d’ailleurs pas 
socialement souhaitable. Elle omet en outre certaines 
problématiques dans le cadre desquelles l’égalité des 
chances est clairement mise sous pression mais qui ne 
servent apparemment pas son projet.
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Er blijven nog altijd enorme uitdagingen op het vlak 
van gelijke kansen voor mannen en vrouwen bestaan, 
maar de staatssecretaris focust zich uitsluitend op de 
gendergerelateerde aspecten in die vorm van discrimi-
natie en onderzoekt bovendien verscheidene situaties 
exclusief vanuit het vrouwelijke gender. Op die manier 
maakt ze bepaalde taboes nog groter. Door die eenzijdige 
benadering kan men de rechten van enkel een beperkte 
groep van vrouwen werkelijk erkennen.

Mevrouw Van Peel beklemtoont het belang van de 
Zorgcentra na seksueel geweld, waarvan de doeltref-
fendheid en de noodzaak wetenschappelijk zijn bewezen, 
maar wijst tevens op de talrijke problemen die er ter zake 
nog op het niveau van het gerecht bestaan.

In dat verband betreurt de spreekster dat de staats-
secretaris onvoldoende rekening heeft gehouden met 
de punten van kritiek inzake het arrondissement Halle-
Vilvoorde. Het UZ Brussel is niet erkend als Zorgcentrum 
na seksueel geweld, waardoor Nederlandstalige slacht-
offers van seksueel geweld die in Brussel en in de 
rand wonen, zich tot het Sint-Pietersziekenhuis moeten 
wenden, waar ze niet in hun eigen taal kunnen worden 
geholpen. Een andere optie is dat ze hiervoor naar 
Leuven gaan. De politie brengt de feiten ter kennis 
van het parket van Leuven, dat ze op zijn beurt moet 
doorsturen naar het parket van Halle-Vilvoorde. Dat 
is een bijzonder omslachtige procedure. Hoe zal de 
staatssecretaris dit probleem oplossen? Is het oprichten 
van bijkomende centra, bijvoorbeeld één centrum per 
gerechtelijk arrondissement, een optie? Welke impact 
heeft de coronacrisis gehad op de verhoging van het 
aantal zorgcentra?

De spreekster verwijst naar haar wetsvoorstel tot 
wijziging van het Wetboek van Strafvordering betref-
fende het DNA-onderzoek bij seksueel geweld (DOC 55 
1454/001). Die centra zouden met dit onderzoek kunnen 
worden belast teneinde de kans op een strafrechtelijke 
veroordeling te verhogen. De magistraten eisen immers 
te weinig vaak een DNA-test. Bovendien verklaart het 
gerecht slechts de helft van de klachten ontvankelijk; 
het aantal rechtsbeslissingen is zelfs nog veel kleiner.

Mevrouw Van Peel kaart vervolgens de problematiek 
van de gedwongen huwelijken aan. Hoe ver staan de 
opvolging en de evaluatie van de acties ter zake? In 
2019 werden slechts twintig klachten ingediend hoewel 
de hulporganisaties aangeven dat het aantal klachten 
jaar na jaar gestaag stijgt. Hoe zal de regering dit dui-
delijk onderschatte verschijnsel aanpakken? Worden 
sensibiliserings- en preventiemaatregelen gepland? De 
vakantieperiodes zijn ideale periodes om gedwongen 

De nombreux défis se posent encore en termes d’éga-
lité entre hommes et femmes mais la secrétaire d’État 
focalise exclusivement son attention sur les problèmes 
de genre et examine en outre les diverses situations avec 
une grille de lecture “genre” exclusivement féminine. 
De cette manière, elle amplifie encore certains tabous. 
Cette approche unilatérale ne permet d’accorder une 
réelle reconnaissance des droits qu’à un groupe limité 
de femmes.

Mme Van Peel souligne l’importance des Centres de 
prise en charge des violences sexuelles, dont l’efficacité 
et la nécessité sont scientifiquement prouvées, mais elle 
rappelle que de nombreux problèmes se posent encore 
au niveau de la justice.

À cet égard, l’oratrice déplore que la secrétaire d’État 
n’ait pas suffisamment tenu compte des critiques formu-
lées à propos de l’arrondissement Hal-Vilvorde. L’hôpital 
universitaire UZ Brussel n’a pas été reconnu comme 
centre de prise en charge si bien que les victimes de 
violences sexuelles néerlandophones de Bruxelles et de 
sa périphérie doivent se rendre à l’hôpital Saint-Pierre, 
où elles ne peuvent pas être aidées dans leur propre 
langue. Une autre option est de se rendre à Louvain. 
Les faits sont alors transmis par la police au parquet 
de Louvain, qui doit ensuite les envoyer au parquet de 
Hal-Vilvorde. Une procédure particulièrement lourde. 
Comment la secrétaire d’État entend-elle résoudre ce 
problème? Peut-on envisager la création de centres 
supplémentaires, un par arrondissement judiciaire? Quel 
a été l’impact de la crise du coronavirus sur l’extension 
du nombre de centres de prise en charge?

L’intervenante renvoie à sa proposition de loi modi-
fiant le Code d’instruction criminelle en ce qui concerne 
l’analyse ADN en cas de violences sexuelles (DOC 55 
1454/001). Cette analyse pourrait être effectuée par 
ces centres afin d’augmenter la probabilité de condam-
nation pénale. Les magistrats requièrent en effet trop 
peu souvent un test ADN. En outre, seule la moitié des 
plaintes sont déclarées recevables par la justice; le 
nombre de décisions de justice est encore beaucoup 
moins important.

Mme Van Peel aborde ensuite la problématique des 
mariages forcés. Où en sont le suivi et l’évaluation 
des interventions en la matière? En 2019, seules vingt 
plaintes ont été déposées alors que les organisations 
d’aide font état d’une hausse constante chaque année. 
Comment le gouvernement entend-il s’attaquer à ce 
phénomène clairement sous-évalué? Des mesures 
sont-elles prévues en termes de sensibilisation et de 
prévention? Les périodes de vacances sont un moment 
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huwelijken te organiseren. Bestaan er transversale sa-
menwerkingsverbanden met de partnerlanden?

De beleidsnota besteedt veel aandacht aan seksueel 
en intrafamiliaal geweld. Twee derden van de slachtof-
fers zijn vrouwen. Maar waarom rept de beleidsnota 
met geen woord over de mannen en de kinderen die het 
slachtoffer worden van dat soort geweld? Gender speelt 
in dezen geen enkele rol en dat soort geweld moet voor 
alle slachtoffers op dezelfde manier worden aangepakt. 
Eén man op vijf is het slachtoffer van fysieke/seksuele 
agressie en één man op twintig is het slachtoffer van 
verkrachting. De helft van die slachtoffers maken hier 
nooit melding van. Het merendeel van hen hebben 
het er nooit over met hun partner, wat de emotionele 
genezing bemoeilijkt. In de afgelopen twaalf maanden 
werden 10 % van de vrouwen en 6 % van de mannen het 
slachtoffer van grensoverschrijdend seksueel gedrag. 
Het verschil is niet zo heel groot en bij kindermisbruik 
speelt het m/v-onderscheid al helemaal niet. Dankzij de 
#MeToo-beweging werd dit gedrag aan de kaak gesteld 
maar ze heeft te weinig aandacht voor de mannelijke 
slachtoffers alsook voor de vrouwen die zich aan een of 
andere vorm van psychologisch of emotioneel geweld 
bezondigen. De staatssecretaris zou hier meer aandacht 
moeten aan besteden.

In de beleidsnota komen ook de feminicides aan bod. 
Volgens de cijfers die op de blog Stop Femicide Belgium 
zijn gepubliceerd, zijn er voor 2021 reeds achttien geval-
len van feminicides gekend (DOC 55 2294/005, bladzijde 
13). De spreekster merkt echter op dat er vaak complexe 
oorzaken aan de basis van een moord liggen. Welke 
criteria worden gehanteerd om te bepalen of een moord 
enkel en alleen werd gepleegd omdat het slachtoffer 
vrouw is? Wordt voldoende rekening gehouden met de 
context waarin de feiten hebben plaatsgevonden om de 
juiste conclusies te trekken? Het Belgische strafrecht 
voorziet voor diverse criteria, waaronder gender, reeds 
in verzwarende omstandigheden. Waarom wil men daar 
feminicide uitdrukkelijk aan toevoegen?

Wat gendergelijkheid betreft, focust de beleidsnota 
op het glazen plafond en op de loonkloof. De staats-
secretaris lijkt uit te gaan van het principe dat de over-
vertegenwoordiging van vrouwen in bepaalde jobs vaak 
het resultaat is van maatschappelijke druk veeleer dan 
van een persoonlijke keuze. Hetzelfde geldt voor deel-
tijdse jobs en voor gezinstaken. De spreekster kan zich 
niet achter die interpretatie scharen, maar is wel van 
mening dat er maatregelen moeten worden getroffen 
om de gevolgen van die keuzes, zoals loonverschillen 
en verschillen in pensioen, op te vangen.

privilégié pour arranger des mariages forcés. Des colla-
borations transversales sont-elles organisées avec les 
pays partenaires?

La note de politique générale accorde beaucoup 
d’attention à la violence sexuelle et intrafamiliale. Deux 
tiers des victimes sont de sexe féminin. Mais pourquoi 
la note reste-t-elle muette sur les hommes et les enfants 
victimes de telles violences? Le genre ne joue aucun rôle 
en la matière et ce type de violence doit être abordé de 
la même manière pour toutes les victimes. Un homme 
sur cinq est victime d’une agression physique / sexuelle; 
un homme sur vingt est victime d’un viol. La moitié de 
ces victimes n’en font pourtant jamais état. La plupart 
ne l’évoquent jamais avec leur partenaire, si bien que 
la guérison est difficile sur le plan émotionnel. Au cours 
des douze derniers mois, 10 % des femmes et 6 % des 
hommes ont été victimes d’un comportement sexuel 
transgressif. La différence n’est pas tellement grande 
et la distinction F/M ne joue certainement pas chez les 
enfants. Le mouvement #MeToo a permis de dénoncer 
ces comportements mais il accorde trop peu d’atten-
tion aux victimes masculines, ainsi qu’aux femmes qui 
commettent une forme de violence psychologique ou 
émotionnelle. La secrétaire d’État devrait y être plus 
attentive.

La note de politique générale se penche également 
sur les féminicides. Selon les chiffres publiés sur le blog 
Stop Femicide Belgium, dix-huit cas de féminicides ont 
déjà été recensés en 2021 (DOC 55 2294/005, p. 13). 
L’intervenante fait cependant remarquer que les causes 
d’un meurtre sont souvent complexes. Quels sont les 
critères utilisés pour déterminer qu’un meurtre a été 
commis pour la seule et unique raison que la victime 
est une femme? Prend-on suffisamment en compte le 
contexte dans lequel les faits se sont déroulés pour en 
tirer les justes conclusions? Le droit pénal belge prévoit 
déjà des circonstances aggravantes liées à divers cri-
tères dont le genre. Pourquoi vouloir encore y ajouter 
nommément le féminicide?

En ce qui concerne l’égalité des genres, la note de 
politique générale se focalise sur le plafond de verre et 
les écarts de rémunération. La secrétaire d’État semble 
partir du principe que les emplois occupés davantage 
par des femmes le sont souvent sous la pression de la 
société plutôt que par choix personnel. Il en va de même 
pour les emplois à temps partiel et les soins prodigués 
dans le cadre familial. L’intervenante ne partage pas cette 
interprétation. Par contre, elle estime que des mesures 
doivent être prises en vue de pallier les conséquences 
de ces choix, comme par exemple les disparités en 
matière de pension ou de rémunération.
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De spreekster vraagt zich ook af waarom in de be-
leidsnota wordt verzuimd melding te maken van het 
gebrek aan respect voor vrouwen in bepaalde culturen 
en gemeenschappen. Welke concrete bedoelingen heeft 
de staatssecretaris dienaangaande?

De staatssecretaris kondigt aan dat zij “meer dan 
30 nieuwe opvangplaatsen [heeft] gefinancierd voor 
LGBTQl+-personen die door hun familie zijn uitgeslo-
ten” (ibid., blz. 5). Vanzelfsprekend is het belangrijk de 
symptomen aan te pakken en opvangplaatsen te creëren, 
maar er moeten ook structurele maatregelen worden 
genomen, onder meer inzake preventie. Dat probleem 
rijst in het bijzonder in bepaalde gemeenschappen.

Voorts is de staatssecretaris voornemens “het col-
lectief Abortion Without Borders financieel te steunen. 
Dit initiatief stelt Poolse vrouwen in staat een abortus 
te laten uitvoeren in het buitenland” (ibid., blz. 4). Hoe 
zal die steun concreet worden georganiseerd? Volgens 
welke voorwaarden zullen die abortussen in België 
worden uitgevoerd? Moeten we ons niet ook zorgen 
maken over de situatie van de vrouwen in België en 
ervoor zorgen dat alle vrouwen, en in het bijzonder in 
bepaalde gemeenschappen, dezelfde abortusrechten 
kunnen genieten?

Ingevolge een beslissing van het Grondwettelijk Hof 
heeft de regering beslist dat de vermelding van het 
geslacht niet langer zichtbaar zal zijn op de identiteits-
kaart. Het gebruik van een X komt niet noodzakelijk met 
iemands identiteit overeen. Bovendien had die oplossing 
tot moeilijkheden in het buitenland kunnen leiden. Had de 
regering het echter niet aan elke burger kunnen overlaten 
om te beslissen of hij of zij de geslachtsaanduiding al 
dan niet van zijn identiteitskaart wilde schrappen? Velen 
vinden immers dat hun door die beslissing eens te meer 
een recht wordt ontzegd, enkel en alleen om de vrijheid 
van een minderheid te waarborgen.

In de beleidsnota wordt het volgende gesteld: “We 
moeten onderzoeken of het mogelijk is om de onthou-
dingstermijn die van homoseksuele bloeddonoren wordt 
gevraagd, te verkorten. Onmenselijke praktijken zoals 
conversietherapieën moeten worden verboden.” (ibid., 
blz. 5). Het bevreemdt de spreekster dat die twee ele-
menten (onthoudingstermijn en conversietherapieën) 
tegelijkertijd worden vermeld. Alles moet in het werk 
worden gesteld om de bovengenoemde onthoudings-
termijn zoveel mogelijk te verkorten, maar de beslis-
sing om in een dergelijke termijn te voorzien, berust op 
wetenschappelijke gegevens en op het streven om de 
mensen die het bloed ontvangen te beschermen. Die 
beslissing is dus nooit genomen om de lgbtqi+ personen 
te stigmatiseren.

L’intervenante se demande par ailleurs pourquoi la 
note de politique générale omet de mentionner le manque 
de respect pour les femmes dans certaines cultures et 
communautés. Quelles sont les intentions concrètes de 
la secrétaire d’État en la matière?

La secrétaire d’État annonce avoir “financé plus 
de trente nouvelles places de “refuge” pour accueillir 
des personnes LGBTQI+ exclues de leur foyer” (ibid., 
p. 5). Il est évidemment important de s’attaquer aux 
symptômes et de créer des places d’accueil, mais des 
mesures structurelles doivent également être prises, 
notamment en termes de prévention. Ce problème se 
pose particulièrement dans certaines communautés.

La secrétaire d’État entend par ailleurs soutenir finan-
cièrement le collectif Abortion Without Borders, qui 
permet à des femmes polonaises d’avorter à l’étranger 
(ibid., p. 4). Comment ce soutien va-t-il s’organiser 
concrètement? Selon quelles conditions ces avortements 
seront-ils pratiqués en Belgique? Ne faut-il pas aussi se 
préoccuper de la situation des femmes en Belgique et 
s’assurer que toutes les femmes, et plus singulièrement 
dans certaines communautés, puissent bénéficier des 
mêmes droits en matière d’IVG?

Suite à une décision de la Cour constitutionnelle, le 
gouvernement a décidé que l’indication du sexe ne sera 
plus visible sur la carte d’identité. L’utilisation d’un X ne 
correspond pas forcément à l’identité d’une personne. 
En outre, cette solution aurait pu donner lieu à des diffi-
cultés à l’étranger. Mais le gouvernement n’aurait-il pas 
pu laisser le choix à chaque citoyen de supprimer ou non 
l’indication du sexe sur sa carte d’identité? Beaucoup de 
personnes considèrent en effet que cette décision les 
prive une fois de plus d’un droit avec pour seule raison 
de garantir la liberté d’une minorité.

Selon la note de politique générale, “il faudra analyser 
la possibilité de réduire au maximum le délai d’abstinence 
réclamé aux hommes homosexuels afin qu’ils puissent 
donner leur sang, et interdire aussi les pratiques inhu-
maines que sont les thérapies de conversion” (ibid., 
p. 5). L’intervenante s’étonne que ces deux éléments 
(délais d’abstinence et thérapies de conversion) soient 
évoqués concomitamment. Tout doit être mis en œuvre 
pour réduire au maximum le délai d’abstinence précité 
mais la décision de prévoir un tel délai repose sur des 
données scientifiques et le souci de préserver les per-
sonnes qui reçoivent le sang. Cette décision n’a donc 
jamais été prise en vue de stigmatiser les LGBTQI+.
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Mevrouw Van Peel is ingenomen met de aanneming 
van het Federaal actieplan ter bestrijding van gender-
gerelateerd en intrafamiliaal geweld naar aanleiding 
van de tweede COVID-19-golf. Zij verwijst naar de op 
11 juni 2020 door de Kamer aangenomen resolutie over 
de uitwerking van een noodplan waardoor het indienen 
van een klacht door en het beschermen van de slacht-
offers van intrafamiliaal geweld of van partnergeweld 
in het raam van de COVID-19-crisis zouden worden 
vergemakkelijkt (DOC 55 1236/009). Het betreft een top-
prioriteit. De spreekster bestempelt de door de regering 
genomen maatregelen echter als hoogst ontoereikend, 
gezien de zeer forse stijging van de geweldcijfers sinds 
het begin van de gezondheidscrisis. De hulporganisaties 
constateren namelijk een stijging met 66 %. De door de 
politie meegedeelde statistieken daarentegen geven een 
daling van 10 % te zien ten opzichte van 2019. Bovendien 
worden deze statistieken veel te laat meegedeeld.

De spreekster herinnert eraan hoe cynisch het was 
dat de regering de slachtoffers van geweld tijdens de 
lockdown vrijstelde van de avondklok. Gelukkig is na-
dien beslist het makkelijker te maken om contact op 
te nemen. Gewoon telefonisch contact is echter maar 
weinig doeltreffend. De slachtoffers kunnen vaak niet 
vrijuit antwoorden. Het is noodzakelijk bij de potentiële 
slachtoffers aan huis te gaan om de situatie van nabij 
te volgen. Sommige politieposten werken echter alleen 
op afspraak, wat een aberratie is voor gevallen van 
intrafamiliaal geweld. Tevens betreurt zij dat niet in elke 
politiezone een jeugdafdeling is opgericht. Wel is zij 
opgetogen dat voortaan erin is voorzien dat de dader 
uit huis wordt geplaatst in plaats van het slachtoffer; zij 
benadrukt dat de kinderen niet over het hoofd mogen 
worden gezien.

In september 2021 heeft de regering Be Cyclist ge-
lanceerd, het eerste federale actieplan om het fietsen 
te promoten. Maar waarom wordt daar nog maar eens 
een genderkwestie van gemaakt doordat uitsluitend 
op vrouwen wordt gefocust? Houdt zulks verband met 
het feit dat sommige gemeenschappen fietsen als een 
onreine activiteit voor vrouwen beschouwen? Als dat 
zo is, waarom worden de zaken dan niet bij hun naam 
genoemd?

De loonkloof en het evenwicht tussen werk en privé-
leven blijven actuele thema’s. Maar waarom wordt nog 
altijd naar quota teruggegrepen? Ook hier gelden die 
quota alleen voor de vrouwen.

De raad van bestuur van het Instituut voor de ge-
lijkheid van vrouwen en mannen bestaat uit veertien 
stemgerechtigde leden, te weten dertien vrouwen en 
één man, die de lgbtqi+-gemeenschap vertegenwoor-
digt. Hoe verklaart de staatssecretaris een dergelijke 

Mme Van Peel salue l’adoption du plan de lutte contre 
les violences de genre et intrafamiliales à la suite de la 
deuxième vague de COVID-19. Elle renvoie à la résolution 
adoptée par la Chambre le 11 juin 2020 visant à la mise 
en place d’un plan d’urgence facilitant la plainte et la 
protection des victimes de violences intrafamiliales ou 
de couple dans le cadre de la crise sanitaire du coro-
navirus/COVID-19 (DOC 55 1236/009). Il s’agit d’une 
priorité absolue. Cependant, l’intervenante estime que 
les mesures prises par le gouvernement sont largement 
insuffisantes au vu de l’augmentation très importante 
des chiffres en matière de violences depuis le début de 
la crise sanitaire. Les organisations d’aide constatent en 
effet une hausse de 66 %. Au contraire, les statistiques 
communiquées par la police font état d’une diminution 
de 10 % par rapport à 2019. En outre, ces statistiques 
sont communiquées bien trop tardivement.

L’oratrice rappelle combien il était cynique de la part 
du gouvernement d’exonérer les personnes victimes de 
violence du respect du couvre-feu pendant le lockdown. Il 
a ensuite heureusement été décidé de faciliter les prises 
de contact. Toutefois, un simple contact téléphonique 
est peu efficace. Souvent, les victimes ne peuvent pas 
répondre librement. Il faut se rendre au domicile des 
victimes potentielles afin de suivre la situation de près. 
Or, certains postes de police fonctionnent uniquement 
sur rendez-vous, ce qui est une aberration pour des cas 
de violence intrafamiliale. L’intervenante déplore en outre 
qu’une section “jeunesse” n’ait pas été mise en place 
dans chaque zone de police. Elle se réjouit par contre 
qu’il soit dorénavant prévu d’éloigner l’auteur des faits 
du domicile, plutôt que la victime et insiste pour que les 
enfants ne soient pas oubliés.

En septembre 2021, le gouvernement a lancé Be 
Cyclist, le premier plan d’action fédéral pour la pro-
motion du vélo. Mais pourquoi une fois encore en faire 
un dossier genré et se focaliser uniquement sur les 
femmes? Est-ce lié au fait que certaines communautés 
considèrent l’usage du vélo comme une activité impure 
pour les femmes? Si cela est le cas, pourquoi ne pas 
nommer les choses?

L’écart salarial et l’équilibre vie privée – vie profession-
nelle sont des thèmes qui restent actuels. Mais pourquoi 
continuer à recourir à des quotas? Ici également, ces 
quotas s’appliquent uniquement aux femmes.

Le conseil d’administration de l’Institut pour l’égalité 
des femmes et des hommes est composé de quatorze 
membres avec voix délibérative, à savoir treize femmes 
et un homme, représentant de la communauté LGBTQI+. 
Comment la secrétaire d’État explique-t-elle une telle 
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samenstelling? Heeft zij niet altijd te kennen gegeven 
dat zij ten minste één derde vertegenwoordiging van 
het andere geslacht wilde garanderen?

Voorts wil de staatssecretaris de gendergelijkheid 
inzake gezondheid bevorderen. In de beleidsnota staat 
het volgende aangegeven: “In België gebeurt het vaak 
dat jonge vrouwen geen toegang krijgen tot sterilisatie, 
ook al wensen ze dit en hebben ze er grondig over nage-
dacht.” (ibid., blz. 41). Kan de staatssecretaris daarover 
nadere toelichtingen verstrekken?

Wat de bestrijding van racisme betreft, meent de 
spreekster dat de werking van Unia moet worden ge-
evalueerd. Zij is dan ook verbaasd dat die instelling een 
miljoen euro meer krijgt. Het racismeprobleem is heel 
belangrijk, maar het lid plaatst vraagtekens bij de maat-
regelen ter bestrijding van haatmisdrijven. Haat op zich 
is geen misdrijf, in tegenstelling tot aansporing tot haat. 
Het spreekt voor zich dat denigrerende en beledigende 
uitlatingen op de sociale media niet kunnen, maar er 
moet op worden toegezien dat sommige maatregelen de 
vrijheid van meningsuiting niet in het gedrang brengen.

Mevrouw Van Peel betwijfelt dat praktijktests nuttig zijn 
voor de bestrijding van discriminatie op de arbeidsmarkt. 
In plaats daarvan pleit zij voor bewustmakingscampag-
nes, alsook voor de creatie van meldpunten en van een 
follow-up. Voorts moet de bevoegdheidsverdeling met 
de deelstaten in acht worden genomen.

Tot slot is de spreekster tevreden dat in de beleidsnota 
wordt ingegaan op de discriminatie van mensen met een 
handicap. De langdurig zieken en de gehandicapten 
moeten terug aan het werk worden geholpen via een 
arbeidsintegratiebaan en moeten een uurloon krijgen op 
basis van hun daadwerkelijke prestaties. Een dergelijke 
activiteit mag dus niet leiden tot de vermindering of het 
verlies van bestaande inkomensvervangende uitkeringen 
of kostencompenserende tegemoetkomingen. De spreek-
ster verwijst naar haar wetsvoorstel tot invoering van een 
stelsel van arbeidsintegratiejobs (DOC 55 0588/001).

Volgens acteur William Boeva zijn de talrijke vooroor-
delen en uitingen van spot waarvan de gehandicapten 
het slachtoffer zijn te wijten aan het feit dat ze in de 
praktijk vaak onzichtbaar zijn in onze samenleving. Dat 
is de oorzaak van het feit dat jongeren niet leren hoe 
zij correct met gehandicapten moeten omgaan. Er moet 
voor worden gezorgd dat een handicap als iets normaals 
wordt beschouwd.

Mevrouw Séverine de Laveleye (Ecolo-Groen) merkt 
op dat de voorliggende beleidsnota op wetenschappelijke 

composition? N’a-t-elle pas toujours déclaré vouloir 
garantir au moins un tiers de représentation de l’autre 
sexe?

La secrétaire d’État souhaite par ailleurs promouvoir 
l’égalité de genre en matière de santé. Selon la note 
de politique générale, “en Belgique, il est fréquent que 
des jeunes femmes se voient refuser l’accès à une sté-
rilisation dont elles émettent pourtant la volonté ferme 
et réfléchie” (ibid., p. 41). La secrétaire d’État peut-elle 
apporter des précisions à ce sujet?

Concernant la lutte contre le racisme, l’intervenante 
estime que le fonctionnement d’Unia doit être évalué. 
Elle s’étonne dès lors qu’un million d’euros supplémen-
taire soit accordé à cette institution. La problématique 
raciale est très importante mais l’intervenante se pose 
des questions quant aux mesures de lutte contre les 
crimes haineux. La haine n’est pas un crime en soit, 
contrairement à l’incitation à la haine. Il va de soi que 
les grossièretés et les propos insultants doivent être 
bannis des médias sociaux mais il faut veiller à ce que 
certaines mesures ne remettent pas la liberté d’expres-
sion en cause.

En ce qui concerne les discriminations sur le marché 
du travail, Mme Van Peel émet des doutes quant à l’uti-
lisation de tests de situation. Elle plaide plutôt pour des 
campagnes de sensibilisation et l’instauration de points 
de contact et d’un suivi. Il faut aussi veiller à respecter 
la répartition de compétences avec les entités fédérées.

Enfin, l’oratrice se réjouit que la note de politique 
générale aborde la question des discriminations de per-
sonnes en situation de handicap. Les malades de longue 
durée et les personnes handicapées doivent pouvoir 
retrouver le chemin du travail via un emploi d’intégra-
tion professionnelle et recevoir un salaire horaire sur la 
base de leurs prestations effectives. Une telle activité 
n’entraîne donc ni la réduction, ni la suppression des 
allocations de remplacement de revenus ou d’allocations 
compensatoires existantes. L’intervenante renvoie à sa 
proposition de loi instaurant un régime d’emplois d’inté-
gration professionnelle (DOC 55 0588/001).

Selon le comédien William Boeva, les nombreux 
préjugés et moqueries dont sont victimes les personnes 
handicapées sont dus au fait qu’elles sont en fait sou-
vent “invisibles” dans notre société. C’est pourquoi les 
jeunes n’apprennent pas à se comporter correctement 
avec les personnes handicapées. Il faut veiller à ce que 
le handicap soit perçu comme une forme de normalité.

Mme Séverine de Laveleye (Ecolo-Groen) fait remar-
quer que la présente note de politique générale repose 
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analyses en statistieken berust en rekening houdt met 
daadwerkelijke gebiedsoverschrijdende dominantie-
verhoudingen binnen onze samenleving. Zij begrijpt 
dan ook niet dat de vorige spreekster er onderliggende 
bedoelingen in ontwaart en dat ze stelt dat de visie in de 
beleidsnota te gendergebaseerd is of uitsluitend gericht 
op de problemen waarmee vrouwen te kampen hebben.

Mevrouw de Laveleye overloopt de resultaten van de 
sinds 2020 ondernomen acties. De staatssecretaris heeft 
een federaal plan ter bestrijding van geweld tijdens de 
pandemieperiode uitgewerkt en toegepast. Er werden 
bijkomende middelen vrijgemaakt om de vrouwen beter 
op te vangen. Ter zake is het lid tevreden over de creatie 
van bijkomende zorgcentra na seksueel geweld.

In 2020 heeft de staatssecretaris voorts een formeel 
gendermainstreamingplan uitgebracht, dat de diverse 
leden van de federale regering ten uitvoer beginnen 
te leggen. De spreekster noemt voorts de nationale 
preventiecampagne tegen geweld en de uitbreiding van 
het Instituut voor de gelijkheid van vrouwen en mannen, 
waarmee wordt tegemoetgekomen aan een verzoek van 
de Grevio. Die groep van deskundigen van de Raad 
van Europa op het vlak van geweld jegens vrouwen 
en huiselijk geweld dringt immers aan op een betere 
nationale coördinatie.

De staatssecretaris heeft bovendien haar volgend 
nationaal actieplan tegen geweld doen goedkeuren 
door de regering; dat plan krijgt een budget dat tien keer 
hoger is dan vorig jaar.

Mevrouw de Laveleye wijst er voorts op dat het ge-
weld jegens vrouwen en het intrafamiliaal geweld sinds 
meerdere jaren een belangrijke pijler van het optreden 
van de staatssecretaris zijn. Uit de statistieken blijkt hoe 
talrijk de facetten van het geweld jegens vrouwen zijn en 
hoezeer dat geweld intersectioneel is. Dergelijk geweld 
treft de kinderen en de vrouwen vaker dan de mannen, 
hoewel ook die het slachtoffer kunnen zijn van geweld 
binnen een relatie.

In de beleidsnota worden de kosten van het gender-
geweld benadrukt, niet alleen op menselijk, maar ook 
op economisch vlak Die zouden oplopen tot nagenoeg 
negen miljard euro per jaar. Op 24 januari 2022 zal de 
Kamer een debat houden over het nationaal plan voor 
de periode 2021-2025 ter bestrijding van het genderge-
baseerd geweld. Dat is een collectief werk dat ook bin-
nen de interministeriële conferentie moet plaatsvinden.

Mevrouw de Laveleye wijst er voorts op dat in 2021 
het aantal gepleegde vrouwenmoorden 21 bedroeg; in 
2020 waren dat er 24. De staatssecretaris heeft gewezen 

sur des analyses et statistiques scientifiques, et prend 
en compte des rapports de domination réels et trans-
versaux dans notre société. Elle ne comprend dès lors 
pas le procès d’intention qui est fait par l’intervenante 
précédente, selon laquelle la vision développée dans la 
note serait trop genrée ou orientée exclusivement sur 
les problèmes rencontrés par des femmes.

L’oratrice souligne le bilan des actions mises en 
œuvre depuis 2020. La secrétaire d’État a élaboré et 
appliqué un plan fédéral de lutte contre les violences 
en période de pandémie. Des moyens supplémentaires 
ont été dégagés pour une meilleure prise en charge des 
femmes. L’intervenante salue à ce propose l’ouverture 
supplémentaire de Centres de prise en charge des 
violences sexuelles.

En 2020, la secrétaire d’État a également formalisé un 
plan de gendermainstreaming, qui commence à être mis 
en œuvre par les différents membres du gouvernement 
fédéral. L’intervenante cite en outre la campagne de 
prévention nationale contre les violences et le renforce-
ment de l’Institut pour l’égalité entre les femmes et les 
hommes, répondant ainsi à une demande formulée par 
le Grevio, le groupe d’experts du Conseil de l’Europe 
sur la lutte contre la violence à l’égard des femmes et la 
violence domestique, qui insiste sur la nécessité d’une 
meilleure coordination nationale.

La secrétaire d’État vient par ailleurs de faire valider 
par le gouvernement son prochain plan d’action nationale 
contre les violences, avec un budget dix fois supérieur 
à l’année précédente.

Concernant les violences faites aux femmes et les 
violences intrafamiliales, Mme de Laveleye rappelle 
qu’il s’agit d’un des piliers importants de l’action de la 
secrétaire d’État depuis plusieurs années. Les statistiques 
démontrent à quel point les violences faites aux femmes 
sont multiples et ont une dimension intersectionnelle. 
Ces violences touchent davantage les enfants et les 
femmes que les hommes, même si ces derniers peuvent 
également subir des violences au sein du couple.

La note de politique générale met en avant le coût 
humain mais également économique des violences 
de genre, qui s’élève à près de neuf milliards d’euros 
par an. Le 24 janvier 2022, un débat sera consacré 
au Plan d’action national de lutte contre les violences 
basées sur le genre 2021-2025 à la Chambre. Il s’agit 
d’un travail collectif qui doit aussi être mené au sein de 
la conférence interministérielle.

Mme de Laveleye rappelle par ailleurs que vingt-et-un 
féminicides ont été commis en 2021 pour vingt-quatre 
en 2020. La secrétaire d’État a mis en exergue divers 
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op diverse instrumenten om het verschijnsel te analy-
seren en om te kunnen optreden vóór het te laat is voor 
de vrouwen die het slachtoffer zijn van partnergeweld. 
Zij heeft een onderzoek naar de praktijken in andere 
landen opgestart en heeft het Nationaal Instituut voor 
Criminalistiek en Criminologie verzocht om aanbevelingen 
op te stellen. Wanneer zullen die aanbevelingen worden 
uitgebracht? Worden al maatregelen overwogen?

In de beleidsnota wordt het volgende vermeld: “Het 
College van Procureurs-generaal keurde op 3 decem-
ber 2020 een omzendbrief (COL 20/2020) goed om 
het herbezoek door de politiediensten in situaties van 
partnergeweld tijdens de coronacrisis te veralgeme-
nen.” (DOC 55 2294/015, blz. 9). Zal die maatregel 
worden geëvalueerd? Zo ja, wanneer zal die evaluatie 
beschikbaar zijn? Worden nieuwe maatregelen gepland 
in samenwerking met de vice-eersteminister en minister 
van Justitie en Noordzee?

De staatssecretaris heeft beslist een studie over 
gendergeweld tegen vrouwen zonder verblijfstitel te 
financieren. Die vrouwen doen doorgaans geen aangifte 
daar zij bang zijn te worden vervolgd wegens illegaal 
verblijf op Belgisch grondgebied. Er zal een samen-
werking met de staatssecretaris voor Asiel en Migratie 
moeten worden opgezet.

Mevrouw de Laveleye constateert dat het model van 
de Zorgcentra na seksueel geweld functioneert, zoals 
door de GREVIO is aangetoond. Zij is verheugd dat het 
begrip “toestemming” centraal staat bij de hervorming die 
is uitgewerkt in het wetsontwerp houdende wijzigingen 
aan het Strafwetboek met betrekking tot het seksueel 
strafrecht (DOC 55 2141/001). Wel betreurt zij dat in het 
kader van het voorontwerp van wet slechts zeer summier 
een genderanalyse is uitgevoerd. Hoe denkt de staats-
secretaris vooruitgang te boeken opdat bij de uitwerking 
van een voorontwerp van wet daadwerkelijk rekening 
wordt gehouden met de genderanalyses?

In verband met het seksisme in de openbare ruimte 
acht mevrouw de Laveleye het van primordiaal belang 
dat in het nationale veiligheidsplan ook het gendergeweld 
wordt geïntegreerd. De politiediensten hebben al enorme 
inspanningen geleverd, maar de opvang van de vrouwen 
die aangifte komen doen van ongewenst gedrag of van 
fysiek geweld is duidelijk geen prioriteit. Het nationale 
veiligheidsplan moet de opleidingen versterken en eisen 
dat in de commissariaten daarin opgeleide politiemensen 
de klok rond aanwezig zijn.

Bovendien is er nog gigantisch veel werk aan de winkel 
wat onlinegeweld betreft. De bevoegde interministeriële 
conferentie verricht weliswaar gecoördineerde werk-
zaamheden, maar bewustmaking zal niet volstaan. Er 

outils en vue d’analyser le phénomène et de pouvoir agir 
avant qu’il ne soit trop tard pour les femmes victimes 
de violences conjugales. Elle a lancé une étude des 
pratiques dans d’autres pays et demandé à l’Institut 
National de Criminalistique et de Criminologie de produire 
des recommandations. Quand ces recommandations 
seront-elles publiées? Des mesures sont-elles déjà 
envisagées?

La note de politique générale rappelle que “le Collège 
des procureurs généraux a adopté dès le 3 décembre 
2020 une circulaire (COL 20/2020) visant à généraliser 
la pratique de la “revisite” par les services de police 
en matière de violences entre partenaires pendant la 
période de crise sanitaire liée au coronavirus” (DOC 55 
2294/015, p. 9). Une évaluation est-elle prévue et si oui, 
quand sera-t-elle disponible? De nouvelles mesures 
sont-elles prévues en collaboration avec le vice-premier 
ministre et ministre de la Justice et de la Mer du Nord?

La secrétaire d’État a décidé de financer une étude 
sur les violences subies par les femmes sans titre de 
séjour. Celles-ci ne se manifestent généralement pas car 
elles craignent d’être poursuivies pour séjour illégal sur 
le territoire belge. Une collaboration avec le secrétaire 
d’État à l’Asile et la Migration devra être mise en place.

Par rapport aux violences sexuelles, Mme de Laveleye 
constate que, comme l’a démontré le Grevio, le modèle 
des Centres de prise en charge des violences sexuelles 
fonctionne. Elle salue le fait que la notion de consente-
ment soit au cœur de la réforme élaborée par le projet 
de loi modifiant le Code pénal en ce qui concerne le 
droit pénal sexuel (DOC 55 2141/001). Mais elle déplore 
qu’une analyse de genre n’ait été réalisée que très 
sommairement dans le cadre de l’avant-projet de loi. 
Comment la secrétaire d’État entend-elle avancer pour 
que les analyses de genre soient réellement prises en 
compte lors de l’élaboration d’un avant-projet de loi?

Concernant le sexisme dans l’espace public, Mme de 
Laveleye estime qu’il est primordial que le plan national 
de sécurité intègre également les violences de genre. 
D’énormes efforts ont déjà été réalisés par les services 
de police mais l’accueil des femmes qui viennent porter 
plainte pour harcèlement ou violence physique n’est 
clairement pas une priorité. Le plan national de sécurité 
doit renforcer les formations et exiger que des policiers 
et des policières formés en la matière soient présents 
24h sur 24h dans les commissariats.

Par ailleurs, le chantier reste énorme en ce qui 
concerne les violences en ligne. La Conférence inter-
ministérielle compétente mène un travail concerté mais 
la sensibilisation ne suffira pas. Il va falloir avancer sur 
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zal vooruitgang moeten worden geboekt op vervolgings-
vlak. Wat vrouwen en mannen met een andere raciale 
achtergrond nu op de sociale netwerken te verduren 
krijgen, is immers nog maar het begin.

Vrouwen staan op de arbeidsmarkt voor een viervou-
dige uitdaging. Ten eerste blijken de vrouwen nog altijd 
meer tijd aan hun gezin te besteden dan de mannen. 
Het vraagstuk van de bovenwettelijke voordelen blijft 
eveneens zeer belangrijk, ook in de Kamer. Al evenzeer 
problematisch zijn de aard van de uitgeoefende functies 
en het glazen plafond.

De staatssecretaris is voornemens verschillende 
projecten te ontwikkelen in verband met de werkgele-
genheidsgraad, met name in het kader van het relan-
ceplan. Zij wil onder meer werken aan het vrouwelijk 
ondernemerschap. De spreekster verwijst in dat verband 
naar de werkzaamheden van het Adviescomité voor de 
Maatschappelijke Emancipatie.

Mevrouw de Laveleye heeft de door de verschillende 
FOD’s ingevoerde instrumenten om geweld op het werk 
te bestrijden, bestudeerd. Op dat vlak moet het geza-
menlijke werk verder worden uitgebouwd.

De wet van 28 juli 2011 tot wijziging van de wet van 
21 maart 1991 betreffende de hervorming van som-
mige economische overheidsbedrijven, het Wetboek 
van vennootschappen en de wet van 19 april 2002 tot 
rationalisering van de werking en het beheer van de 
Nationale Loterij teneinde te garanderen dat vrouwen 
zitting hebben in de raad van bestuur van de autonome 
overheidsbedrijven, de genoteerde vennootschappen 
en de Nationale Loterij, heeft resultaten opgeleverd. 
Ze was nodig om het aantal vrouwen in de raden van 
bestuur op te trekken. De betrokken ondernemingen 
moeten vóór eind 2021 de nodige maatregelen nemen. 
Als tegen dan nog niet aan die voorwaarden is voldaan, 
moeten sancties worden genomen.

In haar beleidsnota kondigt de staatssecretaris aan dat 
zij van plan is “een denkproces op gang te brengen over 
de verbetering van de vertegenwoordiging van vrouwen 
in de directiecomités van grote ondernemingen, die niet 
onder de wet van 2011 vallen” (ibid., blz. 36-37). Hoe 
kunnen dienaangaande concrete maatregelen worden 
genomen?

Voorts is mevrouw de Laveleye ingenomen met de 
inspanningen om een plan inzake gendermainstreaming 
uit te werken. De regering heeft zich ertoe verbonden 
gendermainstreaming in haar beleid te integreren. In 
slechts weinig beleidsnota’s zijn echter structureel ver-
bintenissen ter zake opgenomen.

les poursuites. Ce que les femmes et les personnes 
racisées subissent actuellement sur les réseaux sociaux 
n’est en effet qu’un début.

Les femmes sont confrontées à un quadruple défi sur 
le marché du travail. Tout d’abord, l’on constate que les 
femmes continuent à consacrer plus de temps à leurs 
familles que les hommes. Le problème des avantages 
extralégaux reste également très important, y compris à 
la Chambre. Le type de fonctions exercées et le plafond 
de verre posent aussi problème.

La secrétaire d’État entend développer plusieurs projets 
par rapport au taux d’emploi, notamment dans le cadre 
du plan de relance. Elle souhaite notamment travailler 
sur l’entreprenariat féminin. L’intervenante renvoie aux 
travaux du Comité d’avis pour l’Emancipation sociale 
à ce propos.

Mme de Laveleye a étudié les outils mis en place par 
les différents SPF en vue de lutter contre les violences 
dans le milieu du travail. Il faut renforcer un travail com-
mun à ce niveau.

La loi du 28 juillet 2011 modifiant la loi du 21 mars 
1991 portant réforme de certaines entreprises publiques 
économiques, le Code des sociétés et la loi du 19 avril 
2002 relative à la rationalisation du fonctionnement et 
la gestion de la Loterie Nationale afin de garantir la 
présence des femmes dans le conseil d’administration 
des entreprises publiques autonomes, des sociétés 
cotées et de la Loterie Nationale, a porté ses fruits. Elle 
était nécessaire pour augmenter le nombre de femmes 
dans les conseils d’administration. Les entreprises 
visées doivent prendre les mesures nécessaires pour 
fin 2021. Si ces conditions ne sont pas remplies d’ici là, 
des sanctions doivent être prises.

Dans sa note de politique générale , la secrétaire d’État 
annonce son intention d’ “amorcer une réflexion concer-
nant l’amélioration de la représentation des femmes au 
sein des comités de direction des grandes entreprises, 
non soumis à la loi de 2011” (ibid., p.p. 36-37). Comment 
prendre des mesures concrètes en la matière?

Mme de Laveleye salue par ailleurs les efforts réali-
sés pour élaborer un plan en matière de gendermains-
treaming. Le gouvernement s’est engagé à intégrer le 
gendermainstreaming dans ses politiques. Toutefois, 
peu de notes de politique générale intègrent de façon 
structurelle des engagements en la matière.



2292/032DOC 5526

C H A M B R E   4 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2021 2022 K A M E R • 4 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Wat de gezondheid van de vrouwen aangaat, wijst 
zij op de verbintenissen die de staatssecretaris, in sa-
menwerking met de vice-eersteminister en de minister 
van Sociale Zaken en Volksgezondheid, is aangegaan 
om het project Abortion Without Borders te financieren. 
In Polen hebben vrouwen niet langer toegang tot vrij-
willige zwangerschapsafbreking. De Poolse activistes 
zijn opgetogen over de enorme steun van de Belgische 
regering, die bereid is de Poolse vrouwen op te vangen 
die een abortus willen doen uitvoeren. De voorwaarden 
zijn die welke volgens de Belgische wetgeving gelden.

België is een goede leerling wat de toegang tot contra-
ceptie betreft. Het lid beklemtoont echter de hoge kosten 
voor de vrouwen. De bijzondere tegemoetkoming van 
de sociale zekerheid voor vrouwen jonger dan 25 jaar 
en voor vrouwen die in aanmerking komen voor de ver-
hoogde tegemoetkoming beloopt 21 miljoen euro. Een 
uitbreiding van de kosteloze beschikbaarheid tot vrouwen 
tot de leeftijd van 35 jaar zou 24 miljoen euro kosten. 
Dat is zeker geen buitensporig bedrag om echte gelijk-
heid tussen vrouwen en mannen inzake reproductieve 
seksualiteit te waarborgen. Voorts onderstreept mevrouw 
de Laveleye dat het belangrijk is alle seksueel actieve 
mannen bewust te maken van het contraceptievraagstuk.

Er moeten maatregelen worden genomen ter onder-
steuning van de centra voor gezinsplanning die hulp 
bieden aan vrouwen die weliswaar noodanticonceptie 
nodig hebben, maar niet naar de apotheek willen gaan 
om de morning-afterpil te gaan halen. De centra voor 
gezinsplanning staan in de frontlinie om tegemoet te 
komen aan de behoeften van de vrouwen, en van de 
jonge vrouwen in het bijzonder.

Tot besluit van haar betoog looft mevrouw de Laveleye 
zowel de diagnose die de staatssecretaris heeft ge-
steld over de maatregelen die zij tijdens haar eerste 
ambtsjaar heeft genomen als de wegen die zij in 2022 
beoogt te bewandelen. Beide zijn volgens haar helder 
en inspirerend.

De heer Patrick Prévot (PS) licht toe dat gelijke kan-
sen, gendergelijkheid, de rechten van vrouwen, van 
LGBTQI-personen en dus het samen-leven voor de PS-
fractie essentiële strijdpunten zijn. De PS-fractie steunt 
dan ook het in de beleidsnota van de staatssecretaris 
uitgewerkte beleid.

Beoogd wordt de bestaande structuren aan te scher-
pen, met name UNIA en het Instituut voor de gelijkheid 
van vrouwen en mannen, maar ook om voortdurend te 
overleggen met het middenveld en met de spelers in 
het veld om dat beleid uit te denken en ten uitvoer te 
leggen. Hoe staat het met de financiering van UNIA, van 
het Instituut en van de Cel Gelijke Kansen voor volgend 

Concernant la santé des femmes, l’intervenante sou-
ligne les engagements pris par la secrétaire d’État, en 
collaboration avec le vice-premier ministre et ministre 
des Affaires sociales et de la Santé publique, en vue de 
financer le projet Abortion Without Borders. En Pologne, 
les femmes n’ont plus accès à l’IVG. Les activistes polo-
naises sont heureuses du soutien énorme obtenu de la 
part du gouvernement belge, prêt à accueillir les femmes 
polonaises qui souhaitent avorter. Les conditions sont 
celles qui s’appliquent selon la loi belge.

La Belgique est une bonne élève en matière d’accès 
à la contraception. Toutefois, l’intervenante souligne le 
coût important supporté par les femmes. L’intervention 
spéciale de la sécurité sociale pour les femmes de moins 
de 25 ans et celles bénéficiant de l’intervention majorée 
s’élève à 21 millions d’euros. L’extension de la gratuité 
aux femmes âgées jusqu’à 35 ans coûterait 24 millions 
d’euros. Il ne s’agit certes pas d’un montant exorbitant 
pour assurer une égalité réelle des femmes et des 
hommes en termes de sexualité reproductive. Mme de 
Laveleye insiste par ailleurs sur l’importance de sensi-
biliser l’ensemble des hommes sexuellement actifs sur 
la question de la contraception.

Des mesures doivent être prises afin de soutenir les 
centres de planning familial qui viennent en aide aux 
femmes qui ont besoin d’une contraception d’urgence 
mais ne souhaitent pas se rendre à la pharmacie pour 
obtenir la pilule du lendemain. Les centres de planning 
familial sont en première ligne pour répondre aux besoins 
des femmes, et notamment des jeunes femmes.

En conclusion, Mme de Laveleye estime que tant 
le diagnostic posé par la secrétaire d’État concernant 
les actions menées au cours de sa première année de 
mandat que les pistes sur lesquelles elle entend travailler 
en 2022 sont à la fois claires et inspirantes.

M. Patrick Prévot (PS) explique que l’égalité des 
chances, l’égalité des genres, les droits de femmes, des 
personnes LGBTQI et donc le vivre-ensemble sont des 
combats fondamentaux pour le groupe PS. Le groupe 
PS soutient donc la politique développée dans la note 
de la secrétaire d’État.

La note s’inscrit dans une volonté de renforcer les 
structures existantes, notamment UNIA et l’Institut pour 
l’égalité entre les femmes et les hommes, mais aussi 
de concerter en permanence avec la société civile et 
les acteurs de terrain pour la conception et la mise en 
œuvre de ces politiques. Quid du financement d’UNIA, 
de l’Institut et de la cellule Egalité des chances l’an 
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jaar, gelet op de vele bijkomende opdrachten die hen 
de jongste jaren werden toegewezen?

De strijd tegen gendergerelateerd geweld

De COVID-crisis heeft tot een toename van gen-
dergerelateerd geweld geleid. Alleen al in de eerste 
helft van 2020 werden bijna 18 000 klachten ingediend 
voor geweld tussen partners, en in 2021 werden al 18 
vrouwen vermoord.

Betreffende het specifiek naar aanleiding van de 
COVID-crisis opgestelde plan hebben de gemeenschap-
pen meerdere maatregelen genomen, onder meer een 
versterking van de chatlijnen. Beoogd wordt bepaalde 
maatregelen te bestendigen. De spreker heeft het her-
bezoek door de politie steeds als een goede flankerende 
en ondersteuningsmaatregel beschouwd, maar hij maakt 
zich zorgen over de situatie van de vrouwen indien de 
gewelddadige partner thuis bleef wonen. Werd die maat-
regel geëvalueerd? Heeft men de politie aanbevelingen 
kunnen doen?

Ook de financiering van 27 opvangstructuren in het 
raam van de taskforce Kwetsbare Groepen komt aan 
bod. Betreft het een uitsluitend federale financiering en 
wordt ze bestendigd?

Tot slot komt de spreker terug op de maatregel om de 
apotheken in te zetten als meldpunt voor intrafamiliaal 
geweld. Hoe verloopt dat in de praktijk? Kon de maat-
regel worden geëvalueerd? Hebben de apotheken die 
rol gemakkelijk op zich genomen of niet?

In november 2021 werd een nieuw interfederaal plan 
ter bestrijding van geweld voorgesteld. Dat plan lijkt 
duidelijk te zijn uitgewerkt in samenhang met alle reeds 
bestaande plannen binnen de deelstaten. De spreker 
wijst op de onlangs door het Adviescomité voor de 
maatschappelijke emancipatie uitgebrachte aanbeve-
lingen in het raam van de bestrijding van intrafamiliaal 
geweld, naar aanleiding van de zeer vele hoorzittingen 
die hebben plaatsgevonden.

Veel maatregelen werden al voorgesteld, maar er is ook 
iemand nodig om alle betrokken spelers te coördineren. 
Hoe ziet de staatssecretaris die rol? Wordt voorzien in 
tussentijdse tenuitvoerleggingsverslagen?

Inzake de strijd tegen seksueel geweld is geweten dat 
één op vijf vrouwen ooit tijdens haar leven het slachtoffer 
wordt van seksueel geweld. Thans moet aan de vele 
protesten invulling worden gegeven door de politie en 

prochain, au vu des nombreuses missions supplémen-
taires qui leur ont été attribuées ces dernières années?

Lutte contre les violences liées au genre

La crise du COVID a montré une accentuation des 
violences liées au genre. Rien que pour le premier 
semestre 2020, près de 18 000 plaintes ont été dépo-
sées pour des faits de violences entre partenaires, et 
on dénombre déjà 18 féminicides en 2021.

Concernant le plan spécifique élaboré dans le cadre 
de la crise COVID, plusieurs mesures ont été prises 
par les Communautés avec le renforcement des ligne 
de chat. Il est indiqué que certaines mesures vont être 
pérennisées. L’intervenant a toujours considéré que le 
principe de revisite par les services de police était une 
bonne mesure d’accompagnement et de soutien, mais il 
avait quelques inquiétudes sur la situation de ces femmes 
si le partenaire violent résidait toujours au domicile. 
Est-ce qu’il y a eu une évaluation de cette mesure? Des 
recommandations ont-elles pu être formulées à l’adresse 
des services de police?

Il est également évoqué le financement de 27 struc-
tures d’accueil dans le cadre de la TaskForce Groupes 
vulnérables. Est-ce qu’il s’agissait d’un financement 
uniquement fédéral et est-ce un financement pérenne?

Enfin, l’intervenant revient sur la mesure visant à faire 
des pharmacie des points-relais en matière de violence 
intrafamiliales. Comment cela se passe sur le terrain? 
Une évaluation a-t-elle pu être menée? Est-ce que les 
pharmacies ont endossé ce rôle facilement ou non?

Un nouveau plan interfédéral de lutte contre les 
violences a été présenté en novembre 2021. Ce plan 
semble clairement avoir été élaboré en cohérence avec 
l’ensemble des plans déjà initiés au sein des entités 
fédérées. L’intervenant aimerait rappeler les recomman-
dations qui ont été récemment émises par le Comité 
d’Emancipation sociale dans le cadre de la lutte contre 
les violences intrafamiliales, suite aux très nombreuses 
auditions qui ont été menées.

Beaucoup de mesures ont déjà été présentées, mais 
on sait que ce qu’il faut aussi c’est quelqu’un qui coor-
donne l’ensemble des acteurs impliqués. Comment la 
secrétaire d’État envisage-t-elle ce rôle? Des rapports 
intermédiaires de mise en œuvre sont-ils prévus?

En matière de lutte contre les violences sexuelles, 
on sait qu’une femme sur cinq est victime de violences 
sexuelles au cours de sa vie. Maintenant, il faut que les 
nombreuses protestations trouvent un véritable écho 
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het gerecht, opdat de misdrijven worden vervolgd en de 
schuldigen worden bestraft.

Hervormingen, zoals van het Strafwetboek, zijn ui-
teraard nodig, maar ook de middelen zijn nodig om de 
behandeling en de follow-up van de klachten te waar-
borgen. Het valt te hopen dat die zullen volgen.

De oprichting van multidisciplinaire zorgcentra is een 
goede zaak. Jammer genoeg moet hun nut niet meer 
worden aangetoond.

Tegen 2024 zouden er tien extra centra moeten zijn, 
opdat de slachtoffers er sneller terechtkunnen. Wordt 
voorzien in een informatiecampagne om de burgers te 
wijzen op het bestaan van die centra? Inzake de opvang 
en verzorging van de slachtoffers werd met name in de 
door het Parlement in 2017 goedgekeurde aanbevelingen 
benadrukt dat het niet alleen bij minderjarigen maar ook 
bij volwassenen nuttig is om het verhoor te filmen. Wordt 
die mogelijkheid onderzocht en nog steeds overwogen? 
De staatssecretaris wijst erop dat juridische bijstand voor 
de slachtoffers belangrijk is. Wat stelt ze dienaangaande 
in uitzicht? Hoe zit het thans met de vergoeding van de 
medische en gerechtskosten van de slachtoffers? Quid 
met de bij- en nascholing van de beroepsbeoefenaars 
die met hen in aanraking komen, namelijk de politie en 
het ziekenhuispersoneel?

De staatssecretaris beoogt betere preventiemaatre-
gelen te nemen en het beleid ter preventie van homicide 
en feminicide te veranderen, op grond van een door 
het NICC uit te voeren onderzoek van het beleid in het 
Verenigd Koninkrijk. Kan zij dat toelichten?

Er bestaan thans twee belangrijke instrumenten om 
de escalatie van geweld te voorkomen: het Risicotaxatie-
Instrument Partnergeweld (RTI-PG) en het stalkingalarm. 
Hoe wordt het Risicotaxatie-Instrument thans gebruikt? 
Dankzij het proefproject rond het stalkingalarm te Gent 
ontving wie een klacht indiende of aangifte deed bij de 
politie een sleutelhanger. Die sleutelhanger kan wor-
den gebruikt om de politie te verwittigen; die ontvangt 
dan meteen alle informatie over de noodsituatie. De 
staatssecretaris stelt dat het proefproject positief werd 
geëvalueerd door het IGVM. Werden aanbevelingen ge-
daan voor de verdere verspreiding ervan? Welke? Werd 
gewezen op problemen of verbeterpunten? Wanneer 
mag die uitbreiding worden verwacht?

De heer Prévot heeft in de beleidsnota niets gelezen 
over het tijdelijk huisverbod voor geweldplegers, maar 
dat komt wel degelijk aan bod in het interfederaal plan 

auprès des autorités policières et judiciaires afin que 
les infractions soient poursuivies et que les coupables 
soient punis.

Il faut évidemment des réformes, comme celle du 
Code pénal, mais il faut aussi des moyens pour assurer 
le traitement et le suivi des plaintes. On espère qu’ils 
suivront.

La mise en place des centres de prise en charge 
multidisciplinaires est à saluer. Leur utilité n’est mal-
heureusement plus à démontrer.

Dix centres devraient voir le jour à l’horizon 2024 afin 
que les victimes y aient accès plus rapidement. Est-ce 
qu’il est envisagé une campagne d’information pour 
informer les citoyens de l’existence de ces centres? En 
matière d’accueil et de prise en charge des victimes, il 
avait été souligné, notamment dans les recommandations 
votées par le parlement en 2017, l’intérêt de recourir à des 
auditions filmées non seulement pour les mineurs mais 
également pour les personnes majeures. Cette piste est-
elle étudiée et toujours envisagée? La secrétaire d’État 
évoque la nécessité de prévoir un soutien juridique des 
victimes. Qu’envisage-t-elle concrètement? Qu’en est-il 
aujourd’hui du remboursement des frais judiciaires et 
médicaux pour les victimes? Quid de la formation conti-
nue des professionnels qui sont en contact avec elles, 
à savoir la police et le personnel hospitalier?

La secrétaire d’État dit vouloir améliorer les politiques 
de prévention des homicides et des féminicides sur la 
base d’une enquête menée par l’INCC sur la politique 
menée au Royaume-Unis. Peut-elle donner davantage 
de précisions sur ce point?

On dispose aujourd’hui de deux outils importants pour 
prévenir l’escalade de la violence: l’outil d’évaluation des 
risques de première ligne dans la violence de couple et 
l’alarme anti-harcèlement. Comment l’outil d’évaluation 
est-il aujourd’hui utilisé? Le projet-pilote sur l’alarme anti-
harcèlement mené à Gand a permis à chaque personne 
ayant déposé une plainte ou un signalement auprès de 
la police de recevoir un porte-clé. Ce dernier peut être 
actionné pour prévenir la police qui reçoit alors toutes 
les informations relatives à la situation d’urgence. La 
secrétaire d’État parle d’une évaluation positive de l’IEFH 
dans le cadre de ce projet-pilote. Des recommandations 
ont-elles été formulées pour son déploiement? Quelles 
sont-elles? Des problèmes ou points d’amélioration 
ont-ils été mis en avant? Quand peut-on envisager ce 
déploiement?

M. Prévot ne voit rien dans la note à sujet de l’interdic-
tion temporaire de résidence des auteurs de violences, 
mais il semble que cela est bien évoqué dans le plan 
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tegen geweld. Die maatregel heeft tot gevolg dat de 
partner die het slachtoffer is van geweld in een veilige 
omgeving wordt geplaatst; zo wordt voorkomen dat de 
betrokkene tweemaal slachtoffer wordt: van het geweld 
én van de noodzaak om voor zichzelf en doorgaans ook 
voor de kinderen te zoeken naar een veilige oplossing. 
De parketten hebben die maatregel lange tijd vrijwel 
onbenut gelaten, omdat de tenuitvoerlegging ervan erg 
ingewikkeld is. Hij werd ondertussen door de parketten 
geëvalueerd. In welke mate wordt er thans gebruik van 
gemaakt? Welke verbeteringen zijn mogelijk?

De beleidsnota gaat in op de situatie van de vrouwen 
zonder verblijfsvergunning die het slachtoffer zijn van 
geweld. In Frankrijk heeft de minister van Binnenlandse 
Zaken onlangs aangekondigd dat hij de illegaal in het land 
verblijvende vrouwelijke slachtoffers van partnergeweld 
beoogde te regulariseren. Wat vindt de staatssecretaris 
daarvan? Zal zij dienaangaande een dialoog aangaan 
met de staatssecretaris voor Asiel en Migratie?

Seksisme in de openbare ruimte en onlinegender-
geweld zijn verschijnselen die te groot worden, met de 
gekende dramatische gevolgen voor de slachtoffers van 
cyberstalking. Informeren en bewustmaken zijn essentiële 
instrumenten dienaangaande. Het is evenwel moeilijk om 
op dit gebied doortastend op te treden, met name inzake 
vervolging. De staatssecretaris wil “een systeem voor 
het modereren van online inhoud opzetten als onderdeel 
van een efficiënt klachtenbehandelingsmechanisme”. 
Kan ze dat toelichten?

De staatssecretaris stelt ook dat zij het economisch 
geweld wil aanpakken. Welke concrete maatregelen 
overweegt zij? Voor de PS-fractie maakt de niet-betaling 
van alimentatievorderingen deel uit van dat soort geweld. 
Dankzij de PS-fractie is van die dienst een werkelijk 
universele dienst gemaakt, door de afschaffing van 
het inkomensmaximum om er aanspraak op te kunnen 
maken. De dienst is echter nog maar weinig bekend en 
zou extra middelen toegekend moeten krijgen om de 
voorschotbedragen te verhogen. Hebben er al bespre-
kingen plaatsgevonden met de minister van Financiën?

Tot besluit komt de spreker terug op het verslag van 
de Grevio. Daarin werd bezorgdheid geuit over het feit 
dat moeilijk inzicht te krijgen is in de financiële midde-
len die worden besteed aan de beleidsmaatregelen ter 
bestrijding van het geweld tegen vrouwen, alsook over 
de neerwaartse tendens en/of de ontoereikendheid 
van de uitgetrokken middelen, inclusief wat de coördi-
natieregelingen betreft. Voorts werd in het verslag de 
aandacht van de overheid gevestigd op de financiële 
onzekerheid waarmee die verenigingen te kampen heb-
ben bij gebrek aan voldoende ontwikkelde structurele 

interfédéral. L’effet de cette mesure permet de placer 
le partenaire ayant subi des violences dans un cadre 
sécuritaire et d’éviter que celui-ci ne soit doublement 
victime: à la fois victime de violences et victime de 
devoir trouver pour soi et en général pour ses enfants, 
des solutions pour être en sécurité. Cette mesure a été 
longtemps presqu’inutilisée par les parquets parce qu’elle 
est très complexe à mettre en œuvre. Elle a fait l’objet 
d’une évaluation de la part des parquets. Qu’en est-il 
de son utilisation aujourd’hui? Comment l’améliorer?

La note évoque la situation des femmes sans titre 
de séjour qui sont victimes de violences. En France, le 
ministre de l’Intérieur a annoncé récemment son souhait 
de régulariser les femmes victimes de violences conju-
gales en situation irrégulière. Qu’en pense la secrétaire 
d’État? Initiera-t-elle un dialogue dans ce cadre avec le 
secrétaire d’État pour l’asile et la migration?

Le sexisme dans l’espace public et les violences de 
genre en ligne sont des phénomènes qui prennent une 
ampleur trop importante avec les conséquences drama-
tiques que l’on connaît chez les victimes de cyberharcè-
lement. L’information et la sensibilisation sont des outils 
d’action essentiels. On sent néanmoins une difficulté 
d’agir concrètement en la matière, notamment en termes 
de poursuites. La secrétaire d’État parle de “mettre en 
place un système de modération des contenus en ligne 
relevant d’un mécanisme de traitement des plaintes 
efficace.” Est-ce qu’elle peut expliquer ce qu’il en est?

La secrétaire d’État dit également vouloir s’attaquer 
aux violences économiques. Quelles mesures concrètes 
envisage-t-elle? Pour le groupe PS, le non-paiement des 
créances alimentaires fait partie de ce type de violences. 
Le groupe PS a permis de faire de ce service un véritable 
service universel en supprimant le plafond de revenu 
pour pouvoir y recourir. Mais le service reste méconnu 
et des moyens complémentaires devraient pouvoir lui 
être octroyés pour augmenter le montant des avances. 
Des discussions ont-elles déjà eu lieu avec le ministre 
des Finances?

Pour conclure l’intervenant revient sur le rapport du 
Grevio. Il soulevait des inquiétudes concernant la difficile 
lisibilité des moyens financiers consacrés aux politiques 
contre les violences faites aux femmes et la tendance 
à la baisse et/ou l’insuffisance des moyens dédiés, y 
compris en ce qui concerne les mécanismes de coordi-
nation. Il attirait également l’attention des autorités sur 
l’insécurité financière à laquelle ces associations font 
face, faute de financements structurels suffisamment 
développés et adaptés à leurs besoins. Qu’en est-il de 
la lisibilité des moyens consacrés à la lutte contre les 
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financieringsvormen die op hun behoeften zijn afge-
stemd. In hoeverre is het mogelijk inzicht te hebben in 
de middelen die vandaag worden ingezet in de strijd 
tegen geweld? Dat zijn elementen die als leidraad zul-
len moeten dienen voor het toekomstig beleid ter zake.

Bevordering van de sociaaleconomische gelijkheid 
van vrouwen en mannen

Vrouwen worden nog steeds minder bezoldigd voor 
gelijkwaardig werk, hebben minder toegang tot verant-
woordelijke posities en hebben meer deeltijdbanen. Dat 
alles heeft repercussies op hun pensioen; voorts heb-
ben zij nog steeds moeite om privé en beroepsleven te 
combineren en bekommeren zij zich nog altijd het meest 
om de zorg voor zieke of hulpbehoevende familieleden. 
Vrouwen van buitenlandse afkomst zijn nog altijd minder 
goed vertegenwoordigd op de arbeidsmarkt. Bovendien 
zullen de crisis en de gevolgen daarvan vrouwen nog 
meer benadelen.

Er moeten dus forse uitdagingen worden aangegaan.

De staatssecretaris stelt dat de strijd tegen de lage 
lonen en tegen onvrijwillig deeltijdwerk een prioriteit is om 
vrouwen in staat te stellen echt financieel onafhankelijk 
te zijn. Voorts heeft zij het over de pensioenhervorming. 
Zij zal zonder enige twijfel kunnen rekenen op de minister 
van Pensioenen en de minister van Werk.

Tevens verwijst de staatssecretaris naar de Europese 
richtlijn Work Life Balance, die tegen augustus 2022 
zal moeten zijn omgezet. Kan zij de hoofdlijnen van die 
omzetting al aangeven?

Aangaande de wet van 22 april 2012 ter bestrijding 
van de loonkloof tussen mannen en vrouwen verwijst 
de staatssecretaris naar het advies dat het IGVM begin 
2020 op verzoek van de commissie Sociale Zaken heeft 
uitgebracht over drie teksten die strekken tot wijziging 
van voormelde wet. Het gaat om twee teksten van de 
PS-fractie die grosso modo beogen een actieplan binnen 
de onderneming op te leggen wanneer loonongelijkheden 
worden geconstateerd, alsook een gelijkheidslabel te 
ontwikkelen ter ondersteuning van de ondernemingen 
die – ook met het oog op de uitwisseling van best prac-
tices – naar gelijkheid toewerken. Welke wijzigingen 
worden overwogen om de wet doelmatiger te maken?

Vorig jaar sprak de staatssecretaris over een onder-
zoek naar de bindende bepalingen in verband met de 
vervrouwelijking van de directiecomités. Vandaag stelt 
zij dat zij daarover besprekingen aanvat. Welke moei-
lijkheden rijzen er? In dat verband herinnert de spreker 
aan de zogenoemde “quotawet” die door zijn fractie werd 

violences aujourd’hui? Ce sont des éléments qui devront 
guider la future politique en la matière.

Promotion de l’égalité socio-économique entre les 
femmes et les hommes

Les femmes continuent toujours à être moins bien 
rémunérées à travail de valeur égale, elles accèdent 
toujours plus difficilement aux fonctions à responsabilité 
et elles occupent toujours davantage de postes à temps 
partiels. Tout cela a des répercussions sur leur pension, 
elles rencontrent toujours davantage de difficultés pour 
concilier leur vie privée et leur vie professionnelle et 
elles s’occupent toujours majoritairement des personnes 
malades ou dépendantes de leur famille. Les femmes 
d’origine étrangère sont toujours moins bien représentées 
sur le marché de l’emploi. Et la crise et ses conséquences 
pénaliseront davantage encore les femmes.

Les défis à relever sont donc importants.

La secrétaire d’État dit faire une priorité de la lutte 
contre les bas salaires et les temps partiels involontaires 
afin de permettre une véritable autonomie financière des 
femmes. Elle évoque aussi la réforme des pensions. Elle 
pourra sans aucun doute compter sur la ministre des 
Pensions et sur le ministre du Travail.

La secrétaire d’État évoque également la directive 
européenne Work Life Balance qui devra être transpo-
sée pour août 2022. Peut-elle d’ores et déjà indiquer 
les grandes lignes de cette transposition?

Concernant la loi du 22 avril 2012 visant à lutter contre 
l’écart salarial entre hommes et femmes, la secrétaire 
d’État fait référence à l’avis émis, début 2020, par l’IEFH 
à la demande de la Commission des affaires sociales sur 
trois textes visant à modifier la loi du 22 avril 2012. Cela 
concerne deux textes du groupe PS qui visent grosso 
modo d’une part à rendre obligatoire le plan d’action, au 
sein de l’entreprise quand des inégalités de salaires sont 
constatées et d’autre part à développer un label égalité 
pour soutenir les entreprises qui s’engagent dans la voie 
de l’égalité et cela aussi dans une volonté d’échanges 
de bonnes pratiques. Quid des modifications envisagées 
pour rendre la loi plus effective?

L’an dernier, la secrétaire d’État parlait d’examiner les 
dispositions contraignantes concernant la féminisation 
des Comités de Direction. Elle dit aujourd’hui amorcer 
une discussion sur le sujet. Quelles sont les difficultés? 
L’intervenant rappelle à cet égard la loi “Quota” portée 
par son groupe et votée en 2011. L’évaluation prévue en 
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gesteund en die in 2011 werd aangenomen. Er werd 
reikhalzend uitgekeken naar de voor 2022 geplande 
evaluatie. De staatssecretaris heeft het voorts over het 
openbaar ambt en over de noodzaak om beroepsgelijk-
heid te stimuleren, met name in managementfuncties. 
Wat is zij samen met haar collega, minister De Sutter, 
van plan?

In 2020 is in de Senaat een belangrijke resolutie over 
de ondersteuning van het vrouwelijk ondernemerschap 
aangenomen. Eerlang zullen ook aanbevelingen worden 
gedaan door het Adviescomité voor de Maatschappelijke 
Emancipatie. De heer Prévot zou graag van de staats-
secretaris vernemen welke denksporen zij in dat verband 
samen met minister Clarinval overweegt.

Ten slotte zal de staatssecretaris zorgen voor de follow-
up van het Plan gendermainstreaming. Ook stelt zij dat 
zij concreet uitvoering zal geven aan de tweejaarlijkse 
evaluatie van de toepassing van gender budgeting. Kan 
zij daarover meer zeggen?

De bevordering van gendergelijkheid inzake 
gezondheid

De PS-fractie is met minister Vandenbroucke in het 
kader van diens beleidsnota al ingegaan op de belem-
meringen inzake anticonceptie voor vrouwen (inclusief 
de toegang tot noodanticonceptie via niet-medisch 
personeel in de centra voor gezinsplanning), alsook op 
anticonceptie voor mannen. De PS-fractie beschikt over 
verscheidene teksten wat die verschillende aspecten 
aangaat en is bereid daarmee aan de slag te gaan. 
De rechten inzake gezondheid en op terugbetaling van 
bepaalde prestaties, evenals de rechten van de trans-
seksuelen, moeten worden verbeterd.

Het vraagstuk rond bloeddonatie en de huidige uit-
sluiting van de MSM is momenteel de prioriteit van de 
PS-fractie in de commissie voor Gezondheid en Gelijke 
Kansen. De fractie had een resolutie in dat verband 
rond, en onder impuls van het recentste advies van de 
HGR heeft de fractie zojuist een wetsvoorstel ingediend 
om de wetgeving duidelijk te wijzigen en om die uitslui-
tingsperiode te verlagen van 12 naar 4 maanden. Als 
dit kan worden bereikt, dan zal dat een belangrijke stap 
voorwaarts betekenen.

Bescherming en bevordering van de rechten van de 
LGBTQI+-personen

De staatssecretaris had de totstandbrenging van een 
“SOGIESC”-plan aangekondigd. Hoever staat het met 
de werkzaamheden ter zake? Om aan de uitspraak van 
het Grondwettelijk Hof tegemoet te komen, is thans een 
herziening van de wetgeving gepland met betrekking 

2022 est attendue avec impatience. La secrétaire d’État 
évoque également la fonction publique et la nécessité 
de stimuler l’égalité professionnelle, notamment dans 
les postes de management. Qu’envisage-t-elle avec sa 
collègue, la ministre De Sutter?

Une résolution importante sur le soutien à l’entrepre-
nariat féminin a été votée au Sénat en 2020. Des recom-
mandations seront prochainement également formulées 
par le Comité d’Emancipation sociale. M. Prévot aimerait 
entendre la secrétaire d’État sur les pistes qu’elle envi-
sage avec le ministre Clarinval dans ce cadre.

Enfin, la Secrétaire d’État assurera le suivi du Plan gen-
dermainstreaming. Elle dit aussi mettre en œuvre l’éva-
luation bisannuelle de l’application du Genderbudgeting. 
Peut-elle en dire plus?

La promotion de l’égalité de genre en matière de santé

Le groupe PS a déjà abordé la question des entraves 
à la contraception tant féminine, y compris l’accès à la 
contraception d’urgence dans les CPF par du personnel 
non médical, que la contraception masculine avec le 
ministre Vandenbroucke dans le cadre de sa note de 
politique générale. Le groupe PS a plusieurs textes sur 
ces différents aspects et il est prêt à y travailler. Les droits 
à la santé, aux remboursements de certaines prestations 
et des personnes transgenres doivent être améliorés.

La question du don de sang et de l’exclusion dont font 
l’objet les HSH aujourd’hui est actuellement la priorité 
du groupe PS en commission de la Santé. Le groupe 
avait une résolution dans ce cadre, et avec le dernier 
avis publié par le CSS, le groupe vient de déposer une 
proposition de loi pour modifier clairement la législation 
et abaisser cette période d’exclusion de 12 à 4 mois. 
Si cela peut aboutir, ce sera une avancée importante.

La protection et la promotion des droits des personnes 
LGBTQI+

La secrétaire d’État avait annoncé la réalisation d’un 
plan “SOGIESC”. Où en sont les travaux? Une révision 
de la législation est aujourd’hui prévue concernant l’enre-
gistrement du sexe dans les actes de naissance, pour 
les personnes dont l’identité de genre est non-binaire, 
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tot de registratie van het geslacht in de geboorteakten 
voor mensen met een niet-binaire genderidentiteit. 
Volgens de pers zal de verwijzing naar het gender van 
de Belgische identiteitskaarten verdwijnen. De staats-
secretaris spreekt van hoorzittingen die door de Kamer 
zouden moeten worden gehouden. Zijn de nadere regels 
voor die verwijdering reeds vastgelegd of zouden ze in 
het licht van die hoorzittingen nog kunnen evolueren? 
Wanneer zou dat wetsontwerp in het Parlement moeten 
worden behandeld? Welk overleg is er gepleegd met het 
middenveld? Een van de bekommeringen in verband met 
die schrapping had betrekking op de verdwijning van de 
gendergegevens. Welke oplossingen zijn dienaangaande 
gevonden om lacunes te voorkomen?

Aangaande de bescherming van intersekse personen 
legt de spreker uit dat de variaties in de geslachtsken-
merken divers en gevarieerd zijn en dat ze in verreweg 
de meeste gevallen geen gevolgen hebben voor de 
gezondheid van de betrokkenen. De discrepantie tussen 
de maatschappelijke normen en de seksuele kenmerken 
van mensen resulteert echter in een normaliserende druk, 
waarbij de betrokkenen er in veruit de meeste gevallen 
toe worden aangemaand die kenmerken te wijzigen. 
Dat is echter in strijd met de fundamentele rechten. De 
PS-fractie had dit tot haar prioriteit gemaakt in de com-
missie voor Gezondheid en Gelijke Kansen, en dankzij 
de vele hoorzittingen kon de fractie een belangrijke 
tekst tot stand brengen die er met name op gericht is 
die onnodige operaties en medische behandelingen 
te verbieden. De commissie kijkt reikhalzend uit naar 
de tenuitvoerlegging ervan. De staatssecretaris maakt 
melding van een voorontwerp van wet waar het IGVM 
aan werkt. Beschikt zij over een tijdpad voor het vervolg 
van de werkzaamheden?

Racismebestrijding

Twintig jaar na de conferentie van Durban en veertig 
jaar nadat de wet-Moureaux werd aangenomen, moeten 
het promoten van het samen-leven en het bestrijden 
van elke vorm van racisme vastberaden worden voort-
gezet. In 2020 heeft Unia 3 684 meldingen gekregen 
die verband houden met zogenaamde raciale criteria; 
dat cijfer vertegenwoordigt meer dan 30 % van het 
totale aantal meldingen. Er is dus nog werk aan de 
winkel. Om te beginnen moet een nationaal plan voor 
racismebestrijding worden uitgewerkt. Daar is al jaren 
sprake van, maar er is nog niets van in huis gekomen. 
Hoe staat het met die grootschalige werkzaamheden? 
Wat zijn de belemmeringen? Wanneer en hoe denkt de 
staatssecretaris dit project te zullen voltooien?

et cela pour répondre à l’arrêt de la Cour constitution-
nelle. La presse indique que la référence au genre va 
disparaitre des cartes d’identité belge. La secrétaire 
d’État parle d’auditions qui devraient être menées par 
la Chambre. Les modalités de cette suppression ont-
elles déjà été décidées ou pourraient-elles évoluer en 
fonction de ces auditions? Quand ce projet devrait-il 
arriver au parlement? Quelles ont été les concertations 
avec la société civile? Une des craintes concernant cette 
suppression visait la disparition des données genrées. 
Quelles solutions ont été trouvées dans ce cadre pour 
éviter les lacunes?

Concernant la protection des personnes intersexes, 
l’intervenant explique que les variations des caractères 
sexuels sont diverses et variées et, dans l’immense 
majorité des cas, elles n’ont aucune incidence sur la 
santé des personnes concernées. Cependant, de la 
divergence entre les normes sociétales et les caracté-
ristiques sexuelles des personnes résulte une pression 
normalisatrice, qui se traduit, dans l’immense majorité 
des cas, par une injonction de modification de ces carac-
téristiques. Pourtant ces modifications sont contraires 
aux droits fondamentaux. Le groupe PS en avait fait 
sa priorité en commission de la Santé et grâce aux 
nombreuses auditions menées, le groupe a pu aboutir 
à un texte important visant notamment à interdire ces 
opérations et traitements médicaux non nécessaires. La 
commission attend sa mise en œuvre avec impatience. 
La secrétaire d’État évoque un avant-projet de loi sur 
lequel travaille l’IEFH. A-t-elle un calendrier pour la suite 
des travaux?

La lutte contre le racisme

20 ans après la conférence de Durban et 40 ans après 
l’adoption de la loi Moureaux, la promotion du vivre-en-
semble et la lutte contre toutes les formes de racisme 
doivent se poursuivre avec détermination. En 2020, Unia 
a reçu 3684 signalements liés aux critères dits raciaux, 
ce qui représente plus de 30 % des signalements. Il y a 
donc encore du pain sur la planche, à commencer par 
l’élaboration du plan national de lutte contre le racisme 
dont on parle depuis des années et qu’on ne voit jamais 
aboutir. Où en est ce travail d’envergure? Quels sont 
les blocages? Quand et comment la secrétaire d’État 
espère-t-elle aboutir?
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De bevordering van een inclusieve samenleving 
zonder discriminatie

De voor 2022 geplande evaluatie van de antidiscrimina-
tiewetten is van groot belang om die wetten te verbeteren 
en de aanpak van discriminatie effectief te versterken. 
In het tussentijds verslag van de expertengroep werd 
reeds een hele reeks aanbevelingen gedaan. Werden 
die voorstellen tot wijzigingen al onderzocht? Zal er 
voortgang kunnen worden gemaakt vóór het eindverslag?

De heer Steven Creyelman (VB) heeft de indruk dat 
de beleidsnota van de staatssecretaris één grote impli-
ciete boodschap heeft: de blanke heteroman is zowat 
de schuld van alles wat verkeerd loopt.

De spreker stelt vast dat mannen in de beleidsnota 
slechts één keer als potentieel slachtoffer worden ge-
identificeerd. Op bladzijde 7 van de beleidsnota lijkt de 
staatssecretaris bijna obligaat te moeten vermelden 
dat het Verdrag van Istanbul duidelijk erkent dat ook 
mannen en jongens het slachtoffer kunnen zijn van 
gendergebaseerd geweld en dat ook dat geweld moet 
worden aangepakt.

Maar afgezien van die passage vindt de spreker 
nergens meer enige verwijzing terug naar slachtoffers 
met een ander geslacht dan het vrouwelijke, tenzij ze 
de juiste kleur of het juiste geloof hebben. De spreker 
vindt dat een vrij eenzijdige benadering.

Bepaalde passages van de beleidsnota wekten de 
verbazing van de heer Creyelman op.

Op bladzijde 4 leest hij bijvoorbeeld het volgende: 
“Nu het conservatisme zowat overal in Europa een 
verontrustende opmars maakt, moet België meer dan 
ooit het voortouw nemen in de strijd tegen ongelijkheid.”

Sinds wanneer is conservatisme verontrustend? Is 
conservatisme in dit land opeens strafbaar geworden? 
Waarop baseert de staatssecretaris zich om een recht-
streeks verband tussen conservatisme en ongelijkheid 
te leggen?

De beleidsnota van de staatssecretaris is soms ook 
ongewild humoristisch. Zit de LGBTQI+-gemeenschap 
anno 2021 bijvoorbeeld echt te wachten op een post-
zegel? Is een postzegel vandaag niet erg ouderwets?

Nog een teken van symboolpolitiek in de beleidsnota, 
is het voornemen om de aanduiding van het geslacht 
van de identiteitskaart te halen. Dit voornemen lijkt niet 

La promotion d’une société inclusive sans 
discrimination

L’évaluation des lois antidiscrimination prévue en 2022 
sera importante pour améliorer ces textes et renforcer 
de manière effective la lutte contre les discriminations. 
Toute une série de recommandations avaient déjà été 
formulées dans le rapport intermédiaire du groupe 
d’experts. Est-ce que ces suggestions de modifications 
ont déjà été examinées? Des avancées pourront-elles 
être menées avant le rapport final?

M. Steven Creyelman (VB) a l’impression que la 
note de politique générale transmet un grand message 
implicite: l’homme blanc et hétérosexuel est pour ainsi 
dire la cause de tous les maux.

L’intervenant constate que les hommes ne sont iden-
tifiés qu’une seule fois comme victime potentielle dans 
la note de politique générale. À la page 7 de la note, la 
secrétaire d’État semble être contrainte de mentionner 
que le Traité d’Istanbul reconnaît clairement que les 
hommes et les garçons peuvent également être victimes 
de violence basée sur le genre et que cette violence doit 
également être appréhendée.

Mais à l’exception du passage susvisé, l’intervenant 
ne retrouve nulle part une quelconque référence à des 
victimes de sexe autre que féminin, à moins qu’elles 
n’aient la bonne couleur de peau ou la bonne religion. 
L’intervenant estime qu’il s’agit d’une approche assez 
simpliste.

Certains passages de la note de politique générale 
ont suscité l’étonnement de M. Creyelman.

À la page 4, il lit par exemple ce qui suit: “D’un point 
de vue général, à l’heure d’une inquiétante montée des 
conservatismes un peu partout en Europe, la Belgique 
doit rester un exemple de lutte contre les Inégalités.”

Depuis quand le conservatisme est-il inquiétant? Le 
conservatisme est-il soudainement devenu répréhensible 
dans ce pays? Sur quoi la secrétaire d’État se base-t-
elle pour établir un lien direct entre le conservatisme 
et l’inégalité?

La note de politique générale de la secrétaire d’État 
contient également des touches humoristiques involon-
taires. La communauté LGBTQI+ attend-elle réellement 
un timbre en 2021? Un timbre n’est-il pas totalement 
désuet de nos jours?

On retrouve une autre marque de la politique du sym-
bole dans la note de politique générale avec l’intention 
de supprimer l’indication du sexe sur la carte d’identité. 
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echt doordacht te zijn. Ook het rijksregisternummer 
duidt immers het geslacht aan: bij vrouwen met een 
paar cijfer na de geboortedatum, bij mannen met een 
onpaar cijfer. Moet het rijksregisternummer dan ook van 
de identiteitskaart geschrapt worden?

Nog steeds in haar inleiding stelt de staatssecretaris 
dat het langverwachte nationaal actieplan tegen racisme 
eindelijk het licht zal zien. Zij stelt vervolgens dat zij 
rekening zal houden “met alle vormen van racisme” 
en voegt daaraan toe: “zoals antisemitisme, afrofobie, 
islamofobie en Romafobie”. Daarmee geeft de staatsse-
cretaris onmiddellijk aan wie door haar wordt getypeerd 
als slachtoffer en wie wordt geviseerd als dader. Dat 
waardeoordeel vindt de spreker ongepast.

Waarom is één vorm van racisme erger dan een an-
dere vorm? Racisme is racisme. Ook als het gaat over 
antiblank racisme.

De spreker overloopt vervolgens de verschillende 
thema’s in de beleidsnota.

De Vlaams Belang-fractie is zeer tevreden met de 
aandacht van de staatssecretaris voor intrafamiliaal 
geweld. Dat fenomeen werd tijdens de COVID-crisis nog 
versterkt, omdat de crisis als een soort van katalysator 
heeft gefungeerd voor problemen die binnen relaties 
reeds aan het sudderen waren.

Zonder de problematiek van intrafamiliaal geweld 
enigszins te willen ontkennen of minimaliseren, wenst 
de spreker enkele kritische kanttekeningen te plaatsen 
bij dit hoofdstuk in de beleidsnota.

Een eerste kritische opmerking is dat ook mannen het 
slachtoffer kunnen zijn van partnergeweld. Het taboe om 
hiermee in de openbaarheid te treden is voor mannen 
vaak nog groter dan voor vrouwen. Helaas schenkt de 
staatssecretaris hieraan geen aandacht in de beleidsnota.

Ten tweede is het de vraag of intrafamiliaal geweld 
is ingegeven door het feit dat het slachtoffer een vrouw 
is, of dat het plaatsvindt omdat zij de partner is in een 
zieke relatie. Het is maar de vraag of het geslacht van 
de partner de oorzaak van het geweld is. Volgens de 
spreker is intrafamiliaal geweld niet noodzakelijk gender-
gerelateerd geweld en hij pleit dus voor voorzichtigheid 
bij het door elkaar gebruiken van beide begrippen.

Bij de passage over feminicide is er misschien een 
extra nuance nodig. Beschikt de staatssecretaris over 

Cette idée ne semble pas être mûrement réfléchie. En 
effet, le numéro de registre national indique également 
le sexe: pour les femmes, la date de naissance est suivie 
d’un nombre pair, pour les hommes d’un nombre impair. 
Dès lors, le numéro de registre national doit-il lui aussi 
être supprimé de la carte d’identité?

Toujours dans son introduction, la secrétaire d’État 
indique que le tant attendu Plan d’Action Interfédéral de 
Lutte contre le Racisme, verra enfin le jour. Elle précise 
ensuite qu’elle entend tenir compte de “chaque racisme 
spécifique” et elle ajoute “comme l’antisémitisme, l’afro-
phobie, l’islamophobie ou la romaphobie”. Ce faisant, la 
secrétaire d’État indique sans détour qui est caractérisé 
comme victime et qui est visé comme auteur. L’intervenant 
trouve ce jugement de valeur inopportun.

Pourquoi une forme de racisme est-elle plus grave 
qu’une autre? Du racisme, c’est du racisme, même s’il 
s’agit de racisme anti-blanc.

L’intervenant parcourt ensuite les différents thèmes 
abordés dans la note de politique générale.

Le groupe Vlaams Belang salue l’attention portée 
par la secrétaire d’État à la violence intrafamiliale. Ce 
phénomène a encore été renforcé pendant la crise du 
coronavirus, parce que la crise a fait office de catalyseur 
pour les problèmes relationnels existants.

Sans vouloir aucunement nier ou minimaliser la pro-
blématique de la violence intrafamiliale, l’intervenant 
souhaite formuler quelques observations critiques à 
propos de ce chapitre de la note de politique générale.

Une première observation critique est que les hommes 
peuvent également être victimes de la violence entre 
partenaires. Le tabou qui entoure le signalement de ce 
type de violence est souvent encore plus présent pour 
les hommes que pour les femmes. Malheureusement, 
la secrétaire d’État n’y accorde aucune attention dans 
sa note de politique générale.

La deuxième observation concerne la question de 
savoir si la violence intrafamiliale se produit parce que 
la victime est une femme ou parce qu’elle est engagée 
dans une relation qui bat de l’aile. Il convient de se 
demander si le sexe du partenaire est la cause de la 
violence. Selon l’intervenant, la violence intrafamiliale 
n’est pas nécessairement liée au genre. Il plaide donc 
pour une certaine prudence afin de ne pas confondre 
ces deux notions.

Dans le passage relatif au féminicide, une nuance 
supplémentaire est peut-être nécessaire. La secrétaire 
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data inzake daders? Beschikt zij bijvoorbeeld over 
gegevens over het fenomeen van eremoorden dat de 
jongste jaren steeds meer de kop opsteekt?

De staatssecretaris wenst in haar nota ook “aandacht 
te besteden aan alle groepen die specifiek met geweld 
te maken krijgen”. Volgens de spreker kan elke persoon 
echter te maken krijgen met geweld, ook als die niet tot 
een specifieke groep behoort. De staatssecretaris sluit 
weer de blanke heteroman uit als slachtoffer. Moet men 
dan eigenlijk verstaan dat hij impliciet als dader wordt 
gebrandmerkt?

Vervolgens staat de heer Creyelman even stil bij het 
“Federaal actieplan ter bestrijding van gendergerelateerd 
en intrafamiliaal geweld naar aanleiding van de tweede 
COVID-19-golf”.

Ook in dat plan zitten heel wat goede maatregelen, 
maar over een tweetal had de spreker graag wat meer 
informatie.

Inzake het herbezoek door de politiediensten in situaties 
van partnergeweld, heeft de staatsecretaris een brief 
geschreven naar de burgemeesters om die maatregel 
van het College van Procureurs-generaal strikt te blijven 
toepassen. Beschikt zij in dat verband over feedback? 
Wordt de maatregel momenteel strikt toegepast en wat 
zijn daar de resultaten van?

Kan de staatssecretaris wat meer informatie geven 
over de lancering van haar nationale bewustmakings-
campagne rond de strijd tegen gendergerelateerd en 
intrafamiliaal geweld? Staat de lancering nog gepland 
voor 2021? Zal de campagne nog zichtbaarder worden, 
want momenteel merkt de spreker er niet veel van?

Het proefproject rond het mobiel stalkingalarm (Gent, 
2019) werd positief geëvalueerd. Wanneer en onder welke 
voorwaarden zal dat systeem van mobiele stalkingalar-
men dus volledig worden uitgerold? Het lijkt de spreker 
immers een goed wapen tegen die vorm van geweld.

De staatssecretaris stelt terecht vast dat seksueel 
geweld in ons land een aanzienlijk probleem is en dat 
dat probleem op een onevenwichtige manier vrouwen 
treft. Ook al had hij misschien graag wat aandacht gezien 
voor mannelijke slachtoffers, toch kan de spreker niet 
ontkennen dat het overgrote merendeel van verkrach-
tingsslachtoffers vrouwen zijn.

d’État dispose-t-elle de données concernant les auteurs? 
Dispose-t-elle par exemple de données sur le phéno-
mène des crimes d’honneur, qui prend de l’ampleur ces 
dernières années?

La secrétaire d’État indique également dans sa note 
qu’elle entend “appréhender l’intégralité des publics 
touchés par les violences dans leurs spécificités”. 
L’intervenant estime toutefois que chaque personne peut 
être confrontée à la violence, même si elle n’appartient 
pas à un groupe spécifique. La secrétaire d’État exclut 
une nouvelle fois l’homme blanc et hétérosexuel en tant 
que victime. Doit-on en déduire qu’il est implicitement 
caractérisé comme un auteur?

M. Creyelman aborde ensuite le “Plan d’action fédéral 
de lutte contre les violences de genre et intrafamiliale à 
la suite de la 2e vague COVID-19”.

Ce plan contient lui aussi une série de bonnes mesures, 
mais il souhaiterait obtenir des informations supplémen-
taires sur deux d’entre elles.

En ce qui concerne la revisite par les services de 
police dans les situations de violence entre partenaires, la 
secrétaire d’État a adressé un courrier aux bourgmestres 
pour les inviter à continuer à appliquer strictement cette 
mesure du Collège des procureurs généraux. A-t-elle 
reçu un feedback à ce sujet? La mesure est-elle actuel-
lement appliquée strictement et quels sont les résultats?

La secrétaire d’État peut-elle donner plus d’informa-
tions sur le lancement de la campagne nationale de 
sensibilisation pour lutter contre les violences basées 
sur le genre et intrafamiliales? Le lancement est-il encore 
prévu pour 2021? La campagne bénéficiera-t-elle de plus 
de visibilité? L’intervenant n’en a pas encore beaucoup 
entendu parler.

Le projet pilote relatif à l’alarme mobile harcèlement 
(Gand, 2019) a reçu une évaluation positive. Quand et 
sous quelles conditions ce système d’alarme mobile 
harcèlement sera-t-il complètement mis en œuvre? 
L’intervenant estime qu’il s’agit d’une bonne arme pour 
lutter contre cette forme de violence.

La secrétaire d’État constate à juste titre que la vio-
lence sexuelle est un problème considérable dans notre 
pays et que ce problème touche les femmes de manière 
disproportionnée. Même s’il aurait peut-être souhaité 
qu’une certaine attention soit également accordée aux 
victimes masculines, l’intervenant ne peut pas nier que 
la grande majorité des victimes de viol sont des femmes.
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Eén op vijf vrouwen is al het slachtoffer geweest van 
verkrachting volgens Amnesty International. Bovendien is 
er nog een dark number van slachtoffers die nooit spre-
ker over hun verkrachting, laat staan een aangifte doet.

Het Vlaams Belang is dan ook heel tevreden dat 
de staatssecretaris inzet op de verdere uitrol van de 
Zorgcentra na Seksueel Geweld.

In dat kader kondigt de staatssecretaris in haar be-
leidsnota ook opleidingen voor het personeel van zieken-
huizen en politie aan. Zij kondigt ook bewustmakings- en 
communicatieacties aan. Voor wanneer zijn al deze 
zaken gepland?

Wat de daders betreft, gaat de regering het 
Strafwetboek hervormen voor het onderdeel “seksueel 
geweld”. Alternatieve straffen zullen niet langer prin-
cipieel uitgesloten zijn. De spreker hoopt dat dat niet 
zal resulteren in het schrijven van een opstel na een 
groepsverkrachting. Wat verstaat de staatssecretaris 
dus onder die alternatieve straffen?

Inzake “seksistische uitspraken” zou de spreker willen 
pleiten voor enige voorzichtigheid. Veel hangt immers 
af van de context. Wanneer is iets vrije meningsuiting 
en wanneer is het seksisme? Waar ligt de grens? Is 
het wel de taak van een parlement om dat te bepalen?

De spreker was verbaasd in de beleidsnota te lezen 
dat vrouwen minder talrijk zijn onder de fietsers. Volgens 
de spreker zijn seksisme of genderongelijkheid daar 
niet de oorzaken van. De spreker is benieuwd naar de 
werkelijke reden waarom dit onderdeel in de beleidsnota 
werd opgenomen.

In het hoofdstuk over de sociaaleconomische gelijk-
heid van mannen en vrouwen stelt de staatssecretaris 
dat er een onevenwicht is tussen mannen en vrouwen in 
de verdeling van betaald werk buitenshuis en onbetaald 
werk binnenshuis. Is het een probleem wanneer gezin-
nen zelf die beslissing nemen in onderling overleg? Mag 
een gezin dat nog beslissen of is dat dan seksisme?

De manier waarop de staatssecretaris dat formuleert 
in de beleidsnota is trouwens nogal denigrerend voor 
de partner die onbetaald werk binnenshuis doet. Alsof 
dat werk niet waardevol zou zijn.

Het Vlaams Belang vindt het evident dat vrouwen 
evenveel moeten verdienen als mannen voor hetzelfde 
werk. Dat de staatssecretaris het blijkbaar een probleem 

Selon Amnesty International, une femme sur cinq a 
déjà été victime de viol. En outre, il convient de tenir 
compte du “chiffre noir”, à savoir le nombre de victimes 
qui n’ont jamais parlé de leur viol et qui sont encore 
moins susceptibles de porter plainte.

Le Vlaams Belang se félicite que la secrétaire d’État 
mise sur le renforcement des centres de prise en charge 
des violences sexuelles.

Dans ce cadre, la secrétaire d’État annonce également 
dans sa note de politique générale des formations pour 
le personnel des hôpitaux et de la police. Elle annonce 
aussi des actions de sensibilisation et de communication. 
Quel est le calendrier prévu pour tous ces éléments?

En ce qui concerne les auteurs, le gouvernement 
entend réformer le volet “violences sexuelles” du Code 
pénal. Les peines alternatives ne seront plus exclues par 
principe. L’intervenant espère que cela n’entraînera pas 
des sanctions telles que la rédaction d’une dissertation 
après un viol collectif. Qu’entend la secrétaire d’État par 
peines alternatives?

En ce qui concerne les “discours sexistes”, l’inter-
venant appelle à une certaine prudence. En effet, tout 
dépend du contexte. Quand est-il question de liberté 
d’expression et quand s’agit-il de sexisme? Où se situe la 
limite? Appartient-il vraiment à un parlement de la fixer?

L’intervenant a été surpris de lire dans la note de poli-
tique générale que les femmes sont moins nombreuses 
parmi les cyclistes. Selon l’intervenant, le sexisme ou 
l’inégalité des genres n’est pas en cause. M. Creyelman 
est curieux de connaître la véritable raison pour laquelle 
cette observation a été incluse dans la note de politique 
générale.

Dans le chapitre sur l’égalité socio-économique des 
hommes et des femmes, la secrétaire d’État indique qu’il 
existe un déséquilibre entre les hommes et les femmes 
dans la répartition du travail rémunéré à l’extérieur du 
foyer et du travail non rémunéré à l’intérieur du foyer. 
Est-ce un problème lorsque les familles prennent cette 
décision de commun accord? Une famille peut-elle encore 
décider de ce genre de choses ou est-ce du sexisme?

La manière dont la secrétaire d’État formule cette 
observation dans la note de politique est d’ailleurs plu-
tôt dénigrante pour le partenaire qui effectue un travail 
non rémunéré à la maison. Comme si ce travail n’avait 
pas de valeur.

Le Vlaams Belang estime qu’il est évident que les 
femmes doivent gagner autant que les hommes pour 
le même travail. L’intervenant trouve toutefois étrange 
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vindt dat vrouwen bijna 69 % uitmaken van de ouders 
die ouderschapsverlof nemen, vindt de spreker echter 
vreemd. Wat is er mis mee als een moeder beslist om 
ouderschapsverlof te nemen? Moet men geen respect 
hebben voor de keuzes die binnen een gezin worden 
gemaakt?

Inzake arbeidsparticipatie stelt de staatssecretaris 
dat zij verwacht dat het herstel van de werkgelegenheid 
naar aanleiding van COVID-crisis bij vrouwen trager zal 
verlopen dan bij mannen. Hoe komt zij tot die vaststel-
ling? Welke filters werden er gebruikt (sector, soort job 
enzovoort)?

In de groep van mensen met een beperking is er een 
arbeidsparticipatie van 39,2 % bij vrouwen en van 48,2 % 
bij mannen. Ook hier vraagt de spreker welke filters wer-
den gebruikt. Is er bijvoorbeeld rekening gehouden met 
de soort beperking waarmee iemand te kampen heeft?

Eenzelfde vraag heeft de spreker bij de vaststellingen 
in de beleidsnota omtrent deeltijds werken. De staats-
secretaris zegt dat 45 % van de vrouwen deeltijds werk 
verkiest omwille van de combinatie met het gezinsleven. 
Om dan te stellen dat de andere 55 % geen voltijdse 
job heeft wegens een of andere ongelijkheid of discri-
minatie, is volgens de spreker een brug te ver. Werden 
de cijfers gefilterd op bijvoorbeeld het soort van job of 
de economische conjunctuur?

In het onderdeel over racisme verwijst de staatsse-
cretaris naar “structureel en institutioneel racisme”. Wat 
verstaat de staatssecretaris daar precies onder? Ook in 
dit onderdeel van de beleidsnota geeft de staatssecre-
taris impliciet aan dat de ene vorm van racisme erger 
is dan de andere. Ook hier velt zij een waardeoordeel, 
dat hier niet op zijn plaats is.

Even later in de nota heeft de staatssecretaris het 
over antisemitisme. Hier durft de staatssecretaris de 
olifant in de kamer niet te benoemen, namelijk het feit 
dat bepaalde bevolkingsgroepen bepaalde buitenlandse 
conflicten in ons land proberen te importeren.

De staatssecretaris wil ook islamofobie bestrijden en 
daarvoor maatregelen treffen. Kan de staatssecretaris 
in dat kader toelichten wat de scheidingslijn tussen 
godsdienstkritiek en islamofobie is?

En waarom is christianofobie geen voorwerp van de 
beleidsnota? De ene godsdienst is blijkbaar de andere 
niet.

que la secrétaire d’État soit apparemment gênée par 
le fait que les femmes représentent près de 69 % des 
parents qui prennent un congé parental. Qu’y a-t-il de 
mal à ce qu’une mère décide de prendre un congé 
parental? Ne doit-on pas respecter les choix qui sont 
faits au sein d’une famille?

En ce qui concerne la participation au marché du 
travail, la secrétaire d’État indique qu’elle s’attend à ce 
que la reprise de l’emploi à la suite de la crise du COVID 
sera plus lente pour les femmes que pour les hommes. 
Comment arrive-t-elle à cette conclusion? Quels filtres 
a-t-elle utilisés (secteur, type d’emploi, etc.)?

Dans le groupe des personnes handicapées, le taux 
d’emploi est de 39,2 % pour les femmes et de 48,2 % 
pour les hommes. Là encore, l’intervenant demande 
quels filtres ont été utilisés. Est-ce que, par exemple, 
le type de handicap a été pris en compte?

L’intervenant se pose la même question par rapport 
aux observations contenues dans la note de politique 
sur le travail à temps partiel. La secrétaire d’État indique 
que 45 % des femmes travaillant à temps partiel font ce 
choix délibérément pour pouvoir mieux combiner leur 
travail avec la vie de famille. En conclure que les 55 % 
restants n’ont pas d’emploi à temps plein à cause d’une 
sorte d’inégalité ou de discrimination, c’est aller, selon 
l’intervenant, un pont trop loin. Les chiffres ont-ils été 
filtrés, par exemple, en fonction du type d’emploi ou de 
la conjoncture économique?

Dans la section sur le racisme, la secrétaire d’État 
évoque un “racisme structurel et institutionnel”. Qu’est-
ce que la secrétaire d’État entend exactement par-là? 
Dans cette partie de la note, la secrétaire d’État semble 
indiquer implicitement que telle ou telle forme de racisme 
est pire que telle autre. Ce faisant, elle porte une fois 
encore un jugement de valeur qui n’a pas sa place ici.

Un peu plus loin dans la note, la secrétaire d’État 
évoque l’antisémitisme. Par rapport à cette question, 
la secrétaire d’État n’ose pas aborder le problème cru-
cial à cet égard, à savoir le fait que certains groupes 
de population tentent d’importer des conflits étrangers 
dans notre pays.

La secrétaire d’État veut également lutter contre 
l’islamophobie et prendre des mesures à cet effet. Dans 
ce contexte, peut-elle expliquer où se situe la ligne de 
démarcation entre critique religieuse et islamophobie?

Et pourquoi la christianophobie n’est-elle pas évoquée 
dans la note? Manifestement, une religion n’est pas l’autre.
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Ter conclusie stelt de heer Creyelman dat hij zich stoort 
aan het feit dat de staatssecretaris alle ongelijkheden 
en problemen in de samenleving hardnekkig probeert 
te verklaren door racisme, discriminatie, seksisme of 
een of andere fobie. Dat is niet noodzakelijk het geval, 
er zouden ook andere oorzaken kunnen zijn.

In de beleidsnota zitten goede zaken, zoals bijvoor-
beeld initiatieven inzake intrafamiliaal geweld of initia-
tieven voor slachtoffers van verkrachtingen. Maar in de 
beleidsnota zitten ook een heel aantal eenzijdige zaken 
die de maatschappij meer verdelen dan samenbrengen. 
Dat betreurt de spreker.

De heer Daniel Bacquelaine (MR) is tevreden dat de 
regering een heel krachtdadig en offensief beleid voert 
tegen discriminatie, geweld tegen vrouwen en seksueel 
en intrafamiliaal geweld. Als gevolg van de lockdown 
is er een toename van het intrafamiliaal geweld. Alle 
burgemeesters hebben dit duidelijk kunnen vaststellen 
door de toegenomen mobilisatie van de politiezones.

De heer Bacquelaine wijst erop dat zijn fractie altijd 
aandacht heeft gehad voor die kwestie en er altijd op 
heeft aangedrongen dat in de zonale veiligheidsplan-
nen intra-familiaal geweld als prioriteit wordt opgeno-
men en dat er ook nood- en hulplijnen komen voor 
partnergeweld en seksueel geweld. In het kader van 
het zorgpersoneelfonds heeft de MR ervoor gezorgd 
dat een aanzienlijk budget werd uitgetrokken om het 
aantal medische personeelsleden dat werkzaam is in 
crisiscentra voor seksueel geweld te verhogen.

De heer Bacquelaine is het over het algemeen eens 
met de bezorgdheden van de regering en zal haar actie 
dan ook steunen.

Desondanks heeft de heer Bacquelaine bij het lezen 
van de beleidsnota een déjà-vu-gevoel. Hij treft er niet 
alleen dezelfde actieplannen maar ook dezelfde pro-
blemen als vorig jaar in aan. Hij verklaart zich nader.

Hij steunt het beleid om leeftijdsgerelateerde dis-
criminatie, een verschijnsel dat in opmars is, tegen te 
gaan. In dat verband zouden er maatregelen kunnen 
komen ten aanzien van de rusthuizen, aangezien hun 
model niet langer helemaal is aangepast aan een be-
handeling die de ouderen absoluut in hun waarde moet 
laten. Hoewel dat vraagstuk onder de bevoegdheid van 
de deelstaten valt, wordt er in de beleidsnota van de 
staatssecretaris met geen woord over gerept. Er wordt 
evenmin gesproken over het pesten van kinderen op 
school of in jeugdbewegingen. Nochtans leert men net 

En conclusion, M. Creyelman s’irrite du fait que la 
secrétaire d’État s’entête à vouloir expliquer toutes les 
inégalités et tous les problèmes de la société à travers le 
prisme du racisme, de la discrimination, du sexisme ou 
d’une quelconque phobie. Ce n’est pas nécessairement 
le cas; il pourrait y avoir aussi d’autres causes.

La note de politique générale contient par ailleurs 
quelques bonnes choses, telles que des initiatives en 
matière de la violence intrafamiliale ou à l’égard des 
victimes de viols. Mais la note contient aussi de nom-
breux éléments qui relèvent d’une vision unilatérale et 
qui divisent la société plus qu’ils ne la rassemblent. 
L’intervenant le regrette.

M. Daniel Bacquelaine (MR) se réjouit que le gouver-
nement mène une politique très forte et très offensive 
en matière de lutte contre les discriminations et contre 
les violences faites aux femmes, contre les violences 
sexuelles et intrafamiliales. Le confinement a provoqué 
un regain de violences intrafamiliales. Tous les bourg-
mestres l’ont bien perçu à travers une mobilisation accrue 
des zones de police.

M. Bacquelaine rappelle que son groupe a toujours 
été attentif à cette problématique et a toujours insisté 
afin que les plans zonaux de sécurité reprennent en 
priorité les violences intrafamiliales et que les numéros 
d’urgence incluent les violences conjugales et sexuelles 
dans les lignes de détresse et d’écoute. Dans le cadre 
du Fonds blouses blanches, le MR est intervenu afin 
qu’un budget important soit prévu pour l’augmentation 
de l’emploi du personnel soignant dédicacé aux centres 
de crise en charge des violences sexuelles.

Globalement, M. Bacquelaine partage les préoccupa-
tions du gouvernement et soutiendra son action.

Malgré tout, à la lecture de la note de politique générale 
de la secrétaire d’État, M. Bacquelaine a une impres-
sion de déjà-vu. En effet, il y retrouve les mêmes plans 
d’action mais aussi les mêmes travers que l’année 
dernière. Il s’en explique.

Il soutient la politique visant à lutter contre les discri-
minations anti âge qui sont en progression. A cet égard, 
des actions pourraient être menées dans les maisons de 
repos car leur modèle n’est plus tout à fait adapté à une 
prise en charge résolument digne des personnes âgées. 
Bien que cette problématique ressortisse aux entités 
fédérées, la note de politique de la secrétaire d’État n’en 
parle pas. Elle n’évoque pas non plus la problématique 
du harcèlement des enfants dans le milieu scolaire et 
dans les mouvements de jeunesse. C’est pourtant dans 
ces milieux que se fait l’apprentissage de la différence. 
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daar omgaan met verschil. Wil men racisme en discri-
minatie bij volwassenen doeltreffend aanpakken, dan 
moeten mensen al van kindsbeen af leren omgaan met 
het aanvaarden van verschillen. Te veel kinderen worden 
vandaag nog gepest omdat ze niet helemaal zijn zoals 
de rest. Kinderen moeten zich leren richten op wat hen 
verenigt, veeleer dan op wat hen verdeelt.

Op het vlak van racismebestrijding kunnen twee 
vormen van beleid worden ontwikkeld.

Er is de intersectionele benadering die de staatsse-
cretaris voorstelt, en de universalistische aanpak die de 
spreker voorstaat. Het zijn niet alleen twee verschillende 
woorden, maar ook twee verschillende opvattingen van 
de mens.

De intersectionele benadering vat discriminatie op in 
termen van categorieën van mensen (zwarten, homo-
seksuelen enzovoort). Een mens kan echter niet worden 
herleid tot een bepaald kenmerk (huidskleur, godsdienst, 
seksueel gedrag enzovoort). Wij mogen mensen niet in 
categorieën indelen, want dan loopt men het risico dat 
de mens achter de categorie uit het oog wordt verloren.

De universalistische benadering daarentegen ziet het 
individu als een individu, met al zijn verschillen, en is 
van oordeel dat het feit dat men een mens is, racisme 
ten aanzien van die mens ontoelaatbaar maakt.

De heer Bacquelaine geeft het voorbeeld van de 
islamofobie, die volgens hem veel te beperkend wordt 
gezien. Hebben moslims die het islamitische geloof niet 
praktiseren dan niet het recht om te worden beschermd 
te worden tegen racisme? Nu is het zo dat bepaalde niet-
praktiserende moslims met een Arabische achtergrond 
uit de boot vallen bij het beleid van de staatssecretaris 
tegen racisme.

De universalistische benadering om racisme te bestrij-
den laat daarentegen eenieder in zijn waarde, ongeacht 
zijn eigenschappen.

Bovendien is de ambiguïteit van de term “islamofobie” 
voer voor debat. Zo kunnen antisemitisme en islamofobie 
niet op gelijke voet worden beschouwd. Antisemitisme 
gaat immers om racisme tegen een persoon om wie hij 
is, terwijl islamofobie betrekking kan hebben op de kri-
tiek tegen het islamitische geloof, wat een persoonlijke 
keuze is.

In een geciviliseerd land heeft men echter het recht 
kritiek te uiten op de ideeën en de meningen van anderen, 
of die nu van religieuze, politieke of filosofische aard zijn. 
De term islamofobie werd politiek gerecupereerd. Op 
basis van de terminologie van de staatssecretaris wordt 

Si l’on veut lutter efficacement contre le racisme et les 
discriminations chez les adultes, il faut commencer 
à travailler sur l’acceptation de la différence chez les 
enfants. Trop d’enfants sont encore brimés aujourd’hui 
parce qu’il ne sont pas tout à fait comme les autres. Les 
enfants doivent apprendre à s’axer sur ce qui rassemble 
plutôt que sur ce qui sépare.

En ce qui concerne la lutte contre le racisme, deux 
politiques peuvent être développées.

Il y a d’une part, l’approche inter-sectionnelle comme 
l’envisage la secrétaire d’État et d’autre part, il y a 
l’approche universaliste, que défend l’intervenant. Au-
delà des mots, ces deux approches font référence à 
une autre conception de l’être humain.

L’approche inter-sectionnelle envisage les discrimina-
tions en fonction de catégories d’êtres humains (Noirs, 
homosexuels, …). Or, on ne peut pas résumer un être 
humain à une caractéristique particulière (couleur de 
peau, religion, comportement sexuel, …). Il ne faut pas 
catégoriser les êtres humains au risque que des per-
sonnes soient oubliées.

Au contraire, l’approche universaliste considère l’indi-
vidu en tant que tel, avec toutes ses différences et consi-
dère que le fait d’être un être humain rend intolérable le 
racisme à son égard.

M. Bacquelaine cite l’exemple de l’islamophobie qui 
est beaucoup trop restrictive. Les Musulmans qui ne 
pratiquent pas la religion islamique n’ont-ils pas droit 
aussi à une protection contre le racisme? Actuellement, 
en raison de cette catégorisation, certaines personnes 
d’origine arabo-musulmane qui ne pratiquent pas la 
religion islamique échappent aux actions menées par 
la secrétaire d’État contre le racisme.

L’approche universaliste de l’anti-racisme confère au 
contraire une égale dignité à toute personne quelles que 
soient ses caractéristiques.

En outre, l’ambiguïté du terme “islamophobie” fait 
débat. Ainsi, on ne peut pas mettre sur un même pied 
antisémitisme et islamophobie. En effet, l’antisémitisme 
concerne un racisme généré contre une personne pour 
ce qu’elle est tandis que l’islamophobie peut concerner 
la critique de la religion islamique, qui est un choix 
personnel.

Or, dans un pays civilisé, on a le droit de critiquer les 
idées et les opinions des autres qu’elles soient religieuses, 
politiques ou philosophiques. Le terme islamophobie a été 
récupéré sur le plan politique. Selon la terminologie de la 
secrétaire d’État, celui qui critique la religion islamique 
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iedereen die kritiek heeft op de islamitische godsdienst 
(bijvoorbeeld op het dragen van religieuze tekenen op 
school of in de overheidsadministraties) bestempeld 
als islamofoob. Dan komt men al snel uit bij de rede-
nering dat wie kritiek uit op een specifieke godsdienst 
automatisch een racist is. Dat is echter niet zo, want de 
vrijheid van meningsuiting staat toe kritiek te uiten op 
meningen en overtuigingen van anderen, maar eist ook 
dat de anderen worden gerespecteerd.

De heer Bacquelaine betreurt dat die nuance afwezig 
is in de beleidsnota van de staatssecretaris. Om met 
iedereen rekening te houden, zoals het in een geëvo-
lueerde samenleving hoort, is het van wezenlijk belang 
dat racisme volgens een universalistische benadering 
wordt tegengegaan.

Zonder de staatssecretaris woorden of meningen in 
de mond te willen leggen, vraagt de heer Bacquelaine 
wat zij bedoelt met “structureel en institutioneel racisme”. 
Is zij van oordeel dat bepaalde instellingen structureel 
racistisch zijn (bijvoorbeeld de politie of het leger)? 
Uiteraard zijn er in alle beroepscategorieën wel racisten 
te vinden. Het is echter raadzaam bepaalde woorden 
behoedzaam te gebruiken en niet te veronderstellen dat 
geïnstitutionaliseerd racisme bestaat.

Tot slot benadrukt de heer Bacquelaine dat hij in de 
beleidsnota interessante punten heeft aangetroffen. Hij 
verzoekt de staatssecretaris om een evaluatie van het 
gevoerde beleid.

Mevrouw Els Van Hoof (CD&V) bedankt de staatsse-
cretaris. Haar beleidsnota bevat veel projecten en cijfers.

Mevrouw Van Hoof roept op tot een zowel verticale 
als horizontale benadering. Daarmee bedoelt ze dat in 
alle bevoegdheden moet worden onderzocht of bepaald 
beleid geen aanleiding geeft tot ongelijkheid. Zulks omvat 
ook dat doortastend moet worden opgetreden.

Daarnaast moet een internationale aanpak worden 
uitgewerkt en dient men het hokjesbeleid te overstijgen.

Het probleem is niet dat een vrouw kwetsbaarder is 
dan een man, maar ze wordt vaak in een kwetsbare 
positie geplaatst, om verschillende, onzichtbare redenen.

Door de Uber-app te verbieden, wordt het voor som-
mige vrouwen bijvoorbeeld moeilijk om zich veilig te 
verplaatsen. Daar dient men rekening mee te houden 
bij het te voeren mobiliteits- en genderbeleid.

(par exemple, le port de signes religieux à l’école ou dans 
les administrations publiques), est taxé d’islamophobe. 
Le raccourci est facile. Celui qui critique une religion 
particulière devient automatiquement un raciste. Or, ce 
n’est pas la réalité car la liberté d’expression permet de 
critiquer les opinions et les convictions des autres mais 
elle impose également le respect des personnes.

M. Bacquelaine déplore que cette nuance n’apparaisse 
pas dans la note de politique de la secrétaire d’État. 
L’approche universaliste de l’anti-racisme est essentielle 
si l’on veut accorder la même attention à tout le monde, 
comme se doit de le faire une société évoluée.

Sans vouloir faire de procès d’intention, M. Bacquelaine 
demande à la secrétaire d’État ce qu’elle entend par 
racisme structurel et institutionnel. Considère-t-elle 
que certaines institutions sont structurellement racistes 
(par exemple la police ou l’armée)? Certes, il existe des 
personnes racistes dans toutes les catégories profes-
sionnelles. Il faut toutefois rester prudents dans l’emploi 
des mots et ne pas considérer qu’il existe un racisme 
institutionnalisé.

En conclusion, M. Bacquelaine souligne qu’il a trouvé 
des éléments intéressants dans la note de politique. Il 
souhaite que la secrétaire d’État présente des évalua-
tions des politiques menées.

Mme Els Van Hoof (CD&V) remercie la secrétaire 
d’État pour sa note qui contient beaucoup de projets et 
de données chiffrées.

Mme Van Hoof défend une approche tant verticale 
qu’horizontale. Cela signifie qu’il faut examiner dans 
tous les domaines de compétences pour voir s’il existe 
des inégalités dans certaines politiques. Cela implique 
également qu’il faut entreprendre des actions concrètes.

Il faut également développer une approche internatio-
nale et passer outre le cloisonnement (“hokjesbeleid”).

Le problème n’est pas qu’une femme soit plus fragile 
qu’un homme mais elle est souvent placée dans une 
position de vulnérabilité et ce pour différentes raisons 
qui sont invisibles.

Par exemple, en raison de la suppression de l’applica-
tion Uber, certaines femmes ont des difficultés à se mettre 
en sécurité. Il faut en tenir compte dans les politiques 
à mener dans le secteur de la mobilité et des genres.
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Een ander voorbeeld: in de media staat dat wie ouder 
is dan 60 best niet meer reist. Dat is pure discrimina-
tie op grond van leeftijd. Niet de leeftijd, maar wel de 
kwetsbare positie en de gezondheid moeten bepalen 
of reizen nog kan.

De voorbeelden zijn legio en daaruit blijkt dat beleid 
gericht op specifieke kwetsbare doelgroepen nodig is.

In de verticale benadering dient men van de hokjes-
geest af te stappen, teneinde alle vormen van onzicht-
bare discriminatie weg te nemen. In die zin is mevrouw 
Van Hoof het volledig eens met de beleidsnota van de 
staatssecretaris.

De spreekster heeft wel nog enkele gerichte vragen.

Instituut voor de gelijkheid van vrouwen en mannen

De staatssecretaris voorziet in een bijkomend budget 
van 5 miljoen euro voor het Instituut voor de gelijkheid 
van vrouwen en mannen, met nieuwe bevoegdheden, 
waaruit het belang van dit Instituut blijkt, met name voor 
de slachtoffers van wraakporno. Welke kredieten zullen 
specifiek worden benut om wraakporno tegen te gaan?

Intrafamiliaal en seksueel geweld

Mevrouw Van Hoof verwijst naar de op initiatief van 
CD&V door het Parlement aangenomen resolutie waarin 
werd aanbevolen de slachtoffers van seksueel geweld op 
te vangen in zorgcentra, met name in de lokale afdelingen 
van die centra. Die centra zijn echter het slachtoffer van 
hun eigen succes. Alle gemeenten zijn thans vragende 
partij. Uiteraard kunnen niet overal dergelijke centra 
worden opgericht, maar bepaalde opdrachten zouden 
heel goed op lokaal niveau kunnen worden uitgevoerd.

Beoogt de staatssecretaris lokale afdelingen op te 
richten, zoals de resolutie aanbeveelt?

Mevrouw Van Hoof vindt nog steeds dat bij seksueel 
geweld de preventie over het hoofd wordt gezien. Het 
aantal gevallen van seksueel geweld neemt toe. Wat 
beoogt de staatssecretaris te ondernemen op het gebied 
van preventie en bewustmaking?

Genitale verminking

De staatssecretaris stelt dat ze de studie over de 
prevalentie van vrouwelijke genitale verminking in België 
zal afronden.

Un autre exemple: on lit dans la presse que les per-
sonnes de plus de 60 ans ne devraient plus voyager. 
C’est de la pure discrimination sur base de l’âge. Il ne 
faut pas se baser sur l’âge mais sur la position vulné-
rable et sur la santé.

Les exemples sont nombreux et indiquent qu’il est 
nécessaire de mener une politique qui cible certains 
groupes de personnes spécifiques qui se trouvent dans 
une situation vulnérable.

Dans le cadre d’une approche verticale, il convient 
de supprimer le cloisonnement, afin de supprimer toutes 
les discriminations invisibles. A cet égard, Mme Van 
Hoof se retrouve tout à fait dans la politique menée par 
la secrétaire d’État.

L’intervenante pose ensuite plusieurs questions 
ponctuelles.

Institut pour l’Egalité des femmes et des hommes

La secrétaire d’État prévoit un budget supplémentaire 
de 5 millions d’euros pour l’Institut pour l’Egalité des 
femmes et des hommes, assorti de nouvelles com-
pétences, ce qui prouve l’importance de cet Institut, 
notamment envers les victimes de revenge porn. Quels 
sont les crédits spécifiquement prévus pour lutter contre 
le revenge porn?

Violences intrafamiliales et sexuelles

Mme Van Hoof se réfère à la résolution adoptée par 
le parlement à l’initiative du CD&V, qui recommandait 
l’accueil des victimes de violences sexuelles dans des 
centres de soins et notamment dans des antennes locales 
de ces centres. Ces centres sont toutefois victimes de 
leur propre succès. Toutes les communes en réclament. 
Certes, il n’est pas possible de créer de tels centres 
partout mais certaines de leurs missions pourraient très 
bien être exercées au niveau local.

La secrétaire d’État compte-t-elle mettre en place des 
antennes locales, comme le recommande la résolution?

En ce qui concerne les violences sexuelles, Mme Van 
Hoof a toujours l’impression que l’on néglige la prévention. 
Les violences sexuelles sont en augmentation. Quelles 
sont les actions envisagées par la secrétaire d’État dans 
le cadre de la prévention et de la sensibilisation?

Les mutilations génitales

La secrétaire d’État annonce qu’elle finalisera l’étude 
de prévalence des mutilations génitales féminines en 
Belgique.
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Mevrouw Van Hoof is van oordeel dat, zoals bij wet 
bepaald overigens, die verminkingen in het medisch 
dossier van het slachtoffer moeten worden opgenomen. 
Het koninklijk besluit dat die opname toestaat, werd 
echter nog niet uitgevaardigd.

De spreekster vindt dat die opname doeltreffender zal 
zijn dan alle cijfers die door de staatssecretaris en de 
minister van Volksgezondheid werden verzameld, daar 
die cijfers slechts extrapolaties zijn en op grond daarvan 
niet exact kan worden bepaald hoeveel vrouwen het 
slachtoffer zijn van die verminkingen. De artsen die de 
slachtoffers opvangen, zijn een betrouwbaardere bron 
en het is jammer dat de vastgestelde verminkingen niet 
systematisch in het medisch dossier worden opgenomen.

Mevrouw Van Hoof vraagt wanneer de staatssecre-
taris het met haar collega van Volksgezondheid eens 
zal worden over de verplichte opname van genitale 
verminking in het medisch dossier van het slachtoffer.

Het mobiel stalkingalarm

De staatssecretaris stelt in haar beleidsnota dat ze 
de evaluatie van het proefproject “stalkingalarm” zal 
analyseren en de eventuele uitrol ervan op het volledige 
grondgebied zal overwegen.

De toepassing zou evenwel niet compatibel zijn met 
een iPhone. Zal de staatssecretaris oog hebben voor 
dat probleem?

Actieplan tegen online seksueel geweld

In de beleidsnota staat dat het Nationaal actieplan 
ter bestrijding van gendergerelateerd geweld 2021-2025 
voorziet in de goedkeuring van een specifiek federaal 
actieplan tegen online seksueel geweld. Dat stelt mevrouw 
Van Hoof tevreden. Ze heeft overigens een voorstel van 
resolutie over online geweld ingediend. Daarin wordt 
onder meer gevraagd dat bij de onderhandelingen met 
de sociale media het bewijs moet worden bewaard. 
Wanneer thans op online geweld wordt gewezen, wordt 
het verwijderd, waardoor alle bewijs verdwijnt.

Beoogt de staatssecretaris erin te voorzien dat bij 
onderhandelingen met de sociale media wordt gevraagd 
het bewijsmateriaal te bewaren, opdat het zou kunnen 
worden gebruikt in rechtszaken?

Loonkloof

Mevrouw Van Hoof wijst erop dat het feit dat de lonen 
van vrouwen lager zijn hen ook in een kwetsbaardere 
positie plaatst. Er moet niet op Europa worden gewacht, 

Mme Van Hoof est d’avis que ces mutilations devraient 
être enregistrées dans le dossier médical de la victime, 
comme le prévoit d’ailleurs la loi. L’arrêté royal permettant 
cet enregistrement n’est cependant pas encore pris.

L’intervenante est d’avis que cet enregistrement sera 
plus efficace que toutes les données chiffrées rassem-
blées par la secrétaire d’État et par le ministre de la 
Santé car ces chiffres ne sont que des extrapolations 
et ne permettent pas de savoir combien de femmes 
sont victimes de ces mutilations. Les médecins qui 
accueillent les victimes sont une source plus fiable et il 
est dommage que les constatations de mutilations ne 
soient pas systématiquement enregistrées.

Mme Van Hoof demande quand la secrétaire d’État 
s’accordera avec son collègue de la Santé pour impo-
ser l’enregistrement des mutilations génitales dans le 
dossier médical de la victime.

L’alarme mobile harcèlement

La secrétaire d’État annonce dans sa note qu’elle va 
analyser l’évaluation du projet pilote “alarme harcèle-
ment’’ et qu’elle envisagera son éventuel déploiement 
sur l’ensemble du territoire.

Il semblerait toutefois que l’application ne soit pas 
compatible avec un Iphone. La secrétaire d’État sera-
t-elle attentive à ce problème?

Plan d’action contre les violences sexuelles en ligne

La note de politique stipule que le Plan d’action national 
de lutte contre les violences basées sur le genre 2021-
2025 prévoit l’adoption d’un plan d’action spécifique 
de lutte contre les cyberviolences sexuelles au niveau 
fédéral. Mme Van Hoof s’en réjouit. Elle a d’ailleurs 
déposé une proposition de résolution relative à la vio-
lence en ligne. Cette résolution prévoit, entre autres, 
que lors des négociations avec les médias sociaux, il 
faut conserver les preuves. Actuellement, lorsque l’on 
constate des violences en ligne, on les supprime, faisant 
ainsi disparaître toutes les preuves.

La secrétaire d’État a-t-elle l’intention, lors des négo-
ciations avec les médias sociaux de leur demander de 
conserver les preuves afin qu’elles puissent être utilisées 
dans des dossiers judiciaires?

L’écart salarial

Mme Van Hoof fait remarquer que le fait que le salaire 
des femmes soit moindre, les place également dans 
une position plus vulnérable. Il ne faut pas attendre 
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maar België moet ter zake een voortrekkersrol spelen. 
De wetgeving bestaat, maar is niet bindend. Ze voorziet 
in de aanstelling van een bemiddelaar of in de redactie 
van een actieplan in geval van ongelijke verloning. De 
beleidsnota blijft daarover nogal vaag.

Hetzelfde geldt voor de pensioenkloof tussen vrouwen 
en mannen. In de beleidsnota worden correctiemecha-
nismen aangekondigd. Concreet?

Vrouwenquota

Mevrouw Van Hoof heeft het idee van quota altijd 
verdedigd en zij merkt op dat ze doeltreffend zijn.

Quota zijn geen doel op zich maar een noodzakelijk 
kwaad.

Zij herinnert eraan dat de wet van 2011 voorziet in een 
evaluatie van de vertegenwoordiging van vrouwen in de 
besluitvormingsorganen in het 12de jaar volgend op de 
bekendmaking van de wet in het Belgisch Staatsblad.

Zal het IGVM spontaan voor de evaluatie zorgen of zal 
de staatssecretaris een studie bestellen om de impact 
van de wet te beoordelen?

Noodanticonceptie

In de nota staat aangegeven dat noodanticonceptie 
zal worden voorgeschreven door niet-medisch personeel.

Volgens mevrouw Van Hoof is het noodzakelijk voor 
noodanticonceptie te zorgen.

In de beleidsnota wordt het volgende gesteld: “Het is 
hoog tijd om ten volle de essentiële rol te erkennen die 
de centra voor gezinsplanning en hun tegenhangers in 
het Vlaamse gewest spelen.”. Om welke tegenhangers 
gaat het? Zou het niet wenselijk zijn eerst het optreden 
van de centra voor gezinsplanning op federaal niveau 
te evalueren?

LGBTQI+-personen

Mevrouw Van Hoof betreurt dat er geen hoofdstuk is 
gewijd aan het mentale welzijn. Uit een Vlaams onderzoek 
is immers gebleken dat 65 % van de holebi’s en 85 % 
van de transgenders al aan zelfmoord heeft gedacht.

Welke maatregelen is de staatssecretaris van plan 
te nemen om die situatie te verhelpen?

l’Europe mais la Belgique doit jouer un rôle de pionnier 
dans la matière. La législation existe mais elle n’est 
pas contraignante. Elle prévoit la mise en place d’un 
médiateur ou la rédaction d’un plan d’action en cas 
d’inégalité salariale. La note de politique reste assez 
vague sur le sujet.

Il en va de même en ce qui concerne l’écart de pension 
entre les femmes et les hommes. La note annonce des 
mécanismes de correction. Quels sont-ils?

Les quotas de femmes

Mme Van Hoof a toujours défendu l’idée des quotas 
et elle remarque qu’ils sont efficaces.

Les quotas ne sont pas un objectif en soi mais il sont 
un mal nécessaire.

Elle rappelle que la loi de 2011 prévoit une évaluation 
de la représentation des femmes dans les organes de 
décision dans la 12e année suivant la publication de la 
loi au Moniteur belge.

Est-ce l’IEFH qui se chargera spontanément de l’éva-
luation ou la secrétaire d’État commandera-t-elle une 
étude pour évaluer l’impact de la loi?

La contraception d’urgence

La note évoque la prescription de contraception d’ur-
gence par du personnel non médical.

Mme Van Hoof est d’avis qu’il est nécessaire de 
prévoir une contraception d’urgence.

La note stipule qu’il est grand temps de reconnaître 
pleinement le rôle essentiel que jouent les centres de 
planning et leurs homologues en région flamande. 
Quels sont ces homologues? Ne serait-il pas opportun 
de d’abord évaluer l’action des centres de planning au 
niveau fédéral?

Les personnes LGBTQI+

Mme Van Hoof déplore l’absence d’un chapitre sur le 
bien-être mental. En effet, une étude flamande a montré 
que 65 % des personnes homosexuelles et bisexuelles 
et 85 % des personnes transgenres ont déjà pensé au 
suicide.

Quelles sont les mesures envisagées par la secrétaire 
d’État pour remédier à cette situation?
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Mevrouw Van Hoof juicht toe dat de staatssecretaris 
naar aanleiding van de lockdown beoogt “het opvang- 
en begeleidingsaanbod te versterken voor LGBTQl+-
personen die hun thuis moesten verlaten”. In haar be-
leidsnota preciseert zij het volgende: “Het project kan 
echter enkel worden voortgezet als daarvoor ook de 
politieke wil bestaat bij de bevoegde instanties.”.

Mevrouw Van Hoof vraagt of het een kwestie van 
politieke wil dan wel van middelen betreft.

Registratie van de geslachtsverandering

Mevrouw Van Hoof is van mening dat de vermelding 
van een X op de identiteitskaart tot discriminatie kan 
leiden.

Sommigen stellen voor om keuzevrijheid te laten in 
verband met de vermelding van het geslacht. Dat is 
echter problematisch voor de genderneutrale personen.

De geslachtsvermelding op de identiteitskaart moet mo-
gelijk blijven, daar aldus onderzoek kan worden gevoerd 
om bijvoorbeeld vast te stellen wie aan sportactiviteiten 
deelneemt en welke sanitaire voorzieningen nodig zijn.

Wat is de staatssecretaris van plan inzake de regis-
tratie van gender en geslacht, in de wetenschap dat 
die registratie zowel op internationaal vlak als voor de 
organisatie van bepaalde activiteiten noodzakelijk is?

Nationaal Actieplan Racismebestrijding

Mevrouw Van Hoof hoopt dat dit actieplan in 2022 
eindelijk tot stand zal komen. Wie wordt de coördinerende 
instantie voor dat plan? De cel Gelijke Kansen? Unia?

Bestrijding van discriminatie

Mevrouw Van Hoof herinnert eraan dat zij een wets-
voorstel heeft ingediend om discriminatie op grond 
van leeftijd tegen te gaan en om zulks in de Grondwet 
op te nemen. Het aantal ouderen neemt almaar toe 
en sommigen van hen bevinden zich mogelijkerwijs in 
een kwetsbare positie. Het VN-Verdrag in verband met 
ouderen is van cruciaal belang.

Welke stappen overweegt de staatssecretaris te nemen 
in samenwerking met haar collega van Binnenlandse 
Zaken?

Nationaal Actieplan “Vrouwen, Vrede en Veiligheid”

In dat actieplan worden vrouwen niet als slachtoffers 
maar als actoren beschouwd. 181 vredesovereenkomsten 

Mme Van Hoof se réjouit que la secrétaire d’État ait 
mis en place, à l’occasion du confinement, une offre 
d’hébergement et d’accompagnement pour les personnes 
LGBTQI+ forcés de quitter leur foyer familial. Dans sa 
note, elle précise que le projet ne pourra être pérennisé 
que par une volonté politique des entités compétentes.

Mme Van Hoof demande s’il s’agit d’une question de 
volonté politique ou d’une question de moyens.

Enregistrement du changement de sexe

Mme Van Hoof est d’avis que la mention d’un X sur 
la carte d’identité peut conduire à des discriminations.

D’aucuns proposent de laisser le choix de la men-
tion du sexe. Toutefois, cela pose problème pour les 
personnes non genrées.

La mention du sexe sur la carte d’identité doit rester 
possible car elle permet de réaliser des études afin de 
déterminer, par exemple, quelles sont les personnes qui 
participent à des activités sportives et quelles sont les 
infrastructures sanitaires nécessaires.

Comment la secrétaire d’État envisage-t-elle l’enre-
gistrement des genres et des sexes sachant que cet 
enregistrement est nécessaire tant au niveau international 
que pour organiser certaines activités?

Plan d’action national de lutte contre le racisme

Mme Van Hoof espère que ce Plan d’action verra enfin 
le jour en 2022. Qui sera l’instance coordinatrice de ce 
plan? La Cellule Egalité des Chances? Unia?

Lutte contre les discriminations

Mme Van Hoof rappelle qu’elle a déposé une propo-
sition de loi visant à lutter contre la discrimination liée à 
l’âge et à l’inscrire dans la Constitution. Les personnes 
âgées sont toujours plus nombreuses et certaines d’entre 
elles peuvent se retrouver dans une position vulnérable. 
La convention de l’ONU relative aux personnes âgées 
est cruciale.

Quelles sont les actions envisagées par la secrétaire 
d’État en collaboration avec sa collègue de l’Intérieur?

Plan d’action national Femmes, Paix et Sécurité

Dans ce Plan d’action, les femmes ne sont pas consi-
dérées comme des victimes mais comme des acteurs. 
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werden bestudeerd, en daaruit bleek dat de overeenkom-
sten waarbij vrouwen betrokken waren 35 % meer kans 
hadden om binnen 15 jaar na de sluiting ervan te slagen.

De oplossing is eenvoudig en toch telt België slechts 
11 % vrouwelijke ambassadeurs die in de VN-organen 
over vredesovereenkomsten kunnen onderhandelen.

Mevrouw Van Hoof stelt voor om, naar het voorbeeld 
van een twaalftal Europese landen, een speciale ge-
zante voor gendergelijkheid aan te wijzen. Dat zou de 
mogelijkheid bieden om dat thema wereldwijd op de 
agenda te plaatsen en om de aandacht te vestigen op 
de vrouwenrechten en op gendergelijkheid.

Federale Raad voor de Vroedvrouwen

Na drie jaar is de Federale Raad voor de Vroedvrouwen 
nog altijd niet samengesteld, in afwachting van het 
advies van de Commissie met het oog op een even-
wichtige samenstelling van mannen en vrouwen in de 
adviesorganen. Om welke redenen is die Raad nog niet 
samengesteld? Hoe zal die samenstelling eruitzien?

Mevrouw Greet Daems (PVDA-PTB) meent dat er 
positieve zaken in de beleidsnota van de staatssecretaris 
staan. Zo zal het Instituut voor de Gelijkheid van Vrouwen 
en Mannen ongeveer 5,4 miljoen euro extra krijgen. Er 
komt ook 1 miljoen euro bij het budget van Unia. Dat 
is een belangrijke verwezenlijking van het middenveld. 
Toch meent de spreekster dat er nog steeds niet genoeg 
middelen worden uitgetrokken.

De voorstellen op socio-economisch vlak zijn nog 
steeds te zwak. De staatssecretaris wijst op allerlei pro-
blemen en komt vervolgens met halfslachtige maatregelen 
die niets zullen betekenen voor de ongelijkheid die de 
overgrote meerderheid van de vrouwen ondergaat. De 
PVDA-PTB-fractie kan daar geen genoegen mee nemen.

Tenslotte staan er in de beleidsnota nog veel zaken 
waar de spreekster zich vragen bij stelt. Bij verschil-
lende punten is het niet duidelijk hoe de staatssecretaris 
concreet denkt haar intenties waar te maken. Dat is een 
beetje de rode draad doorheen haar beleidsnota: veel 
mooie intenties maar weinig concreets.

Vervolgens overloopt mevrouw Daems de beleidsnota.

181 accords de paix ont été étudiés et il est apparu 
que les accords impliquant des femmes avaient 35 % 
de chances de réussite en plus dans les 15 ans après 
leur conclusion.

La solution est simple et pourtant, la Belgique n’a que 
11 % de femmes ambassadeurs qui peuvent négocier des 
accords de paix au sein des organes des Nations Unies.

Mme Van Hoof propose, à l’instar d’une douzaine de 
pays européens, de désigner une envoyée spéciale à 
l’égalité des genres. Cela permettrait de mettre ce thème 
à l’agenda au niveau mondial et de porter l’attention sur 
les droits des femmes et sur l’égalité des genres.

Conseil fédéral des sages-femmes

Force est de constater qu’après trois ans, le Conseil 
fédéral des sages-femmes n’est toujours pas constitué, 
dans l’attente d’un avis de la Commission pour la com-
position équilibrée des hommes et des femmes dans les 
organes d’avis. Pour quelles raisons ce Conseil n’est-il 
pas encore constitué? De quelle manière ce Conseil 
sera-t-il constitué?

Mme Greet Daems (PVDA-PTB) estime que la note 
de politique générale de la secrétaire d’État contient des 
éléments positifs. Par exemple, l’Institut pour l’égalité 
des femmes et des hommes recevra environ 5,4 mil-
lions d’euros supplémentaires. Le budget d’Unia sera 
également augmenté d’un million d’euros. C’est une 
réalisation importante de la société civile. L’intervenante 
estime néanmoins que les moyens mis à disposition 
restent insuffisants.

Les propositions dans le domaine socio-économique 
sont encore trop faibles. La secrétaire d’État met en 
évidence toutes sortes de problèmes et propose ensuite 
des mesures timides qui ne remédieront pas aux inéga-
lités dont fait l’objet la grande majorité des femmes. Le 
groupe PVDA-PTB ne peut se satisfaire de cette situation.

Enfin, l’intervenante se pose des questions à propos 
de nombreux éléments contenus dans la note. Sur plu-
sieurs points, la manière dont la secrétaire d’État entend 
concrétiser ses intentions n’est pas claire. C’est un peu 
le “fil rouge” de sa note: beaucoup de bonnes intentions 
mais peu de choses concrètes.

Mme Daems passe ensuite en revue la note de poli-
tique générale.
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Gendergerelateerd geweld

Het is ondertussen algemeen geweten dat gender-
gerelateerd geweld een wijdverspreid en diepgeworteld 
probleem is in onze samenleving.

Ook het seksueel geweld op vrouwen komt de laatste 
tijd meer in de kijker. De media speculeren over een 
golf aan seksueel geweld. Maar dat klopt niet: de trieste 
realiteit is dat vrouwen al altijd slachtoffer werden van 
seksueel geweld, maar dat daar niet over werd gesproken. 
Wat er vandaag gebeurt is niet zozeer dat het seksueel 
geweld is toegenomen, maar dat de mensen niet langer 
zwijgen. Dat de staatssecretaris van de aanpak tegen 
geweld op vrouwen een prioriteit maakt in haar beleids-
nota is dan ook een vanzelfsprekende keuze.

Een eerste onderdeel in dit hoofdstuk is het “Federaal 
actieplan ter bestrijding van gendergerelateerd en in-
trafamiliaal geweld naar aanleiding van de tweede 
COVID-19-golf”. In het kader daarvan vertelt de staats-
secretaris dat er drie handleidingen zijn opgesteld voor 
het medisch personeel, over hoe zij moeten omgaan met 
partnergeweld, seksueel geweld en genitale verminking. 
Tegelijk zakt het budget voor opleiding en sensibilisering 
van 66 000 euro naar 56 000 euro. Deze besparing is 
in strijd met de prioriteiten die de staatssecretaris naar 
voor schuift. Hoe kan zij deze besparing verantwoorden?

Dan is er ook het lang beloofde Nationaal Actieplan 
ter bestrijding van gendergerelateerd geweld. Dat werd 
recent uitgebracht. De spreekster begrijpt niet dat het 
zo lang heeft geduurd voordat dit plan het daglicht zag.

Als deel van de aanpak tegen seksueel geweld wil 
de staatssecretaris dat er in totaal tien Zorgcentra na 
Seksueel Geweld komen, een in elke provincie. Een 
positief punt is dat door het bestaan van deze centra, 
de aangiftebereidheid van slachtoffers groter wordt. 
Het probleem wordt namelijk nog steeds niet serieus 
genomen en een zeer groot aantal verkrachtingsdos-
siers wordt geseponeerd. Deze gefaalde aanpak van 
seksueel geweld spoort slachtoffers niet aan om naar de 
politie te stappen. De uitbouw van deze Zorgcentra, en 
daarnaast ook opleidingen bij de politie en het gerecht, 
kunnen hier een verschil in brengen.

De uitbouw van de Zorgcentra verloopt helaas zeer 
traag. De snellere uitbouw van de centra moet een 
absolute prioriteit worden voor de staatssecretaris. Er 
moet ook een extra Zorgcentrum komen in Brussel, bij 
voorkeur in Elsene, dicht bij de studenten.

Violence basée sur le genre

Il est désormais de notoriété publique que la violence 
fondée sur le genre est un problème répandu et profon-
dément enraciné dans notre société.

Depuis quelque temps, on parle aussi davantage de 
la violence sexuelle contre les femmes. Les médias spé-
culent sur l’existence d’une “vague” de violence sexuelle, 
alors qu’en fait, la triste réalité est que les femmes ont 
toujours été victimes de violences sexuelles, mais qu’on 
n’en parlait pas. Ce qui se passe aujourd’hui, ce n’est 
pas que la violence sexuelle a augmenté, mais que les 
gens ne se taisent plus. Le fait que la secrétaire d’État 
fasse de la lutte contre la violence à l’égard des femmes 
l’une des priorités de sa note est donc un choix naturel.

Une première partie de ce chapitre est le “Plan fédéral 
de lutte contre les violences de genres et intrafamiliales 
suite à la deuxième vague de COVID-19”. Dans ce 
contexte, la secrétaire d’État nous informe que trois 
manuels ont été rédigés à l’intention du personnel médical 
sur la manière de traiter la violence entre partenaires, 
la violence sexuelle et les mutilations génitales. Dans le 
même temps, le budget consacré à la formation et à la 
sensibilisation passe de 66 000 à 56 000 euros. Cette 
économie va à l’encontre des priorités que le secrétaire 
d’État met en avant. Comment peut-elle la justifier?

Il y a aussi le Plan d’Action National de Lutte contre 
les violences de genre, qui était promis depuis long-
temps et qui a été publié récemment. L’intervenante ne 
comprend pas pourquoi il a fallu attendre si longtemps 
pour que ce plan voie le jour.

Dans le cadre de la lutte contre les violences sexuelles, 
la secrétaire d’État veut un total de dix Centres de prise 
en charge des violences sexuelles, soit un par province. 
Un point positif est que l’existence de ces centres incitera 
davantage les victimes à porter plainte. Le problème n’est 
en effet toujours pas pris au sérieux et un très grand 
nombre de dossiers de viol sont classés sans suite. 
Cette mauvaise prise en charge de la violence sexuelle 
n’encourage pas les victimes à s’adresser à la police. 
La mise en place de ces Centres de prise en charge, 
associé à l’organisation de formations à l’intention de 
la police et du personnel judiciaire, pourraient bien faire 
évoluer les choses.

Malheureusement, cette mise en place est très lente. 
Son accélération doit devenir une priorité absolue pour 
la secrétaire d’État. Il faudrait également prévoir la 
création d’un Centre de prise en charge supplémen-
taire à Bruxelles, de préférence à Ixelles, à proximité 
des étudiants.
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Tegenover mooie intentieverklaringen moeten de 
nodige middelen worden gezet. Dat dit nog steeds niet 
voldoende gebeurt, bewees de minister van Justitie 
onlangs toen hij een amendement van de PVDA-PTB-
fractie, dat vroeg om een verplicht psychologisch profiel 
van elke verdachte van seksueel geweld, afwees. In 
het wetsontwerp van de minister is dat psychologisch 
profiel facultatief. De minister stelde dat een dergelijke 
maatregel te veel geld en personeel zou vergen.

In de beleidsnota wordt er ook aandacht geschonken 
aan de problematiek van mensenhandel en genderge-
relateerd geweld op vrouwen zonder verblijfstitel. Maar 
ook hier zijn er veel mooie voornemens, maar weinig 
concrete voorstellen. Vanop het terrein hoort de spreek-
ster vooral dat politiemensen niet voldoende opgeleid 
zijn en slachtoffers zonder verblijfstitel niet op gelijke 
voet behandelen met andere slachtoffers. De spreek-
ster hoopt dat de staatssecretaris dat probleem bij de 
politie zal aankaarten.

Ten slotte wenst de spreekster erop te hameren dat 
een aanpak van seksueel geweld begint bij de opvoeding 
en het onderwijs. We zullen moeten inzetten op een 
culturele omwenteling. We moeten onze kinderen van 
kleins af aan leren hoe een gezonde en gelijkwaardige 
relatie eruitziet, hoe je je eigen grenzen stelt en die 
van anderen respecteert. Momenteel zijn de lessen 
seksuele voorlichting die kinderen op school krijgen 
gewoon lessen reproductieve biologie. Er is ook nood 
aan relationele en seksuele vormingen op school vanaf 
het lager onderwijs. Daar moeten kinderen leren over 
intimiteit, over respectvolle relaties, over toestemming, 
het ontplooien van hun seksualiteit en het ontwikkelen 
van hun genderidentiteit.

Socio-economische gelijkheid tussen vrouwen en 
mannen

Met betrekking tot de socio-economische gelijkheid 
tussen vrouwen en mannen meent de spreekster dat de 
staatssecretaris erin slaagt de vinger op de wonde te leg-
gen, maar vervolgens niet met echte oplossingen komt.

De staatssecretaris heeft het over de loonkloof, die 
bedraagt 23,1 % (of 9,2 % na correctie voor de arbeids-
duur). Dan gaat het over de pensioenkloof: het gemiddeld 
pensioen bij vrouwen bedraagt 989 euro bruto/maand, 
terwijl dat bij mannen 1244 euro/maand is. Het armoe-
derisico voor vrouwen bedraagt 20,9 %. Beseffen de 
collega’s hoe moeilijk het is te overleven met dergelijk 
laag pensioen? Bovendien zal de pensioenhervorming 
van de huidige regering vrouwen het eerst en het hardst 
treffen.

Les belles déclarations d’intention doivent être assor-
ties des moyens nécessaires. Le ministre de la justice a 
récemment prouvé que tel n’est pas encore suffisamment 
le cas en rejetant un amendement du groupe PVDA-PTB, 
qui demandait un profil psychologique obligatoire pour 
chaque suspect de violence sexuelle. Dans le projet de 
loi du ministre, ce profil psychologique est facultatif. Le 
ministre a fait valoir qu’une telle mesure nécessiterait 
trop d’argent et de personnel.

La note de politique générale aborde également la 
question de la traite des êtres humains et des violences 
de genre subies par les femmes sans titre de séjour. Mais 
là aussi, il y a beaucoup de bonnes intentions, mais peu 
de propositions concrètes. Sur le terrain, l’intervenante 
entend surtout dire que les policiers ne sont pas suffisam-
ment formés et ne traitent pas les victimes sans titre de 
séjour sur un pied d’égalité avec les autres victimes. La 
membre espère que la secrétaire d’État prendra contact 
avec la police pour évoquer ce problème.

Enfin, l’intervenante tient à souligner que la lutte 
contre les violences sexuelles commence par l’édu-
cation et l’enseignement. Nous devrons œuvrer à une 
révolution culturelle. Nous devons apprendre à nos 
enfants, dès leur plus jeune âge, ce qu’est une relation 
saine et équilibrée, comment fixer ses propres limites 
et respecter celles des autres. Actuellement, les cours 
d’éducation sexuelle que les enfants reçoivent à l’école 
sont simplement des cours de biologie reproductive. Il est 
également nécessaire de mettre en place des formations 
relationnelles et sexuelles à l’école dès l’enseignement 
primaire. Les enfants doivent y apprendre l’intimité, les 
relations respectueuses, le consentement, l’épanouis-
sement de leur sexualité et le développement de leur 
identité de genre.

Égalité socio-économique entre les femmes et les 
hommes

En ce qui concerne l’égalité socio-économique entre 
les femmes et les hommes, l’intervenante estime que la 
secrétaire d’État réussit à mettre le doigt sur le problème, 
mais n’apporte pas de réelles solutions.

La secrétaire d’État parle de l’écart salarial, qui est 
de 23,1 % (ou 9,2 % après correction en fonction de la 
durée de travail). Ensuite, il y a l’écart entre les pensions: 
la pension moyenne des femmes est de 989 euros bruts/
mois, alors que celle des hommes est de 1 244 euros/
mois. Le risque de pauvreté des femmes est de 20,9 %. 
Les collègues réalisent-ils à quel point il est difficile de 
survivre avec une pension aussi faible? En outre, la 
réforme des retraites du gouvernement actuel touchera 
les femmes en premier et le plus durement.
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De regering voert een asociaal beleid. Keer op keer 
moet de fractie van de spreekster vaststellen dat de 
regering zich niet wil inspannen voor de welvaart en de 
koopkracht van de werkende bevolking.

Om de problemen aan te pakken moeten alle lonen 
omhoog. Daarom hebben we een minimumloon nodig 
van 14 euro per uur of 2300 euro bruto per maand. 
Bovendien moet de loonblokkeringswet van 1996 op 
de schop.

De staatssecretaris schrijft in haar beleidsnota over 
het belang van een evenwichtige verdeling tussen het 
werk en het privéleven. De spreekster pleit ervoor te 
streven naar een collectieve arbeidsduurverminde-
ring met loonbehoud. De vrouwenbeweging Femma 
probeerde dat uit met haar personeel: zij voerde een 
30-uren werkweek in en de resultaten waren positief 
over de hele lijn.

De samenleving dringt vrouwen op om meer onbetaalde 
reproductieve arbeid op zich te nemen. Ze gaan sneller 
dan mannen halftijds werken om voor de kinderen of 
voor hun zieke ouders of schoonouders te zorgen. Maar 
nadat vrouwen zich een leven lang inzetten om aan deze 
oneerlijke verwachtingen te beantwoorden, worden ze 
op het einde van de rit afgestraft omdat ze niet genoeg 
hebben gewerkt. Dat is compleet onaanvaardbaar. Zal de 
staatssecretaris bij haar coalitiepartners aandringen voor 
de invoering van een minimumpensioen van 1 500 euro 
netto per maand, niet bruto? Zal zij garanderen dat 
vrouwen na 40 jaar werken recht zullen hebben op dat 
minimumpensioen?

De spreekster merkt ook op dat in veel van de sec-
toren waar vrouwen oververtegenwoordigd zijn, zoals 
bijvoorbeeld de huishoudhulpen of zorgkundigen, er vaak 
geen voltijdse contracten beschikbaar zijn. Dat draagt 
natuurlijk bij aan de loonkloof en de pensioenkloof. Wat 
zal de staatssecretaris daaraan doen?

Er moet een betere verdeling komen van onbetaalde 
reproductieve arbeid en betaalde arbeid. Daarom moe-
ten we het vaderschapsverlof optrekken tot 15 weken, 
zodat het even lang duurt als het moederschapsverlof. 
De staatssecretaris spreekt ook niet over de publieke 
diensten. De crèches zijn vandaag veel te duur en er 
zijn te weinig plaatsen. Daarom moet er geïnvesteerd 
worden in kinderdagverblijven zodat er in heel het land 
zeker een opvangcapaciteit is van 50 plaatsen per 100 
kinderen.

Ten slotte is er nog de kwestie van de discriminatie 
van vrouwen op de arbeidsmarkt. In juni bracht het 
Instituut voor de Gelijkheid van Vrouwen en Mannen 

Le gouvernement mène une politique antisociale. 
Sans cesse, le groupe de l’intervenante doit constater 
que le gouvernement ne veut rien faire pour améliorer 
le bien-être et le pouvoir d’achat de la population active.

Pour faire face aux problèmes, tous les salaires doivent 
augmenter. C’est pourquoi nous avons besoin d’un salaire 
minimum de 14 euros de l’heure ou de 2 300 euros bruts 
par mois. En outre, la loi de 1996 sur la norme salariale 
doit être abrogée.

Dans sa note de politique générale, la secrétaire 
d’État souligne l’importance d’une répartition équilibrée 
entre vie professionnelle et vie privée. L’intervenante 
préconise de tendre à une réduction collective du temps 
de travail avec maintien du salaire. Le mouvement fémi-
niste Femma l’a testé avec son personnel: il a introduit 
la semaine de 30 heures et les résultats ont été positifs 
sur toute la ligne.

La société pousse les femmes à assumer davantage 
de travail reproductif non rémunéré. Elles sont plus 
susceptibles que les hommes de travailler à mi-temps 
pour s’occuper des enfants ou de leurs parents ou 
beaux-parents malades. Mais après avoir passé leur 
vie à s’efforcer de répondre à ces attentes injustes, les 
femmes sont punies en bout de course parce qu’elles 
n’ont pas travaillé assez. C’est tout-à-fait inacceptable. 
La secrétaire d’État va-t-elle insister auprès de ses 
partenaires de la coalition pour qu’ils instaurent une 
pension minimum de 1 500 euros nets par mois, et non 
bruts? Va-t-elle garantir que les femmes auront droit à 
cette pension minimum après 40 ans de travail?

L’intervenante note également que dans de nom-
breux secteurs où les femmes sont surreprésentées, 
comme les aides ménagers ou les aides-soignants, il 
n’y a souvent pas de contrats à temps plein disponibles. 
Cela contribue, bien sûr, à creuser l’écart des salaires 
et des pensions. Que va faire la secrétaire d’État pour 
y remédier?

Il faut une meilleure répartition du travail reproductif 
non rémunéré et du travail rémunéré. C’est pourquoi nous 
devons porter le congé de paternité à 15 semaines, afin 
qu’il dure aussi longtemps que le congé de maternité. 
La secrétaire d’État ne parle pas non plus des services 
publics. Les crèches sont aujourd’hui beaucoup trop 
chères et les places trop rares. C’est pourquoi il faut 
investir dans des crèches pour qu’il y ait une capacité 
d’accueil d’au moins 50 places pour 100 enfants dans 
l’ensemble du pays.

Enfin, il y a la question de la discrimination à l’égard 
des femmes sur le marché du travail. En juin, l’Institut 
pour l’égalité des femmes et des hommes a publié un 
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een overzicht uit van de cijfers over genderdiscriminatie 
in 2020. Daaruit bleek dat het aantal klachten die zij 
ontvingen met 9 % steeg ten opzichte van 2019. 40 % 
van alle klachten die zij binnenkregen ging over gender-
discriminatie op het werk. 36 % van die klachten over 
genderdiscriminatie op het werk gingen over discriminatie 
op basis van zwangerschap of moederschap. Op basis 
daarvan concludeerde het Instituut dat “discriminatie 
en ongelijke behandeling op grond van zwangerschap, 
moederschap of kinderwens een groot maatschappelijk 
probleem is”. Welke maatregelen zal de staatssecreta-
ris nemen in de strijd tegen discriminatie op grond van 
zwangerschap, moederschap of kinderwens? Daar wordt 
in de beleidsnota niets over vermeld.

Gendergelijkheid en gezondheidszorg

Wanneer het gaat over gendergelijkheid op gezond-
heidsvlak wijst de staatssecretaris op het belang van 
anticonceptie in de emancipatie van de vrouw. De spreek-
ster is het daarmee eens, maar vindt het jammer dat 
anticonceptie maar gratis is tot 25 jaar. Haar fractie zou 
graag willen dat dit ook na 25 jaar gratis blijft. Waarom 
pleit de staatssecretaris daar niet voor?

De staatssecretaris kondigt aan dat zij het collectief 
Abortion without Borders financieel zal ondersteunen. 
Zo kunnen Poolse vrouwen, die door de repressie in 
eigen land dat recht worden ontzegd, hier veilig een 
abortus laten uitvoeren. Dat is zeer goed. Maar wat zal 
de staatssecretaris doen voor de Belgische vrouwen die 
vandaag naar Nederland gaan om daar abortus te laten 
uitvoeren omdat de termijn hier beperkt is tot 12 weken? 
Vangt Nederland dan in het kader van hetzelfde initiatief 
Belgische vrouwen op? De staatssecretaris spreekt 
over een verontrustende opmars van het conservatisme 
maar deze regering zwicht wel voor het conservatisme 
in eigen land. Door de druk van de CD&V werden de 
plannen om de termijn voor abortus te verlengen tot 18 
weken in de koelkast gestoken. In het regeerakkoord 
sprak men nog over het “evalueren” en “constructief 
samenwerken tot een consensus binnen de regering”. 
Moet men dan concluderen dat de consensus in de 
regering is dat de reproductieve rechten van vrouwen 
niet belangrijk genoeg zijn?

Waar ook met geen woord over wordt gerept in de 
beleidsnota is menstruatiearmoede. Uit onderzoek van 
Caritas Vlaanderen blijkt nochtans dat 1 op de 8 meisjes 
en vrouwen tussen 12 en 25 jaar het geld niet heeft om 
menstruatieproducten te kopen. Menstruatiearmoede 
zorgt ervoor dat genderongelijkheid wordt bestendigd. 
De Vrouwenraad schuift dan ook enkele concrete 
maatregelen naar voor, die de PVDA-PTB-fractie on-
derschrijft. Ten eerste, een vrijstelling van taksen op 

aperçu des chiffres relatifs à la discrimination fondée 
sur le genre en 2020. Il en ressort que le nombre de 
plaintes qu’il a reçues a augmenté de 9 % par rapport à 
2019. 40 % de toutes les plaintes reçues concernaient 
la discrimination de genre au travail. 36 % des plaintes 
pour discrimination de genre au travail concernaient une 
discrimination fondée sur la grossesse ou la maternité. 
Sur cette base, l’Institut a conclu que la discrimination 
et l’inégalité de traitement fondées sur la grossesse, la 
maternité ou le désir d’enfant constituent un problème 
social majeur. Quelles mesures la Secrétaire d’État 
compte-t-elle prendre pour lutter contre la discrimination 
fondée sur la grossesse, la maternité ou le désir d’enfant? 
La note de politique générale est muette à ce sujet.

Égalité de genre et soins de santé

En ce qui concerne l’égalité de genre dans le domaine 
de la santé, la secrétaire d’État souligne l’importance 
de la contraception dans l’émancipation de la femme. 
La membre partage cet avis, mais trouve dommage 
que la contraception ne soit gratuite que jusqu’à l’âge 
de 25 ans. Son groupe souhaiterait qu’il reste gratuit 
après 25 ans. Pourquoi la secrétaire d’État ne plaide-t-
elle pas en ce sens?

La secrétaire d’État annonce qu’elle soutiendra finan-
cièrement le collectif Abortion without Borders, qui per-
met à des femmes polonaises d’avorter à l’étranger, ce 
droit leur étant refusé dans leur propre pays. C’est très 
bien. Mais que fera la secrétaire d’État pour les femmes 
belges qui se rendent aujourd’hui aux Pays-Bas pour 
y subir un avortement parce que le délai est limité à 12 
semaines chez nous? Les Pays-Bas accueilleront-ils 
alors des femmes belges dans le cadre de la même 
initiative? La secrétaire d’État parle d’une inquiétante 
montée du conservatisme, mais ce gouvernement cède 
au conservatisme dans notre propre pays. En raison de 
la pression exercée par le CD&V, les projets visant à 
étendre la période d’avortement à 18 semaines ont été 
mis en veilleuse. L’accord de gouvernement parle encore 
d’”évaluer” et de “collaborer de manière constructive pour 
dégager un consensus au sein du gouvernement”. Faut-il 
en conclure que le consensus au sein du gouvernement 
est que les droits reproductifs des femmes ne sont pas 
assez importants?

La précarité menstruelle n’est nullement abordée dans 
la note de politique générale. Il ressort néanmoins d’une 
étude de Caritas Vlaanderen qu’une fille et une femme 
sur huit âgées de 12 à 25 ans n’a pas l’argent nécessaire 
pour acheter des produits de protection menstruelle. La 
précarité menstruelle contribue à perpétuer les inégalités 
de genre. Le Vrouwenraad avance dès lors quelques 
mesures concrètes auxquelles le groupe PVDA-PTB 
souscrit. Il s’agit premièrement d’une exonération de 
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menstruatieproducten. De Vrouwenraad vraagt ook dat 
maandverband gratis ter beschikking wordt gesteld op 
openbare plaatsen zoals op scholen en in openbare 
toiletten. De spreekster hoopt dat de staatssecretaris 
hierop zal inzetten. Daarnaast moet er ook worden in-
gezet op meer sensibilisering en beter onderwijs rond 
menstruatie, zodat menstruatie meer uit de taboesfeer 
wordt gehaald en de psychologische druk op meisjes 
en vrouwen wordt verminderd.

Racisme

Het Nationaal actieplan voor de strijd tegen racisme 
wordt nu al zo lang beloofd en er is nog steeds niets 
van gekomen. Het antiracisme beleid in België staat 
nagenoeg nergens. Het wordt hoog tijd dat er prioriteit 
wordt gemaakt van een degelijk antiracistisch beleid in 
dit land en een ambitieus en omvattend actieplan.

In de beleidsnota schrijft de staatssecretaris ook over 
de praktijktesten. In antwoord op een mondelinge vraag 
van collega Maria Vindevoghel gaf minister Dermagne 
aan dat er in 2020 maar 40 dossiers geopend werden. 
Van deze 40 dossiers werden er 5 gevonden die volde-
den aan alle criteria, maar er werden er 0 uitgevoerd.

Het falen van het antiracismebeleid is niet alleen 
toe te schrijven aan de federale regering. De N-VA 
verdient ook een vermelding: het was hun idee om aan 
de praktijktesten zo veel voorwaarden te verbinden dat 
het gewoon niet uitgevoerd kan worden. Er moet onder 
meer objectief worden aangetoond dat er discriminatie 
is door middel van datamining. Maar De Morgen wees 
erop dat de nodige databanken niet eens bestaan! En 
dan moet een arbeidsauditeur of een procureur ook 
nog op voorhand de schriftelijke goedkeuring geven 
voordat wordt overgegaan tot een praktijktest. Het is 
dus gemaakt om niet te werken.

In haar beleidsnota herhaalt de staatssecretaris dat 
zij de wet rond de praktijktesten zal hervormen, zoals 
in het regeerakkoord is afgesproken. Wat in het regeer-
akkoord wordt voorgesteld is echter onvoldoende. Men 
houdt vast aan de voorwaarde dat een arbeidsauditeur 
of een procureur vooraf schriftelijke toestemming geeft.

In haar beleidsverklaring had de staatssecretaris een 
veel ambitieuzer plan over hoe zij de discriminatie op 
de arbeidsmarkt wou aanpakken: “De bevoegde inspec-
tiediensten zullen de opdracht krijgen om dit probleem 
prioritair aan te pakken, zij zullen ambtshalve gemachtigd 

taxes sur les produits de protection menstruelle. Le 
Vrouwenraad demande également que des serviettes 
hygiéniques soient mises gratuitement à disposition 
dans les lieux publics, tels que les écoles et les toilettes 
publiques. L’intervenante espère que la secrétaire d’État 
s’y attèlera. Il faut en outre également miser sur une 
sensibilisation accrue et un meilleur enseignement 
concernant la menstruation de manière à lever le tabou 
à son égard et à réduire la pression psychologique sur 
les filles et les femmes.

Racisme

Le plan d’action national de lutte contre le racisme 
est déjà promis depuis si longtemps à présent et il 
reste encore lettre morte. La politique de lutte contre 
le racisme en Belgique est pratiquement nulle part. Il 
est grand temps qu’une politique antiraciste sérieuse et 
qu’un plan d’action ambitieux et global deviennent une 
priorité dans ce pays.

Dans la note de politique générale, la secrétaire d’État 
mentionne également les tests de situation. En réponse 
à une question orale de Mme Maria Vindevoghel, le 
ministre Dermagne a indiqué que seuls 40 dossiers 
ont été ouverts en 2020. Sur ces 40 dossiers, 5 ont été 
jugés conformes à tous les critères, mais 0 a été exécuté.

L’échec de la politique de lutte contre le racisme n’est 
pas seulement imputable au gouvernement fédéral. 
La N-VA mérite également une mention car elle est à 
l’origine de l’idée d’attacher tant de conditions aux tests 
de situation qu’ils sont tout simplement inapplicables. Il 
faut notamment démontrer de manière objective qu’il est 
question de discrimination par le biais du datamining. 
Or, le journal De Morgen a signalé que les banques de 
données nécessaires n’existent même pas! Ensuite, 
un auditeur du travail ou un procureur doit également 
encore donner une autorisation écrite préalable avant 
de procéder à un test de situation. Celui-ci est donc 
conçu pour ne pas fonctionner.

La secrétaire d’État répète dans sa note de politique 
générale qu’elle réformera la loi relative aux tests de 
situation, comme convenu dans l’accord de gouverne-
ment. Ce qui est prévu dans cet accord est toutefois 
insuffisant. La condition selon laquelle un auditeur du 
travail ou un procureur donne une autorisation écrite 
préalable est maintenue.

Dans son exposé d’orientation politique, la secrétaire 
d’État avait un projet beaucoup plus ambitieux concernant 
les modalités selon lesquelles elle souhaitait s’attaquer 
à la discrimination sur le marché du travail: “Les services 
d’inspection compétents seront chargés de traiter cette 
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worden om de geldende wetgeving op proactieve wijze 
te doen toepassen.”

Doordat er op voorhand schriftelijke toestemming 
moet worden gegeven door een procureur, kunnen die 
praktijktesten niet werkelijk proactief worden uitgevoerd. 
Waarom is die voorafgaande schriftelijke toestemming 
van een arbeidsauditeur of procureur toch nodig?

LGBTQI+

In de beleidsnota staan enkele voorstellen die op 
het eerste zicht positief ogen. De staatssecretaris 
spreekt bijvoorbeeld over 30 nieuwe opvangplaatsen 
voor LGBTQI+personen die door hun familie worden 
uitgesloten. Kan zij daar meer info over geven? Hoe is 
het hier mee gesteld? Hoe verhouden die opvangplaat-
sen zich tegenover de reeds bestaande hulpkanalen? 
Werken die daar mee samen of komt dat er los van te 
staan? Hoeveel geld wordt er precies voor uitgetrokken?

De staatssecretaris bereidt ook een SOGIESC-
actieplan voor. De manier waarop dat wordt voorge-
steld is nogal algemeen en vaag. De fractie van de 
spreekster zou graag een concrete aanpak zien die 
een impact heeft op het terrein, en waarbij de Federale 
Staatssecretaris de toon zet, zodat er in heel het land 
een coherent beleid wordt gevoerd tegen haat en ge-
weld op de LGBTQI+-gemeenschap. Het gebeurt echter 
nog te veel dat de verschillende beleidsniveaus elkaar 
voor de voeten lopen om in de pers uit te pakken met 
publiciteit rond dit onderwerp, terwijl er op het terrein 
weinig verschil te merken is.

Tot slot zijn er ook voor deze discriminatiegrond pro-
actieve praktijktesten nodig. Dat werd in de zomer van 
2021 nog eens duidelijk, toen in Gent voor het eerst de 
discriminatie tegen transpersonen op de arbeidsmarkt 
werd onderzocht met praktijktesten. Uit het onderzoek 
bleek dat transpersonen 29 % minder vaak werden uitge-
nodigd voor een gesprek dan cisgender personen. Met 
de praktijktesten kan het probleem van de discriminatie 
tegen LGBTQI+-personen beter in kaart worden gebracht. 
De spreekster hoopt dan ook dat praktijktesten deel uit 
zullen maken van het SOGIESC-plan.

Mensen met een handicap

Op het einde van de beleidsnota heeft de staats-
secretaris een hoofdstuk over mensen met een han-
dicap. Zij wil de toegankelijkheid van het spoorverkeer 
voor mensen met een handicap verbeteren. Wederom 

question en priorité; seront mandatés d’office à faire 
appliquer la législation en vigueur de manière proactive.”

Dès lors qu’une autorisation écrite doit être accordée 
au préalable par un procureur, ces tests de situation 
ne peuvent pas être réalisés de manière réellement 
proactive. Pourquoi cette autorisation écrite préalable 
d’un auditeur du travail ou d’un procureur est-elle tout 
de même nécessaire?

LGBTQI+

La note de politique générale comprend quelques 
propositions qui semblent positives à première vue. La 
secrétaire d’État y mentionne par exemple 30 nouvelles 
places de “refuge” pour accueillir des personnes LGBTQI+ 
exclues par leur famille. Peut-elle donner plus d’informa-
tions à ce sujet? Quel est l’état d’avancement à cet égard? 
Comment ces places de “refuge” s’articulent-elles par 
rapport aux canaux d’aide existants? Collaboreront-ils 
sur ce point ou celui-ci sera-t-il considéré séparément? 
Quel montant exactement sera affecté à cet question?

La secrétaire d’État prépare également un plan d’action 
SOGIESC. Il est présenté de manière relativement géné-
rale et floue. Le groupe de l’intervenante souhaiterait 
une approche concrète qui aura un impact sur le terrain 
permettant à la secrétaire d’État de donner le ton de 
manière à ce qu’une politique cohérente soit menée 
dans tout le pays contre la haine et violence contre la 
communauté LGBTQI+. Trop fréquemment encore, les 
différents niveaux de pouvoir jouent des coudes pour 
faire leur publicité dans la presse au travers de ce sujet, 
tandis que l’on ne note guère de différence sur le terrain.

Enfin, des tests de situation proactifs sont également 
nécessaires pour ce motif de discrimination. Cela est 
de nouveau apparu clairement durant l’été 2021 lorsque 
la discrimination contre des personnes transgenres sur 
le marché du travail a fait l’objet d’une enquête par le 
biais de tests de situation. Il est ressorti d’une étude que 
les invitations de personnes transgenres à un entretien 
d’embauche sont 29 % moins fréquentes que les invi-
tations de personnes cisgenres. Les tests de situation 
permettront de mieux recenser le problème de la discri-
mination contre les personnes LGBTQI+. L’intervenante 
espère dès lors que des tests de situation feront partie 
du plan SOGIESC.

Personnes en situation de handicap

Un chapitre est dédié aux personnes en situation de 
handicap à la fin de la note de politique générale de la 
secrétaire d’État. Elle souhaite améliorer l’accessibilité 
du transport ferroviaire aux personnes en situation de 
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komt zij niet met concrete voorstellen, maar enkel met 
intentieverklaringen. De situatie is nochtans dramatisch. 
Vandaag zijn de treinen amper toegankelijk voor men-
sen met een beperking. De NMBS heeft een dienst om 
mensen met een beperkte mobiliteit de trein op en af te 
helpen: “B-for-You”. Die dienst is echter kapot bespaard 
onder het bewind van de traditionele partijen. Daardoor 
is de permanente assistentie ter plaatse vervangen door 
assistentie via de mobiele “B-for-You”-ploegen, die je 
24 uur op voorhand moet reserveren.

De B-for-You-teams moeten versterkt worden, zodat 
reizigers die hulp nodig hebben bij het op- en afstap-
pen van een trein slechts twee uur op voorhand moeten 
reserveren. Dat is bijvoorbeeld een concreet streefdoel 
waarmee de staatssecretaris de mensen met een handi-
cap kan helpen. Het wordt tijd dat we als maatschappij 
in actie schieten om elke drempel voor mensen met een 
beperking weg te werken. Vage intenties zullen geen 
resultaten opleveren.

Mevrouw Tania De Jonge (Open Vld) focust op een 
aantal thema’s uit de beleidsnota Gelijke Kansen.

Gender

Het nationaal actieplan ter bestrijding van genderge-
relateerd geweld werd recent goedgekeurd. Het plan 
behelst de periode 2021-2025. De staatssecretaris 
beschouwt de uitvoering van dit plan in 2022 als een 
prioriteit. Welke zijn de belangrijkste maatregelen die 
ze zelf zal uitvoeren? Om te zorgen voor een betere 
coördinatie en samenhang van de beleidslijnen op de 
diverse beleidsniveaus wordt er voorzien in een nieuw 
coördinatie- en monitoringmechanisme. Hoe ziet dit 
mechanisme er precies uit? Worden er voldoende mid-
delen vrijgemaakt voor het Instituut voor de Gelijkheid 
van Vrouwen en Mannen (IGVM), zodat het efficiënt 
haar rollen kan vervullen?

Eerder was er al het federaal actieplan ter bestrijding 
van gendergerelateerd en intrafamiliaal geweld naar 
aanleiding van de tweede COVID-19-golf. In dat kader 
werd een studie gerealiseerd over de gevallen van in-
trafamiliaal geweld die zich in 2020 hebben voorgedaan 
met specifieke aandacht voor factoren van bijzondere 
kwetsbaarheid. Zijn er reeds resultaten beschikbaar die 
voortvloeien uit deze studie?

Een interessant instrument om stalking en feminicide 
tegen te gaan is het mobiel stalkingalarm. De proeffase bij 
30 personen is achter de rug. Het project werd als positief 
geëvalueerd en kreeg een reeks aanbevelingen voor een 
vlotte nationale uitrol. Welke zijn deze aanbevelingen? 

handicap. Elle ne formule de nouveau aucune proposition 
concrète, mais uniquement des déclarations d’intention. 
Actuellement, les trains ne sont guère accessibles aux 
personnes handicapées. La SNCB dispose d’un service 
d’assistance “B for You” afin d’aider les personnes à 
mobilité réduite à embarquer et à descendre du train. 
Les coupes sombres réalisées par les partis tradition-
nels ont toutefois eu raison de ce service. L’assistance 
permanente sur place a ainsi été remplacée par une 
assistance par des équipes mobiles “B for You”, qu’il 
faut réserver 24 heures à l’avance.

Il faut renforcer les équipes “B for You” de manière à 
ce que les voyageurs qui ont besoin d’aide pour monter 
et descendre des trains ne doivent réserver que deux 
heures à l’avance. Il s’agit, par exemple, d’un objectif 
concret avec lequel la secrétaire d’État peut aider les 
personnes handicapées. Il est temps que notre société 
prenne des mesures pour supprimer tous les obstacles 
auxquels se heurtent les personnes handicapées. Les 
intentions vagues ne produiront pas de résultats.

Mme Tania De Jonge (Open Vld) se concentre sur 
une série de thèmes de la note de politique générale 
relative à l’Égalité des chances.

Genre

Le Plan d’Action National de lutte contre les violences 
de genres a été approuvé récemment. Le plan couvre 
la période 2021-2025. La secrétaire d’État considère la 
mise en œuvre de ce plan en 2022 comme une priorité. 
Quelles sont les principales mesures qu’elle mettra en 
œuvre? Afin d’assurer une meilleure coordination et 
une cohérence accrue des politiques dans les diffé-
rents niveaux de pouvoir, un nouveau mécanisme de 
coordination et de suivi est prévu. En quoi consistera 
précisément ce mécanisme? Des moyens suffisants 
sont-ils prévus pour l’Institut pour l’égalité des femmes 
et des hommes (l’IEFH) de manière à ce qu’il puisse 
jouer ses rôles avec efficience?

Il y a déjà eu un plan d’action fédéral de lutte contre 
les violences de genre et intrafamiliale à la suite de la 2e 

vague COVID-19. Dans le cadre de ce plan, une étude 
sur les violences intrafamiliales survenues sur l’ensemble 
de l’année 2020 et prenant en compte notamment les 
facteurs de vulnérabilité particulière a été réalisée. Les 
résultats de cette étude sont-ils déjà disponibles?

L’alarme harcèlement mobile constitue un instrument 
intéressant pour lutter contre le harcèlement et les fémini-
cides. La phase de test menée auprès de 30 personnes 
est terminée. Ce projet a été évalué positivement et a 
conduit à une série de recommandations pour permettre 
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Hoe zal dit project concreet verder worden uitgerold? 
Hoe en door wie wordt getrancheerd wie wel en wie niet 
zo’n mobiel alarm toegewezen krijgt?

Ook de zorgcentra na seksueel geweld worden verder 
uitgerold. Tegen wanneer denkt men Leuven, Roeselare 
en Namen te openen? En wat is de stand van zaken 
voor de uitrol naar Genk en Aarlen? Werd er ook al een 
evaluatie gemaakt van het profiel van de vrouwen die 
naar deze centra komen om hulp te vragen? En wat 
met de kleine 10 % mannen die worden opgevangen? 
Hebben zij een specifiek profiel?

De staatssecretaris wil de slachtoffers van seksuele 
mensenhandel en mensensmokkel beter beschermen. 
In 2022 zal zij zich engageren om de drempel voor het 
indienen van een klacht weg te nemen. Hoe zal zij dit 
realiseren?

Soms speelt de genderdimensie op eerder onver-
wachte vlakken. Zo is er de genderdimensie in het 
federaal actieplan “Be Cyclist” ter promotie van de fiets 
waarop de staatssecretaris samen met haar collega van 
Mobiliteit de aandacht wil vestigen. Dat is een legitieme 
bekommernis, want het is opmerkelijk dat voor elke twee 
mannen (63,9 %) die de fiets nemen slechts één vrouw 
(36,1 %) hetzelfde doet. Het enige wat de spreekster niet 
duidelijk is, is het plan om een projectoproep “fiets en 
vrouwen” te lanceren. Van welke parameters zal deze 
beslissing afhangen? En vooral: wat wil men concreet 
doen? En waar?

Combinatie arbeid en privé en ondernemerschap

De spreekster is tevreden dat de staatssecretaris 
ook in deze beleidsnota een volledig hoofdstuk wijdt 
aan de sociaaleconomische gelijkheid van vrouwen 
en mannen. De staatssecretaris stipt alle pijnpunten 
aan in dit proces: deeltijds werk, te weinig opleiding, 
glazen plafond, minder loon en extralegale voordelen. 
De kritische vraag die men hierbij moet stellen is of er 
voldoende op de juiste oplossingen wordt gefocust. De 
staatssecretaris legt de nadruk vooral op maatregelen 
als quota, verhoging van de uitkeringen en verlofstelsels. 
Maar tegelijk wordt wel het allerbelangrijkste criterium 
onder de mat geveegd: hoe kunnen we de arbeidstijd zo 
flexibel mogelijk op maat van de werknemer organiseren 
zodat hij of zij in de mogelijkheid blijft om full time te 
blijven werken? Full time werken betekent ook fulltime 
opbouw van pensioenrechten, fulltime inkomen en het 
optimaliseren van kansen op promotie. Het moet gaan 
over de combinatie arbeid en zorg, niet over de combi-
natie niet of minder werken en zorg. Het sluit tijdelijke 
terugtreding, via tijdskrediet of zorgverlof bijvoorbeeld, 
helemaal niet uit, maar het punt blijft wel dat iemand 

un déploiement national de l’alarme. Quelles sont ces 
recommandations? Quelles seront les prochaines étapes 
du déploiement concret de ce projet?

Les Centres de Prise en charge des Violences 
Sexuelles continueront également à être déployés. Pour 
quand l’ouverture des centres de Louvain, Roulers et 
Namur est-elle prévue? Où en est le déploiement pour 
Genk et Arlon? Une évaluation du profil des femmes qui 
demandent de l’aide à ces centres a-t-elle été réalisée? 
Quid des 10 % d’hommes qui sont aidés? Ont-ils un 
profil spécifique?

La secrétaire d’État entend mieux protéger les victimes 
de traite et trafic sexuels. En 2022, elle s’engagera en 
vue de lever les freins aux dépôts de plainte. Comment 
réalisera-t-elle cet objectif?

La dimension du genre s’immisce parfois dans des 
domaines assez inattendus. Par exemple, la dimension 
du genre est présente dans le plan d’action fédéral 
“Be Cyclist” pour la promotion du vélo sur lequel la 
secrétaire d’État, de concert avec son collègue de la 
Mobilité, entend attirer l’attention. Cette préoccupation 
est légitime, car force est de constater que pour trois 
cyclistes, on compte deux hommes (63,9 %) et une 
seule femme (36,1 %). Le seul point qui n’est pas clair 
pour l’intervenante réside dans l’intention de lancer un 
appel à projets “vélo & femmes”. De quels paramètres 
cette décision dépendra-t-elle? Et surtout, que veut-on 
faire concrètement? Et à quel endroit?

Combinaison travail, vie privée et entrepreneuriat

L’intervenante se réjouit que la secrétaire d’État 
consacre également, dans cette note de politique géné-
rale, un chapitre entier à l’égalité socioéconomique des 
hommes et des femmes. La secrétaire d’État évoque 
l’ensemble des problèmes liés à ce processus: travail à 
temps partiel, formation insuffisante, plafond de verre, 
salaire et avantages extralégaux moindres. La ques-
tion critique qu’il convient de poser à cet égard est de 
savoir si l’accent est suffisamment mis sur les bonnes 
solutions. La secrétaire d’État se concentre surtout sur 
des mesures telles que les quotas, l’augmentation des 
allocations et les régimes de congé. Or, elle passe sous 
silence le critère le plus important: comment pouvons-
nous organiser le temps de travail de manière aussi 
flexible que possible selon les besoins du travailleur pour 
lui permettre de continuer à travailler à temps plein. Un 
travail à temps plein signifie également une constitution 
à temps plein des droits de pension, un revenu à temps 
plein et l’optimalisation des possibilités de promotion. Il 
doit s’agir de combiner travail et soins et non de com-
biner moins ou pas de travail et soins. Cette démarche 
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van wie je verwacht dat hij of zij ongeveer 45 jaar gaat 
werken, dat tijdens de ganse loopbaan kan doen op 
een manier die de combinatie met zorgtaken mogelijk 
maakt. Hier zit volgens de spreekster de belangrijkste 
sleutel. Welke visie heeft de staatssecretaris hieromtrent 
en welke maatregelen plant ze?

Hoe zal het aspect van de flexibele arbeidstijd in het 
project “Gender en Werk” aan bod komen en zal een 
deel van de geplande 3 miljoen euro aan middelen hier-
aan worden gewijd?

Een ander punt dat mager uitvalt in de beleidsnota is 
het versterken van vrouwelijk ondernemerschap. Welke 
initiatieven zal de staatssecretaris ontwikkelen om vrou-
wen aan te zetten tot ondernemerschap? Bovendien is 
zelfstandig ondernemerschap voor sommige vrouwen 
een oplossing om de combinatie van arbeid en zorgtaken 
beter te kunnen realiseren, vermits een zelfstandige haar 
werkuren zelf kan organiseren.

De spreekster wil bovendien bijzondere aandacht 
vragen voor het stimuleren van vrouwelijk onderne-
merschap in de landbouw, vermits daar de vrouwelijke 
partners vaak heel veel taken op zich moeten nemen 
maar hoogstens in het statuut van zelfstandig helper 
blijven hangen. Minister Clarinval werkt momenteel aan 
een verbetering van het statuut, maar het is nog steeds 
geen vetpot en bovendien maakt het vrouwen kwetsbaar 
bij relatiebreuken.

Tot slot verwijst de staatssecretaris naar de hervor-
ming van het statuut van de kunstenaar en vraagt zij 
daarbij dat er rekening wordt gehouden met de positie 
van de vrouwelijke artiesten. Waar zitten de grote ver-
schillen met de mannelijke artiesten? En welke concrete 
beleidsmatige accenten en maatregelen verwacht de 
staatssecretaris hieromtrent?

LGBTQI+

Wat LGBTQI+ betreft kreeg de spreekster hoopge-
vende berichten over de geplande aanpassingen van 
de Transgenderwet, zodat enerzijds tegemoet wordt 
gekomen aan de behoeften van non-binaire personen 
en ook van genderfluïde personen. Belangrijk is dat 
de regering opteert voor het laten verdwijnen van de 
gendervermelding op de identiteitskaarten. Toch blijft 
de vraag rond de registratie van het gender voor het 
bepalen van de burgerlijke stand, en meer bepaald 
de vraag of er ook een zogenaamd “derde geslacht” 
moet worden ingevoerd, zodat mensen ook de kans 
krijgen om een X aan te duiden in de plaats van M of 

n’exclut pas du tout le retrait temporaire, par exemple 
au travers du crédit-temps ou du congé pour soins, mais 
il convient que des personnes censées travailler près 
de 45 ans puissent le faire tout au long de leur carrière 
d’une manière qui permette la combinaison du travail 
avec des tâches de soins. L’intervenante estime que 
cet élément est la clé la plus importante. Quelle est 
la vision de la secrétaire d’État à cet égard et quelles 
mesures prévoit-elle?

Comment la flexibilité du temps de travail sera-t-elle 
intégrée dans le projet “Genre et emploi” et une partie 
des trois millions d’euros de moyens prévus y sera-t-
elle consacrée?

Un autre point assez maigre dans la note de politique 
générale est celui du renforcement de l’entrepreneuriat 
féminin. Quelles initiatives la secrétaire d’État développe-
ra-t-elle pour inciter les femmes à entreprendre? En outre, 
l’entreprenariat indépendant constitue pour certaines 
femmes une solution permettant de mieux combiner 
travail et tâches de soins, dès lors qu’une indépendante 
peut organiser elle-même ses heures de travail.

Qui plus est, l’intervenante requiert une attention 
particulière pour stimuler l’entrepreneuriat féminin dans 
le domaine agricole, dès lors que dans ce domaine, 
les partenaires féminins doivent souvent assumer de 
nombreuses tâches, mais restent tout au plus confinées 
au statut d’aidant indépendant. Le ministre Clarinval 
s’attèle actuellement à améliorer ce statut, mais celui-
ci n’est pas encore idéal et rend en outre les femmes 
vulnérables en cas de rupture de relations.

Enfin, la secrétaire d’État renvoie à la réforme du 
statut d’artiste et demande qu’il soit tenu compte à cet 
égard de la position des artistes féminines. Quelles sont 
les grandes différences avec les artistes masculins? Et 
quels accents et mesures politiques concrets la secrétaire 
d’État attend-elle à cet égard?

LGBTQI+

Concernant les LGBTQI+, l’intervenante a reçu des 
informations encourageantes à propos des modifications 
prévues de la loi transgenre, afin de répondre aux besoins 
des personnes non binaires, d’une part, et à ceux des 
personnes de genre fluide, d’autre part. Il est important 
que le gouvernement décide de supprimer la mention du 
genre sur les cartes d’identité. Cependant, la question 
de l’enregistrement du genre pour déterminer l’état civil 
demeure, et plus particulièrement la question de savoir 
s’il convient d’instaurer également un “troisième sexe”, 
afin de permettre d’indiquer un X au lieu du M ou du 
F. Le gouvernement a prévu un large débat sociétal à 
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V. De regering heeft hierover een breed maatschap-
pelijk debat in het vooruitzicht gesteld. Wanneer zal dit 
concreet gebeuren? Welke timing wordt vooropgesteld 
om te komen tot een regeling? En wat in de tussentijd? 
Zal de uitrol van de nieuwe identiteitskaarten met een 
overgangsperiode gebeuren?

De spreekster maakt zich wat zorgen over het ac-
tieplan SOGIESC. Al bijna 3 jaar wacht men op de 
opvolger van het tweede actieplan. Wanneer komt het 
er? Begin 2022 of eerder eind 2022? Ook verontrustend 
is de onduidelijkheid rond het interfederaal karakter. In 
eerste instantie wil de staatssecretaris inzetten op een 
federaal plan en pas nadien wil zij interfederaal gaan. 
Op basis van vragen in het Vlaams Parlement is echter 
geweten dat de deelgebieden al heel lang hun input bij 
het kabinet van de staatssecretaris hebben aangeleverd. 
Wat is dan inhoudelijk het probleem? Is het waar dat de 
administratie overbelast is door de vele actieplannen?

De spreekster wil ook meegeven dat als dat inter-
federale actieplan in orde komt, de staatssecretaris 
meteen de nodige schikkingen moet treffen voor de 
organisatie van het vierde actieplan, want het is niet 
logisch dat zulke actieplannen elkaar met een interval 
van drie jaar opvolgen.

Het parlement heeft een resolutie rond intersekse 
personen goedgekeurd. Belangrijk is de vraag wat de 
staatssecretaris gaat doen rond het mogelijk verbod op 
ingrepen zonder toestemming van minderjarigen. Er is 
een ontwerp en een begeleidende nota klaar. Maar wat 
staat daarin? Gaat het over een verbod of niet? En zo 
ja, onder welke omstandigheden?

De staatssecretaris haalt aan dat intersekse perso-
nen “om diverse redenen” moeilijkheden ondervinden 
in het bijhouden van het medisch dossier. Waarom is 
dat dan? En hoeveel middelen krijgt het IGVM om de 
situatie van intersekse personen op te volgen en hoe 
gaat het instituut dat aanpakken?

Zowat alle partijen in het parlement zijn actief vragende 
partij om conversietherapieën voor LGBTQI+ personen 
te verbieden. Het doet de spreekster veel plezier dat de 
staatssecretaris een wetsvoorstel wil indienen. Welke 
timing zal zij hierbij aanhouden? En wat zal de sanctie 
zijn voor wie het verbod overtreedt? Zal er actief worden 
gecontroleerd of er sprake is van dit soort wansmakelijke 
therapieën?

Eerder gemengde gevoelens heeft de spreekster bij 
het punt op bladzijde 47 rond bloeddonatie door mannen 
die seks hebben met mannen (MSM). Tijdens de vorige 

ce sujet. Quand ce débat se tiendra-t-il? Quel est le 
calendrier prévu pour aboutir à une réglementation? Que 
se passera-t-il dans l’intervalle? Ces nouvelles cartes 
d’identité seront-elles mises en circulation en tenant 
compte d’une période de transition?

L’intervenante s’inquiète à propos du plan d’action 
SOGIESC. Le successeur du deuxième plan d’action est 
attendu depuis déjà près de trois ans. Quand arrivera-
t-il? Début 2022 ou plutôt fin 2022? L’incertitude liée au 
caractère interfédéral est également préoccupante. La 
secrétaire d’État entend d’abord investir dans un plan 
fédéral avant de passer à un plan interfédéral. Des ques-
tions posées au Parlement flamand ont toutefois révélé 
que les entités fédérées avaient déjà fourni depuis très 
longtemps leur contribution au cabinet de la secrétaire 
d’État. Quel est dès lors le problème concret? Est-il exact 
que l’administration est surchargée par les nombreux 
plans d’action?

L’intervenante souhaite également préciser que si ce 
plan d’action interfédéral est finalisé, la secrétaire d’État 
devra d’emblée prendre les dispositions nécessaires 
pour l’organisation du quatrième plan d’action, car il n’est 
pas logique que de tels plans d’actions se succèdent à 
trois ans d’intervalle.

Le parlement a approuvé une résolution relative aux 
personnes intersexes. La question importante est de 
savoir quelles démarches la secrétaire d’État entrepren-
dra à l’égard de la possible interdiction d’interventions 
sans le consentement des mineurs. Un projet et une 
note d’accompagnement sont prêts, mais quel est leur 
contenu? S’agit-il d’une interdiction? Dans l’affirmative, 
dans quelles conditions?

La secrétaire d’État indique que les personnes inter-
sexes rencontrent souvent des difficultés concernant 
la tenue du dossier médical “pour diverses raisons”. 
Pourquoi? Quels sont les moyens alloués à l’IEFH pour 
suivre la situation des personnes intersexes et comment 
l’institut s’y attèlera-t-il?

Presque tous les partis du Parlement demandent 
activement l’interdiction des thérapies de conversion 
pour les personnes LGBTQI+. L’intervenante se réjouit 
que la secrétaire d’État ait l’intention de présenter une 
proposition de loi en ce sens. Mais dans quel délai? Et 
que prévoit-elle comme sanction pour ceux qui violeraient 
cette interdiction? Prévoira-t-on une surveillance active 
de ce type de thérapie atroce?

L’intervenante a des sentiments plutôt mitigés à propos 
du point de la page 47 concernant le don de sang par les 
hommes ayant des relations sexuelles avec des hommes 
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zittingsperiode heeft minister De Block de bloeddonatie 
versoepelt. De Open Vld-fractie is ook vragende partij 
voor verdere stappen, maar wil dat alles op een veilige 
manier gebeurt. Dat maakt het een moeilijk en beladen 
thema: het gaat vooral over gezondheidsrisico’s, terwijl 
sommige leden van de regenbooggemeenschap het 
verbod eerder als discriminerend ervaren. Daarom is het 
zeer nuttig dat het FAGG en de FOD Volksgezondheid 
actief blijven onderzoeken wat kan. De staatssecretaris 
geeft in haar beleidsnota vooral hoop aan de doelgroep, 
zonder dat zij op dit ogenblik beschikt over concrete 
aanwijzingen dat de termijnen en voorwaarden kunnen 
aangepast worden. Bovendien legt zij de bal in het kamp 
van de minister van Volksgezondheid, terwijl zij nog niet 
weet wat de minister zal beslissen. Welke buitenlandse 
voorbeelden zullen worden bestudeerd? In welke EU-
landen geldt er al een soepelere regeling dan in België?

Mensen met een beperking en toegankelijkheid

Het doet de spreekster plezier dat de staatssecretaris 
focust op toegankelijkheid voor mensen met een be-
perking. Het regeerakkoord vermeldt dat het gaat over 
fysieke en digitale toegankelijkheid. In hoeverre zijn de 
engagementen van de staatssecretaris in het kader van 
het Actieplan handicap ook afgestemd op het plan rond 
toegankelijkheid dat de minister bevoegd voor personen 
met een handicap aan het uitwerken is? Zal de staats-
secretaris voor de uitwerking van de maatregelen ook 
een beroep doen op de ondersteuning van Inter, het 
Vlaams Agentschap voor Toegankelijkheid? In deze is 
het trouwens belangrijk om weten dat de toegankelijk-
heidsproblematiek in Vlaanderen werd ondergebracht in 
één agentschap, terwijl in het Franstalige landsgedeelte 
een twintigtal vzw’s actief zijn, die vertegenwoordigd 
worden door de koepelorganisatie CaWab.

De spreekster wil ook aandacht vragen voor de kansen 
van mensen met een handicap op de arbeidsmarkt. De 
werkzaamheidsgraad van deze doelgroep blijft veel te 
laag. Een aantal van deze mensen kunnen terecht in 
de sociale economie. In Vlaanderen wordt nog in 2021 
het decreet Individueel Maatwerk in het parlement be-
sproken en gestemd, zodat ook reguliere bedrijven meer 
mogelijkheden krijgen om mensen met een beperking of 
grote afstand tot de arbeidsmarkt beter in te zetten. Wat 
onderneemt de staatssecretaris samen met de minister 
van Werk om mensen met een handicap actief te helpen 
met hun toeleiding naar een betaalde job? We kunnen 
ook hen gebruiken als we naar een werkzaamheidsgraad 
van 80 % moeten evolueren. Bovendien werkt een job 
ook zeer emancipatorisch voor deze mensen. Helaas 

(HSH). Sous la législature précédente, la ministre De 
Block a assoupli le don de sang. Le groupe Open Vld 
demande également des mesures supplémentaires, mais 
souhaite que cela se fasse en toute sécurité. Il s’agit dès 
lors d’un sujet difficile et chargé: il s’agit principalement 
de risques pour la santé, mais certains membres de la 
communauté arc-en-ciel vivent plutôt cette interdiction 
comme une discrimination. C’est pourquoi il est très 
utile que l’AFMPS et le SPF Santé publique continuent 
à rechercher activement ce qui peut être fait. Dans sa 
note de politique, la secrétaire d’État donne surtout 
de l’espoir au groupe cible, sans disposer aujourd’hui 
d’indications concrètes que les délais et les conditions 
pourront être modifiés. De plus, elle met la balle dans 
le camp du ministre de la Santé publique, alors qu’elle 
ne sait pas encore ce que le ministre va décider. Quels 
exemples étrangers va-t-on étudier? Quels sont les pays 
de l’Union européenne qui appliquent déjà un régime 
plus souple que la Belgique?

Personnes handicapées et accessibilité

L’intervenante se réjouit que la secrétaire d’État mette 
l’accent sur l’accessibilité pour les personnes handica-
pées. L’accord de gouvernement mentionne l’accessi-
bilité physique et numérique. Dans quelle mesure les 
engagements pris par la secrétaire d’État dans le cadre 
du Plan d’action en faveur des personnes handicapées 
sont-ils également conformes au plan d’accessibilité que 
la ministre chargée des personnes handicapées est en 
train d’élaborer? La secrétaire d’État compte-t-elle éga-
lement faire appel au soutien de l’agence Inter (Agence 
flamande pour l’accessibilité) pour l’élaboration de ces 
mesures? Il importe en outre de savoir, à ce propos, que 
la question de l’accessibilité a été regroupée au sein 
d’une seule agence en Flandre, alors que dans la partie 
francophone du pays, une vingtaine d’organisations sans 
but lucratif sont actives et qu’elles sont représentées par 
l’organisation faîtière CaWab.

L’intervenante souhaite également attirer l’attention 
sur les possibilités offertes aux personnes handica-
pées sur le marché du travail. Le taux d’emploi de ce 
groupe cible reste beaucoup trop faible. Certaines de 
ces personnes peuvent être employées dans l’économie 
sociale. En Flandre, le décret sur le travail individuel sur 
mesure sera discuté et voté au Parlement en 2021 afin 
que les entreprises ordinaires aient également plus de 
possibilités d’employer des personnes handicapées ou 
très éloignées du marché du travail. Que fait la secré-
taire d’État, en collaboration avec le ministre du Travail, 
pour aider activement les personnes handicapées à 
trouver un emploi rémunéré? Nous pouvons également 
faire appel à elles si nous devons tendre vers un taux 
d’emploi de 80 %. De plus, le travail est également très 
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merkt de spreekster rond dit thema weinig concrete 
voorstellen in de beleidsnota.

Samen met de minister van Ambtenarenzaken gaat 
de staatssecretaris toezien op de verwezenlijking van 
het 3 % streefcijfer binnen de overheidsdiensten voor 
mensen met een handicap. Hoe gaat zij dat precies 
doen? En hoe zit het met het aandeel mensen met een 
handicap in haar eigen diensten?

De spreekster vraagt vervolgens aandacht voor een 
zeer specifiek probleem. Nog altijd stoten heel veel 
mensen op barrières voor een toiletbezoek. Voor een 
aantal onder hen, meer bepaald wie aan de ziekte van 
Crohn of MS lijdt of wie een stoma heeft, bestaat er 
een pasje, maar voor mensen die leiden aan gelijkaar-
dige acute problemen is er niets, waardoor ze vaak op 
weigeringen stoten voor een toiletbezoek. Er bestaat 
vandaag wel de EDC, European Disability Card, maar 
die is niet geschikt als legitimatiemiddel. Zo bestaat er 
dus zelfs ongelijkheid rond het kunnen volbrengen van 
een primaire behoefte als toiletbezoek. Daarom vraagt 
de spreekster aan de staatssecretaris om samen met 
haar collega bevoegd voor personen met een handicap 
dit probleem op te nemen en te zoeken naar een meer 
algemene pas voor mensen die geconfronteerd kunnen 
worden met acute stoelgangproblemen.

Singles

Het onderwerp van de singles is helaas niet op-
genomen in de beleidsnota. Het verhaal is inmiddels 
bekend: Belgische kinderloze singles zijn “s werelds 
meest belaste categorie. Ondanks die hoge afroming 
van hun inkomsten worden ze geconfronteerd met veel 
schaalnadelen en kunnen ze niet of minder genieten 
van sociale voorzieningen. In eerste instantie vraagt de 
Open Vld-fractie om de invoering van een singlereflex, 
waardoor nieuw beleid niet onevenredig nadelig is voor 
de singles. Het gaat vooral om een mentale switch en 
niet over een bijkomende administratieve toets. Het 
zou trouwens een goed signaal zijn indien de staats-
secretaris ook aan de sociale partners zou doorgeven 
dat ze bij het maken van sociale akkoorden even goed 
een singlereflex moeten toepassen. De invoering van 
een ‘sociaal familielid”, dat door de single kan worden 
aangewezen en de fictieve status van een familielid in 
de eerste graad verwerft, kan eveneens een belangrijke 
stap voorwaarts zijn.

De spreekster wenst ook nog op te merken dat als 
het over singles gaat, vaak het woord discriminatie valt. 

émancipateur pour ces personnes. L’intervenante ajoute 
que la note de politique mentionne malheureusement 
peu de propositions concrètes à ce sujet.

La secrétaire d’État contrôlera, en collaboration avec 
la ministre de la Fonction publique, la concrétisation de 
l’objectif de 3 % de personnes handicapées au sein des 
services publics. Comment va-t-elle s’y prendre exac-
tement? Et qu’en est-il de la proportion de personnes 
handicapées dans ses propres services?

L’intervenante attire ensuite l’attention sur un problème 
très spécifique. De nombreuses personnes se heurtent 
encore à des obstacles pour aller aux toilettes. Pour cer-
taines d’entre elles, notamment pour celles qui souffrent 
de la maladie de Crohn ou de la sclérose en plaques 
ou celles qui ont une stomie, il existe un laissez-passer, 
mais rien n’est prévu pour les personnes souffrant de 
problèmes aigus similaires, de sorte qu’elles se heurtent 
souvent à des refus d’aller aux toilettes. Aujourd’hui, la 
carte européenne d’invalidité EDC existe, mais elle ne 
convient pas comme moyen d’identification. En d’autres 
termes, il existe même une inégalité lorsqu’il s’agit de 
pouvoir satisfaire un besoin primaire comme celui d’aller 
aux toilettes. C’est pourquoi l’intervenante demande 
à la secrétaire d’État de se saisir de ce problème en 
collaboration avec sa collègue chargée des personnes 
handicapées, et de rechercher un laissez-passer plus 
général pour les personnes qui peuvent être confrontées 
à des problèmes aigus à cet égard.

Célibataires

Le sujet des célibataires n’est malheureusement 
pas abordé dans la note de politique. Or, les faits sont 
connus: les célibataires belges sans enfant sont les 
personnes les plus taxées au monde. Malgré cette 
forte imposition de leurs revenus, ils sont confrontés à 
de nombreux désavantages d’échelle et ils ne peuvent 
pas bénéficier de services sociaux, ou ils en bénéficient 
moins. En premier lieu, le groupe Open Vld demande 
l’introduction d’un réflexe célibataire afin que les nou-
velles politiques ne désavantagent pas les célibataires 
de manière disproportionnée. Il s’agirait principalement 
d’un changement de mentalités et non d’un contrôle 
administratif supplémentaire. Il serait d’ailleurs judicieux 
que la secrétaire d’État indique également aux partenaires 
sociaux qu’ils devraient également appliquer un réflexe 
célibataire lors de la conclusion des accords sociaux. 
L’introduction d’un “parent social “pouvant être désigné 
par le célibataire et à qui serait conféré le statut fictif de 
parent au premier degré pourrait également constituer 
une avancée importante.

L’intervenante tient également à souligner que le mot 
“discrimination” est souvent associé au mot “célibataires”. 
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Daar gaat het eigenlijk niet over, want er is geen of zeer 
zelden sprake van juridische discriminaties. Het gaat 
over schaalnadelen.

Als het over singles gaat, valt doorgaans binnen de 
minuut het woord alleenstaande ouder. Ofschoon dit 
een kwetsbare categorie is, die zeker bijzondere aan-
dacht behoeft én ook krijgt van het beleid, mag het niet 
de aanleiding zijn om de aandacht van de kinderloze 
singles af te leiden of te minimaliseren. De kinderloze 
single financiert trouwens mee de voordelen voor de 
alleenstaande ouders.

Ontbrekende thema’s

De beleidsnota is een lijvig document geworden dat 
heel wat thema’s bevat. De spreekster wil toch nog aan-
dacht vragen voor enkele thema’s die nog niet aan bod 
zijn komen, maar in de nabije toekomst waarschijnlijk 
wel op de politieke agenda zullen komen.

We moeten ons de vraag stellen hoe we om zullen 
gaan met andere relatie- en samenlevingsvormen, zoals 
polyamorie, en de vraag van sommigen om te gaan naar 
meervoudig ouderschap. Hoe staat de staatssecretaris 
hiertegenover en op welke manier wil ze voldoende 
proactief de zaken scannen om ze tijdig op de politieke 
agenda te plaatsen?

Cultureel-religieus geladen onderwerpen komen 
gedeeltelijk aan bod. Men kan lezen dat de studie over 
prevalentie van vrouwelijke genitale verminking in België 
wordt afgerond. Wie voert die studie uit? Tegen wanneer 
wordt die opgeleverd? En wat zal het vervolgtraject zijn 
dat de staatssecretaris na de oplevering van die studie 
zal opzetten? Daarnaast blijft het probleem over de 
besnijdenis van jongetjes onvermeld. Welke acties plant 
de staatssecretaris hieromtrent?

Een discriminatiecriterium blijft in de beleidsnota enigs-
zins onderbelicht: leeftijd. Als men kijkt naar de mystery 
calls die recent werden verricht in de dienstencheque-
sector, bleek dat niet iemands migratieachtergrond de 
grootste bron van discriminatie was, maar wel leeftijd. 
Nu we langer aan de slag moeten blijven, is dit wel van 
fundamenteel belang. De vraag is dus welke specifieke 
initiatieven de staatssecretaris zal nemen om discrimi-
natie op basis van leeftijd te bestrijden.

Wonen is een gewestelijke bevoegdheid maar “bij 
elkaar wonen” is vooral een federale aangelegenheid. 
Voor meer en meer mensen wordt het verwerven van 

Ce n’est pas vraiment exact, car il n’est pas ou guère 
question de discriminations légales à cet égard. Il s’agit 
de désavantages d’échelle.

Le mot “célibataires” est souvent associé aux mots 
“parent isolé”. Bien qu’il s’agisse d’une catégorie vul-
nérable qui a certainement besoin d’une attention par-
ticulière sur le plan politique et qui en bénéficie, cela ne 
devrait pas être une raison de ne pas tenir compte des 
célibataires sans enfants ou de minimiser leur situation. 
Les célibataires sans enfant contribuent d’ailleurs au 
financement des avantages dont bénéficient les parents 
isolés.

Thèmes manquants

La note de politique générale est un document volumi-
neux qui mentionne beaucoup de thèmes. L’intervenante 
souhaite néanmoins attirer l’attention sur d’autres thèmes 
qui n’ont pas encore été abordés, mais qui figureront 
probablement à l’ordre du jour politique dans un avenir 
proche.

Nous devons nous demander comment nous allons 
gérer d’autres formes de relations et de cohabitation telles 
que le polyamour et la demande de certaines personnes 
d’évoluer vers une parentalité multiple. Quelle est la 
position de la secrétaire d’État à ce sujet et comment 
compte-t-elle être suffisamment proactive à l’égard de 
ces questions pour les inscrire à l’ordre du jour politique 
en temps utile?

Les sujets à connotation culturo-religieuse sont par-
tiellement évoqués. On peut lire que l’étude sur la pré-
valence des mutilations génitales féminines en Belgique 
sera finalisée. Qui réalise cette étude? Quand sera-t-
elle livrée? Et quelle sera la trajectoire de suivi que la 
secrétaire d’État mettra en place après la livraison de 
cette étude? En outre, le problème de la circoncision des 
jeunes garçons n’est pas mentionné. Quelles mesures la 
secrétaire d’État envisage-t-elle de prendre à cet égard?

L’âge est un critère de discrimination qui reste quelque 
peu sous-exposé dans la note de politique générale. 
L’analyse des mystery calls récemment réalisés dans 
le secteur des titres-services nous apprend que la prin-
cipale source de discrimination n’est pas l’origine des 
individus, mais l’âge. Dès lors que nous devrons travail-
ler plus longtemps, cet élément revêt une importance 
fondamentale. La question est donc de savoir quelles 
initiatives spécifiques la secrétaire d’État prendra pour 
lutter la discrimination fondée sur l’âge.

Le logement est une compétence régionale, mais 
l’habitat groupé est surtout une question fédérale. Il est 
difficile pour un nombre sans cesse croissant d’individus 
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een eigen woning minder evident, tenzij ze die aankoop 
of de door hen zelf aangekochte woning delen met an-
deren. Daarom ziet men het aantal co-housingprojecten 
toenemen. Alleen moeten mensen vaak kunstgrepen 
doen, zoals hun domicilie bij de ouders laten staan, of 
zich in de grijze zone begeven omdat de wetgeving niet 
is aangepast. Als een co-houser een uitkering heeft, kan 
dat gevolgen hebben omdat de overheid co-housers als 
één huishouden beschouwt. Het is een complexe pro-
blematiek, die ook veel te maken heeft met het feit dat 
onze regels nog altijd te eenzijdig zijn afgestemd op de 
traditionele gezinnen. De spreekster verzoekt de staats-
secretaris daarom om deze problematiek op te nemen 
en in kaart te brengen welke de concrete problemen zijn 
waarmee co-housers geconfronteerd kunnen worden. 
Eens die inventaris gemaakt, kan er gericht actie worden 
genomen door alle betrokken regeringsleden, en ook 
overleg worden gepleegd met de deelgebieden.

Mevrouw Karin Jiroflée (Vooruit) geeft aan dat haar 
fractie voor heel wat thema’s op dezelfde golflengte zit 
als de staatssecretaris.

Het nationaal actieplan ter bestrijding van gendergere-
lateerd geweld werd op 26 november 2021 goedgekeurd 
door de regering, één dag voor de internationale dag 
tegen geweld op vrouwen. Die dag gaat al zijn zestigste 
jaargang in en jammer genoeg zijn deze dag, en een 
actieplan, nog steeds broodnodig.

De spreekster vindt het positief dat bij gendergerela-
teerd geweld niet enkel vrouwen worden vermeld, maar 
ook mannen en “genderminderheden”. Het is belangrijk 
aandacht te hebben voor personen die geweld ervaren 
omdat hun zelfexpressie niet beantwoordt aan de be-
staande “gendernormen”.

Belangrijk voor het documenteren van dat geweld, is 
dat er een “één-loket-systeem” komt, zodat het slachtoffer 
slechts één keer hun/haar/zijn verhaal moet doen en de 
bevoegde instanties het nadien verder kunnen opnemen.

Ook moet het stuk over geweld en seksuele intimidatie 
meer aandacht hebben voor LGBTQI+-slachtoffers, of 
slachtoffers uit andere groepen. Er moet dus veel aan-
dacht zijn voor de kruisanalyse met betrekking tot geweld.

De Transgenderwet zal worden herzien om de on-
omkeerbaarheid van de geslachtsverandering op te 
heffen en het weglaten van de genderaanduiding op 

de devenir propriétaire, à moins de réaliser cet achat 
conjointement avec d’autres personnes ou de partager 
avec d’autres le bien qu’ils ont acheté. C’est pourquoi 
le nombre de projets d’habitat groupé est en hausse. 
Cependant, les personnes doivent souvent recourir à 
des subterfuges, comme rester domiciliées chez leurs 
parents, ou entrer dans une zone grise parce que la 
législation n’a pas été modifiée. Si un colocataire perçoit 
une allocation, cela peut avoir des conséquences sur 
les autres colocataires, dès lors que l’administration 
considère tous les colocataires comme un seul et même 
ménage. Il s’agit d’un problème complexe, qui a égale-
ment beaucoup à voir avec le fait que nos règles sont 
encore trop unilatéralement calquées sur le modèle d’un 
ménage classique. L’intervenante demande dès lors à 
la secrétaire d’État de se saisir de cette question et de 
recenser les problèmes concrets auxquels les coloca-
taires peuvent être confrontés. Une fois cet inventaire 
réalisé, des actions ciblées pourraient être menées par 
tous les membres du gouvernement concernés, ainsi 
qu’une concertation avec les entités fédérées.

Mme Karin Jiroflée (Vooruit) indique que son groupe 
est sur la même longueur d’onde que la secrétaire d’État 
sur de nombreuses questions.

Le plan d’action national de lutte contre les violences 
basées sur le genre a été adopté par le gouvernement le 
26 novembre 2021, un jour avant la journée internationale 
pour l’élimination de la violence à l’égard des femmes. 
Si cette journée existe déjà depuis soixante ans, elle 
demeure malheureusement toujours nécessaire, tout 
comme un plan d’action en la matière.

L’intervenante estime qu’il est positif qu’en matière de 
violences basées sur le genre, il ne soit pas seulement 
question des femmes, mais aussi des hommes et des 
“minorités de genre”. Il est important de prêter attention 
aux personnes victimes de violences parce que leur 
expression personnelle ne correspond pas aux “normes 
de genre” existantes.

Il importe, pour documenter ces violences, de mettre 
en place un “guichet unique”, pour que les victimes 
n’aient à raconter leur histoire qu’une seule fois et que 
les autorités compétentes puissent ensuite s’en saisir.

Le volet sur la violence et le harcèlement sexuel 
devrait également accorder une plus grande attention 
aux victimes LGBTQI+, ou aux victimes appartenant à 
d’autres groupes. Il convient donc d’accorder beaucoup 
d’attention à l’analyse croisée en matière de violence.

La Loi transgenre sera revue afin de supprimer l’irré-
versibilité du changement de genre et d’aller vers une 
disparition du marqueur de genre sur les cartes d’identité, 
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identiteitskaarten voor te bereiden, conform de uitspraak 
van het Grondwettelijk Hof. Over dat laatste zijn niet 
alle actoren het eens. Zo geeft het IGVM aan dat het 
weglaten van het geslacht problemen zou opleveren 
bij de opmaak van statistische gegevens. Hoe kijkt de 
staatssecretaris naar de botsende belangen?

De spreekster is bijzonder verheugd dat de staatsse-
cretaris de in het parlement goedgekeurde resolutie over 
“Intrafamiliaal geweld, in het bijzonder tegen vrouwen 
en kinderen” vermeldt in haar beleidsnota en dat zij in 
haar beleid rekening zal houden met de aanbevelingen. 
Bij gendergerelateerd geweld moet altijd de invalshoek 
van de kinderen worden meegenomen. Kinderen zijn im-
mers altijd slachtoffer, ook als zij niet het rechtstreekse 
slachtoffer zijn.

In het hoofdstuk rond gendergelijkheid, haalt de staats-
secretaris aan dat de behandelingen voor endometriose 
moeten worden vergemakkelijkt. Dat endometriose 
weinig bekend is bij het grote publiek, is het gevolg 
van de gender bias in wetenschappelijk onderzoek. 
De spreekster vindt het jammer dat deze gender bias 
niet echt besproken wordt in de beleidsnota. Zij zal een 
voorstel van resolutie indienen om de problematiek van 
endometriose meer onder de aandacht te brengen.

Dat de staatssecretaris Aborton without Borders zal 
steunen, vindt de spreekster zeer belangrijk. Op welke 
manier zal de samenwerking verlopen? Welke landen 
hebben zich nog bij het initiatief aangesloten?

Op het vlak van LGBTQI+ verwijst de spreekster naar 
de resolutie rond intersekse die in het parlement werd 
goedgekeurd, en het wetsvoorstel dat binnenkort op 
de agenda van de commissie Gezondheid zal komen.

Het verbod op conversietherapieën ondersteunt de 
spreekster zeker. Dit is een belangrijk dossier, al bestaat 
er weinig cijfermateriaal over hoe vaak dit voorkomt.

In het kader van het nationaal actieplan tegen racisme 
zal de regering de mogelijkheden op het vlak van prak-
tijktesten verbeteren om discriminatie op de arbeidsmarkt 
op te sporen en te veroordelen. De Vooruit-fractie werkt 
reeds geruime tijd hard aan dit dossier in de commissie 
Sociale Zaken, en de spreekster hoopt dus dat er stap-
pen vooruit kunnen worden gezet.

De Vooruit-fractie steunt een snelle en efficiënte 
uitrol van de Zorgcentra na Seksueel Geweld volle-
dig. De spreekster heeft wel nog een bedenking bij de 
cijfers die de staatssecretaris meedeelt. 91 % van de 

en application d’un arrêt de la Cour constitutionnelle. 
Tous les acteurs ne sont pas d’accord sur ce dernier 
point. Par exemple, l’IEFH indique que la suppression de 
la mention du sexe sera problématique pour établir des 
données statistiques. Quel regard la secrétaire d’État 
porte-t-elle sur ces intérêts conflictuels?

L’intervenante se réjouit tout particulièrement que la 
secrétaire d’État mentionne dans sa note de politique 
générale la résolution relative à “la violence intrafamiliale 
en particulier à l’égard des femmes et des enfants.” 
adoptée au Parlement et qu’elle tiendra compte des 
recommandations qui y sont formulées dans le cadre 
de l’élaboration de sa politique. En matière de violences 
basées sur le genre, la perspective des enfants doit 
toujours être prise en compte, ces derniers étant en effet 
toujours des victimes de ces violences même lorsqu’ils 
ne les subissent pas directement.

Dans le chapitre sur l’égalité des genres, la secrétaire 
d’État indique qu’il convient de faciliter les traitements 
de l’endométriose. Le fait que l’endométriose soit peu 
connue du grand public est le fruit d’un biais de genre 
à l’œuvre dans la recherche scientifique. L’intervenante 
regrette que ce biais de genre ne soit pas réellement 
abordé dans la note de politique générale. Elle déposera 
une proposition de résolution visant à attirer davantage 
l’attention sur la problématique de l’endométriose.

Le soutien de la secrétaire d’État au collectif Abortion 
without Borders est très important pour l’intervenante. 
Comment la coopération se déroulera-t-elle? Quels 
autres pays ont rejoint l’initiative?

En ce qui concerne les LGBTQI+, l’intervenante renvoie 
à la résolution relative aux personnes intersexes adoptée 
au Parlement et à la proposition de loi qui sera bientôt à 
l’ordre du jour de la commission de la Santé publique.

L’intervenante soutient certainement l’interdiction des 
thérapies de conversion. Il s’agit d’un dossier important, 
même s’il existe peu de chiffres sur la fréquence de ce 
phénomène.

Dans le cadre du plan d’action national contre le 
racisme, le gouvernement améliorera la pratique du 
testing afin de révéler et condamner les discriminations 
sur le marché de l’emploi. Dès lors que le groupe Vooruit 
travaille très dur en commission des Affaires Sociales 
sur ce dossier depuis longtemps, l’intervenante espère 
donc que des avancées pourront être réalisées.

Le groupe Vooruit soutient pleinement le déploie-
ment rapide et efficace des centres de prise en charge 
des victimes de violence sexuelle. L’intervenante émet 
toutefois une réserve quant aux chiffres fournis par la 
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personen die zich aanmelden bij een ZSG zijn vrouwen. 
Kan het zijn dat dit zware overwicht niet enkel te maken 
heeft met een binnen traditionele contouren gegroeid 
probleem, maar ook met een enorm taboe op seksueel 
geweld gericht op mannen en andere genders? Kan er 
samen met de uitrol van de ZSG ook gefocust worden 
op bewustmaking over seksueel geweld tegen mannen 
en andere genders, zodat we de veiligheid en opvolging 
voor iedereen kunnen verzekeren?

In tegenstelling tot wat sommige collega’s denken, 
is het initiatief Be Cyclist zeker niet overbodig. Zeker in 
een stedelijke context worden vrouwen op dit vlak heel 
erg gediscrimineerd. De progressieve vrouwenbeweging 
Zijkant voerde al meerdere malen actie rond “vrouwen en 
fietsen”. De leden kwamen vrouwen uit allerlei culturen 
tegen die om verschillende redenen discriminatie bij het 
fietsen ondervinden.

Met betrekking tot het thema van de socio-economi-
sche positie van vrouwen, meldt de spreekster dat het 
Adviescomité Emancipatie momenteel het vrouwelijk 
ondernemerschap bestudeert. Na een reeks hoorzit-
tingen, wordt er nu een reeks aanbevelingen voorbereid.

Met betrekking tot arbeidsparticipatie legt de spreek-
ster uit dat als de tewerkstellingsgraad van 80 % wordt 
bereikt, de problemen (voornamelijk voor vrouwen) nog 
niet opgelost zijn. Deeltijds werk wordt namelijk bij de 
berekening van de tewerkstellingsgraad mee opgenomen. 
Bovendien evolueren de uurlonen van deeltijds werk trager 
dan die van voltijds werk, volgens de loonkloofrapporten 
van het IGVM. Er is dus nog werk aan de winkel om de 
socio-economische positie van vrouwen te verbeteren.

Vrouwen en meisjes worden onevenredig zwaar 
getroffen door gendergerelateerd geweld en intimidatie 
op het werk. Een inclusieve, geïntegreerde en gender-
bewuste benadering, die de onderliggende oorzaken en 
risicofactoren aanpakt, met inbegrip van genderstereo-
typen, meervoudige en elkaar kruisende vormen van 
discriminatie en ongelijke machtsverhoudingen op basis 
van geslacht, is van essentieel belang om een einde te 
maken aan geweld en intimidatie in de wereld van werk.

In  dat  verband heef t  de  In te rnat iona le 
Arbeidsorganisatie op 21 juni 2019 het IAO-verdrag 

secrétaire d’État, à savoir que 91 % des personnes 
qui se présentent dans ces centres sont des femmes. 
Se pourrait-il que cette surreprésentation ne soit pas 
seulement liée à un problème classique de plus en plus 
fréquent, mais aussi à l’énorme tabou qui pèse sur les 
violences sexuelles à l’égard des hommes et des autres 
genres? Parallèlement au déploiement de ces centres, 
pourrait-on aussi se concentrer sur la sensibilisation aux 
violences sexuelles commises à l’égard des hommes 
et des autres genres, afin de garantir la sécurité et le 
suivi de chacun?

Contrairement à ce que pensent certains collègues, 
l’initiative Be Cyclist n’est certainement pas superflue. 
Sur ce plan, les femmes sont fortement discriminées, 
surtout en milieu urbain. Le mouvement féministe pro-
gressiste Zijkant a déjà mené plusieurs actions autour 
de la thématique des femmes et du vélo. Ses membres 
ont rencontré des femmes de diverses origines qui, 
pour différentes raisons, subissent des discriminations 
lorsqu’elles font du vélo.

En ce qui concerne le thème de la position socio-
économique des femmes, l’intervenante indique que 
le Comité d’avis pour l’émancipation sociale étudie 
actuellement la question de l’entrepreneuriat féminin. 
Après avoir procédé à une série d’auditions, ce comité 
prépare à présent une série de recommandations.

En ce qui concerne la participation au marché du 
travail, l’intervenante explique que la concrétisation 
de l’objectif d’un taux d’emploi à 80 % ne résoudra 
pas encore tous les problèmes (notamment pour les 
femmes). En effet, le travail à temps partiel est pris en 
compte dans le calcul du taux d’emploi. En outre, les 
rapports sur l’écart salarial établis par l’IEFH indiquent 
que les salaires horaires des travailleurs à temps partiel 
évoluent plus lentement que ceux des travailleurs à temps 
plein. Il reste donc encore fort à faire pour améliorer la 
position socio-économique des femmes.

Les femmes et les filles sont touchées de manière 
disproportionnée par la violence et le harcèlement 
fondés sur le genre au travail. Une approche inclusive, 
intégrée et tenant compte des considérations de genre, 
qui s’attaque aux causes profondes et aux facteurs 
de risque, y compris aux stéréotypes liés au genre, 
aux formes multiples et croisées de discrimination et 
aux rapports de force inégaux fondés sur le genre, est 
essentielle pour mettre un terme à la violence et au 
harcèlement dans le monde du travail.

À cet égard, l’Organisation internationale du travail 
a adopté, le 21 juin 2019, la Convention OIT contre la 
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tegen geweld en pesterijen op het werk aangenomen. 
Helaas laat de ratificering door België van dit verdrag 
op zich wachten.

Eind april 2021 verkondigde de staatssecretaris nog 
op het UNI- congres dat de ratificatie door België zou 
plaatsvinden. Maar zeven maanden later valt er nog 
geen zichtbare beweging te bespeuren.

Nochtans zou die ratificatie ongetwijfeld een stap 
voorwaarts betekenen naar meer gendergelijkheid en 
het bannen van gendergerelateerd geweld op het werk, 
ook in ons land.

Waarom is die ratificatie nog niet gebeurd? En wan-
neer zal dat dan wel gebeuren?

Problematisch volgens de Vrouwenraad is dat de 
pensioenkloof tussen vrouwen en mannen nog groter 
is dan de loonkloof. Dat heeft ook te maken met diverse 
pensioenhervormingen in het verleden die doorgaans 
meer in het nadeel waren van vrouwen.

De huidige minister van Pensioen wil sleutelen aan 
bepaalde aspecten van de wetgeving. Wat denkt de 
staatssecretaris hierover en hoe zal haar samenwerking 
met de minister van Pensioenen verlopen?

Naar aanleiding van het laatste advies van de Hoge 
Gezondheidsraad heeft de spreekster, samen met de 
heer Rigot, een wetsvoorstel voorbereid met betrekking 
tot bloeddonatie door MSM.

Er staat helaas weinig in de nota over de discriminatie 
van ouderen. In maart 2020 nam het Parlement een 
resolutie aan over een internationaal verdrag tegen de 
leeftijdsdiscriminatie van ouderen (DOC 55 0305/1). 
Hierin wordt aan de regering gevraagd om expliciet te 
ijveren voor zo’n verdrag en daarom een actieve rol op 
te nemen in de VN-werkgroep.

De grondrechten van ouderen staan al langer onder 
druk, maar de coronapandemie heeft deze tekortko-
mingen alleen maar vergroot. Een rapport van Amnesty 
International, Woonzorgcentra in de dode hoek, over 
een onderzoek in onze Belgische woonzorgcentra, en 
het COVID-rapport van UNIA, maken dit zeer concreet 
dicht bij ons.

Er is nood aan een betere bescherming van de rech-
ten van oudere personen. Als een VN-verdrag niet de 

violence et le harcèlement au travail. Malheureusement, 
la Belgique n’a toujours pas ratifié cette convention.

Fin avril 2021, la secrétaire d’État a annoncé au 
Congrès de l’UNI Europa que la Belgique allait ratifier 
la convention. Mais sept mois plus tard, on ne perçoit 
toujours pas de mouvement dans ce sens.

Pourtant, cette ratification constituerait incontestable-
ment une avancée vers une plus grand égalité entre les 
genres et vers l’interdiction de la violence fondée sur le 
genre au travail, y compris dans notre pays.

Pourquoi cette ratification n’a-t-elle pas encore eu 
lieu? Et quand aura-t-elle effectivement lieu?

Selon le Conseil des femmes, le problème est que 
l’écart entre les pensions des femmes et des hommes 
est encore plus important que l’écart entre les salaires. 
Cette situation est également liée aux différentes réformes 
des pensions réalisées dans le passé, qui étaient géné-
ralement plus défavorables aux femmes.

L’actuelle ministre des Pensions souhaite modifier 
certains aspects de la législation. Qu’en pense la secré-
taire d’État et comment compte-t-elle coopérer avec la 
ministre des Pensions?

À la suite du dernier avis du Conseil supérieur de la 
santé, l’intervenante a préparé, en collaboration avec 
M. Rigot, une proposition de loi relative aux dons de 
sang des HSH.

Il est regrettable que la note de politique générale 
n’aborde guère la question de la discrimination des 
personnes âgées. En mars 2020, le Parlement a adopté 
une résolution relative à l’élaboration d’une convention 
internationale visant à lutter contre la discrimination des 
personnes âgées (DOC 55 0305/1). Cette résolution 
demande au gouvernement de plaider explicitement 
en faveur d’une convention relative à la discrimination 
liée à l’âge et donc de s’impliquer activement dans le 
Groupe de travail sur le vieillissement des Nations unies.

Les droits fondamentaux des personnes âgées sont 
depuis longtemps sous pression, mais la pandémie 
de coronavirus n’a fait qu’accroître les manquements 
constatés. Un rapport d’Amnesty International, Les 
maisons de repos dans l’angle mort, portant sur une 
enquête dans les maisons de repos belges, et le rapport 
COVID de l’UNIA, rendent ces problèmes très concrets 
et très proches de nous.

Il est nécessaire de mieux protéger les droits des 
personnes âgées. Si une convention des Nations unies 
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oplossing is, welke stappen zal onze regering dan wel on-
dernemen om deze rechten van ouderen te garanderen?

Samen met de collega’s van de Open Vld-fractie, wil 
de spreekster ook nog vragen om de problematiek van 
besnijdenis bij jongetjes op zijn minst te onderzoeken.

Mevrouw Vanessa Matz (cdH) dankt de staatssecreta-
ris voor haar uiterst gedreven beleidsnota. Er komen veel 
thema’s in aan bod, waaronder een dat haar na aan het 
hart ligt, namelijk geweld jegens vrouwen. De regering 
heeft begrepen dat dergelijk geweld dringend en krachtig 
moet worden aangepakt, via diverse maatregelen.

Mevrouw Matz wijst echter ook op enkele minpunten 
en stelt een aantal meer specifieke vragen.

Geweld jegens vrouwen

De staatssecretaris heeft voorzien in bijkomend budget 
voor de bestrijding van seksueel en partnergeweld. Dit 
thema komt ook voor in de beleidsnota’s van de minis-
ters bevoegd voor Justitie en voor Binnenlandse Zaken, 
terwijl dat vorig jaar niet het geval was.

Mevrouw Matz wijst erop dat met betrekking tot dossiers 
als loongelijkheid, werk en pensioenen de activiteiten 
van de staatssecretaris nauw verband houden met de 
bevoegdheden van haar collega’s binnen de regering. 
Het lid vraagt dan ook in welke mate de staatssecretaris 
kan wegen op het optreden van de andere ministers.

De commissie voor Justitie bespreekt momenteel 
bijvoorbeeld het wetsontwerp houdende wijzigingen 
aan het Strafwetboek met betrekking tot het seksueel 
strafrecht (DOC 55 2141/001). Het eerste deel van dat 
wetsontwerp gaat over toestemming, incest enzovoort 
en omvat onmiskenbaar stappen vooruit. Het tweede 
deel betreft de prostitutie, maar daarin staan bepalingen 
die de slachtoffers nog kwetsbaarder maken, zoals ook 
de procureurs-generaal tijdens de hoorzittingen hebben 
aangegeven.

Mevrouw Matz spoort de staatssecretaris aan om 
met betrekking tot dat wetsontwerp bij haar collega’s 
tussenbeide te komen, teneinde de sekswerkers te 
beschermen. De staatssecretaris zou voorts overleg 
kunnen plegen met haar collega’s van de gewesten, 
bijvoorbeeld inzake huisvesting.

Op welke wijze zorgt de staatssecretaris ervoor dat 
haar beleid is afgestemd op dat van de deelstaten, 

n’est pas la solution, quelles mesures notre gouverne-
ment prendra-t-il dans ce cas pour garantir ces droits 
des personnes âgées?

Avec ses collègues du groupe Open Vld, l’intervenante 
tient également encore à demander que l’on envisage 
au moins d’examiner la problématique de la circoncision 
des garçons.

Mme Vanessa Matz (cdH) remercie la secrétaire 
d’État pour sa note de politique générale extrêmement 
volontariste. La note aborde de nombreux sujets dont 
la violence faite aux femmes, sujet qui tient particulière-
ment à cœur à Mme Matz. Le gouvernement a compris 
l’urgence de s’attaquer de manière forte à ces violences 
en déployant différents dispositifs.

Mme Matz soulève malgré tout quelques bémols et 
pose quelques questions plus ponctuelles.

Les violences faites aux femmes

La secrétaire d’État a prévu des budgets complé-
mentaires pour lutter contre les violences sexuelles 
et conjugales. Force est de constater que les notes 
de politique générale des ministres de la Justice et de 
l’Intérieur abordent également ce thème alors que ce 
n’était pas le cas l’année dernière.

Compte tenu de l’interconnexion de la secrétaire 
d’État avec ses collègues du gouvernement dans des 
dossiers tels que l’égalité salariale , l’emploi ou encore les 
pensions, Mme Matz demande quelle est sa capacité à 
peser dans le débat sur les actions des autres ministres.

Ainsi, la commission de la Justice examine actuelle-
ment le projet de loi modifiant le Code pénal en ce qui 
concerne le droit pénal sexuel (DOC 55 2141/001). La 
première partie de ce projet concerne le consentement, 
l’inceste, etc. et contient indubitablement des avancées; 
toutefois, la seconde partie du projet concernant la pros-
titution contient des dispositions qui fragilisent encore 
davantage les victimes, comme l’ont d’ailleurs souligné 
les procureurs généraux lors des auditions.

Mme Matz exhorte la secrétaire d’État à intervenir 
auprès de ses collègues dans le cadre de ce projet de 
loi pour protéger les travailleurs du sexe. La secrétaire 
d’État pourrait également se concerter avec ses homo-
logues des Régions, par exemple en ce qui concerne 
le logement.

De quelle manière la secrétaire d’État articule-t-elle 
sa politique avec les entités fédérées, étant donné que 
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aangezien het geweld jegens vrouwen een bij uitstek 
gebiedsoverschrijdend vraagstuk is?

De staatssecretaris vermeldt talrijke plannen in haar 
beleidsnota, maar naast plannen is concrete actie vereist.

Mevrouw Matz heeft de indruk dat de beleidsnota 
blijft hangen in voornemens, zoals ook mevrouw Van 
Peel stelde. Om welke redenen werden een heel aantal 
maatregelen nog niet verwezenlijkt, hoewel ze al in de 
beleidsnota van vorig jaar werden aangekondigd?

De staatssecretaris kondigt bijvoorbeeld aan dat zij 
acties ter bestrijding van de islamofobie zal ondernemen 
en antwoorden wil bieden voor alle slachtoffers van 
discriminatie in België. Dat zijn lovenswaardige voorne-
mens, maar ze hebben nog geen weerslag in het veld.

Gendergeweld

Mevrouw Matz stelt dat de gebiedsoverschrijdende 
aanpak een belangrijke voorwaarde is om de doelstel-
lingen inzake de bestrijding van gendergeweld waar te 
maken.

Seksueel geweld

Mevrouw Matz verwijst naar het geweld in de bars, niet 
alleen te Brussel, maar ook te Luik. Mevrouw Matz heeft 
niet alleen vragen omtrent het optreden van de politie en 
de waarschuwingen aan de slachtoffers, maar ook over 
het bestaan van een netwerk dat “verkrachtingsdrugs” 
verdeelt. Hoe zijn die dealers onder de radar kunnen 
blijven? Welke acties overweegt de staatssecretaris 
op lange termijn – dus naast de acties van politie en 
gerecht – om die kwaal in te dijken?

Intrafamiliaal geweld

Mevrouw Matz is van oordeel dat een stalkingalarm 
slechts een onderdeel vormt van de in te voeren regeling 
om intrafamiliaal geweld tegen te gaan.

Hoe staat de staatssecretaris tegenover dit toestel 
om recidive, wat tot de dood van het slachtoffer kan 
leiden, te voorkomen?

In andere landen zoals Frankrijk en Spanje is het 
werkzaam gebleken.

Mevrouw Matz roept op tot meer multidisciplinaire 
zorgcentra om de slachtoffers van seksueel geweld op 
te vangen. Ze is van oordeel dat die centra zich op alle 
vormen van geweld tegen vrouwen moeten toeleggen. 
Voorts zouden vrouwen ook in het ziekenhuis een klacht 

la question des violences faites aux femmes est émi-
nemment transversale?

Certes la secrétaire d’État évoque de nombreux plans 
dans sa note mais au-delà des plans, il faut aussi des 
actions concrètes.

Mme Matz a l’impression que la note de politique 
en reste au stade des intentions, comme l’a d’ailleurs 
souligné Mme Van Peel. Pour quelles raisons toute 
une série de mesures, déjà annoncées dans la note 
de l’année dernière, ne sont pas encore concrétisées?

Ainsi, la secrétaire d’État annonce qu’elle prendra 
des actions pour lutter contre l’islamophobie et qu’elle 
veut apporter des réponses à toutes les victimes de dis-
criminations en Belgique. Bien que les intentions soient 
louables, elles manquent encore d’impact sur le terrain.

Les violences de genre

En ce qui concerne la lutte contre les violences de 
genres, Mme Matz est d’avis que la transversalité est 
importante si l’on veut atteindre les objectifs.

Les violences sexuelles

Mme Matz se réfère aux violences dans les bars, 
non seulement à Bruxelles mais également à Liège. 
Au-delà de l’action de la police et des mises en garde 
des victimes, Mme Matz s’interroge sur l’existence d’un 
réseau d’approvisionnement de la “drogue du violeur”. 
Comment des dealers ont-ils pu échapper aux radars? 
Quelles sont les actions qu’envisage la secrétaire d’État 
à long terme, au-delà des actions policières et judiciaires, 
pour endiguer cette situation?

Les violences intrafamiliales

Mme Matz estime que les bracelets anti-rapprochement 
ne sont qu’une partie du dispositif à mettre en place pour 
lutter contre les violences intrafamiliales.

Quel est le sentiment de la secrétaire d’État sur ce 
dispositif afin d’éviter des récidives qui peuvent conduire 
à la mort de la victime?

Ce dispositif fonctionne dans d’autres pays comme 
en France et en Espagne.

Mme Matz plaide en faveur de la multiplication des 
centres pluridisciplinaires de prise en charge des victimes 
de violences sexuelles. Elle estime que ces centres 
devraient être dédicacés à l’ensemble des violences 
faites aux femmes. Il conviendrait, par ailleurs que les 
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moeten kunnen indienen. Hoe luidt het standpunt van 
de staatssecretaris dienaangaande?

Instituut voor de gelijkheid van vrouwen en mannen

Mevrouw Matz is ermee ingenomen dat het IGVM meer 
middelen krijgt en dat het een centrale rol zal spelen bij 
de uitwerking en de tenuitvoerlegging van allerhande 
beleid. Zullen die extra middelen volstaan om de nieuwe, 
aan het IGVM toevertrouwde opdrachten te vervullen?

Gezien het grote aantal aanvragen zal het IGVM zeker 
prioriteiten moeten stellen.

Het overleg en de budgetten

Mevrouw Matz roept op tot overleg tussen de staats-
secretaris en haar tegenhangers van de deelstaten, 
alsook tot een blijvende toekenning van budgetten 
teneinde een op de lange termijn gericht, transversaal 
beleid te waarborgen.

Mevrouw Matz kijkt reikhalzend uit naar de tenuit-
voerlegging van de aanbevelingen van de Commissie 
van experten belast met de evaluatie van de 
antidiscriminatiewetgeving.

Zij is van oordeel dat de staatssecretaris al tussentijdse 
maatregelen zou kunnen nemen, zonder die aanbeve-
lingen af te wachten.

Ze vraagt of alle acties ten uitvoer zullen worden ge-
legd en of met name zal worden bepaald welke instantie 
verantwoordelijk wordt voor de aanpak van discriminatie 
op grond van taal.

Wat is het voorgenomen tijdpad voor de tenuitvoerleg-
ging van die aanbevelingen?

Mevrouw Matz verklaart dat haar fractie constructief 
tot die tenuitvoerlegging zal bijdragen. Haar fractie (met 
name mevrouw Catherine Fonck) diende voorts een 
wetsvoorstel in tot wijziging van de wet van 30 juli 1981 
tot bestraffing van bepaalde door racisme of xenofobie 
ingegeven daden en van de wet van 10 mei 2007 ter 
bestrijding van bepaalde vormen van discriminatie, 
teneinde er een uitdrukkelijke verwijzing naar “een of 
meer beschermde criteria” in op te nemen en aldus 
de slachtoffers van meervoudige discriminatie beter te 
beschermen (DOC 55 0117/001).

Mevrouw Matz wijst erop dat de antidiscriminatiewet 
van 2007 ook het tegengaan van discriminatie op grond 
van gewicht betreft. Ze verwijst naar het incident op de 
foor te Luik, waar een jong meisje de toegang tot een 
attractie werd geweigerd op grond van haar gewicht. 

femmes puissent déposer plainte à l’hôpital. Qu’en 
pense la secrétaire d’État?

Institut pour l’Egalite des femmes et des hommes

Mme Matz se réjouit que l’IEFH sera renforcé et qu’il 
aura un rôle central à jouer dans l’élaboration et la mise 
en œuvre de nombreuses politiques. Les moyens accrus 
qui lui seront attribués seront-ils suffisants pour assumer 
les nouvelles missions qui lui ont été confiées?

Compte tenu du grand nombre de demandes, l’Institut 
devra certainement fixer des priorités.

La concertation et les budgets

Mme Matz plaide pour une concertation entre la secré-
taire d’État et ses homologues des entités fédérées et 
pour l’attribution de budgets pérennes afin de garantir 
une politique transversale et axée sur le long terme.

Mme Matz attend avec impatience la mise en œuvre 
des recommandations de la Commission d’experts 
chargés d’évaluer les lois anti-discrimination.

Elle est d’avis que la secrétaire d’État pourrait déjà 
prendre des actions intermédiaires sans attendre ces 
recommandations.

Elle demande si toutes les actions vont être mises 
en œuvre, notamment la détermination de l’organe 
responsable de la discrimination basée sur la langue.

Quel est le timing pour la mise en œuvre de ces 
recommandations?

Mme Matz déclare que son groupe se montrera 
constructif pour cette mise en œuvre. Il a d’ailleurs 
déposé une proposition de loi en ce sens (Proposition 
de loi (Mme Catherine Fonck) modifiant la loi du 30 juillet 
1981 tendant à réprimer certains actes inspirés par le 
racisme ou la xénophobie et la loi du 10 mai 2007 tendant 
à lutter contre certaines formes de discrimination, en 
vue d’y faire explicitement référence “à un ou plusieurs 
critères protégés” afin de mieux protéger les victimes 
de discriminations multiples (DOC 55 117/001)).

Mme Matz rappelle que la loi anti-discrimination 
de 2007 concerne également la lutte contre la gros-
sophobie. Elle se réfère à l’incident qui a eu lieu à la 
foire de Liège lorsqu’une jeune fille s’est vu refuser 
l’accès à une attraction en raison de son poids. Si on 



2292/032DOC 5566

C H A M B R E   4 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2021 2022 K A M E R • 4 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Er kan begrip worden opgebracht voor die beslissing 
vanwege de veiligheid of het niet aangepast zijn van 
het materiaal, maar het jonge meisje was erg gekwetst 
door de manier waarop haar werd gezegd dat ze beter 
wat zou sporten.

Mevrouw Matz vraagt de staatssecretaris welke 
maatregelen zij beoogt te nemen om alle vormen van 
discriminatie op grond van het uiterlijk tegen te gaan.

Discriminatie op grond van gewicht leidt regelmatig 
tot fatshaming op de sociale netwerken en werkt aldus 
spot en discriminatie in de hand. Dergelijke discriminatie 
isoleert mensen van de samenleving. Er moet beleid 
kunnen worden uitgewerkt dat de aanvaarding van een 
verschillend uiterlijk bevordert.

Tot slot roept mevrouw Matz de minister op om haar 
beleid tegen geweld tegen vrouwen voort te zetten 
en om invulling te geven aan de vele projecten, want 
de slachtoffers rekenen erop dat daadwerkelijk wordt 
opgetreden. Toch mag men daarbij niet te veel hooi op 
de vork nemen.

Mevrouw Sophie Rohonyi (DéFI) feliciteert de staats-
secretaris en dankt haar voor haar inzet. Hoewel de 
spreekster tot de oppositie behoort, erkent zij dat de 
wil aanwezig is om te ijveren voor de vrouwenrechten, 
de bescherming van de vrouwen, de rechten van de 
lgbtqi+-personen, alsook de slachtoffers van discrimi-
natie, haat en racisme.

Haar vragen en haar kritische opmerkingen beogen 
dan ook geenszins het beleid van de staatssecretaris 
neer te halen, maar het te vervolmaken, het nog doel-
treffender te maken en ervoor te zorgen dat niemand 
uit de boot valt.

Geweld jegens vrouwen

1. Femicide

Femicide vormt het sluitstuk van oplopend structureel 
patriarchaal geweld jegens vrouwen en meisjes op fysiek, 
psychologisch, economisch en seksueel vlak.

In haar nationaal actieplan (NAP) kondigt de staats-
secretaris aan dat het aantal gevallen van femicide ein-
delijk officieel zal worden geregistreerd. Kan zij daar wat 
meer over kwijt? Wie zal die gegevens verzamelen? Het 
multidisciplinair kenniscentrum? Zo ja, tegen wanneer 
mag de oprichting van dat centrum worden verwacht?

Dankzij de officiële registratie zal het verschijnsel 
weliswaar gerichter kunnen worden aangepakt en zullen 

peut comprendre cette exclusion pour des questions 
de sécurité ou de matériel inadapté, la jeune fille a été 
blessée par la manière dont on lui a dit qu’elle devrait 
plutôt aller faire du sport.

Mme Matz demande à la secrétaire d’État quelles sont 
les mesures qu’elle envisage pour lutter contre toutes 
les discriminations qui ont trait à l’apparence physique.

La grossophobie alimente régulièrement les réseaux 
sociaux et suscite des moqueries et des discriminations. 
Ces discriminations isolent les personnes de la vie en 
société. Il faut pouvoir élaborer des politiques qui facilitent 
l’acceptation de physiques différents.

En conclusion, Mme Matz invite la ministre à pour-
suivre sa politique de lutte contre les violences faites 
aux femmes et à concrétiser ses nombreux projets car 
les victimes attendent des actions concrètes. Elle lui 
rappelle l’adage “Qui trop embrasse, mal étreint”.

Mme Sophie Rohonyi (DéFI) félicite la secrétaire 
d’État et la remercie pour son engagement. Même en 
siégeant dans l’opposition, l’intervenante peut recon-
naître la volonté d’agir pour les droits des femmes, pour 
leur protection, pour les droits des LGBTQI+, pour les 
victimes de discriminations, de haine et de racisme.

C’est pourquoi ses questions et critiques ne visent en 
aucun cas à casser la politique de la secrétaire d’État 
mais à la parfaire, à la rendre pleinement efficace, en 
veillant à ce que personne ne soit laissé au bord du 
chemin.

Violences faites aux femmes

1. Féminicide

Les féminicides arrivent au terme d’une escalade 
de violences structurelles et patriarcales à l’égard des 
femmes et filles: des violences physiques, psycholo-
giques, économiques, sexuelles.

Dans son Plan d’action National (PAN), la secrétaire 
d’État annonce enfin un enregistrement officiel du nombre 
de féminicides. Peut-elle en dire plus? Qui réalisera cette 
récolte de données? Le centre d’expertise multidiscipli-
naire? Dans la positive, à quand peut-on s’attendre à la 
mise sur pied de ce centre?

Par ailleurs, si le recensement officiel permettra très 
clairement de mieux cibler le phénomène et donc de 
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dus doeltreffendere maatregelen ter beteugeling ervan 
kunnen worden genomen, maar ons strafrecht kent nog 
steeds geen gendergebaseerde tenlasteleggingscodes.

Het ontwerp van Seksueel Strafwetboek reikt trouwens 
geen oplossing voor dat knelpunt aan, want tijdens de 
hoorzittingen in het Parlement hebben alle feministische 
organisaties gehekeld dat in dat ontwerp geen sprake is 
van een genderperspectief. Wat heeft de staatssecretaris 
daarop te antwoorden, in het besef dat de minister van 
Justitie zulks geen probleem vindt? Wanneer zal femicide 
in ons Strafwetboek worden opgenomen?

Een van de maatregelen in het NAP bestaat erin 
over femicide en de eventuele opname ervan in het 
Strafwetboek advies te vragen aan de expertencom-
missie. In dat verband kan echter het volgende worden 
opgemerkt:

— die maatregel is een doorslagje van wat ter zake 
in het regeerakkoord staat;

— die maatregel wordt niet vermeld in de beleidsnota.

Waarom heeft de staatssecretaris die maatregel niet 
opgenomen?

De staatssecretaris geeft voorts aan dat het NICC een 
studie over femicide zal uitvoeren omdat in het GREVIO-
verslag van september 2020 wordt aangegeven dat zulks 
nodig is. Een van de acties in het NAP wordt evenwel 
als volgt omschreven: “De mogelijkheid bestuderen 
om een mechanisme in te stellen voor de analyse van 
moorden op basis van gender, met bijzondere aandacht 
voor feminicides.”.

Voor de uitvoering van dat plan wordt een budget 
ter beschikking gesteld van 2,5 miljoen euro, wat de 
bevoegdheden van de staatssecretaris betreft. Welk 
deel van dat bedrag zal concreet bestemd zijn voor de 
doelstelling inzake de volledige uitbanning van femicide?

2. De Zorgcentra na Seksueel Geweld

De Zorgcentra na Seksueel Geweld zijn daadwerkelijk 
een vooruitgang en worden bijzonder gewaardeerd, zo-
wel door de spelers in het veld als door de slachtoffers, 
want hun medische en psychologische onderzoeken 
verlopen vlotter, en ook het indienen van een klacht is 
eenvoudiger.

Helaas bereiken die centra niet alle slachtoffers van 
seksueel geweld.

prendre des mesures plus efficaces pour l’endiguer, 
notre droit pénal ne permet toujours pas de codes de 
prévention sur la base du genre.

D’ailleurs, le projet de Code pénal sexuel ne répond 
pas à ce problème puisque les organisations féministes 
auditionnées au Parlement ont toutes critiqué l’absence 
de perspective genrée dans ce Code. Que répond la 
secrétaire d’État à cette critique, sachant que le ministre 
de la Justice ne voit pas de problème à cela? A quand 
une inscription du féminicide dans notre code pénal?

L’une des mesures du PAN consiste à demander l’avis 
de la commission d’experts concernant le féminicide 
et son éventuelle inclusion dans le Code pénal, sauf:

— qu’il s’agit d’un copier-coller ce que prévoyait 
l’accord de gouvernement à ce sujet;

— mais aussi que cette mesure n’est pas reprise 
dans la note de politique générale.

Pourquoi la secrétaire d’État n’a-t-elle pas précisé 
cette mesure?

La secrétaire d’État indique également qu’une étude 
INCC sur les féminicides sera menée, au vu du rapport 
Grevio de septembre 2020, qui met en avant la nécessité 
d’une telle étude. Or, lorsqu’on lit le PAN, on s’aperçoit 
qu’il sera “étudié la possibilité de mettre en place un 
mécanisme permettant d’analyser les cas d’homicides 
fondés sur le genre, avec une attention particulière pour 
les féminicides”.

Un budget de 2,5 millions d’euros est prévu pour 
la mise en œuvre du plan, pour ce qui concerne les 
compétences de la secrétaire d’État. Quelle part de 
cette somme sera concrètement destinée à l’objectif 
“zéro féminicide”?

2. Les centres de prise en charge des victimes de 
violences sexuelles

Les centres de prise en charge des victimes de vio-
lences sexuelles représentent une réelle avancée, 
largement appréciée tant par les acteurs de terrain que 
par les victimes, qui voient leurs examens médicaux, 
psychologiques ou encore leur dépôt de plainte facilités.

Le problème, c’est que ces centres ne s’adressent 
pas à l’ensemble des victimes de violences sexuelles.
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De spreekster heeft van slachtoffers en van hun advo-
caten vernomen dat de ZSG de slachtoffers momenteel 
voorstellen om zich zonder afspraak in het ZSG aan te 
bieden wanneer ze minder dan zeven dagen voordien 
zijn verkracht en dat zij daar een klacht kunnen indienen.

Indien de verkrachting meer dan 7 dagen, maar min-
der dan een maand geleden plaatsvond, stelt het ZSG 
voor te bellen of een email te sturen om een afspraak te 
maken, waarbij eveneens de mogelijkheid bestaat om 
in het centrum een klacht in te dienen.

Indien het seksueel geweld daarentegen meer dan 
een maand geleden plaatsvond, geven de centra aan dat 
het slachtoffer hen beter kan bellen en dat zij de betrok-
kene in de mate van het mogelijke zullen doorverwijzen 
naar andere bijstandsorganisaties. In dat geval is het 
dus niet mogelijk in het centrum klacht in te dienen, want 
op de website wordt aangegeven dat een afspraak met 
de politie kan worden gemaakt om klacht in te dienen.

De slachtoffers van seksueel geweld dat meer dan 
een maand geleden plaatsvond, krijgen dus stelselmatig 
nul op het rekest bij de ZSG en worden doorverwezen 
naar het politiebureau. Daar krijgen zij dan te maken 
met eerstelijnspolitiepersoneel dat niet altijd is opgeleid 
op het vlak van seksueel geweld. Bevestigt de staats-
secretaris dat onderscheid tussen de slachtoffers van 
een verkrachting naargelang die minder of meer dan 
een maand geleden plaatsvond? Welke beweegredenen 
liggen aan die situatie ten gronde? Zou niet moeten 
worden gewaarborgd dat die centra álle slachtoffers 
van seksueel geweld kunnen opvangen?

Zou het door de politie van Elsene toegepaste model 
van de EVA-cel overigens niet kunnen worden uitgebreid 
tot alle politiezones?

Heeft de staatssecretaris voorts bij de minister van 
Binnenlandse Zaken aangedrongen op een verhoging 
van het aantal uren opleiding inzake slachtofferbejegening 
die de politiemensen jaarlijks moeten volgen?

3. Mobiele teams voor partnergeweld

In het veld ontberen de preventiemaatregelen een 
sluitsteen, namelijk de in partnergeweld gespecialiseerde 
mobiele teams. Die zouden de link kunnen leggen met 
de andere spelers die bijdragen aan de strijd tegen der-
gelijk geweld. Zulke mobiele teams worden al ingezet in 
andere landen, met name in Frankrijk en in Oekraïne.

De staatssecretaris pleit ervoor de slachtoffers die 
eerder al een klacht hebben ingediend, opnieuw te be-
naderen, maar die strategie levert niets op voor “nieuwe” 

L’intervenante a appris, tant de victimes que d’avocates 
qui les représentent, que les CPVS proposent aujourd’hui 
aux victimes de s’y rendre sans rendez-vous si le viol 
a eu lieu dans les 7 jours, avec possibilité de déposer 
plainte au sein du centre.

Si le viol a eu lieu depuis plus de 7 jours mais endéans 
le mois, le CPVS propose de téléphoner ou d’envoyer 
un mail pour prendre rendez-vous, avec, à nouveau la 
possibilité de déposer plainte au sein du centre.

Par contre, si la violence sexuelle a eu lieu depuis 
plus d’un mois, les centres indiquent qu’il est préférable 
de les appeler et que, dans la mesure du possible, ils 
orienteront la personne vers d’autres organisations 
capables de l’assister. Dans ce dernier cas, il n’y a donc 
plus de possibilité de déposer plainte au sein du centre, 
le site indiquant qu’“un rendez-vous à la police peut être 
pris pour déposer plainte”.

Autrement dit, les victimes d’une violence sexuelle 
datant de plus d’un mois se font systématiquement 
déboutées de leur demande au sein des CPVS, qui les 
renvoie vers les commissariats de police. Elles ont alors 
affaire à des policiers de première ligne qui ne sont pas 
toujours formés aux violences sexuelles. La secrétaire 
d’État confirme-t-elle cette distinction entre les victimes 
d’un viol datant de moins d’un mois et de plus d’un mois? 
D’où découle cette situation? Ne faudrait-il pas garantir 
que ces centres puissent traiter toutes les victimes de 
violence sexuelle en leur sein?

Une autre solution ne serait-elle pas d’élargir le modèle 
de cellule EVA du commissariat d’Ixelles à toutes les 
zones de polices?

La secrétaire d’État a-t-elle également plaidé auprès 
de la ministre de l’Intérieur pour augmenter le nombre 
d’heures obligatoires de formation à l’accueil des vic-
times qui sont dispensées aux policiers chaque année?

3. Les équipes mobiles violences conjugales

Parmi les mesures de prévention, il manque ce que 
l’on pourrait appeler un “acteur-clé” sur le terrain, à savoir 
des équipes mobiles spécialisées dans les violences 
conjugales. Ces équipes pourraient faire la jonction 
avec les autres acteurs qui participent à la lutte contre 
ces violences. Ces équipes mobiles sont déjà utilisées 
dans d’autres pays, notamment en France et en Ukraine.

La secrétaire d’État privilégie le principe de la revisite, 
à destination des victimes ayant déjà porté plainte, sauf 
que ce principe ne répond pas aux victimes qui sont 
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slachtoffers of voor slachtoffers die nog geen klacht 
durfden indienen.

Om rekening te kunnen houden met de diversiteit 
van de slachtoffers, hun situatie en hun noden moet 
een brede waaier van maatregelen worden genomen.

Wordt nog steeds niet overwogen mobiele teams in 
te zetten? Waarom niet? Is dat een beleidskeuze dan 
wel een budgettaire keuze?

4. Straffeloosheid voor de plegers van seksueel 
geweld

Het is bekend dat in België te weinig vrouwen een 
klacht indienen, met name omdat ze denken dat een 
klacht toch niets uithaalt.

Het gevolg daarvan is dat de geweldplegers ermee 
wegkomen: van de verkrachtingszaken wordt in België 
53 % geseponeerd; in 63 % van de gevallen wegens 
gebrek aan bewijs.

Meestal ontbreekt het aan materiële bewijzen. Afnames 
in het ziekenhuis zijn alleen zinvol als de verkrachting 
nog zeer recent is; de meeste sporen verdwijnen im-
mers na 24 uren.

Ook vallen de bewijzen van agressie moeilijk te verza-
melen wanneer de verkrachting geen zichtbare sporen 
van fysiek geweld heeft nagelaten, wat bijvoorbeeld 
het geval is bij slachtoffers die in een verlammende 
schoktoestand verkeren.

In dat geval bestaat het voornaamste verweer van het 
slachtoffer uit diens woord – een woord dat zal moeten 
worden gestaafd door psychologisch onderzoek, ook 
“geloofwaardigheidsonderzoek” genoemd.

Dergelijke onderzoeken kunnen echter heel subjectief 
zijn, terwijl posttraumatische stress bijvoorbeeld objec-
tiveerbaar is via MRI.

Het woord van het slachtoffer moet eindelijk gehoor 
krijgen, maar de spreekster vraagt hoe de staatssecretaris 
zulks beter zal inbedden in de gerechtelijke procedures.

5. Opleidingen omtrent partner- en familiaal geweld

Hoewel de staatssecretaris opleidingen in uitzicht 
stelt voor sommige actoren, zoals politiemensen, is er 
geen spoor van opleidingen voor huisartsen, tenzij in het 
Nationaal Actieplan: de verspreiding van de meldcodes 
en de integratie ervan in de beroepspraktijk.

nouvellement victimes ou qui n’ont pas encore franchi 
le pas de porter plainte.

Il faut diversifier les mesures pour répondre à la diver-
sité des victimes, de leur situation et de leurs besoins.

La mesure d’équipes mobiles n’est-elle toujours pas 
envisagée? Pourquoi? La raison est-elle politique ou 
plutôt budgétaire?

4. Impunité des auteurs de violences sexuelles

On sait qu’en Belgique, trop peu de femmes portent 
plainte, notamment parce qu’elles se disent que cela 
ne sert à rien.

Le résultat est l’impunité des auteurs de ces violences, 
puisque 53 % des affaires de viol sont classées sans 
suite en Belgique, dont 63 % en raison d’un manque 
de preuve.

Les preuves matérielles font très souvent défaut 
puisque les prélèvements effectués à l’hôpital ne peuvent 
se faire que si le viol est très récent, la plupart des 
preuves disparaissant après 24 h.

Les preuves de l’agression sont également difficiles 
à collecter lorsque le viol s’est passé sans laisser de 
trace de violence physique apparente, lorsque la victime 
s’est retrouvée en situation de sidération par exemple.

Dès lors, c’est la parole de la victime qui constituera 
sa principale défense, parole qui devra être corroborée 
par des expertises psychologiques, également appelées 
“expertises de crédibilité”.

Or, ces expertises peuvent être très subjectives, 
alors que le stress post-traumatique, par exemple, est 
objectivable par IRM.

Pour que la parole des victimes soit enfin entendue, 
comment la secrétaire d’État compte-elle la renforcer 
au sein des procédures judiciaires?

5. Formations sur les violences conjugales et 
familiales

Si la secrétaire d’État énonce des formations pour 
certains acteurs tels que les policiers, on ne voit pas de 
trace de formation à destination des médecins généra-
listes, si ce n’est, dans le PAN,: “la diffusion des codes 
de signalement et l’intégration de ceux-ci dans la pratique 
des professionnels.
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Hoe ziet die integratie van de meldcodes er concreet 
uit? Gaat het om een volwaardige opleiding van de 
huisartsen omtrent partner- en familiaal geweld? Zo ja, 
gaat het dan om een verplichte, permanente bijscholing?

6. Statistieken over geweld jegens vrouwen

De spreekster is ingenomen met de oprichting van 
een Belgisch kenniscentrum over geweld tegen vrouwen. 
Dat centrum zal ter zake gegevens kunnen verzamelen.

Mevrouw Rohonyi heeft evenwel vragen bij de maat-
regel om het geslacht niet langer op de identiteitskaart 
te vermelden. Zal dat criterium volledig van de iden-
titeitskaart verdwijnen, of zal het alleen met het blote 
oog niet langer zichtbaar zijn, maar wel nog via de chip 
kunnen worden uitgelezen?

Mocht het geslacht helemaal van de identiteitskaart 
verdwijnen, hoe zullen dan nog naar gender uitgesplitste 
statistieken kunnen worden aangemaakt? Op welke gron-
den zal men over die statistieken kunnen beschikken?

7. Preventie

Over het algemeen is preventie nog altijd het beste 
wapen om geweld jegens vrouwen te bestrijden.

Voor Sylvie Lausberg van het Centre d’Action Laïque 
en van de CFFB houdt de strijd tegen geweld tegen vrou-
wen in de eerste plaats een mentaliteitsverandering in.

Sinds 2011 zijn lessen seksuele opvoeding dan wel 
verplicht in het Franstalig onderwijs, maar de duur 
ervan, de actoren en de programma’s zijn niet nader 
gedefinieerd.

GREVIO geeft in zijn rapport dit aan: “Si des efforts 
louables ont été réalisés pour généraliser ces enseig-
nements, il semblerait qu’ils ne soient pas abordés de 
manière systématique”.

Het Nationaal Actieplan van de staatssecretaris geeft 
aan dat sinds 2019 een nieuw samenwerkingsakkoord 
wordt uitgeschreven in verband met relationele, affec-
tieve en seksuele voorlichting (EVRAS – éducation à 
la vie relationnelle, affective et sexuelle). Hoe ver staat 
het daar intussen mee? Waarom maakt de duur van die 
vorming geen deel uit van die herziening?

Naast die primaire preventie kunnen ook sensibili-
seringscampagnes geweld te snel af zijn of minstens 
aansturen op een tijdige opvang van slachtoffers. Daarin 

En quoi consiste l’intégration de ces codes de signa-
lement dans la pratique? Cela s’apparente-t-il à une 
formation en tant que telle des médecins généralistes 
sur la question des violences conjugales et familiales? 
Si oui, s’agit-il d’une formation continue et obligatoire?

6. Statistiques concernant les violences faites 
aux femmes

L’intervenante se réjouit de la création d’un centre 
d’expertise belge sur les violences faites aux femmes, 
qui pourra procéder à la collecte de données.

Mme Rohonyi se pose toutefois des questions sur 
la mesure de la suppression du critère du sexe sur la 
carte d’identité. S’agira-t-il d’une suppression totale de 
ce critère ou de le rendre invisible à l’œil nu, mais lisible 
avec un lecteur de carte ID?

Dans le cas d’une suppression totale, comment pour-
ra-t-on continuer à formuler des statistiques ventilées 
sur la base du genre? Sur quelles bases pourra-t-on se 
fonder pour disposer de ces statistiques?

7. Prévention

De façon générale, la prévention restera toujours la 
meilleure arme pour lutter contre les violences faites 
aux femmes.

Pour Sylvie Lausberg du Centre d’Action Laïque et 
du CFFB, la lutte contre les violences faites aux femmes 
passe par un changement des mentalités.

Or, si les cours d’éducation sexuelle sont obligatoires 
dans l’enseignement de la Communauté française 
depuis 2011, rien ne précise ni la durée, ni les acteurs, 
ni les programmes.

Le rapport du Grevio souligne d’ailleurs que “Si des 
efforts louables ont été réalisés pour généraliser ces 
enseignements, il semblerait qu’ils ne soient pas abordés 
de manière systématique”.

Le PAN de la secrétaire d’État mentionne la réécriture 
entamée en 2019 d’un nouvel accord de coopération 
au sujet de l’EVRAS. Où en est la finalisation de cette 
réécriture? Pourquoi la durée de ces formations n’est-
elle pas incluse dans cette révision?

Outre cette prévention primaire, les campagnes de 
sensibilisation peuvent, elles aussi, anticiper les violences, 
ou du moins permettre aux victimes d’être prises en 
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schuilt het belang van de campagnes die het oproep-
nummer Ecoutes conjugales onder de aandacht willen 
brengen.

Volgens Yamina Zaazaa van het Centre de prévention 
des violences conjugales et familiales zijn de vrouwen 
die slachtoffer worden, onvoldoende geïnformeerd. Is de 
staatssecretaris van plan het hele jaar door ruchtbaar-
heid te geven aan de noodnummers en de informatie 
over de opvangcentra, en niet alleen ter gelegenheid 
van de Dag tegen geweld tegen vrouwen?

8. Aangekondigde maatregelen: mobiel 
stalkingalarm

De staatssecretaris heeft eveneens verwezen naar 
de positieve evaluatie van het proefproject in Gent. Welk 
budget is voor de uitrol van het project vereist? Ten laste 
van welk beleidsniveau?

Er zijn tweehonderd stalkingalarmtoestellen aange-
kocht; komen er nog of zijn er dat genoeg?

Vrouwenrechten tegen de achtergrond van het recht 
op gezondheid

1. Vrijwillige zwangerschapsafbreking

Wanneer een vrouw wordt belet haar zwangerschap 
af te breken, is dat geweld tegen vrouwen. De vrijwil-
lige zwangerschapsafbreking ontbreekt echter volledig 
in de beleidsnota en in het Nationaal Actieplan. Met 
enige lichtgelovigheid zou men kunnen denken dat het 
om een vergetelheid gaat, maar het is geen geheim 
dat dit onderwerp taboe is: de regering is immers maar 
tot stand kunnen komen omdat de tekst om vrijwillige 
zwangerschapsafbreking uit het strafrecht te halen en 
om de voorwaarden ervan te versoepelen, onder de 
mat is geveegd.

Het regeerakkoord bepaalt dat de abortuswet zal 
worden geëvalueerd door een “onafhankelijk” multidis-
ciplinair wetenschappelijk comité (aangesteld door de 
meerderheidspartijen).

Meer dan een jaar later valt er van een dergelijk we-
tenschappelijk comité niets te bekennen.

Meer dan een jaar later is het nog altijd niet duidelijk 
of daadwerkelijk de hoop bestaat dat CD&V, die in dit 
dossier van meet af aan met een vetorecht zwaait, plots 
heil zou kunnen zien in een pragmatische logica ten 
gunste van de vrouwen.

charge à temps. D’où l’intérêt des campagnes visant à 
faire connaître le numéro d’appel Ecoutes conjugales.

Selon Yamina Zaazaa du Centre de prévention des 
violences conjugales et familiales, les femmes victimes 
sont insuffisamment informées. La secrétaire d’État 
compte-elle davantage véhiculer les numéros d’urgence 
et les infos relatives aux centres d’accueil toute l’année, 
et pas uniquement à l’occasion de la journée contre les 
violences faites aux femmes?

8. Mesures annoncées: alarme mobile harcèlement

La secrétaire d’État a aussi mentionné l’évaluation 
positive du projet pilote mené à Gand. Quel budget le 
déploiement du projet nécessite-t-il? A charge de quel 
niveau de pouvoir?

Les 200 boutons d’alarme achetés constituent-ils un 
début ou sont-ils suffisants?

Droits des femmes dans le contexte du droit à la santé

1. IVG

Empêcher une femme d’avorter est une violence 
faite aux femmes. Or, l’IVG est totalement absente de la 
note de politique générale et du Plan d’action National. 
On pourrait presque croire naïvement à un oubli, sauf 
que l’on sait très bien que ce sujet est tabou, puisque 
le gouvernement n’a pu se former qu’avec la mise au 
frigo du texte dépénalisant l’IVG et assouplissant ses 
conditions.

L’accord de gouvernement prévoit qu’une évaluation 
de la loi IVG sera menée par un comité scientifique 
multidisciplinaire “indépendant” (désigné par les partis 
du gouvernement).

Plus d’un an plus tard, on ne sait toujours pas où en 
est ce comité scientifique.

Plus d’un an plus tard, on ne sait toujours pas s’il y 
a un réel espoir de voir le CD&V, qui brandit un droit de 
veto depuis le départ dans ce dossier, soudainement 
s’inscrire dans un logique pragmatique au profit des 
femmes.
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Hoe zit het dus met het dossier inzake vrijwillige 
zwangerschapsafbreking? Mogen vrouwen nog de hoop 
koesteren dat er tegen het einde van de regeerperiode 
nog iets zal bewegen op dit vlak?

Is de staatssecretaris bereid het Parlement aan te 
moedigen zijn werkzaamheden te hervatten, net zoals de 
Franse Assemblée nationale, die onlangs de verlenging 
heeft aangenomen van de wettelijke termijn waarbinnen 
abortus mag worden uitgevoerd?

De spreekster begrijpt niet dat de staatssecretaris 
Poolse vrouwen in hun streven naar het recht op abortus 
ondersteunt, maar dat ze Belgische vrouwen die aan 
een nog te restrictieve wetgeving zijn onderworpen, in 
de kou laat staan.

Wat het recht op abortus in Polen betreft, heeft de 
spreekster een voorstel van resolutie ingediend teneinde 
de regering te verzoeken in dit dossier nog verder te 
gaan, door

— bij een inbreukprocedure een tussenkomst door 
derden in te stellen bij het Hof van Justitie van de EU;

— een interstatelijke zaak aanhankelijk te maken bij 
het Europees Hof voor de Rechten van de Mens;

— van de Europese Unie te eisen dat de Europese 
fondsen niet kunnen worden gebruikt ter financiering 
van beleidsdaden van de Poolse regering die het recht 
op abortus kunnen aantasten;

— de noodzakelijke hulp en bijstand te verlenen 
aan Poolse vrouwen die eventueel naar België komen 
om er een vrijwillige zwangerschapsafbreking te laten 
uitvoeren, zolang dat nodig is.

Is de staatssecretaris bereid die maatregelen te on-
dersteunen, bovenop de financiële steun die aan het 
collectief Abortion without borders wordt toegekend?

2. Draagmoederschap

Draagmoederschap is een ander belangrijk element 
dat in de beleidsnota ontbreekt.

Er bestaat in België een juridisch vacuüm, waardoor 
zowel de draagmoeder en de wensouders als het kind 
aan veel risico’s blootstaan. Hoewel bepaalde zieken-
huiscentra in België draagmoederschap begeleiden, 
hebben de overeenkomsten die betrekking hebben op 
het draagmoederschap geen enkele juridische waarde 
en worden ze als nietig beschouwd.

Qu’en est-il donc du dossier IVG? Les femmes peuvent-
elles espérer voir les lignes bouger avant la fin de la 
législature?

La secrétaire d’État est-elle prête à encourager le 
Parlement à reprendre ses travaux, à l’instar de la France 
où l’assemblée nationale a voté récemment l’extension 
du délai légal pour avorter?

L’intervenante ne comprendrait pas que la secrétaire 
d’État défende les femmes polonaises à avorter, mais 
qu’elle ne défende pas les femmes belges soumises à 
une législation encore trop restrictive.

Pour ce qui concerne le droit à l’IVG en Pologne, 
l’intervenante a déposé une proposition de résolution 
pour inviter le gouvernement à aller plus loin:

— une tierce intervention devant la Cour de justice 
de l’UE en cas de procédure d’infraction;

— saisine de la Cour européenne des droits de 
l’homme dans le cadre d’un recours interétatique;

— exiger auprès de l’UE que les fonds européens ne 
puissent pas être utilisés pour financer les politiques du 
gouvernement polonais susceptibles de porter atteinte 
au droit à l’avortement;

— l’aide et l’assistance nécessaires aux femmes polo-
naises qui viendraient procéder à une IVG en Belgique, 
et ce aussi longtemps qu’il le faudra.

La secrétaire d’État est-elle prête à soutenir ces 
mesures, en plus du soutien financier apporté au collectif 
Abortion without borders?

2. Gestation pour autrui

Un autre grand absent de la note de politique générale 
est la gestation pour autrui.

Il existe en Belgique un vide juridique qui comporte de 
nombreux risques, tant pour la mère porteuse, que pour 
les parents d’intention et l’enfant. Ainsi, bien que certains 
centres hospitaliers effectuent des GPA en Belgique, la 
convention de GPA n’a aucune valeur juridique et est 
considérée comme nulle.
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Volgens het Belgisch recht heerst dan ook onzeker-
heid over de mogelijke verbreking van de verwantschap 
tussen de draagmoeder en het kind. Wordt het geen tijd 
dat men voorziet in een wettelijk kader voor draagmoeder-
schap, waarin meer bepaald de toegangsvoorwaarden, 
het niet-commerciële karakter, de wettelijke regeling 
inzake de toestemming en de gevolgen op het vlak van 
verwantschap worden bepaald?

Niet alleen onvruchtbare paren, maar ook lgbtqi+-
paren verwachten van de regering dat ze een en ander 
uitklaart.

3. Obstetrisch en gynaecologisch geweld

Uit een zeer recente bevraging door het Plateforme 
pour une naissance respectée blijkt dat er nog steeds 
handelingen worden gesteld die schadelijk zijn voor 
de gezondheid, zoals fundusexpressie (een handeling 
waarbij op de uteriene fundus druk wordt uitgeoefend 
om de geboorte van de baby te versnellen), of verdoving 
die onvoldoende werkt.

De cijfers zijn verontrustend: één vrouw op vijf zou 
dat soort van geweld hebben ondergaan. Vrouwen met 
een andere huidskleur vergaat het nog slechter: één op 
drie van hen heeft ermee te maken.

De staatssecretaris kaart die thematiek aan in haar 
Nationaal Actieplan en voorziet in dat verband in de 
oprichting van een interfederale werkgroep die samen 
met de stakeholders moet nagaan welk gevolg kan 
worden gegeven aan de aanbevelingen van beroeps-
beoefenaars ter zake met betrekking tot obstetrisch en 
gynaecologisch geweld.

Kan de staatssecretaris duidelijkheid verschaffen over 
het tijdpad, andere mogelijke maatregelen, de steun aan 
de alternatieve structuren voor bevalling in het ziekenhuis 
en erbuiten, alsook over de voorlichting van patiëntes 
over hun rechten en de mogelijke prenatale follow-up?

Wat stelt de staatssecretaris voor ten gunste van 
zwangere migranten die geen van de landstalen machtig 
zijn, en voor vrouwen die in grote armoede leven en 
vaak heel slecht geïnformeerd zijn over hun rechten?

4. Anticonceptie en de noodpil

Mevrouw Rohonyi is ingenomen met het streven van de 
staatssecretaris om na te gaan of de noodpil kan worden 
verstrekt door niet-medisch personeel. Anticonceptie is 
echter duidelijk nog te veel een vrouwenzaak.

Ce faisant, la possibilité de rompre le lien de filiation 
entre la mère porteuse et l’enfant reste incertaine en droit 
belge. N’est-il pas temps de prévoir un encadrement légal 
de la GPA qui déterminerait notamment les conditions 
d’accès, le caractère non commercial, l’encadrement 
du consentement ainsi que les conséquences sur le 
plan de filiation?

De nombreux couples stériles, mais aussi des couples 
LGBTQI+ attendent en tout cas une clarification de la 
part du gouvernement.

3. Violences obstétricales et gynécologiques

Une très récente enquête a été menée par la 
“Plateforme pour une naissance respectée” et révèle 
que des actes délétères, tels que l’expression abdominale 
(qui est un acte consistant à appliquer une pression sur 
le fond de l’utérus afin d’accélérer la sortie du bébé) ou 
encore des actes à vif pratiqués sans anesthésie ou avec 
une anesthésie inefficace continuent à être pratiqués.

Les chiffres sont alarmants: une femme sur cinq 
aurait été victime de ces violences. Pire encore quand 
les femmes sont racisées: il s’agirait alors d’une femme 
sur trois.

La secrétaire d’État aborde cette thématique dans 
son PAN, avec un groupe de travail interfédéral chargé 
d’étudier le suivi à donner aux recommandations des 
professionnels relatives aux violences obstétricales 
et gynécologiques, en collaboration avec les parties 
prenantes.

Peut-elle donner des précisions concernant le calen-
drier de travail, d’autres mesures qui pourraient être 
prises, le soutien apporté aux structures alternatives 
d’accouchement à l’intérieur et à l’extérieur des hôpitaux 
, sur l’info aux patientes sur leurs droits et les possibilités 
pour le suivi prénatal?

Que propose la secrétaire d’État aux femmes en-
ceintes en situation d’exil, qui ne maîtrisent pas l’une 
des langues nationales et aux femmes en situation de 
grande précarité qui sont souvent très peu informées 
sur leurs droits?

4. Contraception et pilules d’urgence

Mme Rohonyi salue la volonté de la secrétaire d’État 
d’étudier la possibilité d’autoriser la délivrance de la pilule 
d’urgence par le personnel non médical. Par contre, en 
ce qui concerne la contraception, il est clair qu’elle pèse 
encore trop sur les femmes.
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Anticonceptie voor mannen is een belangrijke uitda-
ging in dat verband. De spreekster is tevreden dat de 
staatssecretaris in haar beleidsnota aangeeft dat het 
onderzoek op dat vlak moet worden bevorderd.

Hoe zal ze dat doen? Zal ons land onderzoek voeren 
in zijn eentje, of zal dat gebeuren in samenwerking met 
andere Europese landen? Hoe zal dat onderzoek wor-
den gefinancierd? Wanneer zal dat onderzoek worden 
opgestart?

5. Menstruatiearmoede

De spreekster is verwonderd dat de staatssecretaris 
geen maatregelen tegen menstruatiearmoede voorstelt.

Menstruatiearmoede is ook in de gevangenis een 
groot probleem; het is uiterst belangrijk dat de vrouwelijke 
gevangenen toegang hebben tot menstruatieproducten, 
ook al zijn ze er in de minderheid.

Tot slot rijst de vraag of men er voor de meest kwets-
bare vrouwen niet beter aan zou doen menstruatiepro-
ducten via de OCMW’s te verdelen. In dat geval zou de 
regering de OCMW-financiering wel moeten verhogen.

Seksisme in de openbare ruimte, inclusief online

1. Stalking op straat

Aangifte doen voor stalking op straat blijft moeilijk, 
omdat die seksistische handelingen moeilijk te bewijzen 
zijn. Zulks ontmoedigt de vrouwen die er het slachtoffer 
van zijn, waardoor ze in hun schulp kruipen.

In februari 2021 heeft mevrouw Rohonyi de minister 
van Binnenlandse Zaken bevraagd over een project op 
initiatief van de politie van Luik, “Lutte contre le sexisme 
et le harcèlement de rue”. De bedoeling daarvan is het 
fenomeen van straatintimidatie en seksisme tegen te 
gaan via een alomvattende benadering.

Mevrouw Verlinden gaf daarop aan dat het interessant 
zou zijn dergelijke projecten overal uit te rollen.

In hoeverre werd dat project opgevolgd? Zal het alge-
meen kunnen worden uitgerold, met name als onderdeel 
van het Nationaal Actieplan?

Nog in verband met veiligheid op straat vestigt de 
staatssecretaris in haar beleidsnota de aandacht op het 
Be Cyclist-plan, dat het gebruik van de fiets door vrouwen 
moet bevorderen. Uitstekend, maar niet alleen met de 
fiets rijst er een probleem. Zo nemen vrouwen ook nog 

La contraception masculine représente à cet égard 
un enjeu majeur. L’intervenante est rassurée de lire dans 
la note de la secrétaire d’État que la recherche dans ce 
domaine doit être stimulée.

De quelle manière? Lancerons-nous des recherches 
de façon unilatérale ou en coopération avec d’autres 
pays européens? Comment ces recherches seront-elles 
financées? Un timing est-il prévu pour leur lancement?

5. Précarité menstruelle

L’intervenante s’étonne de voir que la secrétaire d’État 
ne propose rien contre la précarité menstruelle.

La précarité est également très importante dans le 
milieu carcéral, où il est fondamental d’assurer un accès 
aux protections menstruelles, même si les femmes y 
sont minoritaires.

Et enfin, pour toucher les femmes plus vulnérables, ne 
faudrait-il pas envisager une distribution des protections 
via les CPAS, ce qui nécessiterait une augmentation de 
leur financement par le gouvernement?

Sexisme dans l’espace public, y compris en ligne

1. Harcèlement en rue

La dénonciation du harcèlement en rue reste difficile. 
Pour cause, notamment, la difficulté de prouver ces 
actes sexistes, ce qui provoque chez les femmes qui 
en sont victimes un certain découragement et un repli 
sur elles-mêmes.

En février 2021, Mme Rohonyi a interrogé la ministre 
de l’Intérieur sur un projet lancé par la police de Liège, 
nommé “Lutte contre le sexisme et le harcèlement de 
rue” et dont l’objectif est d’aborder le phénomène du 
harcèlement de rue et du sexisme par une approche 
globale.

Madame Verlinden avait répondu qu’il était en effet 
intéressant de généraliser ce genre de projet.

Quel suivi a-t-il été accordé à ce projet? A-t-il vocation 
à être généralisé notamment dans le cadre du PAN?

Toujours concernant la sécurité en rue, la secrétaire 
d’État fait un focus dans sa note politique sur le plan 
“Be Cyclist” qui vise à faciliter l’utilisation du vélo par 
les femmes. C’est très bien, mais il n’y a pas que le 
vélo qui pose problème. Les femmes sont toujours 
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altijd minder vaak het openbaar vervoer, net omdat ze 
schrik hebben te worden lastiggevallen of aangerand.

Op een vraag die mevrouw Rohonyi daarover in januari 
2021 aan de minister van Mobiliteit heeft gesteld, heeft 
die laatste geantwoord dat in 2019 camera’s in de treinen 
werden geplaatst, dat treinbegeleiders opleidingen ter 
zake hebben gekregen en dat in de treinen telefoonnum-
mers worden aangegeven waarnaar kan worden gebeld.

Welke maatregelen zullen volgend jaar worden geno-
men opdat vrouwen en meisjes zich veiliger kunnen voelen 
op het openbaar vervoer? Beschikt de staatssecretaris 
over nieuwe cijfers aangaande meldingen van belaging 
op het NMBS-net? Zal de NMBS onderzoek doen om 
het fenomeen van belaging in de trein te objectiveren?

2. Onlinehaat

Onlinehaat is al te vaak de facto straffeloos omdat 
het beschouwd wordt als een persmisdrijf, waarvoor het 
hof van assisen bevoegd is.

Het viel bij de spreekster dan ook in goede aarde dat 
de staatssecretaris in haar beleidsnota van 2020 aangaf 
dat zij artikel 150 van de Grondwet wilde wijzigen. In de 
commissie voor de Herziening van de Grondwet werd 
dit debat evenwel opgeschort. Het lid durft te hopen dat 
het alsnog een sluitstuk krijgt.

In elk geval is samenwerking met de sociale media 
cruciaal in de strijd tegen onlinehaat. Daarom ook is het 
zo belangrijk dat gehoor wordt gegeven aan de resolutie 
die het Parlement op 6 mei 2021 aangenomen heeft.

Welk tijdpad zal gelden? Welke maatregelen komen 
eerst aan bod?

Worden nog andere maatregelen in uitzicht gesteld 
om samenwerking en zelfs co-regulering met de sociale 
media te versterken?

Gendergelijkheid

1. Vrouwelijk ondernemerschap

Slechts één op de drie ondernemers is een vrouw; 
vaak gaat het dan nog om kleine zelfstandigen die alle 
moeite van de wereld hebben om van banken steun te 
verkrijgen of om eigenaars te overtuigen hun pand aan 
hen te verhuren.

moins représentées dans les usagers des transports 
en commun, notamment par peur d’être harcelées ou 
agressées.

Mme Rohonyi avait interrogé le ministre de la Mobilité 
à cet égard en janvier 2021, qui a répondu qu’en 2019, 
des caméras avaient été placées dans les trains, que 
des formations aux accompagnateurs de train étaient 
données et que des numéros d’appel étaient affichés 
dans les trains.

Que sera fait l’année prochaine pour la sécurité des 
femmes et filles dans les transports en commun? La 
secrétaire d’État a-t-elle de nouveaux chiffres sur les 
signalements de harcèlement sur les réseaux de la 
SNCB? Des enquêtes vont-elles être réalisées par la 
SNCB afin d’objectiver le phénomène du harcèlement 
dans les trains?

2. Haine en ligne

La haine en ligne est trop souvent sujette à une impu-
nité de fait, puisqu’elle est considérée comme un délit 
de presse relevant de la Cour d’Assises.

L’intervenante était donc ravie de lire dans l’exposé 
d’orientation politique de la secrétaire d’État de l’an 
2020 qu’elle avait l’intention de modifier l’article 150 de 
la Constitution. Or, ce débat a été suspendu en com-
mission de la Révision de la Constitution. La membre 
ose espérer que cela finira par aboutir.

Dans tous les cas, la coopération avec les médias 
sociaux dans la lutte contre la haine en ligne est cru-
ciale. D’où l’importance de transposer la résolution du 
Parlement adoptée le 6 mai 2021.

Quel est le timing? Quelles mesures seront prioritaires?

D’autres mesures sont-elles envisagées pour ren-
forcer la coopération, voire la co-régulation avec les 
médias sociaux?

Égalité hommes-femmes

1. Entrepreneuriat féminin

Seul un tiers des entrepreneurs sont des femmes et 
ce sont souvent de petites indépendantes qui peinent à 
convaincre les banques de les soutenir ou les proprié-
taires de leur louer leur bien.
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De beleidsnota bevat weliswaar enkele maatregelen 
ter ondersteuning van het vrouwelijk ondernemerschap, 
maar echt concrete maatregelen ziet de spreekster niet.

De in het Parlement gehouden hoorzittingen waren 
nochtans duidelijk: de maatregelen ter bevordering van 
vrouwelijk ondernemerschap moeten worden verankerd in 
een transversale strategie waarbij niet alleen de overheid 
betrokken is, maar ook alle actoren van de economie.

In dit verband opperden de deskundigen bijvoor-
beeld de oprichting van een specifieke interministeriële 
conferentie “vrouwelijk ondernemerschap”, waarin alle 
economische, digitale en met werk verbonden compe-
tenties vertegenwoordigd zouden zijn, en waaraan ook 
het bedrijfsleven zou deelnemen.

Tevens werd gewezen op de noodzaak van het ver-
krijgen van statistieken over dit onderwerp, door meer 
bepaald cijfers op te vragen bij organisaties als het NIS 
en de UCM, of bij de banken, aangezien het voor vrouwen 
moeilijk is bij hen krediet te verkrijgen.

Maar vooral zal op die punten geen vooruitgang kun-
nen worden geboekt zonder financiële maatregelen, 
bijvoorbeeld om de inkomensverschillen tussen mannen 
en vrouwen weg te werken, zowel voor de zelfstandigen 
in hoofdberoep als voor die in bijberoep.

De DéFI-fractie wil de bakens voor die maatregelen 
uitzetten in een voorstel van resolutie. Is de staatsse-
cretaris bereid die maatregelen te steunen?

2. Evenwicht privéleven/werk

Mevrouw Rohonyi vraagt zich af of het wel menens is 
met dat evenwicht, gelet op het voorstel dat de regering 
doet om een vierdaagse werkweek in te voeren zonder 
vermindering van de arbeidstijd.

Dreigt die maatregel niet in het nadeel te zijn van de 
vrouwen, die langere dagen zullen moeten doen en het 
moeilijker zullen hebben om het huishouden bestierd te 
krijgen? Werd die maatregel bovendien afgetoetst aan 
het gender mainstreaming-criterium?

Racisme en discriminatie

1. Migranten en genderdimensies tegen de 
achtergrond van discriminatie

Het verheugt de spreekster dat de staatssecretaris 
racisme tegen migranten in de kijker wil plaatsen, maar 
tegelijk de situatie van de migrantenvrouwen wil belichten.

Si la note de politique générale contient certaines 
mesures qui soutiennent l’entrepreneuriat féminin, 
l’intervenante peine à déceler les mesures concrètes.

Or, les auditions menées au sein du parlement l’ont 
démontré: il faut ancrer les mesures visant à promouvoir 
l’entrepreneuriat féminin dans une stratégie transversale 
qui implique non seulement les autorités, mais aussi les 
acteurs de la vie économique.

À cet égard, les experts proposaient par exemple la 
création d’une CIM spécifique “entrepreneuriat féminin” 
qui rassemblerait des compétences économiques, 
numériques et de l’emploi ainsi que des représentants 
du monde économique.

Il a également été mis en avant la nécessité d’obtenir 
des statistiques à ce sujet, en demandant notamment 
des chiffres aux organisations telles que le SNI, l’UCM 
ou encore aux banques au vu de la difficulté pour les 
femmes d’obtenir des crédits auprès de ces organismes.

Et surtout, ces avancées ne seront pas possibles 
en l’absence de mesures financières qui visent par 
exemple à supprimer les différences de revenus entre 
hommes et femmes en ce qui concerne les revenus 
d’indépendants à titre principal ainsi que d’indépendants 
complémentaires.

Le groupe DéFI compte baliser ces mesures dans une 
proposition de résolution. La secrétaire d’État est-elle 
prête à soutenir ces mesures?

2. Equilibre vie privée/vie professionnelle

Mme Rohonyi s’interroge sur la recherche de cet 
équilibre dans le contexte de la proposition du gouver-
nement d’établir une semaine de travail de quatre jours, 
et ce sans diminution du temps de travail.

Cette mesure ne risque-t-elle pas de porter préjudice 
aux femmes, qui devront cumuler des journées plus 
longues et une charge de travail à domicile plus com-
pliquée à gérer? Cette mesure est-elle analysée sous 
le prisme du gendermainstreaming?

Racisme et discrimination

1. Migrants et dimensions du genre dans le contexte 
de la discrimination

L’intervenante est ravie de lire que la secrétaire d’État 
compte mettre en avant le racisme anti-migrant, mais 
également de faire un focus sur les femmes migrantes.
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De staatssecretaris wil voorzien in de mogelijkheid 
dat een klacht kan worden ingediend zonder dat men 
het risico loopt door de politie te worden gestraft. Dat 
is allemaal goed en wel, maar een meer structurele 
oplossing ware geweest in de wet van 15 december 
1980 duidelijke regularisatiecriteria op te nemen, meer 
bepaald om meer vrouwen ertoe te overhalen ook echt 
een klacht in te dienen wanneer zij het slachtoffer zijn 
van geweld, van discriminatie of van seksuele of econo-
mische uitbuiting. Het wetsvoorstel dat de DéFI-fractie ter 
zake heeft ingediend, werd echter door de meerderheid 
afgewezen. Wat doen de fractie van de staatssecretaris 
en haar diensten echt om de overige regeringsleden van 
die noodzaak te overtuigen?

De staatssecretaris beaamt tevens dat de genderdi-
mensie te weinig aan bod komt in de opvangprocedu-
res, in het kader van de “grensprocedure” of nog bij de 
opleiding van de immigratieambtenaren.

De spreekster ziet echter geen concrete maatregelen 
die erop gericht zijn om bij de asielaanvraagprocedures 
rekening te houden met de genderdimensie.

Zij is voorts verbaasd dat de meerderheid de door 
haar ingediende amendementen op de in april 2021 
aangenomen resolutie betreffende intrafamiliaal geweld 
niet heeft gesteund. Daarin werd het volgende gevraagd:

— rekening houden met de genderdimensie bij de 
analyse van de vervolgingsmotieven in het raam van de 
procedure tot aanvraag van internationale bescherming;

— eenvormigheid tot stand brengen op het vlak van de 
beschermingsregelingen voor vrouwen die het slachtoffer 
zijn van intrafamiliaal geweld en die een gezinshereni-
gingsprocedure doorlopen.

Zullen de in de beleidsnota vermelde maatregelen 
“die beter op de Belgische situatie zijn afgestemd” 
(DOC 55 2294/015, blz. 16) dergelijke initiatieven 
behelzen?

2. Islamofobie

Vervolgens gaat mevrouw Rohonyi in op de intersec-
tionele benadering van de racismebestrijding, waar ook 
de heer Bacquelaine al kritiek op had.

Mevrouw Rohonyi is het eens met het lid dat die 
strijd op universalistische basis moet worden gevoerd; 
de betrokkenen mogen dus niet in specifieke hokjes 
worden gestopt.

De strijd tegen de islamofobie is een heel concreet 
voorbeeld. Het is onaanvaardbaar dat vrouwen op de 

La secrétaire d’État veut entériner la possibilité de 
porter plainte sans risque de sanction par la police. C’est 
très bien, mais une solution plus structurelle aurait été 
d’inscrire dans la loi du 15 décembre 1980 des critères 
clairs de régularisation et ce, notamment, afin de réduire 
le nombre de femmes qui renoncent à porter plainte 
lorsqu’elles sont victimes de violences, de discriminations, 
d’exploitation sexuelle ou économique. Or, la majorité a 
rejeté la proposition de loi du groupe DéFI qui allait en 
ce sens. Que font concrètement le parti de la secrétaire 
d’État et ses services pour convaincre les collègues de 
majorité de cette nécessité?

La secrétaire d’État admet également que la dimension 
de genre est peu intégrée dans les procédures d’accueil, 
dans le cadre de la “procédure à la frontière” ou encore 
dans les formations des agents d’immigration.

Or, l’intervenante ne voit pas de mesures concrètes 
pour prendre en compte l’aspect genré dans le cadre 
des procédures de demande d’asile.

Il est étonnant, par ailleurs, que la majorité ait refusé 
les amendements de l’intervenante sur la résolution 
sur la violence intrafamiliale adoptée en avril 2021 qui 
demandaient que:

— les motifs de persécution dans le cadre de la pro-
cédure de demande de protection internationale tiennent 
compte de l’aspect genré;

— les régimes de protection des femmes victimes 
de violences intrafamiliales qui sont en procédure de 
regroupement familial soient uniformisées.

“Les mesures les plus adaptées aux réalités belges” 
mentionnées dans la note de politique générale pour-
raient-elles comprendre de telles initiatives?

2. Islamophobie

Ensuite, Mme Rohonyi aborde l’approche intersec-
tionnelle de la lutte contre le racisme, qui a notamment 
été épinglée par M. Bacquelaine.

Comme lui, Mme Rohonyi pense qu’il faut mener cette 
lutte de manière universaliste, et non en enfermant les 
personnes dans des catégories de personnes spécifiques.

Un exemple très concret est la lutte contre l’islamo-
phobie. Il est inacceptable que des femmes se voient 
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arbeids- of woningmarkt worden gediscrimineerd omdat 
zij een hoofddoek dragen. De spreekster vraagt zich 
echter af welke bescherming de staatssecretaris denkt 
te bieden aan de vrouwen met een moslimachtergrond 
die alle tekenen van religieuze overtuigingen overboord 
willen gooien.

Belooft de staatssecretaris ook die vrouwen te ver-
dedigen? Zo ja, hoe?

Mag erop worden gerekend dat de staatssecretaris 
in dialoog treedt met de vertegenwoordigers van religi-
euze moslims en van voorstanders van de lekenstaat 
met een moslimachtergrond? Mevrouw Rohonyi denkt 
bijvoorbeeld aan het Collectif Laïcité Yallah, dat zich 
ongerust maakt over de verscherpte verknochtheid aan 
het begrip “islamofobie”, zowel voor de vrijheid van alle 
vrouwen als voor de vrijheid van meningsuiting.

3. Antisemitisme

Wat het antisemitisme betreft, had mevrouw Rohonyi 
bij het lezen van de beleidsnota de onaangename indruk 
dat het beleid van de staatssecretaris ter zake louter 
berust op een “waakzaamheidscel”. Dat is erg pover.

Mag worden gehoopt dat de bestrijding van het an-
tisemitisme een grote plaats krijgt in het interfederaal 
plan tegen het racisme?

4. Discriminatie op grond van taal

De spreekster is ook verbaasd dat in de beleidsnota 
helemaal geen sprake is van discriminatie op grond van 
taal, hoewel dat in ons land vaak voorkomt.

Er wordt ook met geen woord gerept van de oprichting 
van een orgaan dat bevoegd zou zijn voor taaldiscrimi-
natie, hoewel zulks werd gevraagd in het rapport van 
2017 van de federale commissie voor de evaluatie van 
de antidiscriminatiewetten, alsook door Unia.

De ratificatie van het kaderverdrag voor de bescher-
ming van nationale minderheden en van protocol nr. 12 
van het EVRM komt evenmin aan bod.

Dat schuurt, want rechtstreekse discriminatie op grond 
van taal is sinds 2007 onwettig, net zoals discriminatie 
op grond van andere criteria.

Elk jaar ontvangt Unia bijna 135 aangiften voor discri-
minatie op grond van taal, maar krachtens de wet mag 
de instelling die niet behandelen.

discriminées sur le marché de l’emploi ou du logement 
parce qu’elles portent le voile. Mais l’intervenante s’inter-
roge sur la protection que la secrétaire d’État compte 
apporter aux femmes d’origine musulmane qui veulent 
se libérer de tout signe d’appartenance religieuse.

La secrétaire d’État s’engage-t-elle aussi à défendre 
ces femmes, et si oui comment?

Peut-on compter sur la secrétaire d’État pour dialoguer 
avec des représentants religieux et laïques de la commu-
nauté musulmane? Mme Rohonyi pense par exemple au 
Collectif Laïcité Yallah qui s’inquiète de cet attachement 
accru à la notion d’islamophobie, tant pour la liberté de 
toutes femmes que pour la liberté d’expression.

3. Antisémitisme

En ce qui concerne l’antisémitisme, Mme Rohonyi 
a eu la désagréable impression en lisant la note de 
politique générale que toute la politique de la secrétaire 
d’État contre l’antisémitisme repose sur une “cellule de 
veille.”. C’est un peu court.

Peut-on espérer que l’antisémitisme aura une grande 
place dans le Plan interfédéral contre le racisme?

4. Discriminations sur base de la langue

L’intervenante s’étonne également de ne voir dans 
la note aucune trace des discriminations basées sur la 
langue, pourtant très présentes dans notre pays.

Pas un mot non plus sur la création d’un organe 
compétent pour les discriminations linguistiques, qui est 
d’ailleurs réclamée par la commission fédérale d’éva-
luation des lois anti-discrimination dans son rapport de 
2017, et par UNIA.

Rien non plus sur la ratification de la Convention-
cadre pour la protection des minorités nationales et du 
protocole 12 de la CEDH sur les discriminations.

C’est problématique parce que les discriminations 
directes sur la base de la langue sont illégales depuis 
2007, au même titre que les discriminations sur la base 
d’autres critères.

Chaque année, Unia reçoit près de 135 signalements 
pour discriminations sur la base de la langue, signale-
ments que la loi ne lui permet pas de traiter.
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Welk antwoord is de staatssecretaris van plan te 
verstrekken met betrekking tot dat verschijnsel, dat de 
deskundigen heel terecht een discriminatie binnen de 
discriminatie noemen?

5. Plan ter bestrijding van racisme

De staatssecretaris erkent dat de redactie van het 
plan ter bestrijding van het racisme een harde dobber 
is, maar hoopt het desondanks in het najaar van 2021 
te kunnen afronden.

Zal het plan nog in 2021 worden voorgesteld?

Wat zullen de krachtlijnen ervan zijn? Welke belem-
meringen vertragen de aanneming ervan?

Bloedgift door homoseksuelen

Tot slot kondigt de staatssecretaris aan te willen 
nadenken over de voorwaarden met het oog op de af-
schaffing van de onthoudingstermijn van 12 maanden 
die homoseksuelen in acht moeten nemen om bloed 
te geven.

De spreekster is verheugd in de beleidsnota te lezen 
dat het beter zou zijn “om te focussen op het risicogedrag 
van elke donor in plaats van op seksuele activiteiten op 
zich”, want dat strookt volkomen met het wetsvoorstel 
dat DéFI ter zake heeft ingediend.

In een ander deel van de beleidsnota stelt de staats-
secretaris echter te willen “onderzoeken of het mogelijk 
is om de onthoudingstermijn die van homoseksuele 
bloeddonoren wordt gevraagd, te verkorten”.

Door die termijn louter te verkorten, blijft men echter 
de homoseksuele mannen een etiket opkleven en blijft 
men boudweg ontkennen dat homoseksuele stellen een 
stabiele relatie kunnen hebben en bijgevolg volkomen 
veilig bloed kunnen geven.

Het blijft dan ook bij denkoefeningen en studies, 
terwijl andere landen hun wetgeving aanpassen zonder 
op dergelijke studies te wachten, vanuit het principe dat 
iemand die bloed geeft, verantwoordelijkheid neemt, 
alsook rekening houdend met het feit dat de kwaliteit 
van het afgenomen bloed steeds wordt gecontroleerd 
alvorens te worden toegediend aan iemand anders.

Kan de staatssecretaris derhalve verduidelijken wat 
zij van plan is? Wil zij de homoseksuele mannen op de-
zelfde wijze behandelen als alle andere mensen, of wil 
zij louter de onthoudingsperiode verkorten, waardoor de 
discriminatie jegens hen geenszins wordt weggewerkt?

Quelle réponse la secrétaire d’État compte-elle ap-
porter à ce que les experts qualifient très justement de 
“discrimination parmi les discriminations”?

5. Plan de lutte contre le racisme

A propos du plan de lutte contre le racisme, la secré-
taire d’État reconnait la complexité du processus, tout 
en souhaitant que le plan aboutisse dans le courant de 
l’automne 2021.

Le plan sera-t-il présenté encore en 2021?

Quelles en sont les grandes lignes? Quels points de 
blocage retardent l’adoption de ce plan?

Don de sang homosexuel

Enfin, la secrétaire d’État annonce vouloir réfléchir 
aux conditions pour supprimer le délai d’abstinence de 
12 mois pour le don de sang des homosexuels.

L’intervenante se réjouissait de lire dans la note qu’“il 
conviendrait plutôt de cibler les comportements à risque 
de chaque donneur et non pas une pratique sexuelle en 
soi”, ce qui va totalement dans le sens de la proposition 
de loi DéFI.

Toutefois, dans une autre partie de la note, la secré-
taire d’État évoque sa volonté de “réduire au maximum 
le délai d’abstinence réclamé aux hommes homosexuels, 
afin qu’ils puissent donner leur sang”.

Or, une simple réduction du délai continuera à caté-
goriser les hommes homosexuels, d’une façon qui nie 
purement et simplement la possibilité pour des couples 
homosexuels d’entretenir une relation stable et, par 
conséquent, de donner leur sang en toute sécurité.

Par ailleurs, on en resterait au stade des réflexions, 
des évaluations, pendant que d’autres pays modifient 
leur législation, sans attendre une telle évaluation, 
partant du principe que lorsque l’on donne son sang, 
on est responsable, tout en sachant que la qualité du 
sang prélevé est toujours vérifiée avant d’être transfusé.

Dès lors, la secrétaire d’État, peut-elle préciser sa 
volonté? Souhaite-elle mettre les hommes homosexuels 
sur le même pied d’égalité que toutes les autres per-
sonnes, ou veut-elle uniquement réduire le délai d’abs-
tinence, ce qui ne supprimera en rien la discrimination 
qu’ils subissent?
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Mevrouw Kathleen Depoorter (N-VA) hecht heel veel 
belang aan de transparante besteding van middelen 
door de overheid. Naar aanleiding van de opmerkingen 
in een recent rapport van het Rekenhof had de spreek-
ster verwacht dat de staatssecretaris een financiële 
audit of controle van het IGVM zou inschrijven in haar 
beleidsnota.

De vrouwenorganisatie Amazone krijgt de meeste 
subsidies van het Instituut voor gelijkheid tussen vrouwen 
en mannen (IGVM). Zij krijgt 450 000 euro subsidies. 
Op de jaarrekening staat dat Amazone een overschot 
heeft geboekt van 130 808 euro. Dat bedrag is nu ge-
bruikt om de openstaande schulden van de vzw af te 
betalen, waardoor ze nu nog slechts 14 403,99 euro 
schulden heeft. Waarom evalueert de staatssecretaris 
deze financiering niet?

Hoe verklaart de staatssecretaris dat Amazone veel 
meer subsidies krijgt dan andere verenigingen?

De bepaling van de subsidies valt onder de bevoegd-
heid van de Raad van Bestuur van het Instituut. Welke 
procedures worden er gevolgd voor de bepaling en 
toekenning van de subsidies?

In hoeverre wordt er onderzocht of ook andere orga-
nisaties nood hebben aan subsidies in het kader van de 
werking van het Instituut? Onderzoekt de staatssecretaris 
de veranderende maatschappelijke noden?

Is het de bedoeling dat subsidies aangewend worden 
om schulden af te betalen?

In hoeverre komt de toegekende subsidie voor 
Amazone tegemoet aan de begroting die zij heeft in-
gediend bij het Instituut? Het Rekenhof wijst op de 
anomalie dat de subsidies voor 2019 werden toegekend 
vooraleer de begroting werd ingediend. Welke stappen 
werden er ondernomen om aan de opmerking van het 
Rekenhof tegemoet te komen?

Het Instituut betaalt 322 000 euro huurgeld aan de 
Regie der Gebouwen voor het gebouw waar de orga-
nisatie worden ondergebracht. Wordt een deel van de 
huur gerecupereerd van de organisatie? Is het beloofde 
onderzoek naar deze huur al gebeurd en wat was de 
conclusie?

Kan de staatssecretaris garanderen dat de leden van 
de Raad van Bestuur de financiële situatie van organisa-
ties die subsidies ontvangen naar behoren controleren? 
De Raad van Bestuur zou in 2018 en 2019 geen quorum 
behaald hebben. Om de werking toch te garanderen 
werd in deze periode naast de initiële uitnodiging op de 

Mme Kathleen Depoorter (N-VA) attache une grande 
importance à l’utilisation transparente des deniers publics. 
Après les observations formulées dans un rapport récent 
de la Cour des comptes, l’intervenante s’attendait à ce 
que la secrétaire d’État prévoie dans sa note de politique 
générale un audit ou un contrôle financier de l’IEFH.

L’organisation de femmes Amazone reçoit la plupart 
des subventions de l’Institut pour l’égalité des femmes 
et des hommes (IEFH). Elle reçoit en effet 450 000 eu-
ros de subsides. Les comptes annuels de cette asso-
ciation indiquent qu’elle a enregistré un excédent de 
130 808 euros. Ces 130 808 euros ont été utilisés pour 
rembourser les dettes de l’ASBL, qui n’a donc plus que 
14 403,99 euros de dettes. Pourquoi la secrétaire d’État 
n’évalue-t-elle pas ce financement?

Comment la secrétaire d’État explique-t-elle qu’Ama-
zone reçoit beaucoup plus de subsides que d’autres 
associations?

La détermination des subsides relève de la respon-
sabilité du conseil d’administration de l’IEFH. Quelles 
sont les procédures suivies pour la détermination et 
l’octroi des subsides?

Dans quelle mesure est-il examiné si d’autres orga-
nisations ont également besoin de subsides dans le 
cadre du fonctionnement de l’IEFH? La secrétaire d’État 
est-elle attentive à l’évolution des besoins sociaux?

Que pense-t-elle du fait d’utiliser des subsides pour 
rembourser des dettes? Est-ce le but?

Dans quelle mesure le subside octroyé à Amazone 
est-il conforme au budget que l’association a soumis à 
l’IEFH? La Cour des comptes pointe l’anomalie selon 
laquelle les subsides pour 2019 ont été accordés avant 
le dépôt du budget. Quelles mesures ont été prises en 
vue de se conformer à l’observation de la Cour des 
comptes?

L’IEFH paie un loyer de 322 000 euros à la Régie des 
bâtiments pour l’immeuble que l’organisation occupe. 
Une partie du loyer est-elle récupérée auprès de l’orga-
nisation? L’enquête promise sur ce loyer a-t-elle déjà été 
menée et si oui, quelle en a été la conclusion?

La secrétaire d’État peut-elle garantir que les membres 
du Conseil d’administration vérifient correctement la 
situation financière des organisations qui reçoivent des 
subsides? En 2018 et 2019, le Conseil d’administration 
de l’IEFH n’aurait pas atteint le quorum nécessaire. Afin 
de garantir néanmoins le fonctionnement de l’institut, 
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Raad van Bestuur een tweede uitnodiging verstuurd voor 
een Raad van Bestuur die een kwartier later, dezelfde 
dag zou plaatsvinden. Op deze manier werd het quorum 
stelselmatig omzeild. Het Rekenhof geeft de aanbeveling 
om de tweede Raad van Bestuur te organiseren binnen 
een termijn die het behalen van het quorum mogelijk 
maakt. Wordt deze aanbeveling op vandaag toegepast? 
Heeft de staatssecretaris een plan om de problemen 
met de Raad van Bestuur aan te pakken?

Het rapport van het Rekenhof beveelt eveneens aan 
om de Raad van Bestuur toe te wijzen aan leden die 
onafhankelijk opereren van de organisaties die door 
het Instituut gesubsidieerd worden. Thans blijkt die 
onafhankelijkheid niet volledig gegarandeerd. Heeft de 
staatssecretaris stappen gezet om deze onafhankelijk-
heid in de toekomst te garanderen?

Een volgende aanbeveling van het Rekenhof betreft 
de toekenning van subsidies. In hoeverre analyseerde de 
staatssecretaris de mogelijkheid of noodzaak bepaalde 
subsidies te verschuiven volgens de maatschappelijke 
noden? Kan zij bovendien de vernieuwde procedure voor 
het toekennen van subsidies op basis van de begroting 
van de verenigingen toelichten?

De spreekster wil in het kader van de openbaarheid 
van bestuur alle verslagen van de Raad van Bestuur en 
de bijhorende bijlagen van de jaren 2017, 2018, 2019, 
2020 en 2021 ontvangen.

In welke juridische geschillen komt het Instituut tus-
senbeide? Zijn de hogere werkings- en communicatie-
kosten van het Instituut te wijten aan een stijging van 
het aantal geschillen?

Vindt de staatssecretaris het niet problematisch dat 
in het jaarverslag van het Instituut één persoon bij naam 
wordt genoemd?

De heer Simon Moutquin (Ecolo-Groen) dankt de 
staatssecretaris voor haar beleidsnota, die – in tegenstel-
ling tot wat sommige collega’s beweren – wel degelijk 
zeer veel concrete maatregelen bevat. Eindelijk besteedt 
België extra middelen aan de Zorgcentra na Seksueel 
Geweld en aan opvangplaatsen voor lgbtqi+-personen. 
Eindelijk komt er ook een plan tegen racisme.

Op 1 december was het Wereldaidsdag. Personen 
die drugs injecteren, lopen vijf keer meer kans om hiv 
op te lopen. Ook transpersonen en sekswerkers lopen 
een verhoogd risico. Mannen die seks hebben met 

durant cette période, en plus de la convocation initiale, 
une seconde convocation à une réunion du Conseil 
d’administration prévue 15 minutes plus tard le même jour 
a été envoyée aux administrateurs. De cette manière, le 
quorum a été systématiquement contourné. La Cour des 
comptes recommande d’organiser la deuxième réunion 
du conseil d’administration dans un délai permettant 
d’atteindre le quorum. Cette recommandation est-elle 
appliquée aujourd’hui? La secrétaire d’État a-t-elle un 
plan pour tenter de remédier aux problèmes liés au 
conseil d’administration?

Le rapport de la Cour des comptes recommande éga-
lement que le conseil d’administration soit composé de 
membres qui opèrent indépendamment des organisations 
subventionnées par l’IEFH. Pour l’instant, cette indépen-
dance n’est manifestement pas pleinement garantie. La 
secrétaire d’État a-t-elle entrepris des démarches afin 
de garantir cette indépendance à l’avenir?

Une autre recommandation de la Cour des comptes 
concerne l’octroi de subsides. Dans quelle mesure la 
secrétaire d’État a-t-elle analysé la possibilité ou la 
nécessité de redistribuer certains subsides en fonction 
des besoins sociaux? Pourrait-elle en outre expliquer 
la nouvelle procédure d’octroi de subsides basée sur 
le budget des associations?

Par ailleurs, l’intervenante demande de recevoir, 
dans le cadre de la publicité de l’administration, tous les 
rapports du Conseil d’administration et les annexes qui 
les accompagnent pour les années 2017, 2018, 2019, 
2020 et 2021.

Dans quels litiges juridiques l’IEFH intervient-il? 
L’augmentation des coûts de fonctionnement et de com-
munication de l’Institut est-elle due à une augmentation 
du nombre de litiges?

La secrétaire d’État ne trouve-t-elle pas problématique 
que dans le rapport annuel de l’IEFH, une personne soit 
désignée nommément?

M. Simon Moutquin (Ecolo-Groen) remercie la secré-
taire d’État pour sa note de politique générale, qui, 
contrairement à ce que prétendent certains collègues, 
contient de très nombreuses mesures concrètes. Enfin, 
la Belgique consacre des moyens supplémentaires aux 
Centres de prise en charge des violences sexuelles 
et aux refuges pour les personnes LGBTQI+. Et, enfin 
aussi, notre pays se dote d’un plan contre le racisme.

Le 1er décembre dernier, c’était la journée mondiale 
de lutte contre le sida. Les personnes qui consomment 
de la drogue par voie intraveineuse ont cinq fois plus de 
risques de contracter le VIH. Les personnes transgenres 
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mannen lopen twintig keer meer risico. Ook vrouwen 
die niet-consensuele seks hebben lopen een risico. Dat 
betekent dat de strijd tegen discriminatie en ongelijkheid, 
ook een strijd is tegen hiv en tegen andere epidemieën.

Het is ook de rol van de staatssecretaris om binnen de 
regering mentaliteitsveranderingen op gang te brengen. 
Ze heeft in dat kader belangrijke relaties te onderhouden 
met de ministers van Ontwikkelingssamenwerking en 
Buitenlandse Zaken, met de staatssecretaris voor Asiel en 
Migratie, maar ook met de minister van Volksgezondheid.

Met betrekking tot dat laatste beleidsdomein vertelt 
de heer Moutquin het verhaal van een jonge Ethiopische 
lgbtqi-persoon, die bij de dokter om verschillende re-
denen gediscrimineerd werd. Men moet ook nadenken 
(eventueel in samenwerking met de deelstaten) over de 
vraag of de artsenopleidingen een verplichte module 
over lgbtqi-personen moeten bevatten.

Op het vlak van veiligheid van lgbtqi-personen is er 
nog heel wat werk aan de winkel. In verschillende delen 
van het land werd er het afgelopen jaar fysiek en verbaal 
geweld gepleegd op deze personen. Heeft de staats-
secretaris gesproken met de minister van Binnenlandse 
Zaken over hoe de veiligheid kan worden verhoogd? 
Zullen de minister en de staatssecretaris ook spreken 
over het fenomeen van lgbtqi-personen die in de val 
worden gelokt via dating apps?

De vraag naar opvangplaatsen voor lgbtqi-personen 
is duidelijk zeer groot. Er zal binnenkort een evaluatie 
moeten komen van de werking van de reeds bestaande 
opvangplaatsen. Bovendien moet er samen met de 
staatssecretaris voor Asiel en Migratie worden bekeken 
hoe de opvang van asielzoekers uit de lgbtqi-groep moet 
worden aangepakt.

De staatssecretaris besteedt terecht een deel van haar 
beleidsnota aan intersekse personen. Het is duidelijk dat 
hun problemen weinig gekend zijn in de maatschappij. 
Zowel in de scholen als bij artsen is er nog sensibilise-
ring nodig.

Conversietherapieën winnen in ons land ook terrein. 
Het zal interessant zijn om een beter zicht te krijgen 
op het fenomeen, zoals de staatssecretaris voorstelt in 
haar beleidsnota.

et les travailleurs du sexe courent également un risque 
accru. Les hommes ayant des rapports homosexuels 
entre eux ont vingt fois plus de risques. Les femmes qui 
ont des rapports sexuels non consentis sont également 
exposé à ce risque. Cela signifie que la lutte contre la 
discrimination et les inégalités est aussi une lutte contre 
le VIH et contre les autres épidémies.

Le rôle de la secrétaire d’État est également de 
faire évoluer les mentalités au sein du gouvernement. 
Dans ce contexte, ses relations avec les ministres de 
la Coopération au développement et des Affaires étran-
gères, avec le secrétaire d’État à l’Asile et à la Migration, 
mais aussi avec le ministre de la Santé publique sont 
importantes.

En ce qui concerne ce dernier domaine d’action, 
M. Moutquin raconte l’histoire d’une jeune personne 
LGBTQI éthiopienne qui a été victime de discrimination 
chez le médecin pour diverses raisons. Il faudrait éga-
lement réfléchir (éventuellement en coopération avec 
les entités fédérées) à l’opportunité d’inclure, dans la 
formation des médecins, un module obligatoire sur les 
personnes LGBTQI.

En ce qui concerne la sécurité des personnes LGBTQI, 
il reste encore fort à faire. Des actes de violences phy-
siques et verbales à l’encontre de ces personnes ont 
été commis dans plusieurs régions du pays l’année 
dernière. La secrétaire d’État s’est-elle concertée avec 
la ministre de l’Intérieur en vue d’examiner comment la 
sécurité de ces personnes pourrait être renforcée? La 
ministre et la secrétaire d’État évoqueront-elles aussi 
le phénomène qui voit des personnes LGBTQI se faire 
piéger sur des applications de rencontre?

La demande de places d’accueil pour les personnes 
LGBTQI est clairement très élevée. Une évaluation du 
fonctionnement des places d’accueil déjà existantes 
devra avoir lieu prochainement. En outre, il conviendra 
d’examiner avec le secrétaire d’État à l’Asile et à la 
Migration comment l’accueil des demandeurs d’asile 
appartenant au groupe LGBTQI doit être organisé.

La secrétaire d’État consacre à juste titre un volet de 
sa note de politique générale aux personnes intersexes. 
Il est clair que leurs problèmes sont peu connus au sein 
de la société. Il faudra encore mener des campagnes 
de sensibilisation, dans les écoles comme auprès des 
médecins.

Les thérapies de conversion gagnent également 
du terrain dans notre pays. Il sera intéressant d’avoir 
une idée plus précise de l’ampleur de ce phénomène, 
comme le propose la secrétaire d’État dans sa note de 
politique générale.



832292/032DOC 55

C H A M B R E   4 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2021 2022 K A M E R • 4 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Op het vlak van bloeddonatie door MSM heeft Duitsland 
recent vooruitgang geboekt. De spreker kijkt uit naar 
het werk van de staatssecretaris en het Parlement over 
dit thema.

De spreker meent dat er veel verwarring heerst in 
het debat over intersectioneel en universalistisch anti-
racisme. Het verbaasde de spreker ook dat mevrouw 
Rohonyi in de ene zin het universalistisch antiracisme 
bepleitte, om in de volgende zin aandacht te vragen 
voor één specifieke groep, namelijk slachtoffers van 
antisemitisme. Dat zou net een voorbeeld zijn van een 
intersectionele aanpak. Intersectioneel antiracisme is 
een tijdelijke tool, die uiteindelijk wel een universeel 
doel heeft, namelijk dezelfde rechten voor alle mensen. 
Bij de presentatie van het Antiracismeplan zal er een 
uitgebreid debat kunnen worden gevoerd. De spreker 
vindt het een goede zaak dat de staatssecretaris de tijd 
heeft genomen om uitgebreid overleg te plegen met de 
actoren op het terrein.

De spreker vraagt vervolgens de commissie voor 
Gezondheid en Gelijke Kansen bijzondere aandacht te 
schenken aan uitingen van antisemitisme, die in België en 
in Europa weer in stijgende lijn gaan. Waarin voorziet de 
staatssecretaris bovendien, naast de waakzaamheidscel? 
Met welke actoren heeft zij reeds contact opgenomen?

Anti-Aziatisch racisme wordt helaas niet vermeld in 
de beleidsnota. De coronapandemie leidde nochtans tot 
een stijging van het aantal uitingen van dit fenomeen.

Tot slot looft de spreker de staatssecretaris voor haar 
werk, dat steeds gebaseerd is op objectieve cijfers en 
degelijke studies.

B. Antwoorden van de staatssecretaris

De staatssecretaris voor Gendergelijkheid, Gelijke 
Kansen en Diversiteit heeft van sommige leden gehoord 
dat zij vinden dat haar beleidsnota lijkt op die van vorig 
jaar. Het is nochtans normaal dat de projecten voor 
2022 in het verlengde liggen van die van vorig jaar; het 
omgekeerde zou verontrustend zijn. Het was dan ook 
een bijzonder jaar: veel projecten werden opgestart maar 
de timing ervan kon niet altijd worden gerespecteerd, 
aangezien sommige actoren door de pandemie niet altijd 
de tijd en de energie konden vrijmaken die ze hadden 
willen besteden.

De staatssecretaris wijst de leden erop dat werk werd 
gemaakt van de actualisering van de gegevens waarop 
haar beleid is gebaseerd. Zoals altijd probeert ze haar 

L’Allemagne a récemment fait des progrès en matière 
de don de sang par des HSH. L’intervenant attend 
avec impatience le travail de la secrétaire d’État et du 
Parlement sur cette question.

L’intervenant estime qu’il existe une grande confu-
sion dans le débat sur l’antiracisme intersectionnel et 
universaliste. L’intervenant s’est également étonné que 
Mme Rohonyi prône un antiracisme universaliste dans 
une phrase et que, dans la phrase suivante, elle attire 
l’attention sur un groupe spécifique, à savoir les victimes 
de l’antisémitisme. Ce serait justement un exemple d’ap-
proche intersectionnelle. L’antiracisme intersectionnel est 
un outil temporaire, qui a, au final, un objectif universel, 
à savoir les mêmes droits pour tous. Lorsque le Plan de 
lutte contre le racisme sera présenté, il sera possible de 
mener un débat approfondi à ce sujet. L’intervenant se 
félicite du fait que la secrétaire d’État ait pris le temps 
de consulter largement les acteurs du terrain.

L’intervenant demande ensuite à la commission de 
la Santé et de l’Égalité des chances d’accorder une 
attention particulière aux manifestations d’antisémi-
tisme, qui sont à nouveau en hausse en Belgique et en 
Europe. Que prévoit la secrétaire d’État en plus de la 
cellule de veille contre l’antisémitisme? Quels acteurs 
a-t-elle déjà contactés?

Le racisme anti-asiatique n’est malheureusement pas 
mentionné dans la note de politique générale. Pourtant, 
la pandémie de coronavirus a entraîné une augmentation 
du nombre d’expressions de ce phénomène.

Enfin, l’intervenant félicite la secrétaire d’État pour son 
travail, qui se fonde toujours sur des chiffres objectifs 
et des études solides.

B. Réponses de la secrétaire d’État

La secrétaire d’État à l’Égalité des genres, à l’Éga-
lité des chances et à la Diversité a entendu certains 
dire que sa note ressemble à celle de l’an dernier. Il 
est pourtant normal que les projets 2022 s’inscrivent 
dans la continuité. L’inverse serait inquiétant. C’était 
aussi une année particulière: beaucoup de projets ont 
été démarrés, les timings ne peuvent pas toujours être 
respectés, et la pandémie n’a pas toujours permis à 
tous les acteurs de dégager le temps et l’énergie qu’ils 
auraient voulu dégager.

La secrétaire d’État invite les membres à remarquer 
l’effort d’actualisation des données sur la base desquelles 
ses politiques sont basées. Comme toujours, elle s’efforce 
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beleidslijnen te baseren op de recentste en de meest 
betrouwbare studies, niet op haar buikgevoel.

De staatssecretaris stelt eveneens vast dat kwaliteit 
en ambitie snel wennen. Ze wijst erop dat geen enkele 
regering tot nu toe een dergelijk ambitieus programma 
inzake gelijkheid heeft voorgelegd.

Voor 2022 zijn de budgetten die door de federale 
overheid aan Gelijke Kansen zijn toegewezen (buiten de 
middelen uit het Zorgpersoneelfonds voor de Zorgcentra):

— meer dan 16 miljoen euro voor het IGVM;

— meer dan 4,2 miljoen euro voor Unia;

— meer dan 4,5 miljoen euro voor de cel Gelijke 
Kansen van de FOD Justitie.

Het budget van 15 miljoen euro dat in 2021 werd toe-
gekend, stijgt bijgevolg naar 25 miljoen euro in 2022. De 
helft van de nieuwe budgettaire middelen wordt aan het 
IGVM toegekend. Het gaat om een aanzienlijke verhoging.

1. Strijd tegen gendergerelateerd geweld

a. Nationaal Actieplan (NAP)

Het is waar dat de ontwikkeling van het NAP meer 
tijd in beslag heeft genomen dan verwacht. Achteraf 
gezien is het duidelijk dat deze tijd nodig was, gezien 
de institutionele complexiteit van ons land en de ambitie 
van dit plan. Overleg met het middenveld vergt ook de 
nodige tijd.

Voor de staatssecretaris kan een nationaal plan 
tegen gendergerelateerd geweld niet beperkt zijn tot 
een compilatie van maatregelen die door elke minister 
worden voorgesteld. Het was een grote uitdaging om 
met een geïntegreerd, coherent plan te komen, zoals 
vereist door het Verdrag van Istanbul.

Daarbij moest de staatssecretaris rekening houden 
met het feit dat de deelstaten reeds over hun eigen 
plannen beschikten, terwijl de federale regering de 
maatregelen in verband met haar bevoegdheden nog 
moest uitwerken.

Uiteindelijk moesten tientallen interkabinettenvergade-
ringen en bilaterale vergaderingen worden georganiseerd 
om tot dit plan te komen. Dit lange proces moet dan 
ook worden gezien als een positieve en constructieve 

de mener ses politiques sur la base des études les plus 
récentes et fiables, et non sur de l’intuition.

La secrétaire d’État constate aussi qu’on s’habitue 
vite à la qualité et à l’ambition. Elle rappelle que jamais 
un gouvernement n’a eu un programme aussi ambitieux 
en matière d’égalité.

Pour l’année 2022, les budgets alloués à l’Égalité des 
chances par le gouvernement fédéral (en dehors des 
moyens du Fonds blouses blanches pour les Centres 
de prise en charge des violences sexuelles) sont les 
suivants:

— plus de 16 millions pour l’IEFH;

— plus de 4,2 millions pour Unia;

— plus de 4,5 millions pour la Cellule Égalité des 
chances du Service public fédéral Justice.

On passe donc de 15 millions d’euros en 2021 à 
25 millions en 2022. La moitié des nouveaux moyens 
budgétaires est allouée à l’Institut. Il s’agit d’une aug-
mentation significative.

1. Lutte contre les violences basées sur le genre

a. Plan d’Action National (PAN)

Il est vrai que l’élaboration du PAN a pris plus de temps 
que prévu. Avec le recul, il est clair que ce temps était 
nécessaire compte tenu de la complexité institutionnelle 
de notre pays et de l’ambition de ce plan. La consultation 
de la société civile prend également du temps.

La secrétaire d’État estime qu’un plan national de 
lutte contre les violences basées sur le genre ne peut 
pas se borner à une compilation de mesures proposées 
par chaque ministre. L’élaboration d’un plan intégré et 
cohérent, comme l’exige la convention d’Istanbul, a 
constitué un défi majeur.

La secrétaire d’État devait à cet égard tenir compte 
du fait que les entités fédérées disposaient déjà de leurs 
propres plans, tandis que le gouvernement fédéral devait 
encore élaborer les mesures relevant de sa compétence.

Au final, des dizaines de réunions interministérielles 
et de réunions bilatérales ont dû être organisées pour 
aboutir à ce plan. Ce long processus doit donc être consi-
déré comme une dynamique positive et constructive qui 
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dynamiek die aantoont dat men het ondanks politieke ver-
schillen eens kan worden over zo’n belangrijk onderwerp.

Dat is het meest ambitieuze plan dat België ooit heeft 
gekend. Het bevat 201 maatregelen en er zijn 17 minis-
ters en 23 administraties bij betrokken. Het team van de 
staatssecretaris heeft maandenlang hard toegewerkt 
naar de aanneming van dit plan.

Raadpleging van het middenveld

Het plan is de neerslag van de expertise van 45 orga-
nisaties die in het veld actief zijn in de strijd tegen geweld 
jegens vrouwen en tegen gendergerelateerd geweld. 
Hun bijdragen hebben de voorstellen aangestuurd die 
in de krachtlijnen van het plan zijn vervat.

De coalitie “Samen tegen geweld” die een schaduw-
rapport met betrekking tot het Verdrag van Istanbul heeft 
opgesteld, werd bij de redactie van het plan meermaals 
geraadpleegd om haar licht te werpen op bepaalde 
thema’s van het nationaal actieplan.

Er werd beslist het middenveld officieel te betrekken 
bij de tenuitvoerlegging en de evaluatie van dit plan. 
Ook dat is nooit eerder gebeurd.

Budget van het Nationaal Actieplan

De staatssecretaris heeft tijdens het jongste begro-
tingsconclaaf een enveloppe van 2 500 000 euro per 
jaar gekregen voor de tenuitvoerlegging van dit plan. 
De staatssecretaris is verbaasd dat sommigen beweren 
dat er geen budget is voor de tenuitvoerlegging van het 
NAP, terwijl het net de eerste keer is dat hiervoor een 
specifiek budget wordt uitgetrokken.

Alle ministers die lid zijn van de Interdepartementale 
Coördinatiegroep (ICG) hebben zich er voorts toe 
verbonden ruchtbaarheid te geven aan de middelen 
die worden besteed aan het beleid om gendergerela-
teerd geweld tegen te gaan. Dat is een enorme stap 
vooruit, waarmee gehoor kan worden gegeven aan de 
GREVIO-aanbevelingen.

Er is bijvoorbeeld in een jaarlijks budget van 65 
000 euro voorzien voor de opleiding van zorgverleners 
in ziekenhuizen over intrafamiliaal geweld, seksueel 
geweld en vrouwelijke genitale verminking.

De institutionele complexiteit en de daaruit voort-
vloeiende decentrale budgettering mogen maatregelen 
niet in de weg staan. In het kader van het NAP zal er 
een gedachtewisseling worden gehouden over de wijze 

démontre qu’il est possible de s’entendre sur une ques-
tion aussi importante malgré les différences politiques.

Ce Plan est le plus ambitieux que la Belgique ait 
jamais connu. Il comprend 201 mesures et implique 17 
ministres et 23 administrations. L’équipe de la secrétaire 
d’État a travaillé intensément, durant plusieurs mois, 
pour permettre son adoption.

Consultation société civile

Ce plan a bénéficié de l’expertise de 45 organisations 
de terrain actives dans la lutte contre les violences 
à l’égard des femmes et les violences basées sur le 
genre. Leurs contributions ont orienté les propositions 
contenues dans les différents axes de ce plan.

La Coalition “Ensemble contre les violences” qui a 
rédigé le rapport alternatif à la Convention d’Istanbul a 
été sollicitée à plusieurs reprises durant le processus 
d’élaboration afin d’apporter un éclairage concernant 
certaines thématiques du PAN.

Il a été décidé d’associer officiellement la société 
civile à l’implémentation et à l’évaluation de ce plan. 
C’est aussi une première.

Budget PAN

Pour mettre en œuvre les mesures de ce Plan, la 
secrétaire d’État a obtenu lors du dernier conclave 
budgétaire une enveloppe de 2 500 000 euros annuels. 
La secrétaire d’État est surprise d’entendre certaines 
personnes dénoncer l’absence de budget pour la mise 
en œuvre du PAN, alors que c’est justement la première 
fois qu’un budget spécifique y est consacré.

Par ailleurs, il y a eu un engagement de l’ensemble 
des ministres membres du GID d’identifier et de visibili-
ser les fonds consacrés à la politique de lutte contre les 
violences basées sur le genre. Il s’agit d’une avancée 
considérable qui permet de répondre aux recomman-
dations du GREVIO.

Un budget annuel de 65 000 euros est prévu pour 
financer des formations portant sur la violence intrafa-
miliale, la violence sexuelle et les mutilations génitales 
féminines et destinées aux prestataires de soins occupés 
dans des hôpitaux, par exemple.

La complexité institutionnelle, et la budgétisation 
décentralisée qui en découle, ne doivent pas empêcher 
de prendre des mesures. Dans le cadre du PAN, une 
réflexion sera menée sur la manière dont les moyens 
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waarop de daarvoor uitgetrokken middelen beter kunnen 
worden onderkend en aangewend.

Tenuitvoerlegging van het NAP

Het plan telt meer dan 200 concrete maatregelen 
waarvan de tenuitvoerlegging kan worden gemeten en 
geëvalueerd. Ook dat is een unicum. In een Federale 
Staat zoals België is het uiterst belangrijk dat men voor 
de coördinatie van het beleid een echt strijdplan uitwerkt.

b. Economisch geweld

De staatssecretaris verwijst naar twee maatregelen 
uit het NAP:

— rekening houden met gendergerelateerd geweld 
bij de tenuitvoerlegging van de aanbevelingen van het 
Rekenhof met betrekking tot de DAVO, teneinde de pro-
cedures bij niet-betaling van de alimentatie te verbeteren;

— nagaan hoe de slachtoffers van partnergeweld 
beter tegen de economische gevolgen kunnen worden 
beschermd, inclusief op het stuk van eventuele schulden 
die de ex-partner van het slachtoffer heeft gemaakt in 
de periode dat ze samenleefden.

c. Mannelijke slachtoffers

De staatssecretaris gaat niet akkoord met de kritiek dat 
mannelijke slachtoffers vergeten zouden worden. Over 
het Nationaal Actieplan citeert zij Vlaams minister Demir: 

“Dit actieplan zet ook in op de aanpak van geweld op 
mannen, personen met een handicap, kortom op alle 
facetten van deze problematiek.”

d. Vrouwen zonder papieren

De staatssecretaris wil de drempels om klacht in te 
dienen en hulp te vragen, verlagen voor slachtoffers van 
geweld en/of mensenhandel die geen papieren hebben.

De staatssecretaris heeft in het NAP concrete maat-
regelen opgenomen waardoor alle slachtoffers, on-
geacht hun verblijfsstatus, makkelijker klacht zullen 
kunnen indienen en toegang krijgen tot de Zorgcentra 
na Seksueel Geweld (ZSG). Het NAP beoogt tevens 
te bewerkstelligen dat vrouwen zonder papieren die 
slachtoffer zijn van geweld, beter geïnformeerd zijn over 
hun rechten ter zake.

engagés en la matière peuvent mieux être identifiés et 
valorisés.

Mise en œuvre du PAN

Le plan compte plus de 200 mesures concrètes, dont 
la mise en œuvre est mesurable et évaluable. C’est une 
première. Dans un état fédéral comme la Belgique, il 
est essentiel de se coordonner à travers un véritable 
plan de bataille.

b. Les violences économiques

La secrétaire d’État cite deux mesures du PAN:

— prendre en compte les violences basées sur le 
genre lors de la mise en œuvre des recommandations 
de la Cour des comptes concernant le SECAL en vue, 
notamment, d’améliorer les procédures en cas de non-
paiement de la pension alimentaire;

— étudier comment mieux protéger les victimes de 
violences conjugales des conséquences économiques, 
y compris les dettes contractées par l’ex-partenaire de 
la victime pendant leur vie commune.

c. Victimes masculines

La secrétaire d’État réfute la critique selon laquelle 
les victimes masculines ont été oubliées. En ce qui 
concerne le plan national d’action, elle cite la ministre 
flamande Demir:

“Ce plan d’action concerne aussi la lutte contre les 
actes de violence à l’égard des hommes et des per-
sonnes handicapées. En résumé, il porte sur toutes les 
facettes de cette problématique.” (traduction).

d. Femmes sans papiers

La secrétaire d’État souhaite que les victimes de vio-
lence et/ou de trafic d’êtres humains qui ne possèdent 
pas de papiers puissent déposer plainte et demander 
de l’aide plus facilement.

La secrétaire d’État a inclus des mesures concrètes 
dans le PAN pour faciliter le dépôt de plainte et l’accueil 
dans les CPVS de toutes les victimes quel que soit 
leur statut de séjour. Le PAN prévoit également que les 
femmes sans papiers, victimes de violences, seront 
mieux informées de leurs droits à cet égard.
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De regering heeft in 2021 een Actieplan aangenomen 
in de strijd tegen mensenhandel. Daarin is er bijzon-
dere aandacht voor de bescherming en bijstand van 
slachtoffers.

Nu al komen slachtoffers van mensenhandel in aan-
merking voor een verblijfstitel, indien aan bepaalde 
voorwaarden voldaan is. Maar in het Actieplan verbindt 
de regering zich ertoe na te gaan of die bescherming 
uitgebreid kan worden.

e. Femicide

Bij het uitwerken van het NAP heeft de staatssecre-
taris zich gebaseerd op de door de regering gegeven 
toestemming om femicide te benoemen, alsook op de 
definities van internationale instanties.

Volgens de WHO onderscheidt “femicide” (of “vrou-
wenmoord”) zich van “mannenmoord” door specifieke 
kenmerken. Zo worden de meeste gevallen van femicide 
gepleegd door partners of ex-partners, en gaat het om 
aanhoudend geweld in huiselijke kring, bedreigingen of 
intimidatie, seksueel geweld, dan wel om situaties waarin 
vrouwen minder macht of minder middelen hebben dan 
hun partners.

Het eindresultaat van de studie van het NICC over 
femicides, met een voorstel van methodologisch kader, 
zou in september 2022 moeten worden voorgesteld. Het 
IGVM en het begeleidingscomité dat naar aanleiding van 
de studie is samengesteld, zullen hierover rapporteren 
en eventuele vereiste aanpassingen doorvoeren.

In het verlengde van die studie zou het onderzoek een 
tweede fase kunnen ingaan, maar de staatssecretaris 
wil eerst de resultaten van het eerste deel afwachten.

Zoals in het NAP is aangegeven, zal een denkoefening 
worden gehouden over een eventueel wettelijk kader 
voor femicide. Die denkoefening is reeds aangevat in 
het kader van de hervorming van het Strafwetboek. De 
minister van Justitie heeft experten in strafrecht om 
advies gevraagd over de wenselijkheid om femicide in 
het Strafwetboek op te nemen. Daar zijn de betrokkenen 
geen voorstander van, maar zij reiken wel andere interes-
sante suggesties inzake wetgevend optreden aan. De 
staatssecretaris acht het voorts cruciaal dat vrouwen-
organisaties in dezen eveneens worden geraadpleegd.

f. Gedwongen huwelijken

De staatssecretaris is bereid cijfers met betrekking 
tot gedwongen huwelijken op te vragen.

En 2021, le gouvernement a adopté un plan d’action 
pour lutter contre la traite des êtres humains, dans lequel 
une attention particulière est accordée à la protection 
des victimes et à l’aide à leur apporter.

Des victimes de traite d’êtres humains peuvent déjà 
obtenir un permis de séjour si certaines conditions sont 
remplies. Mais le gouvernement s’est engagé, dans ce 
plan d’action, à examiner s’il ne serait pas opportun 
d’étendre cette protection.

e. Féminicide

Dans le cadre de l’élaboration du PAN, la secrétaire 
d’État s’est basée sur l’autorisation donnée par le gou-
vernement de définir le concept de féminicide et sur les 
définitions des organisations internationales.

Selon l’OMS, le “féminicide” (ou meurtre d’une femme) 
se distingue des homicides masculins par des particulari-
tés propres. Par exemple, la plupart des cas de féminicide 
sont commis par des partenaires ou des ex-partenaires, 
et sous-entendent des violences continuelles à la maison, 
des menaces ou des actes d’intimidation, des violences 
sexuelles ou des situations où les femmes ont moins 
de pouvoir ou moins de ressources que leur partenaire.

Le résultat final de l’étude de l’INCC sur les féminicides, 
reprenant une proposition de cadre méthodologique, 
devrait être présenté au mois de septembre 2022. L’IEFH 
ainsi que le Comité d’accompagnement prévu autour de 
l’étude seront amenés à établir un rapport et à réaliser 
les éventuelles adaptations nécessaires.

Une seconde étape de recherche pourrait prendre 
place dans la foulée de cette étude, mais la secrétaire 
d’État attend les résultats de la première partie.

Comme indiqué dans le PAN, une réflexion sera menée 
sur un éventuel cadre juridique pour le féminicide. Cette 
réflexion a déjà été entamée dans le cadre de la réforme 
du Code pénal. Le ministre de la Justice a demandé 
l’avis des experts en droit pénal sur l’opportunité d’y 
inclure ou non le féminicide. Cet avis n’est pas favorable 
à l’inscription dans le code pénal mais développe d’autres 
pistes légales intéressantes. Par ailleurs, la secrétaire 
d’État pense qu’il est crucial que des organisations de 
femme soient également consultées à ce sujet.

f. Mariages forcés

La secrétaire d’État est disposée à demander des 
chiffres concernant les mariages forcés.
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Het Instituut is begonnen met een evaluatie van de 
instrumenten voor het opsporen van gedwongen huwelij-
ken, die eerder dit jaar onder ambtenaren zijn verspreid.

Deze instrumenten omvatten meer informatie over 
de achtergrond van het probleem, het rechtskader en 
contactgegevens voor het doorverwijzen van slachtof-
fers. Er is ook een lijst van signalen van gedwongen 
huwelijken en adviezen die kunnen worden gevolgd. 
Zij nemen de vorm aan van een schematisch verslag of 
een stappenplan, met een begeleidende handleiding.

Het gebruik van deze instrumenten zal worden ge-
evalueerd aan de hand van een korte vragenlijst. Op 
basis van de feedback zal het Instituut aanbevelingen 
doen voor de verdere aanpak.

Het NAP bevat de belofte dat binnen het nieuwe 
multidisciplinaire expertisecentrum een cel zal worden 
opgericht, belast met het verzamelen, ontwikkelen en 
verspreiden van de nodige expertise en het steunen van 
de professionals in concrete situaties van geweld met 
betrekking tot de eer en gedwongen huwelijken. De cel 
zal die taken uitoefenen in samenwerking met de instel-
lingen van de deelstaten die over de nodige expertise 
ter zake beschikken.

g. Stalking alarm

Het mobiel stalking alarm is niet compatibel met 
iPhone. Ondanks veel pogingen van de technici van de 
politie kon het probleem niet worden opgelost, omdat 
het Apple-systeem op een gesloten circuit draait. Als er 
geen internetverbinding is, wordt de anti-stalking toe-
passing niet volledig ondersteund en kan het gesprek 
van het slachtoffer verloren gaan. Dit valse gevoel van 
veiligheid moet daarom worden vermeden.

Bij de nationale uitrol van het alarm wordt er dus wel 
van uitgegaan dat elk slachtoffer over een Android tele-
foon kan beschikken. In Gent had slechts één persoon 
een iPhone. In het kader van de nationale uitrol zullen de 
bevoegde kabinetten zich over deze problematiek buigen.

Het budget voor de aankoop en terbeschikkingstel-
ling van alarmknoppen en Android-smartphones valt 
onder de bevoegdheid van Binnenlandse Zaken en/of 
Justitie. Het budget wordt voor het eerste jaar geraamd 
op 175 000 euro. Dat bedrag werd berekend op basis 
van een uitrol in Oost- en West-Vlaanderen (op basis 
van 500 potentiële slachtoffers).

De aanbevelingen met betrekking tot het stalkingalarm 
gingen in de eerste plaats over technische kwesties, die 
intussen allemaal opgelost zijn. De toekenning van een 

L’Institut a commencé à évaluer les outils de détection 
des mariages forcés, qui ont été distribués aux fonction-
naires au début de l’année.

Ces outils comprennent davantage d’informations 
sur le contexte du problème, le cadre juridique et les 
coordonnées à fournir aux victimes. Il existe également 
une liste des signaux des mariages forcés et de conseils 
à suivre. Ils prennent la forme d’un rapport schématique 
ou d’un plan étape par étape, accompagné d’un manuel 
d’accompagnement.

L’utilisation de ces outils sera évaluée au moyen d’un 
bref questionnaire. Sur la base des retours reçus, l’Institut 
formulera des recommandations sur la manière dont il 
convient de poursuivre la lutte en la matière.

Un engagement a été pris dans le PAN de créer au 
sein du nouveau centre d’expertise multidisciplinaire une 
cellule chargée de réunir, de développer et de diffuser 
l’expertise nécessaire et de soutenir les professionnels 
dans des situations concrètes de violences liées à 
l’honneur et de mariages forcés, en collaboration avec 
les institutions des entités fédérées ayant une expertise 
dans ce domaine.

g. Alarme anti-harcèlement (stalking alarm)

L’application “alarme anti-harcèlement” n’est pas 
compatible avec les iPhones. Malgré les nombreuses 
tentatives des techniciens de la police, le problème n’a 
pu être résolu car le système Apple fonctionne en circuit 
fermé. S’il n’y a pas de connexion Internet, l’application 
anti-harcèlement n’est pas entièrement prise en charge 
et l’appel de la victime peut être perdu. Il convient donc 
de dissiper ce faux sentiment de sécurité.

Le déploiement national de l’alarme suppose que 
chaque victime possède un téléphone Android. À Gand, 
une seule personne avait un iPhone. Dans le cadre 
du déploiement national, les cabinets compétents se 
pencheront sur cette question.

Le budget pour l’achat de boutons d’alarme et de 
smartphones Android et la mise à disposition de ces 
ressources relèvent de la compétence des ministères 
de l’Intérieur et/ou de la Justice. Le budget est estimé 
à 175. 000 euros pour la première année. Ce montant 
a été calculé sur la base d’un déploiement en Flandre 
orientale et occidentale (sur la base de 500 victimes 
potentielles).

Les recommandations relatives à l’alarme harcèlement 
concernaient en premier lieu des questions techniques, 
qui ont toutes été résolues dans l’intervalle. L’attribution 
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alarm gebeurt na gebruik van de risico-taxatietool, in 
afspraak met politie en Justitie. Voor de verdere aanpak 
wordt bijvoorbeeld ook gekeken naar samenwerking met 
de deelstaten. Als er bijvoorbeeld een multidisciplinair 
systeem bestaat, kan zo nodig een gezamenlijke aanpak 
tot stand worden gebracht.

Het stalkingalarm is volgens de geraadpleegde ver-
enigingen niet de meest geschikte oplossing in België. 
De hoorzittingen in het Parlement hebben tot dezelfde 
conclusie geleid.

h. Intrafamiliaal geweld

Het klopt niet dat er pas na lang aandringen maatre-
gelen tegen intrafamiliaal geweld tijdens de lockdown 
kwamen. Het COVID-actieplan kwam er al in november 
2020, dus bijna meteen na de start van de regering. Ook 
de bewering dat de praktijk van herbezoek onvoldoende 
bekend was klopt niet. De staatssecretaris heeft namelijk 
alle burgemeesters van België gecontacteerd.

De maatregelen ter bescherming van slachtoffers 
van geweld hebben automatisch ook betrekking op 
kinderen die aan geweld zijn blootgesteld. Zij worden 
als slachtoffers beschouwd.

In het NAP is een heel hoofdstuk gewijd aan de situatie 
van kinderen die het slachtoffer zijn van huiselijk geweld. 
Het hoofdstuk gaat met name over het versterken van 
de samenwerking tussen diensten die gespecialiseerd 
zijn in de zorg voor slachtoffers van geweld, en degenen 
die verantwoordelijk zijn voor de zorg voor kinderen; 
om duidelijke richtlijnen voor hen te ontwikkelen en 
opvangcentra beter te ondersteunen bij hun missie om 
kinderen samen met hun moeders te begeleiden. De 
Kind-reflex is ook in het NAP opgenomen. Bij de pijler 
Justitie wordt ook aandacht besteed aan kinderen die 
aan geweld zijn blootgesteld. De regering zal het huidige 
wetgevingskader inzake verblijfsregeling, omgangsrecht 
en bepaling van het ouderlijk gezag en de toepassing 
ervan analyseren en evalueren om na te gaan of er 
expliciet rekening wordt gehouden met incidenten van 
partnergeweld.

De resultaten van de studie “Onderzoek naar rela-
ties, stress en agressie in de eerste 12 maanden van 
COVID-19 in België”, zijn online beschikbaar via de 
website van de UGent.

De staatssecretaris is het eens met mevrouw Rohonyi: 
niet alleen de vrouwen die slachtoffer zijn moeten worden 
geïnformeerd, maar ook hun omgeving. Daarom heeft 

d’une alarme s’effectue après utilisation de l’outil d’éva-
luation du risque, en accord avec la police et la Justice. 
Pour la suite de l’approche, on envisage par exemple 
aussi une collaboration avec les entités fédérées. S’il 
existe par exemple un système multidisciplinaire, une 
approche commune peut le cas échéant être mise en 
place.

Le bracelet anti-rapprochement ne semble pas la 
solution la plus adaptée en Belgique, selon les associa-
tions consultées. Les auditions qui se sont déroulées au 
Parlement ont permis d’aboutir à la même conclusion.

h. Violence intrafamiliale

Il est inexact de prétendre que ce n’est qu’après une 
longue insistance que des mesures ont été prises contre 
la violence intrafamiliale pendant le confinement. Le plan 
d’action COVID a déjà été mis sur pied en novembre 
2020, donc presque immédiatement après la prise de 
fonctions du gouvernement. L’affirmation selon laquelle 
la pratique de revisite n’était pas suffisamment connue 
est tout aussi inexacte. La secrétaire d’État a en effet 
contacté tous les bourgmestres de Belgique.

Les mesures de protection des victimes de violences 
concernent aussi automatiquement les enfants qui sont 
exposés à la violence. Ils sont considérés comme des 
victimes.

Le PAN consacre tout un chapitre à la situation des 
enfants qui sont victimes de violences domestiques. 
Le chapitre concerne notamment le renforcement de la 
collaboration entre les services qui sont spécialisés dans 
la prise en charge des victimes de violences et ceux qui 
sont responsables de la prise en charge des enfants; 
afin d’élaborer des directives claires à leur attention et 
de mieux soutenir les centres d’accueil dans leur mis-
sion d’accompagnement des enfants avec leur mère. Le 
reflexe enfant a également été repris dans le PAN. Le 
pilier Justice prête aussi attention aux enfants qui sont 
exposés à la violence. Le gouvernement analysera et 
évaluera le cadre législatif actuel concernant du régime 
de résidence, le droit de visite et la détermination de 
l’autorité parentale et son application afin de vérifier s’il 
est explicitement tenu compte des incidents de violence 
entre partenaires.

Les résultats de l’étude “Onderzoek naar relaties, stress 
en agressie in de eerste 12 maanden van COVID-19 in 
België”, sont disponibles en ligne sur le site Internet de 
l’UGent.

La secrétaire d’État est d’accord avec Mme Rohonyi: 
il faut informer les femmes victimes de violences mais 
aussi leur entourage. C’est pourquoi la secrétaire d’État 
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de staatssecretaris op 15 november 2021 een federale 
campagne gelanceerd die tot 31 december 2021 zal 
lopen. Ze heeft onder meer tot doel de slachtoffers en 
de getuigen van partnergeweld te informeren via de 
QR-code die in alle communicatiemiddelen wordt ge-
bruikt. De campagne nodigt de burgers uit de code te 
scannen en een contactfiche op te slaan. Die fiche bevat 
het nummer van de hulplijn en nog andere informatie:

— het noodnummer 112 bij gevaar;

— de mogelijkheid de naam van de contactfiche te 
wijzigen;

— de website van de lijnen 0800/30 030 of 1712;

— de website www.seksueelgeweld .be

i. Uithuiszetting van daders van geweld

De komende jaren wordt ernaar gestreefd de toepas-
sing van de uithuiszetting in het hele land te vergroten. 
In dit verband zijn in het NAP een aantal maatregelen 
opgenomen:

— de belemmeringen voor het gebruik van de methode 
van de tijdelijke uithuiszetting identificeren en nagaan 
hoe deze kunnen worden weggewerkt;

— inspanningen leveren om slachtoffers van wie de 
pleger een tijdelijk huisverbod of uithuiszetting heeft 
gekregen beter te beschermen;

— initiatieven nemen om de politie en het openbare 
ministerie beter bekend te maken met deze maatregel.

Het is belangrijk erop te wijzen dat daders van geweld 
sinds 2013 uit huis kunnen worden gezet in België. De 
eerste omzendbrief werd al geëvalueerd en aangepast.

Er komt ook een evaluatie van omzendbrief 
COL 15/2020 in het kader van het expertisenetwerk 
“Criminaliteit tegen personen” (REN) van het College 
van procureurs-generaal. In 2022 zal normaal gezien 
ook een vragenlijst voor de referentiemagistraten inzake 
partnergeweld worden verspreid. Die vragenlijst zal ook 
betrekking hebben op omzendbrief COL 4/2006 (over 
partnergeweld) en omzendbrief COL 20/2020 (over het 
herbezoek). Het IGVM is als actief lid van dat experti-
senetwerk ook betrokken bij de werkzaamheden.

a lancé une campagne fédérale le 15 novembre 2021 
qui durera jusqu’au 31 décembre 2021. Un des objectifs 
de cette campagne est d’informer les victimes et les 
témoins de violences entre partenaires grâce au QR 
Code présent sur l’ensemble des communications. La 
campagne invite les citoyens et citoyennes à scanner 
le code et à enregistrer une fiche contact qui reprend le 
numéro de la ligne d’écoute mais aussi des informations 
complémentaires:

— en situation de danger contacter le numéro d’ur-
gence 112;

— changer le nom de la fiche de contact;

— le site internet du 0800/30 030 ou du 1712;

— le site www.violencessexuelles .be.

i. Expulsion des auteurs de violences

Dans les années à venir, l’objectif est d’accroître le 
recours à l’expulsion dans tout le pays. Dans ce contexte, 
un certain nombre de mesures ont été incluses dans 
le PAN:

— identifier les obstacles à l’utilisation de la méthode 
de l’expulsion temporaire et examiner comment les 
éliminer;

— améliorer la protection des victimes de violences 
dont l’auteur a fait l’objet d’une interdiction de résidence 
ou d’une expulsion;

— prendre des initiatives pour sensibiliser la police 
et le ministère public à cette mesure.

Il est important de rappeler que l’éloignement des 
auteurs de violences existe dans notre pays depuis 
2013. Une évaluation et une adaptation de la première 
COL ont déjà été effectuées.

Une évaluation de la COL 15/2020 est également 
prévue dans le cadre du Réseau d’expertise ‘Criminalité 
contre les personnes’ (REN) du Collège des procureurs 
généraux. Un questionnaire destiné aux magistrats de 
référence en matière de violence dans le couple devrait 
être diffusé en 2022. La COL 4/2006 (concernant la 
violence dans le couple) et la COL 20/2020 (concernant 
la revisite) seront également prises en compte dans ce 
questionnaire. L’IEFH est associé à ces travaux dans la 
mesure où il est un membre actif de ce réseau d’expertise.
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De staatssecretaris is ervan overtuigd dat de onder-
benutting van die applicatie alleen maar kan worden 
aangepakt door bewustmaking.

j. Mobiele teams

Het voorstel betreffende het inzetten van mobiele 
teams om intrafamiliaal geweld tegen te gaan, komt niet 
voor in de resolutie die op 22 april 2021 in de Kamer 
werd aangenomen. Bovendien hebben de verenigin-
gen dit voorstel niet op de voorgrond geschoven in het 
kader van de raadpleging van de civiele samenleving 
over het NAP. De sector dringt erop aan het beleid vorm 
te geven op basis van wat al bestaat; Enerzijds moet 
de doeltreffendheid van het bestaande beleid worden 
gewaarborgd, anderzijds moeten de bestaande acto-
ren worden gesteund en versterkt en moeten zij ertoe 
worden aangemoedigd om beter samen te werken. De 
verenigingen benadrukken sterk dat men zich niet mag 
laten verleiden door “wondermiddelen” tegen geweld. 
De staatssecretaris kiest voor een stelselmatige en 
geïntegreerde aanpak van geweld.

k. Steun aan de 27 structuren

In het kader van de taskforce “Kwetsbare groepen” 
heeft de Ministerraad de tijdelijke hulp goedgekeurd ter 
versterking van de gespecialiseerde opvangdiensten 
voor vrouwen die het slachtoffer zijn van geweld, om-
dat deze diensten tijdens de pandemie veel meer zijn 
bevraagd. Die tijdelijke versterking kwam neer op een 
bijkomende financiële ondersteuning van 1 miljoen euro 
via de inderdepartementale COVID-19-provisie. De re-
gering heeft samen met de deelstaten bepaald welke 
27 diensten hiervoor in aanmerking kwamen. Gezien de 
bevoegdheidsverdeling in België is dat de enige manier 
waarop de regering kan handelen inzake huisvesting.

l. Voorzieningen in de apotheek

De deelstaten hebben het initiatief genomen om 
slachtoffers van partnergeweld ook via de apotheek 
door te verwijzen naar de bevoegde instanties. In het 
Waals Gewest is een evaluatie aan de gang.

In Vlaanderen werd het masker-19-project herzien 
naar aanleiding van een middelmatige evaluatie. Het 
Vlaams Apothekers Netwerk heeft in samenwerking met 
het CAW en de bevoegde minister een nieuw actieplan 
uitgewerkt. Het is de bedoeling de burgers ervan in ken-
nis te stellen dat huiselijk geweld via de apotheek kan 
worden gemeld, zonder het wachtwoord masker-19 te 
hoeven gebruiken. De apothekers worden opgeroepen 

La secrétaire d’État est convaincue que la faible appli-
cation de cet outil par certains ne pourra être résolue 
que par la sensibilisation.

j. Équipes mobiles

La proposition des équipes mobiles pour lutter contre 
les violences intrafamiliales ne figure pas dans la résolu-
tion de la Chambre adoptée le 22 avril 2021. Par ailleurs, 
cette proposition n’a pas été relayée par les associations 
dans le cadre de la consultation de la société civile sur 
le PAN. Le secteur insiste fortement sur l’importance 
de partir de l’existant pour construire nos politiques. Il 
est nécessaire, d’une part, de s’assurer de l’effectivité 
des politiques déjà existantes, et d’autre part, de sou-
tenir et renforcer les acteurs et actrices déjà existants 
et de les encourager à mieux travailler ensemble. Les 
associations insistent fortement sur l’importance de 
ne pas céder à la tentation des “baguettes magiques” 
contre les violences. La secrétaire d’État s’inscrit dans 
une approche systématique et intégrée des violences.

k. Soutien aux 27 structures

Dans le cadre de la task force Groupes vulnérables, 
le Conseil des ministres a validé l’aide ponctuelle afin de 
renforcer le soutien aux services spécialisés d’accueil 
des femmes victimes de violences, vu l’augmentation 
de demandes à laquelle ces services devaient faire face 
en période de pandémie. Ce renforcement temporaire 
était un soutien financier supplémentaire d’1 million 
€ via l’utilisation de la provision interdépartementale 
COVID19. Le gouvernement a pu travailler avec les 
entités fédérées afin d’identifier les 27 services. Vu la 
répartition des compétences dans notre pays, c’est la 
seule manière dont le gouvernement peut agir en matière 
d’hébergement.

l. Dispositif pharmacies

Ce sont les entités fédérées qui ont lancé les dispo-
sitifs de pharmacies relais pour orienter les victimes 
de violences conjugales. En Région wallonne, une 
évaluation est en cours.

En Flandre, le projet mask-19 a été réorienté suite à 
une évaluation mitigée. Le Vlaams Apothekers Netwerk, 
en collaboration avec le CAW et le ministre compétent, 
ont élaboré un nouveau plan d’action. L’objectif est 
de faire savoir aux citoyens que les signalements de 
violences domestiques peuvent être effectués via la 
pharmacie, sans utiliser le mot de passe mask-19. Les 
pharmaciens sont invités à entamer une discussion 
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een gesprek aan te gaan wanneer ze vermoeden dat 
er sprake is van een geweldsituatie en de nodige maat-
regelen te nemen.

m. Online seksueel geweld

Het NAP bepaalt dat er een specifiek federaal actieplan 
rond online seksueel geweld moet komen. Het voorstel 
is al ver gevorderd.

De staatssecretaris wil in de strijd tegen online sek-
sueel geweld een geïntegreerd beleid met alle spelers 
ontwikkelen, net zoals ze al heeft gedaan in de strijd 
tegen andere vormen van geweld.

Het is inderdaad belangrijk dat bewijzen van revenge 
porn bewaard blijven, ook al wordt het van het internet 
gehaald door de provider.

Daarom hameren zowel de politie als het Instituut, 
in zijn handleiding voor slachtoffers, op het maken van 
screenshots, alvorens over te gaan tot het aanvragen 
van een verwijdering.

Er moet bekeken worden of het mogelijk is om aan 
de providers een verplichting op te leggen om bepaalde 
informatie voor een bepaalde tijd bij te houden wan-
neer zij overgaan tot een verwijdering in het kader van 
bepaalde misdrijven. Dit maakt het voor het slachtoffer 
mogelijk om daaropvolgend nog juridische stappen 
te ondernemen en deze gegevens te recupereren om 
een veroordeling na te streven. Wanneer gerechtelijke 
instanties de verwijdering vragen, vragen zij automatisch 
om bewijzen bij te houden.

n. Vrouwelijke genitale verminking

Eerst en vooral wordt er gewerkt aan een nieuw on-
derzoek naar de prevalentie van vrouwelijke genitale 
verminking (VGV). Dit is een van de maatregelen van 
het NAP. De nieuwe gegevens moeten in juni 2022 
beschikbaar zijn. De vorige cijfers waren van 2018. 
Het is ook belangrijk te vermelden dat België vaak als 
voorbeeld op dit gebied wordt genoemd, aangezien wij 
een van de weinige landen zijn die dergelijk onderzoek 
om de vier jaar uitvoeren.

Ook de registratie in de medische dossiers is een 
maatregel die in het NAP is opgenomen. Het is correct 
dat de wet nog niet operationeel is. Niet alle ziekenhuizen 
registreren systematisch gegevens over VGV in hun dos-
siers. Dat is jammer, aangezien de vzw GAMS ernaar 
streeft dat elke kraamafdeling over een protocol voor 
de behandeling van VGV beschikt. Dit punt zal worden 
besproken met de minister van Volksgezondheid en de 
FOD Volksgezondheid.

quand ils soupçonnent une situation de violences et à 
prendre les mesures nécessaires.

m. Violences sexuelles en ligne

Le PAN prévoit qu’un plan d’action fédéral spécifique 
sur la violence sexuelle en ligne devra être adopté. Le 
texte est déjà bien avancé.

En matière de lutte contre les violences sexuelles 
en ligne, la secrétaire d’État entend développer une 
politique intégrée avec tous les acteurs, comme elle l’a 
déjà fait pour la lutte contre d’autres formes de violence.

Il est effectivement important que les preuves de 
revenge porn soient conservées, même si elles sont 
retirées de l’Internet par le fournisseur d’accès.

C’est pourquoi tant la police que l’Institut, dans son 
manuel pour les victimes, insistent pour que celles-ci 
fassent des captures d’écran avant de demander la 
suppression du contenu en question.

Il faut examiner s’il est possible d’imposer aux four-
nisseurs d’accès une obligation de conserver certaines 
informations pendant un temps déterminé lorsqu’ils 
procèdent à une suppression de contenu dans le cadre 
de certaines infractions. Cela permettra aux victimes de 
pouvoir encore entreprendre des démarches juridiques 
et de récupérer ces données pour essayer d’obtenir 
une condamnation. Lorsque les instances juridiques 
demandent la suppression, elles demandent automati-
quement de conserver les preuves.

n. Mutilations génitales féminines

Pour commencer, une nouvelle étude sur la préva-
lence des mutilations génitales féminines (MGF) est 
en cours. C’est l’une des mesures prévues par le PAN. 
Les nouvelles données devraient être disponibles en 
juin 2022. Les chiffres précédents dataient de 2018. Il 
est aussi important de mentionner que la Belgique est 
souvent citée comme exemple dans ce domaine, étant 
donné que nous sommes l’un des rares pays à effectuer 
ce type d’étude tous les quatre ans.

L’enregistrement dans les dossiers médicaux est 
également une mesure figurant dans le PAN. Il est 
exact que la loi n’est pas encore opérationnelle. Tous 
les hôpitaux n’enregistrent pas systématiquement les 
données concernant les MGF dans leurs dossiers. 
C’est dommage, étant donné que l’ASBL GAMS veille 
à ce que chaque maternité dispose d’un protocole pour 
le traitement des MGF. Ce point sera examiné avec le 
ministre de la Santé et le SPF Santé publique.
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o. Opleiding van de professionals

Voor de staatssecretaris is het van fundamenteel belang 
dat de slachtoffers worden gehoord en dat ze zich nooit 
in een situatie moeten bevinden waarin ze zich moeten 
verantwoorden. Daarom wil het NAP de opleiding van 
de actoren van het gerecht versterken. Het Instituut voor 
gerechtelijke opleiding besteedt veel aandacht aan de 
strekking van de Conventie van Istanbul en heeft haar 
opleidingen in die zin aangepast. Voorts wil het NAP 
dat het probleem van de secundaire victimisering aan 
bod komt in de richtlijnen aan en de opleidingen van 
de professionals die betrokken zijn bij de opvang en de 
begeleiding van de slachtoffers.

Over het geheel genomen verbindt het NAP zich 
ertoe rekening te houden met de aanbevelingen van 
de GREVIO om de genderdimensie op te nemen in het 
initiële en permanente opleidingskader van de profes-
sionals van de politie, het gerecht, de gezondheidszorg, 
de psychosociale sector enzovoort. Daartoe zullen 
gemeenschappelijke tools worden aangeboden.

p. ZSG

De ZSG zorgen voor een optimale opvang van de 
slachtoffers van seksueel geweld, die er de klok en 
de week rond terechtkunnen. De samenwerking in die 
centra tussen gespecialiseerd medisch, psychologisch 
en politiepersoneel is van cruciaal belang in de strijd 
tegen seksueel geweld.

De bewegingen, hashtags en collectieven hebben 
de strijd tegen gendergerelateerd geweld op ongeziene 
wijze in de kijker geplaatst.

De staatssecretaris ontmoette verschillende collec-
tieven: Balance Ton Bar in Luik, de organisatoren van 
de mobilisatie in Elsene en in Gent ontmoette ze de 
organisatoren van “Meldet.org”.

Het pilootproject van de Zorgcentra na Seksueel 
Geweld werd inderdaad als een grote stap vooruit be-
schouwd voor de opvang van slachtoffers van acuut 
seksueel geweld.

Om die reden werd door de Ministerraden van 16 mei 
2020 en 13 juni 2020 beslist om de 3 bestaande centra, 
gelegen in de gerechtelijk arrondissementen Oost-
Vlaanderen, Brussel en Luik, van een verdere financiering 
te laten genieten en de noodzakelijke budgetten vrij te 
maken tot 2023 om 7 nieuwe centra op te richten.

o. Formation des professionnels

Pour la secrétaire d’État, il est fondamental que la 
parole des victimes soit entendue et que jamais elles 
ne se retrouvent dans une situation où elles sont ame-
nées à devoir se justifier. C’est pourquoi le PAN prévoit 
de renforcer la formation des acteurs de la Justice. 
L’Institut de Formation Judiciaire est très sensible aux 
orientations de la Convention d’Istanbul et a revu ses 
formations dans ce sens. Le PAN prévoit par ailleurs 
que la problématique de la victimisation secondaire soit 
prise en compte dans les lignes directrices et dans la 
formation des professionnels impliqués dans l’accueil 
et la prise en charge des victimes.

Globalement, le PAN s’engage à tenir compte des 
recommandations du GREVIO pour intégrer une di-
mension genre dans le cadre de la formation initiale 
et continue des professionnels des secteurs policier, 
judiciaire, médical, psycho-social, etc. Pour ce faire, 
des outils communs seront proposés.

p. CPVS

Les CPVS fournissent un accueil optimal aux vic-
times de violences sexuelles, qui peuvent s’y rendre 
24 heures sur 24 et 7 jours sur 7. La coopération que l’on 
y retrouve entre le personnel médical, psychologique et 
policier spécialisé est cruciale dans la lutte contre les 
violences sexuelles.

Les mouvements, hashtags et collectifs ont donné 
une visibilité inédite aux mouvements de lutte contre 
les violences de genre.

La secrétaire d’État a rencontré plusieurs collec-
tifs: Balance Ton Bar à Liège, les organisateurs de la 
mobilisation à Ixelles et, à Gand, les organisateurs de 
“Meldet.org”.

Le projet pilote des Centres de prise en charge des 
violences sexuelles a effectivement été considéré comme 
une avancée importante dans l’accueil des victimes de 
violence sexuelle grave.

C’est pour cette raison que les Conseils des ministres 
du 16 mai 2020 et du 13 juin 2020 ont décidé d’accorder 
un financement supplémentaire aux trois centres exis-
tants, situés dans les arrondissements judiciaires de 
Flandre orientale, de Bruxelles et de Liège, et de libérer 
les budgets nécessaires jusqu’en 2023 pour créer sept 
nouveaux centres.
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De ambitie van de Ministerraad was ervoor te zorgen 
dat elk slachtoffer van seksueel geweld binnen het uur 
terecht kon in een Zorgcentrum.

Naast de bestaande Zorgcentra in Brussel, Oost-
Vlaanderen en Luik, openden recent ook de Zorgcentra 
in Antwerpen en Charleroi. In 2022 zullen de Zorgcentra 
van Leuven en West-Vlaanderen openen, en in 2023 de 
Zorgcentra van Luxemburg, Limburg en Namen.

De administratie van de staatssecretaris werkt in een 
zeer snel tempo om aan deze agenda te voldoen.

Om deze vormen van geweld te voorkomen, moeten 
we allemaal samenwerken, op alle machtsniveaus.

De staatssecretaris is van plan een campagne op 
te zetten om meer bekendheid te geven aan seksueel 
geweld en om de ZSG zichtbaar te maken.

Het nationale actieplan omvat de voortzetting van de 
verplichte opleiding inzake huiselijk en seksueel geweld 
voor magistraten en de opleiding van de Commissies voor 
rechtsbijstand inzake seksueel geweld. Er zal onderzoek 
worden gedaan naar de strafrechtelijke follow-up van 
seksueel geweld, met name naar de toepassing van de 
procedures van de ZSG.

De voorbereidingen daartoe zijn in 2021 van start 
gegaan. Slachtoffers van geweld staan centraal in de 
visie en het beleid van de staatssecretaris.

Toegankelijkheid van de Zorgcentra na Seksueel 
Geweld

De prioriteit van de staatssecretaris is om centra te 
openen die toegankelijk zijn voor alle slachtoffers in heel 
België, van Antwerpen tot Aarlen.

Ze is er zich van bewust dat er nog knelpunten zijn 
die de toegankelijkheid voor slachtoffers in heel België 
in de weg kunnen staan, en is bereid om mee te zoeken 
naar oplossingen. In dat kader zijn er ook al gesprek-
ken lopende.

Nederlandstalige slachtoffers in Brussel kunnen in 
het Zorgcentrum in het Sint-Pietersziekenhuis terecht. 
Alle inspanningen werden genomen om daar in een 

L’ambition du Conseil des ministres était de veiller à 
ce que chaque victime de violences sexuelles puisse 
être accueillie dans un Centre de prise en charge dans 
l’heure.

Outre les Centres de prise en charge existant à 
Bruxelles, en Flandre orientale et à Liège, deux centres 
ont également ouvert récemment à Anvers et à Charleroi. 
En 2022, ce sera au tour des Centres de prise en charge 
de Louvain et de Flandre orientale d’ouvrir leurs portes, 
suivis en 2023 par les Centres de prise en charge du 
Luxembourg, du Limbourg et de Namur.

L’administration de la secrétaire d’État s’attelle à 
réaliser cet agenda à un rythme soutenu.

Pour éviter ces formes de violence, nous devons tous 
coopérer, à tous les niveaux de pouvoir.

La secrétaire d’État envisage d’élaborer une campagne 
pour donner plus de visibilité à la violence sexuelle et 
accroître la notoriété des Centres de prise en charge 
de violences sexuelles.

Le plan d’action national comprend la poursuite de la 
formation obligatoire en matière de violence domestique 
et sexuelle pour les magistrats et de la formation des 
Commissions d’aide juridique en matière de violence 
sexuelle. Une étude sur le suivi pénal de la violence 
sexuelle, notamment de l’application des procédures 
des Centres de prise en charge des violences sexuelles, 
sera réalisée.

Les préparatifs de cette étude ont commencé en 
2021. Les victimes de violences figurent au centre des 
préoccupations dans la vision et la politique de la secré-
taire d’État.

Accessibilité des Centres de prise en charge des 
violences sexuelles

La priorité de la secrétaire d’État est d’ouvrir des 
centres qui soient accessibles à toutes les victimes dans 
l’ensemble de la Belgique, d’Anvers à Arlon.

Elle est consciente qu’il existe encore des problèmes 
qui peuvent entraver l’accessibilité pour les victimes 
dans toute la Belgique et elle est prête à contribuer à 
la recherche de solutions. Des pourparlers sont déjà en 
cours à cet égard.

Les victimes néerlandophones de Bruxelles peuvent 
s’adresser au Centre de soins de l’hôpital Saint-Pierre. 
Tout y a été fait pour y fournir des soins dans les deux 
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tweetalige zorgverlening te voorzien. Op de website 
is ook alle nodige informatie voor slachtoffers in beide 
talen te vinden.

Overigens geraakt de complexiteit van Halle-Vilvoorde 
niet opgelost met 1 zorgcentrum per gerechtelijk arron-
dissement, want Halle-Vilvoorde is een administratief 
arrondissement, net als bijvoorbeeld Bergen. Waals-
Brabant en Eupen hebben als gerechtelijk arrondisse-
menten overigens voorlopig ook geen ZSG.

De Ministerraad voorzag in 2020 in een specifiek 
budget voor de Zorgcentra tot 2023.

De personeelskosten van de huidige betrokken zie-
kenhuizen werden reeds in 2021 structureel ingebed 
via het Zorgpersoneelfonds. In de komende jaren zal 
de staatssecretaris verdere stappen ondernemen om de 
langetermijnfinanciering van de Zorgcentra te onderhan-
delen. Deze doelstelling werd tevens opgenomen in het 
Nationaal Actieplan ter bestrijding van Gendergerelateerd 
Geweld 2021-2025, dat op 26 november 2021 werd 
goedgekeurd.

Met betrekking tot de vraag over eventuele lokale 
antennes van de ZSG geeft de staatssecretaris aan dat 
ZSG ‘groot’ genoeg moeten zijn om 24 u op 24 en zeven 
op zeven shiften van verpleegkundigen, psychologen en 
inspecteurs efficiënt te kunnen organiseren.

Het IGVM zal starten met de werkzaamheden om de 
ziekenhuizen met een ZSG en de andere ziekenhuizen 
in het district beter op elkaar af te stemmen.

In dat kader zal rekening worden gehouden met:

— de evaluatie van de huidige werking;

— de financiering van de 10 centra;

— en de eventuele noodzaak van bijkomende 
Zorgcentra.

Mocht er beslist worden om bijkomende Zorgcentra 
te erkennen, zal dat uiteraard gebeuren naargelang 
van de noden van de slachtoffers en zullen de nieuwe 
ziekenhuizen geselecteerd worden volgens de wettelijk 
bepaalde procedures.

Over de opening van een ZSG in Elsene herinnert de 
staatssecretaris eraan dat een centrum een rechtstreekse 
band moet hebben met een spoedgevallendienst: het gaat 
in de eerste plaats om een multidisciplinaire ziekenhuis-
opvang. De staatssecretaris heeft oog voor en is bezorgd 
over het seksueel geweld in het studentenfeestmilieu 

langues. Sur le site web, toutes les informations néces-
saires aux victimes peuvent être trouvées dans les deux 
langues.

La complexité de Hal-Vilvorde ne sera pas résolue en 
créant un centre de soins par arrondissement judiciaire, 
car Hal-Vilvorde est un arrondissement administratif, 
tout comme Mons, par exemple. Le Brabant wallon et 
Eupen, en tant qu’arrondissements judiciaires, n’ont pas 
non plus de CPVS pour l’instant.

En 2020, le Conseil des ministres a prévu un budget 
spécifique pour les centres de soins jusqu’en 2023.

Les frais de personnel des hôpitaux actuellement 
concernés ont déjà été structurellement prévus en 2021 
par le biais du Fonds blouses blanches. Dans les années 
à venir, la secrétaire d’État prendra de nouvelles mesures 
pour négocier le financement à long terme des centres 
de soins. Cet objectif a également été inclus dans le 
Plan d’action national de lutte contre la violence basée 
sur le genre 2021-2025 adopté le 26 novembre 2021.

En ce qui concerne la question des antennes locales 
possibles des CVPS, la secrétaire d’État a indiqué que les 
CVPS devaient être assez grands pour pouvoir organiser 
efficacement des équipes d’infirmières, de psychologues 
et d’inspecteurs 24 heures sur 24 et 7 jours sur 7.

L’IEFH va commencer à travailler pour mieux coor-
donner les hôpitaux dotés d’un CVPS et les autres 
hôpitaux des districts.

Dans ce cadre, les éléments suivants seront pris en 
compte:

— l’évaluation du fonctionnement actuel;

— le financement des 10 centres;

— et le besoin éventuel de centres de soins 
supplémentaires.

S’il est décidé de reconnaître des centres de soins 
supplémentaires, cela se fera bien entendu en fonction 
des besoins des victimes, et les nouveaux hôpitaux seront 
sélectionnés selon les procédures prévues par la loi.

Concernant l’ouverture d’un CPVS à Ixelles, la secré-
taire d’État tient à rappeler qu’un centre doit se trouver 
en lien direct avec un service d’urgences: il s’agit avant 
tout d’une prise en charge hospitalière pluridisciplinaire. 
La secrétaire d’État est attentive à et préoccupée par 
les violences sexuelles dans le milieu festif estudiantin 
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en in het nachtelijk uitgaansleven. Zij heeft er trouwens 
voor geijverd om zo spoedig mogelijk een oplossing te 
vinden voor de uitbreiding van het ZSG in Brussel.

De staatssecretaris is het met mevrouw Van Hoof 
eens dat de centra meer lokaal verankerd moeten zijn. 
Uit dat oogpunt spant de staatssecretaris zich in om de 
gewestactoren bij de opening van de nieuwe ZSG te 
betrekken. Punt vzw is in dat verband nauw betrokken 
geweest bij de oprichting van het centrum in Antwerpen 
en zal een rol blijven spelen bij de ondersteuning van 
de slachtoffers.

De staatssecretaris werkt momenteel aan een proef-
project dat relevante actoren zoals verenigingen, instel-
lingen, academici en politici in een netwerk rond een 
ZSG onderbrengt. Het doel is na te gaan welke rol elk 
van hen reeds speelt of zou kunnen spelen om seksueel 
geweld een halt toe te roepen.

Het ZSG richt zich in het bijzonder op de slachtoffers 
van seksueel geweld in de acute fase, dat wil zeggen 
wanneer het nog mogelijk is sporen van de geweldpleger 
te vinden. De term “seksueel geweld in de acute fase” 
wordt gebruikt voor misdrijven waarbij sprake is van 
aanrandingen van de eerbaarheid, verkrachtingen of 
pogingen tot verkrachting die hebben plaatsgevonden 
binnen zeven dagen voorafgaand aan de opname in het 
Zorgcentrum. Het is van essentieel belang de slachtof-
fers en hun naasten ervan op de hoogte te brengen 
dat zij zich zo spoedig mogelijk naar een ZSG moeten 
begeven. Iemand die naar een ZSG gaat, zal altijd 
worden verwelkomd en gehoor vinden, zelfs al heeft de 
agressie meer dan een maand eerder plaatsgevonden. 
In laatstgenoemd geval zal het slachtoffer worden door-
verwezen naar andere diensten en indien de betrokkene 
een klacht wenst in te dienen, kan hij of zij dat doen bij 
de opgeleide zedeninspecteurs.

Communicatie

Bij elke opening van een centrum communiceert de 
staatssecretaris daar lokaal over, waarbij ze ook de rol 
en de werking van dat centrum belicht. Zoals de staats-
secretaris in haar presentatie heeft aangegeven, plant 
zij in 2022 ook een nationale ZSG-campagne.

De ZSG spelen niet alleen een essentiële rol bij de 
opvang van de slachtoffers, maar ook in de strijd tegen 
de straffeloosheid. Volgens de eerste grootschalige 
studie van Belspo over seksueel geweld in België gaf 
slechts 4 % van de slachtoffers aan een klacht te heb-
ben ingediend bij de politie. Na bij een ZSG langs te 
zijn gegaan, dienen 7 op 10 slachtoffers een klacht in. 
Zo maken de ZSG het mogelijk de straffeloosheid van 
de daders tegen te gaan. Bij de mededelingen over de 

et dans le monde de la nuit. Elle a d’ailleurs œuvré pour 
qu’une solution soit trouvée le plus rapidement possible 
pour l’extension du CPVS de Bruxelles.

La secrétaire d’État rejoint Mme Van Hoof quand 
elle dit que les centres doivent être davantage ancrés 
localement. C’est dans cette optique que la secrétaire 
d’État s’attèle à impliquer les acteurs de la région dans 
l’ouverture des nouveaux CPVS. A cet égard, Punt 
vzw s’est fortement impliquée dans la mise en place 
du centre à Anvers et continuera à jouer un rôle dans 
le soutien aux victimes.

La secrétaire d’État élabore actuellement un projet 
pilote qui mettra en réseau les acteurs concernés tels 
que les associations, les institutions, les universitaires et 
les mandataires politiques autour d’un CVPS. L’objectif 
est de savoir quel rôle chacun d’entre eux joue déjà ou 
pourrait jouer pour mettre fin aux violences sexuelles.

Le CPVS cible particulièrement les victimes de vio-
lences sexuelles en phase aiguë, c’est-à-dire lorsqu’il 
est encore possible de trouver des traces de l’auteur 
des violences. Les violences sexuelles en phase aiguë 
désignent les infractions d’attentat à la pudeur, de viol 
ou de tentative de viol qui ont eu lieu dans les sept jours 
précédant l’admission au Centre de Prise en charge. 
Il est essentiel d’informer les victimes et les proches 
de victimes qu’il faut se rendre dans un CPVS le plus 
rapidement possible. Une personne se rendant vers 
un CPVS sera toujours accueillie et écoutée, même si 
l’agression date de plus d’un mois. Dans ce dernier cas, 
la victime sera réorientée vers d’autres services, et si 
elle souhaite porter plainte, elle pourra le faire auprès 
des inspecteurs de mœurs formés.

Communication

Lors de chaque ouverture de centre, la secrétaire 
d’État communique localement sur l’ouverture du centre, 
son rôle et son fonctionnement. Comme indiqué dans 
sa présentation, la secrétaire d’État prévoit également 
une campagne nationale CPVS en 2022.

Les CPVS jouent un rôle essentiel en ce qui concerne 
la prise en charge des victimes mais aussi pour lutter 
contre l’impunité. Selon la première étude de Belspo 
à grande échelle sur la violence sexuelle en Belgique, 
seulement 4 % des victimes ont déclaré avoir déposé 
une plainte auprès de la police. Après être passées 
par un CPVS, 7 victimes sur 10 portent plainte. Ainsi, 
les CPVS permettent de lutter contre l’impunité des 
auteurs. Lors des communications sur les CPVS, il est 
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ZSG is het belangrijk er de aandacht van de burgers op 
te vestigen dat het voor de slachtoffers van belang is dat 
zij zich zo spoedig mogelijk naar een centrum begeven 
om zoveel mogelijk bewijzen te verzamelen.

Werking en meerwaarde van de ZSG

Het Zorgcentrum na Seksueel Geweld is een uniek 
multidisciplinair partnerschap tussen een ziekenhuis, de 
politie en het parket. Die centra bieden een holistische, 
meer bepaald medische, forensische en psychologi-
sche opvang. De opvang is specifiek en uniek voor 
de slachtoffers van seksueel geweld. Kennelijk wordt 
seksueel geweld vaak nooit gemeld en is dat voor de 
slachtoffers een zeer grote stap. 70 % van de slachtoffers 
van verkrachting wordt gediagnosticeerd met een post-
traumatische stressstoornis (PTSS). Een betere opvang 
en een laagdrempeligere bijstand voor de slachtoffers 
van seksueel geweld hebben tot doel dat percentage 
terug te dringen. De ZSG zijn dus niet bedoeld om alle 
vormen van geweld te bestrijken. Het is de bedoeling 
dat zij hun specialisatie behouden.

In verband met de indiening van klachten is het in-
teressant te wijzen op het waardevolle werk dat in de 
politiezone Brussel-Hoofdstad-Elsene samen met de 
dienst Emergency Victim Assistance (EVA) wordt geleverd. 
Die dienst is erop gericht de bijdrage van de politiezone 
tot het ZSG te verankeren en een dienstenaanbod te 
ontwikkelen voor de opvang van slachtoffers die het 
risico lopen op secundaire victimisering; daarbij gaat het 
voornamelijk om de slachtoffers van intrafamiliaal geweld.

De staatssecretaris spreekt ook haar waardering uit 
voor het DPO-project van de Fédération laïque des cen-
tres de planning familial, dat tot doel heeft de opsporing 
van partnergeweld en seksueel geweld alsook de opvang 
en de oriëntatie van de slachtoffers te verbeteren. Het 
einddoel bestaat erin om samen instrumenten aan te 
reiken voor de eerstelijnsverenigingen en -diensten in 
Brussel en Wallonië.

Een van de meerwaardes van de ZSG’s is de mogelijk-
heid voor de slachtoffers die naar een ZSG gaan om er 
desgewenst een klacht in te dienen. In de centra worden 
de verhoren van de meerderjarige slachtoffers al op vi-
deo opgenomen. Voor de minderjarige en de kwetsbare 
meerderjarige slachtoffers wordt een verhoor met behulp 
van een Techniek Audiovisueel verhoor Minderjarigen 
(TAM) afgenomen, zoals dat bij wet is bepaald.

important d’attirer l’attention des citoyens et citoyennes 
sur l’importance pour les victimes de se rendre le plus 
vite possible dans un centre afin de collecter un maxi-
mum de preuves.

Fonctionnement et plus-value des CPVS

Le Centre de Prise en charge des Victimes de 
Violences Sexuelles est un partenariat multidiscipli-
naire unique entre un hôpital, la police et le parquet. 
Ces centres fournissent une prise en charge holistique, 
à savoir médicale, médico-légale et psychologique. 
La prise en charge est spécifique et unique pour les 
victimes de violences sexuelles. On constate que les 
violences sexuelles restent souvent non-signalées et 
que le pas à franchir pour les victimes de violences 
sexuelles est très important. 70 % des victimes de 
viol se voient diagnostiquer un trouble de stress post-
traumatique (TSPT). Une meilleure prise en charge et 
une plus grande accessibilité de l’assistance pour les 
victimes de violences sexuelles a pour objectif de réduire 
ce pourcentage. Ainsi, les CPVS n’ont pas vocation à 
s’étendre à toutes les formes de violence. Il s’agit de 
garder leur spécialisation.

Concernant le dépôt de plainte, il est intéressant de 
mettre en valeur le travail réalisé au niveau de la zone 
de Police Bruxelles Capitale Ixelles, avec la cellule 
Emergency Victim Assistance (EVA). Cette cellule a 
pour objectif d’ancrer la contribution de la zone de police 
dans le CPVS et de développer une offre de service à 
l’accueil des victimes susceptibles d’une double victi-
misation, dont principalement les victimes de violences 
intrafamiliales.

La secrétaire d’État souhaite également saluer le 
projet DPO de la Fédération laïque des centres de plan-
ning familial qui a pour but d’améliorer la détection des 
violences conjugales et sexuelles, la prise en charge et 
l’orientation des victimes. L’objectif final est de coproduire 
des outils à destination des associations et services de 
première ligne actifs à Bruxelles et en Wallonie.

Une des plus-values des CPVS est la possibilité pour 
les victimes qui se rendent dans un CPVS d’y déposer 
plainte si elles le souhaitent. Des auditions vidéo-filmées 
des victimes majeures sont déjà en place au sein même 
des centres. Pour les victimes mineures et majeures 
vulnérables, une audition TAM (technique d’audition de 
mineurs) est menée, comme la loi le prévoit.
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Kosten voor de slachtoffers

De staatssecretaris herinnert eraan dat de opvang 
van de slachtoffers in de ZSG’s geheel kosteloos is.

De personeelskosten worden gefinancierd uit het 
Zorgpersoneelfonds.

Kenmerken van de slachtoffers

Sinds de start van het ZSG-project is het profiel van 
de slachtoffers hetzelfde gebleven. Van oktober 2017 
tot oktober 2021 hebben zich 4372 slachtoffers gemeld 
bij de bestaande ZSG in Brussel, Gent en Luik. Het 
slachtoffer is gemiddeld 24 jaar oud, ongeveer 90 % is 
vrouw en bijna drie op de tien slachtoffers (30 %) zijn 
minderjarig.

Aangaande het drugsgebruik of eventuele netwerken 
kan de staatssecretaris aangeven dat GHB niet de enige 
gebruikte stof is. Er zijn in de apotheek over de toonbank 
verkrijgbare geneesmiddelen die hetzelfde effect kunnen 
hebben en die na een medische analyse veel moeilijker 
te traceren zijn. Het is onze verantwoordelijkheid om 
preventief op te treden en om voorlichting te verschaffen 
over het belang van toestemming. Evenzeer belangrijk 
is het om er niet van uit te gaan dat het slachtoffer voor 
de agressie verantwoordelijk is, óók als de betrokkene 
te veel alcohol zou hebben gedronken.

q. Strafwetboek wat het seksueel strafrecht betreft 
– onderdeel prostitutie

Prostitutie is niet illegaal in België, maar de huidige 
situatie is bijzonder vaag en geeft aanleiding tot misbrui-
ken. Met de hervorming van het Strafwetboek draagt de 
staatssecretaris bij aan de doelstelling om de bestaande 
situatie te verduidelijken door duidelijk af te bakenen wat 
is toegestaan en wat niet. Pooierschap en misbruik van 
prostitutie blijven strafbaar.

Mensen die van de prostitutie leven, beschikken mo-
menteel over geen enkel sociaal statuut. De dramatische 
gevolgen van die situatie werden ons duidelijk met de 
gezondheidscrisis, toen mensen uit de prostitutie gedwon-
gen werden te stoppen met werken zoals in vele andere 
sectoren, maar dan zonder recht op steunmaatregelen 
om te overleven.

Er zal een sociaal statuut worden gecreëerd voor wie 
in de prostitutie werkt. Dat statuut zal het mogelijk maken 
in veilige omstandigheden werken, met eerbiediging van 
de grondrechten.

Frais pour les victimes

La secrétaire d’État aimerait rappeler que la prise en 
charge des victimes au sein des CPVS est entièrement 
gratuite.

Les frais de personnel sont financés par le Fonds 
Blouses Blanches.

Caractéristiques des victimes

Depuis le début du projet CVPS, le profil des victimes 
est resté inchangé. D’octobre 2017 à octobre 2021, 4372 
victimes se sont signalées auprès des CVPS existants à 
Bruxelles, Gand et Liège. La victime est âgée de 24 ans 
en moyenne. Près de 90 % sont des femmes et près de 
trois victimes sur dix (30 %) sont mineures.

Concernant la question de l’utilisation de drogue ou 
d’éventuels réseaux, la secrétaire d’État peut dire que 
le GHB n’est pas la seule substance utilisée. Il y a des 
médicaments en vente libre en pharmacie qui peuvent 
avoir le même effet et dont la trace est beaucoup plus 
difficile à déceler après analyse médicale. Il est de 
notre responsabilité d’agir en matière de prévention, et 
d’éduquer à l’importance du consentement. Il est éga-
lement important de ne pas considérer que la victime 
est responsable de son agression quand bien même 
elle aurait bu trop d’alcool.

q. Code pénal sexuel - volet prostitution

La prostitution n’est pas illégale en Belgique, mais 
la situation actuelle est très floue et donne lieu à des 
abus. Avec la réforme du code pénal, la secrétaire d’État 
s’inscrit dans l’objectif de clarifier la situation existante 
en délimitant clairement ce qui est autorisé et ce qui ne 
l’est pas. Le proxénétisme et l’abus de la prostitution 
restent punissables.

Les personnes vivant de la prostitution n’ont actuel-
lement aucun statut social. Les conséquences drama-
tiques de cette situation nous ont sauté aux yeux avec 
la crise sanitaire: lorsque les personnes en situation 
de prostitution ont été contraintes d’arrêter de travailler 
comme dans de nombreux autres secteurs, mais sans 
avoir droit à des mesures de soutien pour survivre.

Un statut social sera créé pour les personnes en 
situation de prostitution. Ce statut permettra de travailler 
dans des conditions sûres, dans le respect des droits 
fondamentaux.
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r. Be Cyclist

In september 2021 lanceerde de regering “Be Cyclist”, 
het eerste federale actieplan ter bevordering van het 
fietsen.

De verschillende ministers en staatssecretarissen 
stelden concrete acties voor om fietsen te promoten, 
overeenkomstig hun bevoegdheden. Deze acties slui-
ten aan bij de in het regeerakkoord geformuleerde 
doelstelling om een modal shift te bewerkstelligen en 
meer mensen over te halen te kiezen voor actieve en 
milieuvriendelijkere vervoerswijzen.

In dit verband moet worden nagegaan welke groepen 
minder gebruik maken van de fiets en wat daarvoor de 
redenen zijn.

De contouren van dit project moeten nog worden 
vastgelegd. Daarom wil de staatssecretaris, samen met 
de minister van Mobiliteit, beginnen met een studiedag 
om deze kwestie nader te bestuderen.

De heer Creyelman vroeg wanneer iets als seksisme 
beschouwd wordt. De staatssecretaris nodigt de heer 
Creyelman uit om de Seksismewet van 2014 te raadple-
gen, waarin dit begrip gedefinieerd wordt.

2. De sociaaleconomische gelijkheid bevorderen

a. Gendermainstreaming

Met de goedkeuring van het gendermainstreamingplan 
in juni 2021 hebben de regeringsleden zich ertoe verbon-
den de genderdimensie op te nemen in het uiteenlopende 
en belangrijke beleid dat onder hun bevoegdheid valt.

Op 7 oktober 2021 vond een vergadering van de 
ICG plaats, met als doel het op gang brengen van het 
verslaggevingsproces dat invulling zal krijgen in het 
eerste halfjaarlijkse verslag dat de staatssecretaris begin 
februari 2022 aan de Ministerraad zal voorleggen. Die 
verslaglegging zal een belangrijke rol vervullen bij het 
verstrekken van informatie over wat daadwerkelijk wordt 
gedaan om onder impuls van het plan de genderdimensie 
in het beleid op te nemen.

Voorts heeft de regering zich ertoe verbonden de RIA 
meer en beter te gebruiken.

Met haar collega’s die rechtstreeks betrokken zijn 
bij de andere thema’s waarop de RIA betrekking heeft, 
verbindt de staatssecretaris zich ertoe in 2022 te on-
derzoeken hoe dit instrument doeltreffender kan worden 
gemaakt, met name door een betere opname van de 

r. Be Cyclist

En septembre 2021, le gouvernement a lancé “Be 
Cyclist”. Il s’agit du premier plan d’action fédéral visant 
à promouvoir le vélo.

Les différents ministres et secrétaires d’État ont 
proposé des actions concrètes pour promouvoir le vélo 
dans le respect de leurs compétences. Ces actions 
sont conformes à l’objectif formulé dans l’accord de 
gouvernement , qui est de provoquer un transfert modal 
et de persuader davantage de personnes d’opter pour 
des modes de transport actifs et plus respectueux de 
l’environnement.

À cet égard, il conviendra de déterminer quels groupes 
utilisent moins la bicyclette et quelles en sont les raisons.

Les contours de ce projet restent à définir. C’est 
pourquoi la secrétaire d’État souhaite lancer, en col-
laboration avec le ministre de la Mobilité, une journée 
d’étude visant à approfondir cette question.

M. Creyelman a demandé quand un acte est jugé 
sexiste. La secrétaire d’État invite M. Creyelman à consul-
ter la loi de 2014 sur le sexisme, qui définit cette notion.

2. Promotion de l’égalité socio-économique

a. Gendermainstreaming

Avec l’adoption du plan gendermainstreaming en juin 
2021, les membres du gouvernement se sont engagés à 
intégrer la dimension de genre dans de nombreuses et 
importantes politiques relevant de leurs compétences.

Le 7 octobre 2021 s’est tenue une réunion du GIC dont 
l’objectif était de lancer le processus de rapportage qui 
se concrétisera par le premier rapport semestriel que la 
secrétaire d’État va présenter au Conseil des ministres 
début février 2022. Ce rapportage aura un important 
rôle d’information sur ce qui est concrètement fait pour 
intégrer la dimension de genre dans les politiques du plan.

Par ailleurs, le gouvernement s’est engagé à améliorer 
l’usage de l’AIR.

Avec ses collègues directement concernés par les 
autres thèmes couverts par l’AIR, la secrétaire d’État 
s’engage en 2022 à analyser comment rendre cet outil 
plus efficace, notamment via une meilleure intégration de 
l’AIR au processus de décision fédéral et l’amélioration de 
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RIA in het federale besluitvormingsproces en een beter 
gebruik van het onderdeel gendergelijkheid. De gender-
analyses moeten van goede kwaliteit zijn. De regelge-
vingsimpactanalyse in het raam van de hervorming van 
het onderdeel ‘seksueel geweld’ in het Strafwetboek is 
een goed voorbeeld waaruit blijkt dat er nog veel ruimte 
voor verbetering is.

Met de bij het begrotingsconclaaf verkregen middelen 
zal de cel gendermainstreaming van het IGVM worden 
aangescherpt, met name om te kunnen inspelen op de 
verzoeken om expertise van de andere overheidsdiensten.

Om de federale aanpak inzake gendermainstreaming 
te ondersteunen, is de federale overheid met gender-
budgeting gaan werken. Dat houdt in dat de beheerders 
van een dossier bij de aanvraag van een budget reke-
ning houden met de genderdimensie, wanneer zij een 
begroting opmaken; dat aspect moet tevens duidelijk 
worden vermeld in de door elke overheidsdienst te 
bezorgen verantwoording.

Uit de tweejaarlijkse evaluatie door het IGVM betref-
fende het gebruik van die methode blijkt dat de resultaten 
wisselvallig zijn. Bepaalde overheidsdiensten passen de 
methode vrij goed toe, met concrete resultaten. Andere 
passen de methode helemaal niet toe. De volgende 
tweejaarlijkse evaluatie vindt plaats in 2022.

b. Work-life balance

Met betrekking tot de verlofstelsels, wil de staatsse-
cretaris de bescherming van ouders en mantelzorgers 
versterken door de bepalingen van de Europese richtlijn 
inzake het evenwicht tussen werk en privéleven in de 
genderwetgeving door te voeren.

Deze maatregel beoogt discriminatie als gevolg van 
het opnemen van thematisch verlof te voorkomen en te 
beschermen. Het is ook een manier om de werkgevers 
bewust te maken van de noodzaak om discriminatie te 
bestrijden.

Voor de staatssecretaris moet niet iedereen dezelfde 
keuze maken, maar moet er wel keuzevrijheid zijn. En 
vrouwen die een bepaalde keuze maken, hebben recht 
op hetzelfde loon en hetzelfde loopbaanpad als man-
nen. De staatssecretaris zal zich verzetten tegen elk 
mechanisme dat vrouwen hierin tegenhoudt.

Verder denkt de staatssecretaris dat het ook een 
kwestie is van vechten tegen pesterijen en ongewenste 
intimiteiten op het werk. Dit is een reële belemmering 
voor vrouwen op de werkplek. Deze prioriteit maakt deel 

l’utilisation du volet égalité des femmes et des hommes. 
Les analyses de genre doivent être de bonne qualité. 
L’analyse d’impact sur la réglementation telle que pré-
sentée dans le cadre de la réforme du code pénal sur les 
violences sexuelles est un bon exemple, pour montrer 
à quel point la marge de progression est importante.

Les moyens obtenus dans le cadre du conclave 
budgétaire permettront de renforcer la cellule gender-
mainstreaming de l’IEFH, notamment pour lui permettre 
de répondre aux demandes d’expertise des autres 
administrations.

La méthode fédérale sur le gender budgeting est 
développée pour soutenir la démarche fédérale du gender 
mainstreaming. Elle prévoit que lors d’une demande de 
budget, les gestionnaires d’un dossier tiennent compte 
de la dimension genre dans l’élaboration du budget et 
l’indiquent clairement dans le document de justification 
que chaque administration doit fournir.

L’évaluation tous les deux ans réalisée par l’IEFH 
concernant l’utilisation de cette méthode indique des 
résultats variables. Il y a des administrations qui appliquent 
la méthode assez bien avec des résultats concrets. Pour 
d’autres, la méthode n’est pas appliquée du tout. La 
prochaine évaluation bisannuelle est prévue en 2022.

b. Équilibre entre vie professionnelle et vie privée

En ce qui concerne les régimes de congé, la secrétaire 
d’État souhaite renforcer la protection des parents et des 
aidants en transposant les dispositions de la directive 
européenne sur l’équilibre entre la vie professionnelle 
et la vie privée dans la législation sur le genre.

Cette mesure vise à prévenir la discrimination décou-
lant de la prise d’un congé thématique et à protéger. 
C’est aussi un moyen de sensibiliser les employeurs à 
la nécessité de lutter contre la discrimination.

Selon la secrétaire d’État, tout le monde ne doit pas 
faire le même choix, mais il doit y avoir une liberté de 
choix. Et les femmes qui font un choix particulier ont droit 
au même salaire et au même parcours professionnel 
que les hommes. La secrétaire d’État s’opposera à tout 
mécanisme entravant les femmes à cet égard.

En outre, la secrétaire d’État estime qu’il s’agit éga-
lement de lutter contre le harcèlement et le harcèlement 
sexuel au travail. C’est un véritable obstacle pour les 
femmes sur le lieu de travail. Cette priorité s’inscrit 
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uit van het Nationale Actieplan tegen gendergerelateerd 
geweld.

De strijd tegen genderdiscriminatie op de werkplek 
is een prioriteit voor de staatssecretaris, en vooral als 
het met moederschap of zwangerschap te maken heeft.

De belangrijkste redenen voor het melden van dis-
criminatie in geval van moederschap en zwangerschap 
zijn het einde van de werkrelatie, arbeidsvoorwaarden, 
verloning en verlof.

De wetsbepalingen op de bescherming van het moe-
derschap, in combinatie met de genderwet, blijven een 
belangrijke beschermingsmaatregel. In 2017 lanceerde 
het IGVM de campagne “mama blijft aan boord”. De 
staatssecretaris zal nagaan of een dergelijke bewust-
makingsactie opnieuw kan worden gestart.

De staatssecretaris deelt de bezorgdheid over de 
hoeveelheid werk die moet worden verzet om genderge-
relateerd geweld te bestrijden, ook in de werkomgeving. 
Daartoe legt de federale regering samen met de gewest- 
en gemeenschapsregeringen de laatste hand aan de 
voorbereiding van de ratificatie van de Conventie 190.

Helaas is de kwestie van de ratificatie op Europees 
niveau nog niet opgelost, en wachten verscheidene lid-
staten op de Europese oplossing, alvorens de ratificatie-
instrumenten neer te leggen.

Wat het project “Gender en werkgelegenheid” betreft, 
zal de staatssecretaris het resultaat van de studie af-
wachten alvorens haar mening te geven over de door 
mevrouw De Jonge voorgestelde pistes.

Het geboorteverlof is verlengd van 10 tot 15 dagen 
en zal in 2023 van 15 tot 20 dagen worden verlengd. Er 
is een duidelijke tendens om dit te verhogen tot de duur 
van het zwangerschapsverlof.

c. Pensioenen

De minister van Pensioenen heeft oog voor de pen-
sioenkloof tussen mannen en vrouwen. Ze kan rekenen 
op de steun van de staatssecretaris bij het dichten van 
die kloof.

De kwestie van de correctie van de ongelijkheden 
tussen mannen en vrouwen voor het bedrag van de 
pensioenen, moet voor het einde van het jaar 2021 
binnen de regering worden besproken.

dans le cadre du Plan d’action national de lutte contre 
la violence basée sur le genre.

La lutte contre la discrimination liée au genre sur le 
lieu de travail est une priorité pour la secrétaire d’État, 
surtout en lien avec la maternité ou la grossesse.

Les principales raisons du signalement d’une discri-
mination en cas de maternité et de grossesse sont la 
fin de la relation de travail, les conditions de travail, la 
rémunération et les congés.

La combinaison de la loi sur la protection de la ma-
ternité et de la loi sur le genre demeure une protec-
tion importante. En 2017, l’IEFH a lancé la campagne 
“maman reste à bord”. La secrétaire d’État examinera 
si une nouvelle campagne de sensibilisation similaire 
peut être lancée.

La secrétaire d’État partage la préoccupation concer-
nant l’ampleur du travail à accomplir pour lutter contre la 
violence basée sur le genre, y compris dans l’environne-
ment de travail. Le gouvernement fédéral finalise à cette 
fin, en collaboration avec les gouvernements régionaux 
et communautaires, les préparatifs de la ratification de 
la Convention 190.

Malheureusement, la question de la ratification au 
niveau européen n’a pas encore été résolue, et plusieurs 
États membres attendent la solution européenne avant 
de déposer les instruments de ratification.

En ce qui concerne le projet “Genre et Emploi”, la 
secrétaire d’État attendra les résultats de l’étude avant 
de se prononcer sur les pistes proposées par Mme De 
Jonge.

Le congé de naissance a été porté de 10 à 15 jours 
et il sera porté de 15 à 20 jours en 2023. Il y a une nette 
tendance à l’augmenter pour qu’il ait la même durée que 
le congé de maternité.

c. Pensions

La ministre des Pensions est attentive à l’écart de 
pensions entre les hommes et les femmes. Elle pourra 
compter sur le soutien de la secrétaire d’État pour l’aider 
à combler cet écart.

La question de la correction des inégalités entre les 
femmes et les hommes en ce qui concerne le montant 
des pensions, doit être examinée au sein du gouverne-
ment avant la fin de l’année 2021.
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d. Loonkloof

Er zijn wel degelijk oplossingen om de loonkloof te 
verkleinen. De eerste aanbeveling van het IGVM-rapport 
is het verhogen van de transparantie van de lonen.

Het IGVM beveelt ook aan de wet ter bestrijding 
van de loonkloof doeltreffender te maken, door een 
aantal aanpassingen door te voeren: onder meer dui-
delijke doelstellingen bepalen, maar ook controle- en 
sanctiemechanismen instellen. Het creëren van een 
gelijkheidslabel is een interessante stimuleringsmaatre-
gel, maar bedrijven moeten in elk geval de wet naleven: 
gelijk loon voor gelijk werk.

e. Quota

Quota zijn een tijdelijk, maar noodzakelijk kwaad. In 
de ideale wereld bestaan ze niet.

Quota betekenen niet dat overal perfecte pariteit ver-
eist is. Wetten die quota vaststellen werken. Bedrijven 
passen zich aan. Sommige ondernemers benadrukken 
het belang van diversiteit binnen de onderneming en in 
de hiërarchie.

Inzake de toepassing van de door de quotawet be-
paalde specifieke sancties zij erop gewezen dat die 
wet ondanks die sancties niets specifieks bevat qua 
controle; evenmin werd een specifiek controleorgaan 
aangewezen. De staatssecretaris zal het IGVM vragen 
dienaangaande een voorstel te doen.

Vraagtekens plaatsen bij de quotawet en onderzoeken 
welke aanpassingen of verbeteringen mogelijk zijn, moet 
kunnen. Zoals de staatssecretaris in haar beleidsnota stelt, 
is het aantal vrouwen in de directiecomités nog steeds 
ruim onvoldoende. Artikel 6 van de quotawet bepaalt:

“De Wetgevende Kamers evalueren in de loop van 
het twaalfde jaar na de bekendmaking van deze wet in 
het Belgisch Staatsblad de impact ervan op de verte-
genwoordiging van vrouwen in de beslissingsorganen.”.

f. Federale raad voor vroedvrouwen

De staatssecretaris heeft het Advies van de Commissie 
voor de bevordering van de evenwichtige aanwezigheid 
van mannen en vrouwen in adviesorganen betreffende de 
Federale Raad voor de Vroedvrouwen op 5 september 
2021 gekregen. Deze kwestie zal voor het einde van het 
jaar 2021 aan de regering worden voorgelegd.

d. Écart salarial

Des solutions pour réduire l’écart salarial existent bel 
et bien. La première recommandation du rapport IEFH 
est d’augmenter la transparence des salaires.

L’IEFH recommande également de rendre la loi visant 
à lutter contre l’écart salarial plus efficace, en procédant 
à un certain nombre d’adaptations telles que la définition 
d’objectifs clairs mais aussi l’instauration de mécanismes 
de contrôle et de sanctions. La création d’un label éga-
lité est une mesure incitative intéressante, mais il faut 
dans tous les cas que les entreprises respectent la loi: 
à travail égal, salaire égal.

e. Quota

Les quotas sont un mal temporaire mais nécessaire. 
Dans un monde idéal, ils n’auraient pas lieu d’exister.

Le système de quotas ne signifie pas qu’une parité 
parfaite est requise partout. Les lois qui fixent des quo-
tas fonctionnent. Les entreprises s’adaptent. Certains 
entrepreneurs soulignent l’importance de la diversité au 
sein de l’entreprise et de la hiérarchie.

Concernant l’application des sanctions prévues par 
la loi quotas, il est important de rappeler que bien que 
des sanctions précises soient prévues par la loi, rien 
n’est spécifiquement prévu en matière de contrôle et 
aucun organisme de contrôle spécifique n’est désigné. 
La secrétaire d’État demandera à l’IEFH de faire une 
proposition pour régler cette question.

Il n’y a pas de difficulté à questionner la loi quotas et 
voir comment la renforcer ou la développer. Comme la 
secrétaire d’État le soulignait dans sa présentation, la 
présence des femmes au sein des comités de direction 
est encore largement insuffisante. L’article 6 de la loi 
quotas prévoit ceci:

“Une évaluation par les Chambres législatives concer-
nant l’impact de la présente loi sur la présence des 
femmes dans les instances délibératives sera réalisée 
pendant la douzième année qui suit la publication de la 
présente loi au Moniteur belge.”

f. Conseil fédéral des sages-femmes

La secrétaire d’État a reçu le 5 septembre 2021 l’avis 
de la Commission pour la présence équilibrée d’hommes 
et de femmes dans les organes consultatifs concernant le 
Conseil fédéral des sages-femmes. Cette question sera 
soumise au gouvernement avant la fin de l’année 2021.
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Ten opzichte van een beroep dat voor 99 % door 
vrouwen wordt uitgeoefend, kan het neutraliseren van het 
principe van gendergelijkheid gerechtvaardigd zijn. De 
staatssecretaris zal een advies aan het Instituut vragen.

g. Vrouwelijk ondernemerschap

Het ondersteunen van vrouwelijk ondernemerschap 
is belangrijk voor de autonomie en de emancipatie van 
de vrouwen. De staatssecretaris is ingenomen met het 
werk van de Senaat in 2017, alsook met het lopende 
proces dienaangaande in het Parlement. Er moet echt 
rekening worden gehouden met de thans bestaande 
belemmeringen en er is een proactief beleid nodig om 
ze weg te werken. Zulks maakt deel uit van de projecten 
voor 2022. De minister van kmo’s zal hier eveneens 
aandacht aan besteden.

h. Statuut helper in de landbouw

De staatssecretaris zal dit thema bespreken met de 
minister bevoegd voor kmo’s.

i. Kunstenaarsstatuut

Er is een genderspecifieke benadering nodig in het 
kader van de hervorming van het kunstenaarsstatuut.

Vrouwelijke kunstenaars zijn niet alleen minder talrijk, 
hun positie is ook onzekerder dan die van mannelijke 
kunstenaars. Zo bestond slechts 2 % van de groepen 
die in 2015 en 2016 op muziekfestivals in Frankrijk ge-
programmeerd stonden overwegend uit vrouwen. Deze 
ongelijkheid kan door vele factoren worden verklaard. Zo 
vinden concerten en optredens vaak ‘s avonds plaats, 
wat moeilijk te verenigen is met het gezinsleven, waarin 
vrouwen nog steeds hoofdzakelijk verantwoordelijk zijn 
voor huishoudelijke taken. Het is ook een zeer compe-
titieve omgeving waar vormen van gendergerelateerd 
geweld bestaan.

De staatssecretaris zal pleiten voor een genderspe-
cifieke aanpak bij deze hervorming onder leiding van 
de minister van Sociale Zaken. Zij hoopt dat er spe-
cifieke aandacht zal worden besteed aan vrouwelijke 
kunstenaars.

3. Vrouwen en gezondheid

Wat abortus betreft, moet de keuzevrijheid van alle 
vrouwen gegarandeerd worden. Voor het overige meent 
de staatssecretaris dat de kwestie in de handen van het 
Parlement ligt.

La neutralisation du principe de l’égalité des genres 
peut se justifier pour une profession qui est exercée 
à 99 % par des femmes. La secrétaire d’État entend 
demander un avis à l’Institut.

g. Entrepreneuriat féminin

Soutenir l’entrepreneuriat féminin est un enjeu impor-
tant pour l’autonomie et l’émancipation des femmes. La 
secrétaire d’État salue le travail effectué par le sénat en 
2017, ainsi que le processus en cours au parlement à 
ce sujet. Nous devons vraiment prendre en compte les 
obstacles qui existent aujourd’hui et avoir une politique 
proactive pour les supprimer. Cela fait partie des chantiers 
de 2022. Le ministre des PME y sera également attentif.

h. Statut d’aidant dans l’agriculture

La secrétaire d’État examinera ce thème avec le 
ministre en charge des PME.

i. Statut d’artiste

Une approche basée sur le genre est nécessaire dans 
le cadre de la réforme du statut d’artiste.

Non seulement les artistes féminines sont moins 
nombreuses, mais leur position est également plus 
incertaine que celle des artistes masculins. Par exemple, 
seuls 2 % des groupes qui étaient programmés dans 
des festivals musicaux en France en 2015 et en 2016 
se composaient majoritairement de femmes. Cette iné-
galité peut s’expliquer par de nombreux facteurs. Par 
exemple, les concerts et représentations ont souvent 
lieu en soirée, ce qui est difficilement conciliable avec 
la vie de famille, où les femmes assurent toujours prin-
cipalement les tâches ménagères. Il s’agit également 
d’un environnement très compétiteur où des formes de 
violence basée sur le genre existent.

La secrétaire d’État entend plaider pour une approche 
basée sur le genre pour cette réforme qui aura lieu 
sous la direction du ministre des Affaires sociales. Elle 
espère qu’une attention particulière sera consacrée aux 
artistes féminines.

3. Femmes et santé

En ce qui concerne l’avortement, la liberté de choix 
de toutes les femmes doit être garantie. Pour le reste, 
la secrétaire d’État estime que la question est entre les 
mains du parlement.
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a. Anticonceptie

Het regeerakkoord is inderdaad duidelijk over de 
toegang tot anticonceptie. Hoewel België anno 2020 
de beste anticonceptiedekking van Europa heeft, zijn 
er nog heel wat drempels die stuk voor stuk moeten 
worden weggewerkt.

De anticonceptie voor mannen is een grote uitdaging. 
Uit het onderzoek van Solidaris blijkt dat ongeveer 40 % 
van de bevraagde mannen geïnteresseerd zou zijn in 
methodes zoals de pil voor de man, mochten die in de 
handel beschikbaar zijn. Mannen willen dus ook graag 
de controle over hun vruchtbaarheid. Tijdens deze 
zittingsperiode zal de staatssecretaris samenwerken 
met de betrokken ministers om het wetenschappelijk 
onderzoek te stimuleren en om een aanzet te geven tot 
de commercialisering van verschillende anticonceptie-
methoden voor mannen.

Wat de terbeschikkingstelling van de noodpil betreft, 
moet de essentiële rol van de centra voor gezinsplanning 
in België ten volle worden erkend. De staatssecretaris 
onderzoekt de mogelijkheid om de terbeschikkingstelling 
van de noodpil door niet-medisch personeel toe te staan, 
iets waarop wordt aangedrongen in het verslag van de 
Raad van de Gelijke Kansen voor Mannen en Vrouwen.

De kostprijs van anticonceptie blijft voor één op tien 
vrouwen een belemmering. De staatssecretaris is van 
plan om samen met de bevoegde ministers te zoeken 
naar een structurele oplossing.

b. Endometriose

Endometriose is inderdaad nog maar weinig bekend 
bij gezondheidswerkers en er bestaat geen behande-
ling om de aandoening te genezen. De staatssecretaris 
wenst het onderzoek naar endometriose te stimuleren, 
samen met de betrokken collega’s.

c. Menstruatiearmoede

De Vrouwenraad heeft een interessant verslag over 
menstruatiearmoede opgesteld. Er wordt onder meer 
gepleit voor de terugbetaling van duurzame menstruatie-
producten en gratis producten in scholen, universiteiten, 
en openbare toiletten.

De IMC Vrouwenrechten heeft voorgesteld dat alle 
overheidsniveaus samenwerken om aan deze eisen te 
voldoen, en er staan proefprojecten gepland. De staats-
secretaris heeft zich reeds uitgesproken in de media om 
de zichtbaarheid rond dit onderwerp te vergroten en het 
taboe te doorbreken.

a. Contraception

L’accord de gouvernement est en effet clair sur l’accès 
à la contraception. Bien que la Belgique détienne la 
meilleure couverture contraceptive d’Europe en 2020, il 
demeure de nombreux freins et il faut s’atteler à chacun 
d’entre eux.

La contraception masculine représente un enjeu 
majeur. Selon l’enquête de Solidaris, la commercialisa-
tion de méthodes telles que la pilule masculine pourrait 
intéresser près de 40 % des hommes interrogés. Les 
hommes sont donc aussi désireux de reprendre le contrôle 
sur leur fertilité. Durant cette législature, la secrétaire 
d’État travaillera avec les ministres concernés pour que 
la recherche scientifique soit stimulée et pour concré-
tiser la mise sur le marché de différentes méthodes de 
contraception masculine.

Concernant la délivrance de la pilule d’urgence, il 
faut reconnaître pleinement le rôle essentiel que jouent 
les centres de planning dans notre pays. La secrétaire 
d’État étudie la possibilité d’autoriser la délivrance de la 
pilule d’urgence par le personnel non médical, comme le 
souligne le rapport du Conseil de l’Egalité des Chances 
entre Hommes et Femmes.

Le coût de la contraception constitue un obstacle pour 
une femme sur dix. La secrétaire d’État a l’intention de 
chercher une solution structurelle conjointement avec 
les ministres compétents.

b. Endométriose

Il est vrai que l’endométriose est encore assez mé-
connue chez les professionnels de la santé et qu’il 
n’existe aucun traitement pour guérir de cette maladie. 
La secrétaire d’État entend stimuler la recherche rela-
tive à l’endométriose conjointement avec ses collègues 
compétents.

c. Précarité menstruelle

Le Conseil des femmes a rédigé un rapport intéressant 
sur la précarité menstruelle. Il y plaide notamment pour 
le remboursement de protections périodiques durables 
et pour la distribution de protections gratuites dans les 
écoles, universités et toilettes publiques.

La CIM Droits des femmes a proposé que tous les 
niveaux de pouvoir coopèrent pour répondre à ces exi-
gences, et des projets pilotes sont prévus. La secrétaire 
d’État s’est déjà exprimée dans les médias afin d’accroitre 
la visibilité de ce sujet et de briser les tabous.
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4. Bescherming van lgbtqi+-personen en 
bevordering van hun rechten

a. SOGIESC

Symptoombestrijding volstaat inderdaad niet voor 
de bescherming van lgbtqi+-personen. Vooroordelen 
tegen homoseksuele personen en transpersonen be-
staan overal, in alle lagen van de bevolking, en zijn niet 
voorbehouden aan een specifieke groep.

De eisen van lgbtqi+-organisaties zijn duidelijk op dit 
punt, de strijd tegen homofobie moet vooral gevoerd 
worden in instellingen, scholen en ziekenhuizen. Hier 
zal het SOGIESC-plan toe dienen.

De overbelasting van de administraties is inderdaad 
een reden voor de vertraging die het SOGIESC-plan 
heeft opgelopen. Alle administraties en alle kabinetten, 
ook van de deelstaten, geven aan overspoeld te zijn 
door het werk aan de interfederale plannen.

Daarnaast was de administratie van de staatssecre-
taris, de Cel Gelijke kansen, de voorbije jaren onder-
bemand. De bijkomende middelen zorgen hopelijk voor 
een oplossing.

In 2022 wil de staatssecretaris een reeks maatregelen 
op het vlak van veiligheid en gezondheid nemen.

Binnen het actieplan zal bijzondere aandacht uitgaan 
naar het vraagstuk van de gezondheid en de toegang tot 
de gezondheidszorg voor lgbtqi+-personen. Het aspect 
geestelijke gezondheid en welzijn maakt hier uiteraard 
deel van uit. Een samenwerking met de bevoegde mi-
nisters van de deelstaten zal uiteraard noodzakelijk zijn.

b. De veiligheid van lgbtqi+-personen

De staatssecretaris is verheugd dat de VB-fractie ook 
opkomt voor lgbtqi-rechten.

Ze zal het mogelijke doen om de rechten en veiligheid 
van lgbtqi-personen te verdedigen tijdens het WK in 
Qatar. Net zoals zij consequent opkomt voor de rechten 
van lgbtqi-personen in Polen, Hongarije, of gelijk waar 
in België.

De hand van je partner kunnen vasthouden of spreken 
over je identiteit op het werk blijven vaak nog moeilijk 
voor lgbtqi-mensen in België. Dat kan worden verklaard 

4. Protection des personnes LGBTQI+ et promotion 
de leurs droits

a. SOGIESC

Lutter contre les symptômes ne suffit pas pour proté-
ger les personnes LGBTQI+. Les préjugés à l’encontre 
des personnes homosexuelles et transgenres existent 
partout, dans toutes les couches de la population. Ils ne 
sont pas réservés à une groupe spécifique.

Les exigences des organisations LGBTQI+ sont 
claires sur ce point. Elles estiment que la lutte contre 
l’homophobie doit principalement être menée dans 
les établissements, les écoles et les hôpitaux. Le plan 
SOGIESC sera lancé à cet effet.

La surcharge de travail dans les administrations 
constitue, en effet, une des raisons du retard accumulé 
par le plan SOGIESC. Toutes les administrations et 
tous les cabinets, y compris ceux des entités fédérées, 
indiquent être débordés en raison du travail accompli 
pour la réalisation des projets interfédéraux.

En outre, l’administration de la secrétaire d’État, la 
cellule Égalités des chances, a été confrontée à une 
pénurie de personnel ces dernières années. Il est à 
espérer que les moyens supplémentaires permettent 
de trouver une solution à ce problème.

Pendant l’année 2022, la secrétaire d’État envisage 
déjà de mettre en œuvre une série de mesures dans 
les volets de sécurité et santé.

Dans le plan d’action, une attention particulière sera 
accordée aux questions de la santé et de l’accès aux 
soins de santé des personnes LGBTQI+. Les aspects 
santé mentale et bien-être sont évidemment compris 
dans ces questions. Il va de soi qu’une coopération 
avec les ministres compétents des entités fédérées 
sera nécessaire.

b. La sécurité des personnes LGBTQI+

La secrétaire d’État se félicite que le groupe VB 
défende également les droits des personnes LGBTQI+.

Elle entend faire son possible pour défendre les droits 
et la sécurité des personnes LGBTQI+ pendant la coupe 
du monde au Qatar, tout comme elle intervient en faveur 
des droits de ces personnes en Pologne, en Hongrie et 
où que ce soit en Belgique.

Pouvoir tenir la main de son partenaire ou parler de 
son identité sur son lieu de travail, restent encore des 
choses difficiles pour les personnes LGBTQI en Belgique. 
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door het feit dat er een belangrijk verschil is tussen het 
wettelijke kader en het leven in de samenleving.

De strijd tegen lgbtqi-fobieën blijft uiteraard niet be-
perkt tot het wettelijk kader. Vandaag moet men aan een 
mentaliteitsverandering werken om een einde te maken 
aan de discriminatie en het geweld die het leven van 
lgbtqi+-mensen verpesten.

c. Opvangplaatsen voor lgbtqi+-personen

De staatssecretaris heeft 30 plaatsen gefinancierd 
voor jongeren uit de lgbtqi+-gemeenschap die thuis niet 
meer terecht kunnen.

Dit initiatief werd uitgevoerd in het kader van de task-
force Kwetsbare groepen, maar heeft een impuls gegeven 
aan het noodopvangbeleid voor jonge lgbtqi+-personen 
in het hele land. Nu kan het project alleen worden voort-
gezet met de politieke wil van de betrokken instanties.

De staatssecretaris is ook voorstander om in te zet-
ten op preventie. Er is duidelijk een behoefte aan meer 
maatregelen en middelen om de mentaliteit te veranderen 
en het leven van lgbtqi+-personen te verbeteren. Een 
samenwerking met de regio’s is hiervoor noodzakelijk.

Daarom zal het Actieplan bijvoorbeeld opleidingen 
en sensibiliseringscampagnes bevatten.

d. Transgenderwet

De regering werkt aan een wetsontwerp om het ge-
slacht van burgers niet langer zichtbaar op de identi-
teitskaart te maken. Toch blijft de informatie opgeslagen 
binnen het rijksregister en de databanken. Er kan een 
parallel worden getrokken met het adres, dat ook niet 
zichtbaar is op de identiteitskaart.

Uiteraard zullen te allen tijde statistieken uitgesplitst 
naar geslacht worden behouden. Ook aan die statistie-
ken is er nog werk. Het NAP behelst acties voor betere 
genderstatistieken.

Deze aanpassing van de zichtbaarheid van het geslacht 
is gepland voor 2022 en wordt een samenwerking met 
Binnenlandse Zaken en Justitie.

Het is niet de bedoeling om in dit stadium categorieën 
toe te voegen of te schrappen. Op basis van studie en 
overleg zal later een denkoefening over “genderregistra-
tie” worden gehouden. De nadere regels voor dit debat 

Cela s’explique par le fait qu’il y a un décalage important 
entre le cadre légal et la vie en société.

La lutte contre les LGBTQI-phobies ne se limite bien 
sûr pas au cadre légal. Il faut aujourd’hui s’engager dans 
un travail pour changer les mentalités afin d’éliminer les 
discriminations et les violences qui pourrissent la vie 
des personnes LGBTQI+.

c. Places d’accueil pour les personnes LGBTQI+

La secrétaire d’État a financé 30 places d’accueil 
pour des jeunes de la communauté LGBTQI+ qui ne 
peuvent plus rentrer chez eux.

Cette initiative a été prise dans le cadre de la taskforce 
Groupes vulnérables, mais elle a donné une impulsion 
à la politique d’accueil d’urgence des jeunes personnes 
LGBTQI+ dans l’ensemble du pays. Pour l’heure, le projet 
ne peut être poursuivi qu’avec la volonté politique des 
instances concernées.

La secrétaire d’État plaide également pour un inves-
tissement dans la prévention. Il est évident que davan-
tage de mesures et de moyens sont nécessaires pour 
changer les mentalités et améliorer la vie des personnes 
LGBTQI+. Une coopération avec les régions est néces-
saire à cet effet.

C’est pourquoi le plan d’action prévoira notamment 
des formations et des campagnes de sensibilisation.

d. Loi transgenre

Le gouvernement œuvre à un projet de loi visant à 
supprimer la mention du sexe des citoyens sur la carte 
d’identité. Cette information restera toutefois enregistrée 
dans le registre national et les banques de données. Un 
parallèle peut être établi avec l’adresse, qui n’est plus 
visible non plus sur la carte d’identité.

Il va de soi que des statistiques ventilées selon le 
genre continueront d’exister, et ces statistiques peuvent 
être améliorées. Le PAN prévoit des actions à cet effet.

Cette adaptation de la visibilité du sexe est prévue 
pour 2022 et sera le fruit d’une collaboration avec l’Inté-
rieur et la Justice.

À ce stade, l’objectif n’est pas d’ajouter ou de sup-
primer des catégories. Un exercice de réflexion sera 
mené ultérieurement concernant l’“enregistrement du 
genre”, sur la base d’une étude et d’une concertation. 
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moeten nog bepaald worden. De staatssecretaris ziet 
in deze een rol voor het parlement.

e. Intersekse personen

Wat het verbod op niet-noodzakelijke ingrepen op 
intersekse minderjarigen betreft, zijn de werkzaamhe-
den aan de gang. Een van de uitdagingen is de lijst van 
criteria waarover thans geen enkel land beschikt. De 
staatssecretaris heeft al vorderingen gemaakt met een 
voorontwerp, in samenwerking met de kabinetten van 
Justitie en Volksgezondheid. Dat maakt het mogelijk de 
meest geschikte oplossing grondig te onderzoeken; Een 
van de mogelijkheden waaraan de staatssecretaris thans 
werkt, is het opnemen van het verbod in de hervorming 
van het Strafwetboek in 2022.

Dankzij de steun van het IGVM zullen in 2022 acties 
kunnen worden genomen. De staatssecretaris wil bewust-
makingsacties voeren bij de gezondheidszorgbeoefenaars.

Er zijn nieuwe middelen ingeschreven om personeel 
aan te werven om aan deze thema’s te werken, maar ook 
om verenigingen financieel te steunen en campagnes 
op te richten.

Het probleem betreffende de toegang tot medische 
dossiers is dat niet alle ingrepen en behandelingen die 
intersekse personen ondergaan, gegroepeerd geregis-
treerd worden, waardoor mensen soms zelf hun gegevens 
moeten samensprokkelen. Er moet worden gezorgd dat 
intersekse personen volledige toegang hebben tot hun 
medisch dossier. Dit moet worden besproken met de 
minister van Volksgezondheid.

De kwestie van de besnijdenis van jongens op grond 
van religieuze traditie houdt geen verband met de kwes-
tie van intersekse, en ligt niet binnen de focus van de 
resolutie.

f. Bloeddonatie

De huidige situatie is dat in België een man die seks 
heeft met mannen geen bloed mag geven, zelfs als hij 
geen risicogedrag vertoont. Hij moet één jaar wachten. 
De onthouding van 12 maanden is volgens de interna-
tionale rapporten niet langer gerechtvaardigd.

We werden daar trouwens aan herinnerd tijdens de 
Universele Periodieke Evaluatie van de VN. Verschillende 
landen hebben hun regels aangepast op basis van recente 
studies, waaronder Frankrijk, het Verenigd Koninkrijk, 
Argentinië, Mexico en Brazilië.

Les modalités de ce débat doivent encore être fixées. 
La secrétaire d’État estime que le parlement a un rôle 
à jouer en l’occurrence.

e. Intersexe

Concernant l’interdiction des interventions non-né-
cessaires sur les mineurs intersexués, le travail est 
en cours. L’un des défis concerne la liste des critères 
qui, actuellement, n’est répertoriée dans aucun pays. 
La secrétaire d’État a déjà avancé sur un avant-projet 
en coopération avec les cabinets Justice et Santé. Ce 
travail permet d’étudier en profondeur la solution la 
plus adéquate. Une des pistes sur laquelle travaille la 
secrétaire d’État aujourd’hui est d’intégrer l’interdiction 
dans le cadre de la réforme du code pénal en 2022.

Grâce au renfort de l’IEFH pour travailler sur cet 
enjeu, d’autres actions pourront être prises en 2022. 
La secrétaire d’État prévoit de mener des actions de 
sensibilisation des professionnels de la santé.

De nouveaux moyens ont été prévus pour recruter du 
personnel chargé de travailler sur ces questions, ainsi 
que pour apporter un soutien financier aux associations 
et lancer des campagnes.

Le problème de l’accès aux dossiers médicaux est 
que toutes les interventions et tous les traitements subis 
par les personnes intersexes ne sont pas enregistrés de 
manière groupée, de sorte que les intéressés doivent 
parfois rassembler eux-mêmes leurs données. Il convient 
de faire en sorte que les personnes intersexes aient 
pleinement accès à leur dossier médical. Cet aspect 
doit être examiné avec le ministre de la Santé.

La question de la circoncision des garçons fondée sur 
une tradition religieuse n’est pas liée à la problématique 
de l’intersexuation et n’entre pas dans le cadre de la 
résolution.

f. Dons de sang

La situation actuelle est qu’en Belgique, un homme 
ayant des rapports sexuels avec des hommes n’est 
pas autorisé à donner son sang, même s’il ne présente 
aucun comportement à risque. Il doit attendre un an. 
Ces 12 mois d’abstinence ne sont plus justifiés selon 
les rapports internationaux.

Cela nous a d’ailleurs été rappelé lors de l’Examen 
périodique universel de l’ONU. Plusieurs pays ont adapté 
leurs règles sur la base d’études récentes, notamment 
la France, le Royaume-Uni, l’Argentine, le Mexique et 
le Brésil.
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Volgens deskundigen is de uitsluiting van MSM een 
vorm van discriminatie, omdat homo-, bi- of hetero-
personen evenzeer risicogedrag kunnen vertonen.

De staatssecretaris wil dat België in de richting werkt 
van een kortere onthoudingsperiode.

De minister van Gezondheid heeft een studie besteld 
over de landen waar een minder lange onthoudingspe-
riode geldt.

g. Conversietherapieën

De timing voor het verbod op conversietherapieën 
hangt samen met de hervorming van de strafwet: het 
verbod wordt opgenomen in boek 2, wellicht gedurende 
de eerste helft van 2022. Een inschrijving in de strafwet 
is dus het streefdoel.

5. Strijd tegen racisme

a. NAPAR

De staatssecretaris heeft goed geluisterd naar de 
kritiek over de duur van het proces, maar benadrukt dat 
zij in dit dossier op een jaar tijd heeft verwezenlijkt waar 
men in twintig jaar niet in is geslaagd.

Er is al een voorontwerp. Er wordt over onderhandeld 
binnen alle regeringen van het land. De regeringen 
proberen tot een akkoord te komen over de vorm en de 
structuur van het NAPAR.

Voor de opvolging en evaluatie van het plan wordt een 
monitoringscomité opgericht. Dit wordt gecoördineerd 
door de Cel Gelijke Kansen. Unia en andere organen 
zullen uiteraard lid van dit monitoringscomité zijn.

De staatssecretaris hecht veel belang aan de gepaste 
opvolging van de verschillende aanbevelingen die talrijke 
monitoringinstanties aan de Belgische overheden doen. 
Zij helpen de regering om het beleid krachtdadiger en 
doeltreffender te maken.

Bij de totstandkoming van het nationaal beleid, of 
het nu gaat om de voorbereiding van het Nationaal 
Actieplan tegen racisme of het interfederaal SOGIESC-
actieplan, vormen die aanbevelingen altijd het startpunt 
van de voorbereidingen; dus ook de aanbevelingen die 
de regering in het raam van de UPR heeft gekregen.

De UPR-aanbevelingen gaan ruimer dan de bevoegd-
heden inzake gelijke kansen en niet-discriminatie. Wat 

Selon les experts, l’exclusion des HSH est une forme 
de discrimination dans la mesure où les personnes 
homosexuelles, bisexuelles ou hétérosexuelles peuvent 
également adopter des comportements à risque.

La secrétaire d’État souhaite que la Belgique s’aligne 
sur l’approche qui tend vers une réduction de la période 
d’abstinence.

Le ministre de la Santé a commandé une étude sur 
les pays pratiquant un temps d’abstinence moindre.

g. Thérapies de conversion

Le calendrier de l’interdiction des thérapies de conver-
sion est lié à la réforme du Code pénal: l’interdiction sera 
insérée dans le livre 2, sans doute au cours du premier 
semestre 2022. Une inclusion dans le Code pénal est 
donc l’objectif visé.

5. Lutte contre le racisme

a. NAPAR

La secrétaire d’État a bien entendu les critiques sur 
la durée du processus, mais elle souligne que, dans 
ce dossier, elle a accompli en un an ce qui n’a pas été 
accompli en 20 ans.

Pour l’instant, il existe un avant-projet de texte. Il fait 
l’objet de négociations politiques par tous les gouverne-
ments de ce pays. Les gouvernements essayent de se 
mettre d’accord sur la forme et la structure du NAPAR.

Un comité de monitoring sera mis en place pour 
assurer le suivi et l’évaluation du plan. Il sera coordonné 
par la cellule “Égalité des chances”. Unia et d’autres 
organismes siégeront bien entendu au sein de ce comité 
de monitoring.

La secrétaire d’État attache une grande importance 
au suivi adéquat des différentes recommandations que 
de nombreux organes de monitoring adressent aux auto-
rités belges. Ceux-ci aident le gouvernement à rendre 
sa politique plus forte et plus efficace.

Dans l’élaboration de la politique nationale, qu’il 
s’agisse de la préparation du Plan d’action national contre 
le racisme ou du Plan d’action interfédéral SOGIESC, 
ces recommandations sont toujours le point de départ 
de la préparation, y compris les recommandations que 
le gouvernement a reçu dans le cadre de l’EPU.

Les recommandations formulées dans le cadre de 
l’EPU dépassent les seules compétences en matière 
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de vraag over een specifiek monitoringorgaan voor de 
UPR betreft, verwijst de staatssecretaris naar haar col-
lega, de minister van Buitenlandse Zaken.

De UPR-aanbevelingen zijn volstrekt in overeen-
stemming met de aanbevelingen van het Comité van 
de Verenigde Naties inzake de uitbanning van rassen-
discriminatie en van de Europese Commissie tegen 
racisme en onverdraagzaamheid. Die aanbevelingen 
vormen dus de basis van dat plan.

Institutioneel racisme werd recent opgenomen in het-
zelfde actieplan van de EU tegen racisme 2020-2025, 
dat in september 2020 werd aangenomen:

“Racistische en discriminerende gedragingen kun-
nen verankerd zijn in sociale, financiële en politieke 
instellingen, met gevolgen voor de machtshefbomen 
en de beleidsvorming. Dit structurele racisme houdt 
de belemmeringen die louter het gevolg zijn van ras of 
etnische afstamming in stand waarmee burgers worden 
geconfronteerd.”.

Er werd in dat kader een studie besteld. Het is de 
bedoeling na te gaan welke praktijken en maatregelen 
binnen de federale administraties de ongelijkheden mee 
in stand houden. De studie zal uitmonden in aanbevelin-
gen op basis waarvan een aantal goede praktijken om 
racisme te bestrijden zullen kunnen worden ontwikkeld.

b. Antisemitisme

De Europese strategie ter bestrijding van antisemitisme 
en ter bevordering van het Joodse leven is een primeur, 
en de staatssecretaris is er blij mee.

Op het Internationale forum van Malmö over de her-
denking van de Holocaust en de strijd tegen het an-
tisemitisme heeft België de Commissie met dit plan 
gefeliciteerd en zijn verbintenissen in de strijd tegen het 
antisemitisme voorgesteld. Meer bepaald verklaarde de 
federale regering zich bereid een antiracismeplan op te 
stellen dat de bestrijding van antisemitisme omvat, alsook 
werkzaamheden met betrekking tot het registreren en 
bestrijden van haatspraak.

De EU-strategie moedigt de lidstaten aan om tegen 
eind 2022 nationale strategieën ter bestrijding van antise-
mitisme te ontwikkelen, of maatregelen in hun nationale 
actieplannen tegen racisme op te nemen, met voldoende 
financiële middelen om ze uit te voeren.

De regering zal aan de slag gaan met de conclusies 
van de Raad van Europa waarin de verbintenissen van 

d’égalité des chances et de non-discrimination. Quant 
à la question d’un organe de suivi spécifique à l’EPU, 
la secrétaire d’État renvoie à sa collègue, la ministre 
des Affaires étrangères.

Les recommandations de l’EPU sont entièrement en 
adéquation avec les recommandations du Comité des 
Nations Unies pour l’élimination de la discrimination 
raciale et de la Commission européenne contre le racisme 
et l’intolérance du Conseil de l’Europe. Ils constituent 
donc la base de ce plan.

Le racisme institutionnel a été récemment inscrit au 
sein même du Plan d’action de l’UE contre le racisme 
2020-2025, adopté en septembre 2020:

“Les comportements racistes et discriminatoires 
peuvent être ancrés dans les institutions sociales, finan-
cières et politiques et se répercuter sur les leviers du 
pouvoir et sur l’élaboration des politiques. Ce racisme 
structurel perpétue les obstacles que rencontrent les 
citoyens du seul fait de leur origine raciale ou ethnique”.

Dans ce cadre, une étude a été commandée. Il s’agit 
de détecter quelles sont au sein des administrations 
fédérales les pratiques, les mesures qui participent à 
maintenir les inégalités. L’étude aboutira à des recom-
mandations qui permettront de développer une série de 
bonnes pratiques pour lutter contre le racisme.

b. Antisémitisme

La stratégie européenne de lutte contre l’antisémitisme 
et de promotion de la vie juive est une première, et la 
secrétaire d’État s’en félicite.

Lors du Forum international de Malmö sur la commé-
moration de l’Holocauste et la lutte contre l’antisémitisme, 
la Belgique a félicité la Commission pour ce plan et a 
présenté ses engagements dans la lutte contre l’anti-
sémitisme. Plus précisément, le gouvernement fédéral 
s’est déclaré prêt à élaborer un plan de lutte contre le 
racisme qui comprend la lutte contre l’antisémitisme, 
ainsi que des mesures liées à l’enregistrement et de 
lutte contre les discours de haine.

La stratégie de l’UE encourage les États membres à 
élaborer des stratégies nationales de lutte contre l’anti-
sémitisme d’ici à la fin de 2022, ou à inclure des mesures 
dans leurs plans d’action nationaux contre le racisme, 
en allouant les ressources financières suffisantes pour 
les mettre en œuvre.

Le gouvernement travaillera sur la base des conclusions 
du Conseil de l’Europe qui préciseront les engagements 
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de lidstaten zullen worden gespecificeerd. Bovendien 
werkt de regering samen met de Joodse gemeenschap 
in het kader van de waakzaamheidscel antisemitisme.

Volgens het Europees Bureau voor de grondrechten 
beschikken 13 EU-landen over nationale strategieën of 
actieplannen ter bestrijding van antisemitisme. Zes landen, 
waaronder België, hebben mechanismen ingesteld voor 
samenwerking met maatschappelijke organisaties om 
gegevens over antisemitische incidenten te verzamelen.

Voor de staatssecretaris is het duidelijk dat er geen 
gradatie is tussen de verschillende vormen van racisme 
of discriminatie. Ze zijn allemaal even verwerpelijk en 
moeten stuk voor stuk worden aangepakt, binnen de 
grenzen van de Grondwet uiteraard.

6. Strijd tegen discriminatie

a. Antidiscriminatiewetgeving

Het rapport van de Evaluatiecommissie wordt begin 
2022 verwacht. Van zodra ze het rapport heeft ontvangen, 
zal de staatssecretaris de aanbevelingen grondig analy-
seren met haar administraties en zal ze bekijken hoe ze 
deze kan vertalen naar voorstellen voor wetswijzigingen.

Het tussentijds evaluatierapport van de antidiscrimi-
natiewetten bevat uiteraard al belangrijke aanwijzingen 
in afwachting van het eindverslag dat begin 2022 wordt 
verwacht. De regering heeft bijvoorbeeld gevolg gegeven 
aan de aanbeveling om de getuigen van discriminatie 
op de werkvloer beter te beschermen, overeenkomstig 
de Europese regels ter zake. De sociale partners bui-
gen zich thans over een wetsontwerp betreffende de 
bescherming tegen vergelding.

b. Praktijktesten

Het nieuwe voorstel rond praktijktesten zal wel degelijk 
een stap vooruit betekenen.

Met deze hervorming zal de regering de drempels om 
discriminatietesten uit te voeren in de praktijk verlagen, 
waardoor deze op grotere schaal uitgevoerd kunnen 
worden. Bovendien kan elke vorm van discriminatie, 
voor elke categorie, opgespoord worden.

Dit zal een grotere en inclusievere participatie op 
de arbeidsmarkt mogelijk maken. Elke persoon die de 
toegang tot de arbeidsmarkt ontzegd wordt door discri-
minatie is er immers één te veel.

De wetswijziging bepaalt dat de sociaal inspecteur 
in het kader van discriminatie-testen beroep kan doen 

des États membres. En outre, le gouvernement coopère 
avec la communauté juive dans le cadre de la cellule 
de veille contre l’antisémitisme.

Selon l’Agence européenne des droits fondamentaux, 
13 pays de l’UE disposent de stratégies ou de plans 
d’action nationaux pour lutter contre l’antisémitisme. Six 
pays, dont la Belgique, ont mis en place des mécanismes 
de coopération avec les organisations de la société civile 
pour collecter des données sur les incidents antisémites.

Pour la secrétaire d’État, il est clair qu’il n’y a pas de 
concurrence entre les différentes formes de racisme ou 
de discrimination. Elles sont toutes aussi répréhensibles 
les unes que les autres, et doivent toutes être combattues. 
Tout cela, bien sûr, dans les limites de notre Constitution.

6. Lutte contre la discrimination

a. Législation antidiscrimination

Le rapport de la Commission d’évaluation est attendu 
pour le début de l’année 2022. Dès qu’elle recevra le 
rapport, la secrétaire d’État analysera en profondeur 
les recommandations avec ses administrations et exa-
minera comment elle peut les traduire en propositions 
de modifications législatives.

Le rapport d’évaluation intermédiaire des lois anti-
discrimination fournit, bien entendu, des orientations 
importantes, dans l’attente du rapport final attendu 
début 2021. Le gouvernement a, par exemple, suivi la 
recommandation visant à mieux protéger les témoins 
de discriminations sur le lieu de travail, conformément 
aux règles européennes en la matière. Un projet de loi 
sur la protection contre les représailles est actuellement 
examiné par les partenaires sociaux.

b. Tests de situation

La nouvelle proposition sur les tests de situation 
représentera effectivement une avancée.

Avec cette réforme, le gouvernement lèvera les obs-
tacles à la réalisation des tests de discrimination dans la 
pratique, de manière à ce qu’ils puissent être effectués 
à plus grande échelle. En outre, toute forme de discri-
mination, pour toute catégorie, pourra être détectée.

Ces mesures se traduiront par une participation accrue 
et plus inclusive au marché du travail. Chaque personne 
qui se voit refuser l’accès au marché du travail pour cause 
de discrimination est en effet une personne de trop.

La modification de la loi prévoit que l’inspecteur social 
peut faire appel à des tiers dans le cadre de tests de 
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op derden, indien dat kennelijk noodzakelijk is, voor het 
welslagen van zijn opdracht.

In de begroting van 2022 worden middelen uitgetrok-
ken voor de bestrijding van discriminatie op de arbeids-
markt. De staatssecretaris zal contact opnemen met de 
bevoegde minister om zich ervan te vergewissen dat de 
nodige maatregelen kunnen worden uitgevoerd.

c. Handicap

De federale regering heeft een plan aangenomen 
om ervoor te zorgen dat het thema “personen met een 
handicap” transversaal in alle bevoegdheden wordt 
geïntegreerd.

Het verdedigen van de rechten van mensen met 
een handicap is een van de prioriteiten van de staats-
secretaris. Discriminatie op grond van een handicap 
wordt in alle onderdelen van de nota beschouwd als 
een transversaal vraagstuk dat onder meer in verband 
gebracht moet worden met de arbeidsmarkt of de strijd 
tegen gendergerelateerd geweld.

De staatssecretaris neemt ook een aantal initiatieven 
in het kader van het Federaal actieplan.

Met de minister van Mobiliteit zal de staatssecreta-
ris werken aan het onderdeel over de NMBS en aan 
de toegankelijkheid van virtuele vergaderingen voor 
gehandicapten.

Sinds meer dan een jaar is er binnen de NMBS een 
toegankelijkheidscoördinator die dagelijks de inspan-
ningen en acties coördineert om de toegankelijkheid 
te versterken, zowel op de perrons en in de treinen, en 
met betrekking tot de informatie-, reservatie- en aan-
kooptools voor tickets.

Op de federale Dag van de Diversiteit heeft de NMBS 
een toepassing voorgesteld die het aanvragen van bijstand 
vergemakkelijkt voor alle klanten die hulp nodig hebben.

Wat de werkgelegenheid betreft, hebben de ministers 
Dermagne, Clarinval en De Sutter zich ertoe verbonden 
verschillende acties te ondernemen in het kader van het 
federale plan Handicap.

De staatssecretaris zal met de minister bevoegd voor 
personen met een beperking spreken over de toegan-
kelijkheid van toiletten. Overigens zouden toegankelijke 
toiletten een zekerheid voor velen moeten zijn, zoals 
bijvoorbeeld ook voor gezinnen met kinderen.

discrimination, si c’est clairement nécessaire au succès 
de sa mission.

Le budget 2022 alloue des fonds à la lutte contre la 
discrimination sur le marché du travail. La secrétaire 
d’État prendra contact avec le ministre compétent pour 
s’assurer que les mesures nécessaires peuvent être 
mises en œuvre.

c. Handicap

Le gouvernement fédéral a adopté un plan pour 
que la thématique “Personnes avec un handicap” soit 
transversale à toutes les compétences.

La défense des droits des personnes handicapées est 
l’une des priorités de la secrétaire d’État. La discrimina-
tion fondée sur le handicap est considérée dans toutes 
les parties de la note comme une question transversale 
qui devrait être liée, entre autres, au marché du travail 
ou à la lutte contre la violence liée au genre.

La secrétaire d’État prend également un certain nombre 
d’initiatives dans le cadre du Plan d’action fédéral.

En collaboration avec le ministre de la Mobilité, la secré-
taire d’État contribuera au volet SNCB et à l’accessibilité 
des réunions virtuelles pour les personnes handicapées.

Depuis plus d’un an, un “coordinateur accessibilité” 
coordonne quotidiennement, au sein de la SNCB, les 
efforts et les actions pour renforcer l’accessibilité, tant 
sur les quais et dans les trains qu’en ce qui concerne les 
outils d’information, de réservation et d’achat des billets.

À l’occasion de la Journée fédérale de la Diversité, la 
SNCB a proposé une application qui facilite les demandes 
d’assistance pour tous les clients qui en ont besoin.

Concernant l’emploi, les ministres Dermagne, Clarinval 
et De Sutter se sont engagés à mener plusieurs actions 
dans le cadre du plan fédéral Handicap.

La secrétaire d’État évoquera l’accessibilité des toilettes 
avec la ministre chargée des Personnes handicapées. 
Par ailleurs, de nombreuses personnes, par exemple 
des familles avec des enfants, devraient également 
avoir la certitude de trouver des toilettes accessibles.
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d. Discriminatie op grond van uiterlijke kenmerken of 
van de gezondheidstoestand

De staatssecretaris veroordeelt met klem de gebeur-
tenissen op de kermis van Luik.

Als om veiligheidsredenen instructies noodzakelijk 
blijken, moeten die ten aanzien van alle gebruikers 
neutraal en inclusief worden geformuleerd, zonder enig 
waardeoordeel.

Wat de behandeling van die feiten uit het oogpunt van 
non-discriminatie betreft, blijkt thans uit het chronologisch 
overzicht van de bij Unia binnengelopen meldingen en 
geopende dossiers dat in 2020 en 2021 geen enkel feit 
in verband met de toegankelijkheid van goederen en 
diensten voor personen met overgewicht formeel onder 
de aandacht van Unia is gebracht. De staatssecretaris 
zal Unia en zijn administratie vragen om die aangele-
genheid in het oog te blijven houden.

e. Discriminatie op grond van leeftijd

Discriminatie op grond van leeftijd is een voor de hand 
liggend pijnpunt. De cijfers van Unia tonen dat aan. In 
2020 waren er 732 meldingen op grond van dat criterium.

De rechten van de ouderen moeten beter worden 
beschermd, maar de belangrijkste huidige lacunes zijn 
niet van normatieve aard. Eind januari 2021 heeft de 
Europese Commissie haar Groenboek over de vergrijzing 
voorgesteld om een breed debat op gang te brengen 
over de uitdagingen en kansen die de vergrijzing van de 
Europese bevolking met zich brengt. De staatssecretaris 
heeft belangstelling voor dat debat en verbindt zich ertoe 
de Europese initiatieven dienaangaande te verdedigen.

Op Belgisch niveau zal de budgettaire versterking 
van Unia en van de Cel Gelijke Kansen het mogelijk 
maken om nieuwe initiatieven te ontwikkelen wat dat 
soort discriminatie betreft.

Tevens is het een onderwerp dat transversaal moet 
worden behandeld: het is van essentieel belang om bij 
alle gevoerde beleidslijnen aandacht te hebben voor dat 
publiek, inzonderheid op digitaliseringsvlak.

De staatssecretaris nodigt de leden uit kennis te ne-
men van een in oktober 2021 door Unia gepubliceerde 
studie over de mensenrechten in de woonzorgcentra.

Sommige leden verzoeken ook om bijzondere aan-
dacht voor de kinderen. Het antidiscriminatiebeleid van 
de staatssecretaris is niet beperkt tot de volwassenen, 
maar geldt ook voor de kinderen. Meer in het algemeen 

d. Discrimination sur la base de l’apparence physique 
ou de l’état de santé

La secrétaire d’État condamne fermement les faits 
survenus à la foire de Liège.

Si des consignes s’avèrent nécessaires pour des 
questions de sécurité, elles doivent être formulées de 
façon neutre et inclusive auprès de tous les usagers, 
sans jugement de valeur.

En ce qui concerne le traitement de ces faits du point 
de vue de la non-discrimination, il ressort actuellement de 
l’historique des signalements et dossiers ouverts auprès 
d’Unia qu’aucun fait relatif à l’accessibilité des biens et 
services pour les personnes en situation de surpoids 
n’ont formellement été portés à la connaissance d’Unia 
en 2020 et 2021. La secrétaire d’État demandera à Unia 
et à son administration de rester attentifs à cette question.

e. Discrimination fondée sur l’âge

La discrimination fondée sur l’âge constitue un pro-
blème évident. Les chiffres d’Unia le démontrent. En 
2020, il y a eu 732 signalements sur ce critère.

Il est nécessaire de mieux protéger les droits des 
personnes âgées, mais les lacunes principales actuelles 
ne sont pas de nature normative. A la fin du mois de 
janvier 2021, la Commission européenne a présenté 
son livre vert sur le vieillissement afin de lancer un vaste 
débat sur les défis et les opportunités que présente le 
vieillissement de la population européenne. Ce débat 
retient l’attention de la secrétaire d’État et elle s’engage 
à défendre les initiatives européennes en la matière.

Au niveau belge, le renforcement budgétaire d’Unia et 
de la cellule Egalité des chances permettront de dévelop-
per de nouvelles initiatives sur ce type de discrimination.

C’est aussi un sujet qu’il faut traiter de façon trans-
versale: avoir une attention à ce public dans toutes les 
politiques menées est essentiel, et en particulier en 
matière de digitalisation.

En ce qui concerne les maisons de repos, la secré-
taire d’État invite les députés à prendre connaissance 
d’une étude sur les droits humains en maisons de repos, 
publiée en octobre par Unia.

Certains membres demandent également une atten-
tion particulière pour les enfants. La politique anti-dis-
crimination de la secrétaire d’État ne se limite pas aux 
adultes, mais s’applique également aux enfants. Plus 
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zijn de kinderen de voornaamste begunstigden van de 
meer inclusieve en minder gewelddadige samenleving 
die zij tracht op te bouwen.

f. Haatspraak

De leden van de regering blijven diep bezorgd over de 
toename van haat zaaiende uitlatingen online en offline, 
met name de toename van antisemitisme online tijdens 
de COVID-19-pandemie.

Antisemitische taal is ook één van de voornaamste 
punten van ongerustheid in de Joodse gemeenschappen, 
en het lijkt derhalve passend in dit verband verbintenis-
sen aan te gaan.

Het laatste verslag van de FRA (het Europees bureau 
voor de grondrechten) belicht lacunes in de rapportage 
van aangifte van haatmisdrijven in de EU.

De federale regering hecht veel belang aan de bestrij-
ding van zowel haatmisdrijven als haatdragende taal. 
De werkzaamheden van de subgroep Registratie van 
haatmisdrijven worden voortgezet om de gegevensver-
zameling over dit onderwerp te verbeteren.

g. Singles

In de strijd voor een inclusieve samenleving zonder 
discriminatie, mogen we niemand uit het oog verliezen. 
Ook voor singles is er aandacht, door middel van bepaalde 
maatregelen. De verhoogde aftrek voor kinderopvang 
voor alleenstaande ouders met een lager inkomen, is 
daar een voorbeeld van.

Singles ervaren inderdaad een schaalnadeel ten 
opzichte van mensen die een relatie hebben. Het in-
bouwen van een “single” reflex in beleidsbeslissingen, 
valt te overwegen.

Het is alvast iets dat de staatssecretaris heeft aange-
kaart bij Unia, ook in het kader van de extra middelen 
die zij zullen ontvangen.

Dat alles beïnvloedt ook onze nieuwe manieren van 
leven, van wonen en van liefhebben. Het is evident dat 
onze wetgeving niet meer van deze tijd is. De staatsse-
cretaris is blij dat parlementsleden die uitdaging aangaan.

De kwestie rond het statuut van samenwonende mag 
niet over het hoofd worden gezien.

globalement, les enfants sont les premiers bénéficiaires 
de la société plus inclusive et moins violente qu’elle 
s’attèle à construire.

f. Discours de haine

Les membres du gouvernement demeurent profondé-
ment préoccupés par la croissance des propos haineux 
en ligne et hors ligne, notamment la croissance de l’anti-
sémitisme en ligne pendant la pandémie de coronavirus.

Les propos antisémites constituent également l’une 
des principales inquiétudes des communautés juives, il 
semble dès lors opportun de prendre des engagements 
à cet égard.

Le dernier rapport de la FRA (Agence des droits 
fondamentaux de l’Union européenne) souligne des 
lacunes dans le rapportage des déclarations des délits 
de haine au sein de l’Union européenne.

Le gouvernement fédéral accorde une très grande 
importance tant à la lutte contre les délits de haine 
qu’à celle contre les propos haineux. Les travaux du 
sous-groupe Enregistrement des crimes de haine seront 
poursuivis en vue d’améliorer la collecte de données 
concernant ce sujet.

g. Les célibataires

Dans la lutte pour une société inclusive sans discrimi-
nation, il convient de n’oublier personne. Les personnes 
seules se verront également accorder de l’attention, au 
travers de plusieurs mesures. Par exemple, l’augmentation 
de la déduction pour garde d’enfants pour les parents 
isolés disposant d’un faible revenu.

En effet, les personnes seules subissent un effet 
d’échelle préjudiciable par rapport aux personnes en 
couple. On pourrait envisager d’introduire un réflexe 
“personne seule” dans les décisions politiques.

En tout état de cause, la secrétaire d’État a attiré 
l’attention d’Unia sur ce point, également dans le cadre 
des moyens supplémentaires qu’elle recevra.

Cela touche aussi à nos nouvelles manières de vivre, 
d’habiter et d’aimer. Il est évident que notre législation 
est en décalage avec son temps. La secrétaire d’État 
est heureuse que des parlementaires se saisissent de 
cet enjeu.

La question du statut de cohabitant ne doit pas être 
oubliée.
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7. Bevordering van gelijkheid op het Europese en 
het internationale toneel

a. Abortion without borders

De minister van Volksgezondheid en de staatssecre-
taris hebben besloten een sterk signaal te geven door 
het Abortion Support Network te steunen, dat financiële 
en logistieke hulp biedt aan Poolse vrouwen die in een 
ander Europees land een abortus willen laten uitvoe-
ren. De subsidie die zij verstrekken zal de kosten van 
een abortus in een ander Europees land dekken voor 
vrouwen die zich dat niet kunnen veroorloven.

De overeenkomst werd ondertekend door de NGO 
Abortion Support Network, die deel uitmaakt van het 
collectief Abortus zonder grenzen.

De subsidie dekt de reiskosten en de kosten van de 
abortus.

Die subsidie is al gebruikt om 17 Poolse vrouwen in 
Nederland aan een abortus te helpen, onder wie één 
iemand met een levensbedreigende zwangerschap. 
De financiële steun varieerde van 130 tot 1 075 euro 
(gemiddeld bedrag 605 euro).

De staatssecretaris benadrukt dat België altijd in-
ternationaal actief is geweest op het gebied van de 
bescherming van seksuele en reproductieve rechten en 
de rechten van de vrouw. Dit gezamenlijk initiatief maakt 
deel uit van deze langetermijnverbintenis.

Het Nederlandse Parlement heeft zojuist een resolutie 
aangenomen waarin de regering wordt verzocht vrijwillige 
zwangerschapsafbrekingen te financieren voor Poolse 
vrouwen die naar Nederland reizen. De staatssecretaris 
is er trots op dat België de weg heeft gewezen naar 
internationale solidariteit, alsmede dat ons land blijk 
heeft gegeven van engagement en de bereidheid om 
te werken binnen een brede coalitie van actoren die 
opkomen tegen de beperkingen inzake de toegang tot 
vrijwillige zwangerschapsafbreking overal ter wereld.

Voorts is er de steun van België voor rechtsvorderingen 
bij het Europees Hof voor de Rechten van de Mens. In 
2021 werden 12 verzoekschriften door Poolse vrouwen 
ingediend betreffende het “recht op abortus”, op grond van 
de artikelen 3 en 8 van het Verdrag. De staatssecretaris 
wacht dit vonnis af, dat door het EHRM als prioritair is 
bestempeld. Ze denkt dat alle actoren op grond van dat 
vonnis samen kunnen nadenken over mogelijke nieuwe 
acties op Europees en nationaal niveau.

7. Promotion de l’égalité sur la scène européenne 
et internationale

a. Abortion without borders

Le ministre de la Santé publique et la secrétaire 
d’État ont décidé d’envoyer un signal fort en soutenant 
le réseau Abortion Support Network, qui offre une 
aide financière et logistique aux Polonaises souhaitant 
avorter dans un autre pays européen. Les subventions 
octroyées couvriront les frais liés à un avortement dans 
un autre pays européen de femmes qui ne peuvent pas 
se le permettre.

La convention a été signée par l’ONG Abortion Support 
Network, qui fait partie de la coalition Avortement sans 
frontières.

La subvention couvre les frais de déplacement et les 
frais liés à l’avortement.

Cette subvention a été déjà utilisée pour aider 
17 femmes polonaises à accéder à des avortements 
aux Pays-Bas, notamment une personne dont la gros-
sesse menaçait sa vie. Le soutien financier allait de 130 
à 1 075 euros (montant moyen 605 euros).

La secrétaire d’État souligne que la Belgique a tou-
jours été active au niveau international sur le plan de 
la protection des droits sexuels et reproductifs et des 
droits des femmes. Cette initiative commune s’inscrit 
dans cet engagement à long terme.

Le parlement des Pays-Bas vient de voter une réso-
lution pour permettre au gouvernement de financer des 
IVG pour des femmes polonaises qui se rendent aux 
Pays-Bas. La secrétaire d’État est fière que la Belgique 
ait montré la voie de la solidarité internationale, son 
engagement et sa volonté de travailler dans une large 
coalition des acteurs et actrices qui réagissent contre les 
restrictions dans l’accès à l’IVG partout dans le monde.

En ce qui concerne le soutien de la Belgique aux 
actions judiciaires auprès de la Cour Européenne des 
Droits de l’Homme, il y a 12 requêtes introduites en 2021 
portées par des femmes polonaises qui concernent “le 
droit à l’avortement” sur la base des articles 3 et 8 de la 
Convention. La secrétaire d’État attend le jugement qui 
a été jugé prioritaire par la CEDH et pense que tous les 
acteurs peuvent réfléchir ensemble, sur la base de ce 
jugement, aux nouvelles actions éventuelles au niveau 
européen et national.
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b. Vrouwen in de diplomatie

De minister van Buitenlandse Zaken is bevoegd voor 
het onderdeel ‘Vrouwen in de diplomatieke carrière’ 
in het gendermainstreamingplan. Tijdens het laatste 
diplomatenexamen, in 2020, heeft de administratie al 
specifieke middelen ingezet om vrouwelijke kandidaten 
te bereiken en meer dan de helft van de kandidaten was 
inderdaad vrouw. Dit is een belangrijk project dat de 
staatssecretaris met veel belangstelling zal blijven volgen.

Het vierde nationale actieplan “Vrouwen, vrede en 
veiligheid” wordt ontwikkeld door het ministerie van 
Buitenlandse Zaken, in samenwerking met de admi-
nistratie van de staatssecretaris. In dit plan zijn de 
aanbevelingen van het IGVM overgenomen. De staats-
secretaris verwacht dit plan in het eerste kwartaal van 
2022 te kunnen goedkeuren. Op 11 november was de 
staatssecretaris nog in Leuven, om hulde te brengen 
aan het standbeeld van de Onbekende Vrouw.

8. IGVM

De cijfers die mevrouw Van Peel aanhaalde over de 
vernieuwing van de Raad van Bestuur van het IGVM 
zijn verkeerd. De Raad van Bestuur werd in mei 2021 
vernieuwd. In de Raad van Bestuur van het Instituut, 
hebben 9 vrouwen en 5 mannen stemrecht en hebben 
2 mannen en 1 vrouw een raadgevende stem. De leden 
worden gekozen op basis van hun ervaring, competentie, 
onafhankelijkheid en morele autoriteit.

De middelen voor wraakporno worden geïntegreerd in 
de versterking van de juridische dienst van het IGVM. Het 
gaat om 3 voltijdse personeelsleden en 300 000 euro 
voor de behandeling van dossiers.

Het Instituut voor de gelijkheid van vrouwen en man-
nen is wettelijk een “administratieve openbare instelling 
met beheersautonomie”. Dit betekent dat het Instituut 
een onafhankelijke overheidsinstelling is, met een eigen 
Raad van Bestuur.

Het betekent ook, dat bij vragen over de werking 
van het Instituut als gelijkheidsbevorderend orgaan, de 
Oprichtingswet van 2002 de autonomie van het Instituut 
ten aanzien van de voogdijminister garandeert. De rol 
van de staatssecretaris ten aanzien van het Instituut is 
dus noodzakelijk beperkt, en de antwoorden die zij kan 
geven zijn gebaseerd op de informatie die zij ontving 
van het Instituut.

b. Les femmes dans la diplomatie

La ministre des Affaires étrangères est compétente 
pour le volet “Les femmes dans la carrière diplomatique” 
du plan gendermainstreaming. Lors du dernier examen 
diplomatique organisé en 2020, l’administration a déjà 
mis en œuvre des moyens spécifiques pour atteindre 
les femmes et plus de la moitié des candidats était en 
effet des femmes. Il s’agit d’un projet important que la 
secrétaire d’État continuera à suivre avec beaucoup 
d’intérêt.

Le quatrième plan d’action national “Femmes, Paix et 
Sécurité” est élaboré actuellement par le SPF Affaires 
étrangères, en collaboration avec l’administration de la 
secrétaire d’État. Ce plan intègre les recommandations de 
l’IEFH. La secrétaire d’État s’attend à pouvoir approuver 
ce plan au premier trimestre de 2022. Le 11 novembre, 
la secrétaire d’État s’est rendue à Louvain pour rendre 
hommage à la statue de la Femme Inconnue.

8. IEFH

Les chiffres cités par Mme Van Peel concernant le 
renouvellement du Conseil d’administration de l’IEFH sont 
erronés. Le Conseil d’administration a été renouvelé en 
mai 2021. Il se compose de 9 femmes et de 5 hommes 
ayant une voix délibérative ainsi que de 2 hommes et 
une femme ayant une voix consultative. Les membres 
sont sélectionnés en fonction de leur expérience, de leur 
compétence, de leur indépendance et de leur autorité 
morale.

Les moyens pour lutter contre le revenge porn sont 
intégrés dans le renforcement du service juridique 
de l’IEFH. Il s’agit de trois agents à temps plein et de 
300 000 euros pour le traitement des dossiers.

L’Institut pour l’égalité des femmes et des hommes 
est légalement un “organisme administratif public à 
gestion autonome”. Ce statut signifie que l’Institut est 
une institution publique indépendante, dotée de son 
propre Conseil d’administration.

Cela signifie également qu’en cas de questions à 
propos du fonctionnement de l’Institut en tant qu’orga-
nisme favorisant l’égalité, la loi de 2002 portant création 
de l’Institut garantit l’autonomie de ce dernier à l’égard 
du ministre de tutelle. Le rôle de la secrétaire d’État à 
l’égard de l’Institut est dès lors nécessairement limité 
et les réponses qu’elle peut fournir se basent sur les 
informations que l’Institut lui a communiquées.
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De opmerkingen van het Rekenhof gingen over de 
werking van de Raad van Bestuur in zijn vorige samen-
stelling, zoals vastgelegd in een KB uit 2014.

Op 5 mei 2021 werd de huidige Raad van Bestuur 
geïnstalleerd. Sindsdien werd het quorum voor elke 
bijeenkomst van de Raad van Bestuur behaald.

Sinds de nieuwe samenstelling van de Raad van 
Bestuur is er geen enkele keer een belangenconflict 
gemeld of vastgesteld. In het nieuwe ontwerp van huishou-
delijk reglement is bepaald dat bestuursleden eventuele 
belangenconflicten onmiddellijk moeten melden aan de 
Raad van Bestuur. Vervolgens mogen zij niet meestem-
men en moeten zij de zaal tijdens de stemming verlaten.

Een lid vroeg om alle verslagen, en bijhorende bijla-
gen, van de Raad van Bestuur van het Instituut van de 
afgelopen vijf jaar te ontvangen. De staatssecretaris 
wijst erop dat het Instituut de bevoegde administratieve 
overheid is voor dat verzoek. Het Instituut heeft immers 
een eigen rechtspersoonlijkheid en staat niet onder het 
hiërarchisch gezag van de regering.

Aangezien zowel de staatssecretaris als het Instituut 
de grootst mogelijke transparantie in hun werking nastre-
ven, heeft de staatssecretaris het Instituut uitgenodigd 
om het Parlement inzage in deze documenten te geven. 
Het Instituut gaat hier mee akkoord.

Het Instituut ontvangt jaarlijks een federale dotatie, 
en een subsidie van de Nationale Loterij. Daarnaast 
ontvangt het Instituut voor haar opdracht als gelijkheids-
bevorderend orgaan ook middelen van alle overheden in 
België, met uitzondering van de Vlaamse overheid. Tot 
slot heeft het Instituut ook eigen inkomsten, onder meer 
in het kader van Europese projecten die het uitvoert.

Sinds het ontstaan van het Instituut, werden de op-
drachten en bevoegdheden van het Instituut verschillende 
keren uitgebreid, zonder dat het daarvoor bijkomende 
middelen kreeg. Integendeel, het Instituut moest de 
afgelopen jaren besparen. Om deze besparingen te 
realiseren, werden enkele jaren geleden de mogelijk-
heden voor kleine subsidieprojecten afgeschaft. Ook 
de structureel ondersteunde middenveldorganisaties 
ontvingen al jarenlang geen indexering meer van hun 
middelen. Dit was en is een zeer zware handicap voor 
het middenveld. De staatssecretaris is van plan om 
in de komende jaren de werking van het middenveld 
opnieuw te versterken. Zij is tevreden dat de regering 
daar de nodige middelen voor vrijmaakt. In 2022 wordt 

Les observations de la Cour des comptes concernaient 
le fonctionnement du Conseil d’administration dans le 
cadre de sa précédente composition, telle que fixée par 
un arrêté royal de 2014.

L’actuel Conseil d’administration a été installé le 5 mai 
2021. Depuis lors, le quorum a été atteint lors de chaque 
réunion du Conseil d’administration.

Depuis la nouvelle composition du Conseil d’adminis-
tration, aucun conflit d’intérêts n’a encore été signalé ou 
constaté. Le nouveau projet de règlement d’ordre intérieur 
dispose que les administrateurs sont tenus de signaler 
immédiatement au Conseil d’administration tout éventuel 
conflit d’intérêts. Ensuite, ils ne peuvent pas participer 
au vote et doivent quitter la salle pendant celui-ci.

Un membre a demandé de recevoir l’ensemble des 
rapports et des annexes y afférentes du Conseil d’admi-
nistration de l’Institut pour les cinq dernières années. 
La secrétaire d’État souligne que l’Institut est l’autorité 
administrative compétente pour cette requête. En effet, 
l’institut est doté de sa propre personnalité juridique et 
n’est pas sous l’autorité hiérarchique du gouvernement.

La secrétaire d’État et l’Institut s’efforcent de faire 
preuve de la plus grande transparence possible dans 
leurs activités. La secrétaire d’État a donc invité l’Institut 
à permettre au Parlement de consulter ces documents. 
L’Institut a marqué son accord à cet égard.

L’Institut reçoit chaque année une dotation fédérale 
et une subvention de la Loterie nationale. Il se voit 
également octroyer des fonds par toutes les autorités 
publiques de Belgique - sauf les autorités flamandes - 
pour sa mission d’organisme de promotion de l’égalité. 
L’Institut dispose enfin de revenus propres, notamment 
dans le cadre de projets européens qu’il met en œuvre.

Les missions et les compétences de l’Institut ont 
été étendues à plusieurs reprises depuis sa création, 
sans qu’il bénéficie de ressources supplémentaires. Au 
contraire, l’Institut a été contraint ces dernières années 
de réaliser des économies. Il a dès lors été décidé il 
y a quelques années de supprimer les possibilités de 
subventionner de petits projets. Par ailleurs, cela fait 
des années que les organisations de la société civile 
qui reçoivent un soutien structurel n’ont plus bénéficié 
d’une indexation. Cela constituait et constitue encore un 
handicap très sérieux pour la société civile. La secrétaire 
d’État a l’intention de renforcer à nouveau le fonction-
nement de la société civile dans les années à venir. 
Elle se réjouit que le gouvernement mette à disposition 
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geanalyseerd hoe het best structurele en transparante 
subsidies aan het middenveld kunnen worden verstrekt.

Overigens moeten alle structureel gesubsidieerde 
instellingen op voorhand een jaarplanning en begroting 
indienen.

Het Instituut krijgt sinds 2017 wel bijkomende midde-
len voor de uitbouw van een gebiedsdekkend systeem 
van Zorgcentra na Seksueel Geweld. Daaraan zijn ook 
werkings- en communicatiekosten verbonden. De stijging 
van de categorie ‘werkings- en communicatiekosten’ in 
de tabel waarnaar mevrouw Depoorter verwijst, is geheel 
daaraan toe te schrijven.

De procedure, waarmee het Instituut beslist om in 
rechte op te treden, is uitgebreid en zeer gedetailleerd. 
Het Instituut heeft meegedeeld dat het eind 2020 in 41 
rechtszaken betrokken partij was.

Uit de praktijk blijkt overduidelijk dat het Instituut vooral 
tussenkomt in rechtszaken voor de gewone Vlaming, 
Waal of Brusselaar. Dat gebeurt technisch via een 
burgerlijke partijstelling in rechtszaken van genderge-
relateerde discriminatie of gendergerelateerd geweld. 
De suggestie dat het Instituut enkel zou optreden voor 
beroemde of rijke mensen is duidelijk fout. Zo is het 
Instituut in het verleden al tussengekomen in rechtsza-
ken van poetshulpen, winkelbediendes, magazijniers, 
academici, managers, enzovoort.

Slechts in een kleine minderheid van de rechtszaken 
was het slachtoffer of de tegenpartij een bekende Belg. 
De bekendheid van de betrokkenen - slachtoffers of da-
ders - is ook geen element in de beslissing om al dan niet 
in rechte op te treden. In veruit de meeste rechtszaken 
waarin het Instituut optreedt als burgerlijke partij is de 
media-aandacht beperkt of zelfs onbestaande.

Dat neemt niet weg dat het Instituut al eerder partij 
is geweest in geruchtmakende zaken. Het Instituut was 
partij in de zaak over de eremoord op Sadia Sheikh. Dit 
was de eerste veroordeling voor een eremoord in België.

Het Instituut kwam ook tussen in de zaak waarop de 
film ‘Girl’ is gebaseerd.

Naar aanleiding van de uitspraken van de heer 
Hoeyberghs tijdens een studentenlezing, deden on-
geveer 1500 mensen een melding bij het Instituut. Het 
Instituut diende een klacht met burgerlijke partijstelling in.

les fonds nécessaires à cet effet. Une analyse visant à 
identifier la meilleure façon de fournir des subventions 
structurelles et transparentes à la société civile sera 
réalisée en 2022.

Toutes les institutions bénéficiant de subventions 
structurelles doivent du reste soumettre préalablement 
un planning et un budget annuels.

L’Institut reçoit depuis 2017 des fonds supplémentaires 
pour le développement d’un système de Centres de 
Prise en charge des Violences Sexuelles couvrant tout 
le territoire. Cela implique également des frais de fonc-
tionnement et de communication. Telle est l’explication 
de l’augmentation de la catégorie frais de fonctionnement 
et de communication évoquée par Mme Depoorter.

La procédure par laquelle l’Institut décide d’agir en 
justice est vaste et très détaillée. L’Institut a indiqué 
qu’il était impliqué dans 41 dossiers judiciaires fin 2020.

La pratique montre clairement que dans la plupart 
des cas, l’Institut intervient pour des citoyens ordinaires 
flamands, wallons ou bruxellois. D’un point de vue 
technique, cela se fait par le biais d’une constitution 
de partie civile dans des affaires de discrimination ou 
de violence liée au genre. L’insinuation selon laquelle 
l’Institut interviendrait uniquement pour des personnes 
riches ou célèbres est manifestement dépourvue de 
fondement. Ainsi, l’Institut a déjà agi dans le passé 
dans des dossiers concernant des agents de nettoyage, 
des vendeurs, des magasiniers, des universitaires, des 
managers, etc.

Dans une petite minorité de cas seulement, la victime 
ou la partie adverse était un Belge connu. La notoriété 
des intéressés - victimes ou auteurs - n’est pas un facteur 
déterminant dans la décision d’agir ou non en justice. 
Dans la grande majorité des affaires dans lesquelles 
l’Institut se constitue partie civile, l’attention des médias 
est limitée voire inexistante.

Il n’en reste pas moins que l’Institut est déjà intervenu 
dans des affaires très médiatisées, comme l’assassinat 
de Sadia Sheikh, qui a donné lieu à la première condam-
nation du chef de crime d’honneur en Belgique.

L’Institut est également intervenu dans l’affaire sur 
laquelle le film “Girl” est basé.

Environ 1 500 personnes ont dénoncé à l’Institut les 
propos tenus par M. Hoeyberghs lors d’une conférence 
organisée pour des étudiants. L’Institut a alors déposé 
plainte avec constitution de partie civile.
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Er kan ook verwezen worden naar de in Vlaanderen 
beruchte zaak over de verspreiding zonder toestemming 
van intieme beelden van drie bekende Vlamingen. In 
deze zaak stelde het Instituut zich burgerlijke partij in 
naam van enkele niet-bekende Vlaamse mannen die 
ook slachtoffer werden.

Het Instituut diende eveneens klacht met burgerlijke 
partijstelling in tegen Twitter omdat het bedrijf weigert 
niet-consensuele intieme beelden te verwijderen. Er 
werd ook een klacht ingediend tegen de persoon achter 
een account dat systematisch beelden van een vrouw 
verspreidde zonder haar toestemming.

Het Instituut heeft echter tot op heden nog nooit een 
zaak meegemaakt waarin er zoveel media-aandacht 
was, en zoveel druk werd uitgeoefend, als in de zaak 
De Pauw.

Vanzelfsprekend streeft het Instituut bij het aanstel-
len van advocaten steeds de beginselen van gelijkheid, 
transparantie en mededinging na. Deze werkwijze resul-
teert in een samenwerking met een relatief groot aantal 
advocaten en advocatenkantoren. In 2019 werkte het 
Instituut samen met 37 advocaten bij 17 advocatenkan-
toren. In 2020 werkte het samen met 55 advocaten bij 
18 advocatenkantoren en in 2021 met 55 advocaten bij 
23 advocatenkantoren.

Begin 2021 werd de procedure om in rechte op te 
treden, en de aanstelling van advocaten, inclusief in-
formatie over erelonen, nog besproken tijdens de be-
stuursvergadering van het Instituut.

Het Instituut hecht uiteraard veel belang aan transpa-
rantie. Het streeft dan ook steeds de hoogste transpa-
rantie na, binnen de wettelijke mogelijkheden. Wanneer 
een beslissing genomen wordt, wordt met de betrokken 
actoren overlegd, en de handelswijze van het Instituut 
wordt uitgelegd. Het Instituut beantwoordt ook vragen 
van burgers en organisaties over bijvoorbeeld de wet-
telijke mogelijkheden om actie te ondernemen, over de 
interne procedures bij het nemen van een beslissing of 
over andere kwesties.

Het Instituut publiceert ook elk jaar een jaarverslag. 
Daarin komen ook de rechtszaken van het Instituut aan 
bod. Het jaarverslag wordt elk jaar aan het Parlement 
overgemaakt. Daarbij formuleert het Instituut steeds het 
aanbod om het jaarverslag in kwestie in de commissie 
Gelijke Kansen te komen toelichten.

Als overheidsinstelling is ook het Instituut onderworpen 
aan de Wet op de openbaarheid van bestuur. Maar, als 
het over de rechtszaken gaat waarin het Instituut optreedt, 

Il y a également eu une affaire qui a fait grand bruit en 
Flandre: la diffusion sans autorisation d’images intimes 
de trois Flamands célèbres. Dans ce dossier, l’Institut 
s’est porté partie civile au nom de plusieurs victimes 
flamandes qui n’étaient pas des personnalités connues.

L’Institut a aussi déposé plainte avec constitution 
de partie civile contre Twitter, qui refuse de supprimer 
les images intimes non consensuelles. Une plainte a 
également été déposée contre la personne à l’origine 
d’un compte qui diffusait systématiquement des images 
d’une femme sans son consentement.

Mais l’Institut constate que jamais l’attention média-
tique et les pressions exercées n’ont été aussi fortes 
que dans l’affaire De Pauw.

Il va de soi que lorsqu’il désigne des avocats, l’Institut 
se conforme toujours aux principes d’égalité, de trans-
parence et de concurrence. Cette approche résulte en 
une collaboration avec un nombre relativement important 
d’avocats et de cabinets d’avocats. En 2019, l’Institut a 
travaillé avec 37 avocats issus de 17 cabinets; en 2020, 
avec 55 avocats issus de 18 cabinets; et en 2021, avec 
55 avocats issus de 23 cabinets.

La procédure à suivre pour les actions en justice, 
ainsi que la désignation des avocats - y compris les 
informations concernant les honoraires -, ont encore 
été discutées début 2021 lors d’une réunion du conseil 
d’administration de l’Institut.

L’Institut attache bien entendu une grande importance 
à la transparence. Il s’efforce d’atteindre le plus haut 
niveau de transparence tout en respectant les limites 
légales. Lorsqu’une décision est prise, une concertation 
est organisée avec les acteurs concernés, et l’Institut 
expose son mode de travail. L’Institut répond égale-
ment aux questions des citoyens et des organisations 
concernant par exemple les possibilités légales d’agir, 
les procédures internes de prise de décision ou d’autres 
sujets.

L’Institut publie par ailleurs un rapport annuel. Les 
dossiers judiciaires dans lesquels il est intervenu y sont 
également abordés. Le rapport annuel est transmis 
chaque année au Parlement. L’Institut propose toujours 
à cette occasion de présenter son rapport annuel en 
commission de l’Égalité des chances.

En tant qu’institution publique, l’Institut est aussi soumis 
à la loi relative à la publicité de l’administration. Il existe 
toutefois également des restrictions légales spécifiques 
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gelden er ook specifieke, wettelijke beperkingen aan 
die transparantie.

Over deze beperkingen loopt momenteel een pro-
cedure voor de Raad van State. Het advies van de 
Commissie voor de Toegang tot en het hergebruik van 
Bestuursdocumenten waarnaar mevrouw Depoorter ver-
wijst, kaderde immers binnen een openbaarheidsverzoek 
van de verdediging van de heer De Pauw.

De vragen over de specifieke kosten in de 
zaak De Pauw raken aan een bij wet ingestelde 
geheimhoudingsverplichting.

9. Algemeen beleid

Tot slot wenst de staatssecretaris nog iets te zeggen 
over de zogenaamde opdeling van de samenleving in 
hokjes. De visie van de staatssecretaris is dat wat goed 
is voor de meest kwetsbare personen, goed is voor de 
meeste personen. Dat is een rode draad in haar beleid.

Soms is het noodzakelijk om per doelgroep te wer-
ken, maar steeds met oog voor inclusie en aansluiting 
met de samenleving. Het resultaat van het gelijke kan-
senbeleid moet meer samenleven en meer dialoog 
zijn, niet minder. De staatssecretaris volgt daarbij een 
gendersensitief beleid.

Zij is zo vaak mogelijk aanwezig op het terrein, overal 
in België. Ze wil zoveel mogelijk in gesprek gaan met 
organisaties en betrokken personen, zodat het beleid 
zich op hun echte noden richt.

De staatssecretaris streeft naar gelijke kansen voor 
iedereen, en soms is het nodig om dan zaken te be-
noemen zoals ze zijn. Zijn vrouwen vaker slachtoffer 
van geweld? Zijn vrouwen ondervertegenwoordigd in 
management- en directiecomités? Worden mensen van 
kleur vaker slachtoffer van uitsluiting?

De staatssecretaris benoemt de zaken zoals ze zijn, 
en doet daarbij wat nodig is om ze aan te pakken. Haar 
streefdoel is een samenleving waaraan iedereen gelijk 
kan participeren.

C. Replieken en bijkomende antwoorden van de 
staatssecretaris

Mevrouw Kathleen Depoorter (N-VA) had wat meer 
verwacht van de antwoorden van de staatssecretaris. 
Het is wel prima dat de parlementsleden inzage zullen 
krijgen in de gevraagde rapporten. De staatssecretaris 
geeft aan dat zij meer middelen zal besteden, maar zal 

à cette transparence dans les affaires judiciaires dans 
lesquelles l’Institut intervient.

Ces restrictions font actuellement l’objet d’une procé-
dure devant le Conseil d’État. L’avis de la Commission 
d’accès aux et de réutilisation des documents adminis-
tratifs évoqué par Mme Depoorter s’inscrit effectivement 
dans le cadre d’une demande de publicité formulée par 
la défense de M. De Pauw.

Les questions relatives aux frais spécifiques dans 
l’affaire De Pauw relèvent d’une obligation de confiden-
tialité imposée par la loi.

9. Politique générale

Enfin, la secrétaire d’État aimerait dire un mot sur la 
question du cloisonnement de la société. Sa vision est 
que ce qui est bon pour les plus vulnérables est bon 
pour la plupart des gens. C’est l’un des fils conducteurs 
de sa politique.

Il est parfois nécessaire de travailler par groupe cible, 
mais toujours dans un souci d’inclusion et de connexion 
avec la société. Le résultat d’une politique d’égalité des 
chances doit être plus de vivre-ensemble et de dialogue, 
pas moins. Dans cette quête, la secrétaire d’État suit 
une politique qui intègre une sensibilité au genre.

La secrétaire d’État se dit présente sur le terrain 
aussi souvent que possible, partout en Belgique. Elle 
souhaite entrer le plus possible en dialogue avec les 
organisations et les personnes concernées, afin que la 
politique soit axée sur leurs besoins réels.

L’objectif de la secrétaire d’État est l’égalité des 
chances pour tous, et il est alors parfois nécessaire de 
dire les choses telles qu’elles sont. Les femmes sont-
elles plus souvent victimes de violences? Les femmes 
sont-elles sous-représentées dans les comités de gestion 
et de direction? Les personnes de couleur sont-elles 
plus souvent victimes d’exclusion?

La secrétaire d’État nomme les problèmes tels qu’ils 
sont, et fait ce qui est nécessaire pour les résoudre. Son 
objectif est une société à laquelle chaque personne peut 
participer de manière égale.

C. Répliques et réponses supplémentaires de la 
secrétaire d’État

Mme Kathleen Depoorter (N-VA) attendait davantage 
des réponses de la secrétaire d’État. Elle se réjouit 
toutefois du fait que les membres du Parlement auront 
accès aux rapports demandés. La secrétaire d’État 
indique qu’elle consacrera plus de moyens à l’égalité 
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ze die middelen ook beter gaan controleren? Zal ze erop 
toezien dat vzw’s die subsidies krijgen, op voorhand een 
begroting indienen, en niet enkel het IGVM? Nog steeds 
kan de staatssecretaris zeer weinig transparantie bieden 
als het gaat om financiële cijfers.

Het blijft de spreekster verontrusten dat de staats-
secretaris het blijkbaar normaal vindt dat de namen van 
slachtoffers of beklaagden in een jaarverslag vermeld 
worden.

Mevrouw Karin Jiroflée (Vooruit) wil even meedelen 
dat zij de kwestie van besnijdenis bij jongetjes niet in 
verband heeft gebracht met het thema van intersekse 
personen.

De heer Steven Creyelman (VB) vindt het belachelijk 
dat de staatssecretaris twijfelt aan zijn oprechtheid wan-
neer hij opkomt voor de rechten van lgbtqi+-personen.

In de beleidsnota staan heel wat waardevolle zaken, 
maar de spreker hoopt toch dat de staatssecretaris meer 
aandacht kan schenken aan mannen als slachtoffer van 
geweld en discriminatie.

Ook het Vlaams Belang is bezorgd om racisme en 
discriminatie. Wat de visie op racisme betreft, sluit de 
heer Creyelman zich aan bij de heer Bacquelaine.

Tot slot vraagt de spreker zich nogmaals af of het 
feit dat vrouwen in bepaalde steden minder fietsen dan 
mannen echt wel een gevolg is van discriminatie. Het is 
volgens het lid wel zo dat er in bepaalde wijken in onze 
steden een bedreigend sfeertje hangt, dat vrouwen niet 
bepaald uitnodigt om te fietsen.

De heer Daniel Bacquelaine (MR) meent dat men 
voorzichtig om moet gaan met noties als “structureel 
racisme”, bijvoorbeeld wanneer het gaat over instel-
lingen als de politie.

De spreker wijst erop dat het debat over het univer-
salisme en het intersectionalisme reeds bestaat. Hijzelf 
is eerder voorstander van het universalisme, omdat de 
spreker op zoek wil gaan naar wat ons verbindt, eerder 
dan naar wat ons van elkaar scheidt. Men mag personen 
ook niet uitsluiten uit de strijd tegen racisme omdat ze 
tot geen enkele minderheid behoren.

Mevrouw Maria Vindevoghel (PVDA-PTB) deelt mee 
waarom haar fractie zich zal onthouden bij de stemming. 
De PVDA-PTB-fractie vindt de beleidsnota Gelijke Kansen 
te vaag en vindt dat er nog steeds te weinig middelen 
naar dit beleidsdomein gaan.

des chances, mais contrôlera-t-elle également mieux 
l’utilisation de ces moyens? Veillera-t-elle à ce que les 
ASBL qui reçoivent des subsides présentent préalable-
ment un budget, et pas seulement l’IEFH? La secrétaire 
d’État reste très peu transparente lorsqu’il s’agit de 
chiffres financiers.

Enfin, l’intervenante reste préoccupée par le fait que 
la secrétaire d’État trouve apparemment normal que les 
noms de victimes ou de prévenus soient mentionnés 
dans un rapport annuel.

Mme Karin Jiroflée (Vooruit) tient à préciser brièvement 
qu’elle n’a pas lié la question de la circoncision chez les 
jeunes garçons au thème des personnes intersexuées.

M. Steven Creyelman (VB) trouve ridicule que la 
secrétaire d’État doute de sa sincérité lorsqu’il défend 
les droits des personnes LGBTQI+.

Il estime pour le reste que la note politique générale 
contient de nombreux éléments précieux, mais il espère 
toujours que la secrétaire d’État pourra accorder plus 
d’attention aux hommes en tant que victimes de violences 
et de discriminations.

Le Vlaams Belang est également préoccupé par le 
racisme et la discrimination. Pour ce qui est du racisme, 
M. Creyelman souscrit à la vision de M. Bacquelaine.

Enfin, l’intervenant se demande toujours si le fait que 
les femmes utilisent moins le vélo que les hommes dans 
certaines villes est vraiment le résultat d’une discrimi-
nation. Selon lui, le fait est que dans certains quartiers 
de nos villes, il existe une atmosphère menaçante qui 
n’incite pas vraiment les femmes à faire du vélo.

M. Daniel Bacquelaine (MR) estime que des notions 
telles que le “racisme structurel” doivent être traitées avec 
prudence, par exemple lorsqu’il est question d’institutions 
telles que la police.

L’intervenant souligne que le débat sur l’universa-
lisme et l’intersectionnalité existe déjà dans la société. 
Lui-même est plutôt favorable à l’universalisme, car il 
veut chercher ce qui nous unit, plutôt que ce qui nous 
divise. Par ailleurs, il estime qu’on ne peut pas exclure 
des personnes de la lutte contre le racisme au motif 
qu’elles n’appartiennent à aucune minorité.

Mme Maria Vindevoghel (PVDA-PTB) explique pourquoi 
son groupe s’abstiendra lors du vote. Le groupe PVDA-
PTB trouve la note de politique générale sur l’égalité des 
chances trop vague et estime que les moyens affectés 
à la politique en la matière restent insuffisants.
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Er is meer werk nodig met betrekking tot de toegan-
kelijkheid van het spoorverkeer. Er worden ook niet vol-
doende concrete voorstellen gedaan om de loonkloof en 
de pensioenkloof tussen mannen en vrouwen te dichten.

Mevrouw Goedele Liekens (Open Vld) meent dat 
vrouwelijk ondernemerschap een zeer belangrijke mo-
tor voor emancipatie is. De spreekster is niet helemaal 
overtuigd over de manier waarop de staatssecretaris dit 
ondernemerschap wenst te stimuleren.

Verder moet de staatssecretaris meer pleiten voor 
flexibele arbeidstijd. Dit is essentieel in de strijd voor 
socio-economische gelijkheid. Een flexibele arbeids-
verdeling zorgt ervoor dat vrouwen niet minder moeten 
gaan werken, en tegelijk hun zorgtaken kunnen blijven 
uitvoeren.

Wanneer zal het verbod op conversietherapieën er 
komen?

Tot slot roept de spreekster de staatssecretaris op 
om het dossier van besnijdenis bij jongetjes zeker ook 
te bestuderen.

III. — ADVIES

Met 10 tegen 2 stemmen en één onthouding brengt 
de commissie een gunstig advies uit over Sectie 07 – 
Autonome Instellingen/BOSA (partim: Gendergelijkheid, 
Gelijke Kansen en Diversiteit) en Sectie 12 – FOD Justitie 
(partim: Gendergelijkheid, Gelijke Kansen en Diversiteit), 
van het ontwerp van algemene uitgavenbegroting voor 
het begrotingsjaar 2022.

Het resultaat van de naamstemming is als volgt:

Hebben voorgestemd:

Ecolo-Groen: Séverine de Laveleye, Simon Moutquin, 
Eva Platteau;

PS: Patrick Prévot, Laurence Zanchetta;

MR: Daniel Bacquelaine, Caroline Taquin;

CD&V: Els Van Hoof;

Open Vld: Goedele Liekens;

Vooruit: Karin Jiroflée.

Il faut travailler davantage sur l’accessibilité du rail, 
et il n’y a pas non plus assez de propositions concrètes 
pour combler l’écart qui subsiste entre les hommes et 
les femmes au niveau des salaires et des pensions.

Mme Goedele Liekens (Open Vld) estime que l’entre-
preneuriat féminin est un moteur très important de l’éman-
cipation. L’intervenante n’est pas totalement convaincue 
de la manière dont la secrétaire d’État entend stimuler 
l’esprit d’entreprise.

Elle estime par ailleurs que la secrétaire d’État devrait 
davantage plaider en faveur de la flexibilité du temps de 
travail. C’est essentiel dans la lutte pour l’égalité socio-
économique. Moyennant une organisation souple du 
travail, les femmes ne sont en effet pas contraintes de 
travailler moins et peuvent continuer à accomplir leur 
part de tâches domestiques ou éducatives.

Quand les thérapies de conversion seront-elles 
interdites?

Enfin, l’intervenante demande à la secrétaire d’État 
de se pencher sur la question de la circoncision des 
jeunes garçons.

III. — AVIS

Par 10 voix contre 2 et une abstention, la commission 
émet un avis positif sur la Section 07 – Organismes 
autonomes/BOSA (partim: Égalité des genres, Égalité 
des chances et Diversité) et la section 12 – SPF Justice 
(partim: Égalité des genres, Égalité des chances et 
Diversité) du projet de loi contenant le budget général 
des dépenses pour l’année budgétaire 2022.

Le résultat du vote nominatif est le suivant:

Ont voté pour:

Ecolo-Groen: Séverine de Laveleye, Simon Moutquin, 
Eva Platteau;

PS: Patrick Prévot, Laurence Zanchetta;

MR: Daniel Bacquelaine, Caroline Taquin;

CD&V: Els Van Hoof;

Open Vld: Goedele Liekens;

Vooruit: Karin Jiroflée.
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Hebben tegengestemd:

N-VA: Kathleen Depoorter, Frieda Gijbels;

VB: Steven Creyelman, Nathalie Dewulf.

Heeft zich onthouden:

PVDA-PTB: Maria Vindevoghel.

De rapportrice, De voorzitter,

Séverine de LAVELEYE Thierry WARMOES

Ont voté contre:

N-VA: Kathleen Depoorter, Frieda Gijbels;

VB: Steven Creyelman, Nathalie Dewulf.

S’est abstenue:

PVDA-PTB: Maria Vindevoghel.

La rapporteure, Le président,

Séverine de LAVELEYE Thierry WARMOES

Imprimerie centrale – Centrale drukkerij


